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Jeg er ydmyk og glad for å ha fått
oppgaven med å lede Båtsfjordbruket.

Frank Kristiansen

Da Nordic Group AS,
sammen med nære sam-
arbeidspartnere, i mai
måned overtok majorite-
ten av aksjene i Båtsfjord-
bruket AS, satte Kjell-Olaf
Larsen (72) sluttstrek for en
33 år lang fiskerihistorisk
ære som bedriftseieren.
Med nye eiere fikk Båtfjordbruket
også ny leder. Og valget falt på en
ektefødt båtsfjording, Frank Kris-
tiansen (36).

Fiskerikandidat
Frank er fiskerikandidat fra Fiske-
rihøgskolen i Tromsø, og kjenner
fiskeriindustrien fra innersiden,
ikke minst bedriften han nå har le-
det siden 1. juli i år.

– Min første arbeidserfaring fikk
jeg hos han Kjell-Olaf. Mens jeg
gikk på grunnskolen ble nye av
sommerferiene benyttet til å jobbe
på Båtsfjordbruket. Dermed fikk
jeg både yrkeserfaring og «sma-
ken» på en framtid innenfor fiske-
rinæringen. Etter endt videregå-
ende skole var det videre veivalget
enkelt, en framtid innenfor fiskeri-
næringen. Derfor ble det Fiskeri-
høgskolen. I 2006, etter at jeg var
ferdig med utdanningen, fikk jeg en
forskerstilling i Nofima med leven-
delagring som spesialfelt. Arbeids-
stedet ble da hjemkommunen. Her
forsket jeg på levendelagring av
torsk. I 2009 gikk veien videre, nå
til Norway Seafoods som produk-
sjonssjef. Når så Båtsfjordbruket
søkte etter Kjell-Olafs arvtaker,
syntes jeg det var riktig å melde
min interesse, og her sitter jeg i
dag, som daglig leder av en suk-
sessfull fiskeindustribedrift. Så nå
er det bare å videreføre det min for-
gjenger har skapt gjennom flere ti-
år, sier Frank da vi møtte ham og
nettopp Kjell-Olaf i brukets heller
beskjedne administrasjonslokale, et
langt spydkast fra Båtsfjordbrukets
kai- og produksjonsanlegget. 

Ingen «syvende far»
Kjell-Olaf sier på sin side at han er
svært tilfreds med at Frank nå skal
«fylle» hans sko som bedriftens
frontfigur.

– Selv vil jeg ikke bli noen «sy-
vende far i huset», selv om jeg i en
tid framover skal fungere som råd-

giver, i full overenstemmelse med
eierne og den nye lederen. Tror jeg
fortsatt har noe å tilføre bedriften,
sier avtroppende bedriftslederen.

Båtsfjordbruket AS ble etablert i
1981, en bedrift som er en forleng-
else av G. Robertson og Clemet
Johnsen AS. Den aller første eta-
bleringen skjedde i 1871, med
«Nymoen-bruket».

I 1981 var det at Kjell-Olaf over-
tok, og navnet ble Båtsfjordbruket
AS. I begynnelsen av 1990-tallet
startet en omfattende modernise-
ringsprosess, og fram til årtusen-
skiftet ble det investert for rundt 30
millioner kroner.

– Minnes at det første året, etter
at jeg overtok, hadde vi en omset-
ning på ca. 32 millioner kroner. I
dag er vi opp i nærmere 150 milli-
oner kroner, basert på produksjon
av om lag 6000 tonn råstoff. Jeg
har i alle år hatt filosofien om at vi
ikke kan bruke mer penger enn det
vi tjener. Derfor har vi i nærmest
alle år hatt overskudd, og vi har all-
tid forsøkt å unngå permitteringer.
Har heller aldri knyttet til oss trå-
lere, men satset på kvalitetsråstoff
fra kystflåten. Noen hevder at net-
topp det er årsaken til at vi i alle år
har levert fine økonomiske resulta-
ter. Ser ikke bort fra at det er noe i
en slik påstand. La meg for øvrig
legge til at min arvtaker er fjerde
generasjon Kristiansen som jobber
her på bedriften. Det begynte med
hans oldefar før krigen. Så har hans
bestefar og hans mor jobbet på bru-
ket, sier Kjell-Olaf.

Unntak Kjell-Olaf
Den ikke ukjente finansmannen
Trygve Hegnar sa for en del år si-
den at han ikke ville betale en enes-
te krone for å overta filetanlegg i
Finnmark. Studerer vi regnskapene
til de mange fiskeindustribedrifter
som har vært i fylket de siste 20
årene er nok det et riktig utsagn.
For de fleste er i dag nedlagt grun-
net økonomiske problemer. 

– Men det finnes unntak. Det bes-
te heter nettopp Båtsfjordbruket og
Kjell-Olaf Larsen. Så vidt vi vet har
Kjell-Olaf tjent penger hvert enes-
te år. Derfor antar vi at han fikk en
brukbar pris da ha nylig solgte sitt
livsverk til mangeårige samarbeids-
partner, Nordic Group AS i Trond-
heim. Det er folk som Kjell-Olaf
Larsen som gjør det mulig å holde
troen på norsk fiskerinæring. Og tro
kan som kjent flytte fjell! 

Dette skrev fiskerimagasinet

Norsk Fiskerinæringen etter at sal-
get var kunngjort i mai måned.

Samfunnsengasjert
Selv sier Kjell-Olaf at det ikke had-
de vært mulig å drive en så stor be-
drift, og med de forutsetningene som
råder innenfor fiskeriene, uten en
stab som er motivert. Og han sier at
samfunnsansvar også er nødvendig.

– Derfor har jeg engasjert meg i
samfunnsdebatten, og føler at vi
som hjørnesteinsbedrift også har et
ansvar utover det å produsere fis-
ke. Og for å holde hjulene i gang
har vi også en stor avdeling i Var-
dø med 12-14 ansatte. Her videre-
foredles blant annet krabbe, og det
er kanskje ikke alle som er klar
over at vi er en så betydelig ar-
beidsgiver i Vardø. Så har vi også
et mottak i Vadsø med tre ansatte.
Disse to etableringene har vi gjort
av to grunner; for å sikre oss jevn
råstofftilgang, og for at fiskerne i
Varanger skal ha leveringsmulig-
heter. Og så har vi jo skapt nye ar-

beidsplasser i de to byene, sier
Kjell-Olaf Larsen som fortsatt har
en rekke tillitsverv, blant annet som
leder for Fiskerigruppa i Båtsfjord. 

I 2012 mottok han Kongens For-
tjenestemedalje for sitt engasje-
ment utover det å lede en bedrift.

Utfordringer
Nå er det Frank Kristiansen sin
oppgave å videreføre det som er
bygd opp gjennom generasjoner.

– Jeg er ydmyk og glad for å ha
fått oppgaven med å lede Båtsfjord-
bruket. Mye av det min forgjenger
har iverksatt vil blir videreført. Ikke
minst er det viktig å ta vare på bru-
kets om lag 80 ansatte og gi noe til-
bake til lokalsamfunnet. Men vi har
også utfordringer – og står foran re-
lativt store investeringer, både i an-
legg og kompetanse. Noe av det
viktigste er imidlertid å sikre fort-
satt jevn råstofftilgang gjennom
hele året. Markedet forlanger ferske
produkter, noe vi må bestrebe oss
på å kunne tilby kundene våre kva-

litetsprodukter i alle årets måneder.
Grunnet dagens reguleringer sliter
vi med råstofftilførsel i enkelte pe-
rioder av året. Her må det tas grep,
blant annet i forhold til regulering-
er. Men det skal også investeres.
Det første blir i en sløyelinje med
lagring og sortering. Sløyelinja vi
planlegger skal kunne ta unna ti
tonn per time. Kalkylen viser at vi i
første omgang totalt skal investere
for ca. 11 millioner kroner. På sikt
er det også meningen at vi integre-
rer administrasjonen som en del
produksjonslokalene. Hvordan det
skal løses er ennå ikke avgjort, sier
Frank Kristiansen som legger til at
Båtsfjordbruket også er stor på kon-
gekrabbe. I år vi kvantumet ligger
på rundt 100 tonn. 

I dag har Båtsfjordbruket knyttet
til seg om lag 15 fartøy. Bedriften
har også åtte leiligheter pluss hy-
bler som tilbys «fremmedfiskere». 

I fjor oppnådde Båtfjordbruket et
årsresultat på vel 3,8 millioner kro-
ner

LEDERE: Båtsfjordbrukets ledere. Fra venstre daglig leder Frank Kris-
tiansen, Espen Hansen, dagligleder i Vadsø, Glenn McMaster, dag-
lig leder i Vardø og Båtsfjordbrukets driftsleder Arnfred Eilertsen.

ARVTAKER: Kjell-Olaf Larsen er glad for at nettopp Frank Kristiansen nå har overtatt sjefsstolen.

Arvtakere
Da Nordic Group AS, sammen med nære

samarbeidspartnere, i mai måned overtok

majoriteten av aksjene i Båtsfjordbruket AS, satte

Kjell-Olaf Larsen (72) sluttstrek for en 33 år lang

fiskerihistorisk ære som bedriftseieren.

Med nye eiere fikk Båtfjordbruket også ny leder.

Og valget falt på en ektefødt båtsfjording, Frank

Kristiansen (36).

Fiskerikandidat

Frank er fiskerikandidat fra Fiskerihøgskolen i

Tromsø, og kjenner fiskeriindustrien fra

innersiden, ikke minst bedriften han nå har ledet

siden 1. juli i år.

- Min første arbeidserfaring fikk jeg hos han Kjell-

Olaf. Mens jeg gikk på grunnskolen ble nye av

sommerferiene benyttet til å jobbe på

Båtsfjordbruket. Dermed fikk jeg både

yrkeserfaring og «smaken » på en framtid

innenfor fiskerinæringen.

Etter endt videregående skole var det videre

veivalget enkelt, en framtid innenfor

fiskerinæringen.

Derfor ble det Fiskerihøgskolen.

I 2006, etter at jeg var ferdig med utdanningen,

fikk jeg en forskerstilling i Nofima med

levendelagring som spesialfelt. Arbeidsstedet ble

da hjemkommunen. Her forsket jeg på

levendelagring av torsk. I 2009 gikk veien videre,

nå til Norway Seafoods som produksjonssjef.

Når så Båtsfjordbruket søkte etter Kjell-Olafs

arvtaker, syntes jeg det var riktig å melde min

interesse, og her sitter jeg i dag, som daglig

leder av en suksessfull fiskeindustribedrift. Så nå

er det bare å videreføre det min forgjenger har

skapt gjennom flere tiår, sier Frank da vi møtte

ham og nettopp Kjell-Olaf i brukets heller

beskjedne administrasjonslokale, et langt

spydkast fra Båtsfjordbrukets kai- og

produksjonsanlegget.

Ingen «syvende far»

Kjell-Olaf sier på sin side at han er svært tilfreds med at

Frank nå skal «fylle» hans sko som bedriftens frontfigur.

- Selv vil jeg ikke bli noen «syvende far i huset», selv om

jeg i en tid framover skal fungere som rådgiver, i full

overenstemmelse med eierne og den nye lederen. Tror

jeg fortsatt har noe å tilføre bedriften, sier avtroppende

bedriftslederen.

Båtsfjordbruket AS ble etablert i 1981, en bedrift som er

en forlengelse av G. Robertson og Clemet Johnsen AS.

Den aller første etableringen skjedde i 1871, med

«Nymoenbruket».

I 1981 var det at Kjell-Olaf overtok, og navnet ble

Båtsfjordbruket AS. I begynnelsen av 1990-tallet startet

en omfattende moderniseringsprosess, og fram til

årtusenskiftet ble det investert for rundt 30 millioner

kroner.

- Minnes at det første året, etter at jeg overtok, hadde vi

en omsetning på ca. 32 millioner kroner. I dag er vi opp i

nærmere 150 millioner kroner, basert på produksjon av

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 3 av 161



om lag 6000 tonn råstoff. Jeg har i alle år hatt

filosofien om at vi ikke kan bruke mer penger enn

det vi tjener. Derfor har vi i nærmest alle år hatt

overskudd, og vi har alltid forsøkt å unngå

permitteringer.

Har heller aldri knyttet til oss trålere, men satset

på kvalitetsråstoff fra kystflåten. Noen hevder at

nettopp det er årsaken til at vi i alle år har levert

fine økonomiske resultater.

Ser ikke bort fra at det er noe i en slik påstand.

La meg for øvrig legge til at min arvtaker er fjerde

generasjon Kristiansen som jobber her på

bedriften. Det begynte med hans oldefar før

krigen. Så har hans bestefar og hans mor jobbet

på bruket, sier Kjell-Olaf.

Unntak Kjell-Olaf

Den ikke ukjente finansmannen Trygve Hegnar sa

for en del år siden at han ikke ville betale en

eneste krone for å overta filetanlegg i Finnmark.

Studerer vi regnskapene til de mange

fiskeindustribedrifter som har vært i fylket de

siste 20 årene er nok det et riktig utsagn.

For de fleste er i dag nedlagt grunnet økonomiske

problemer.

- Men det finnes unntak. Det beste heter nettopp

Båtsfjordbruket og Kjell-Olaf Larsen. Så vidt vi vet

har Kjell-Olaf tjent penger hvert eneste år. Derfor

antar vi at han fikk en brukbar pris da ha nylig

solgte sitt livsverk til mangeårige

samarbeidspartner, Nordic Group AS i Trondheim.

Det er folk som Kjell-Olaf Larsen som gjør det

mulig å holde troen på norsk fiskerinæring. Og

tro kan som kjent flytte fjell!

Dette skrev fiskerimagasinet Norsk

Fiskerinæringen etter at salget var kunngjort i

mai måned.

Samfunnsengasjert

Selv sier Kjell-Olaf at det ikke hadde vært mulig å

drive en så stor bedrift, og med de

forutsetningene som råder innenfor fiskeriene,

uten en stab som er motivert. Og han sier at

samfunnsansvar også er nødvendig.

- Derfor har jeg engasjert meg i samfunnsdebatten, og

føler at vi som hjørnesteinsbedrift også har et ansvar

utover det å produsere fiske.

Og for å holde hjulene i gang har vi også en stor avdeling

i Vardø med 12-14 ansatte. Her videreforedles blant

annet krabbe, og det er kanskje ikke alle som er klar

over at vi er en så betydelig arbeidsgiver i Vardø. Så har

vi også et mottak i Vadsø med tre ansatte.

Disse to etableringene har vi gjort av to grunner; for å

sikre oss jevn råstofftilgang, og for at fiskerne i Varanger

skal ha leveringsmuligheter.

Og så har vi jo skapt nye arbeidsplasser i de to byene,

sier Kjell-Olaf Larsen som fortsatt har en rekke tillitsverv,

blant annet som leder for Fiskerigruppa i Båtsfjord.

I 2012 mottok han Kongens Fortjenestemedalje for sitt

engasjement utover det å lede en bedrift.

Utfordringer

Nå er det Frank Kristiansen sin oppgave å videreføre det

som er bygd opp gjennom generasjoner.

- Jeg er ydmyk og glad for å ha fått oppgaven med å lede

Båtsfjordbruket.

Mye av det min forgjenger har iverksatt vil blir videreført.

Ikke minst er det viktig å ta vare på brukets om lag 80

ansatte og gi noe tilbake til lokalsamfunnet. Men vi har

også utfordringer - og står foran relativt store

investeringer, både i anlegg og kompetanse. Noe av det

viktigste er imidlertid å sikre fortsatt jevn råstofftilgang

gjennom hele året. Markedet forlanger ferske produkter,

noe vi må bestrebe oss på å kunne tilby kundene våre

kvalitetsprodukter i alle årets måneder.

Grunnet dagens reguleringer sliter vi med råstofftilførsel

i enkelte perioder av året. Her må det tas grep, blant

annet i forhold til reguleringer.

Men det skal også investeres.

Det første blir i en sløyelinje med lagring og sortering.

Sløyelinja vi planlegger skal kunne ta unna ti tonn per

time. Kalkylen viser at vi i første omgang totalt skal

investere for ca. 11 millioner kroner. På sikt er det også

meningen at vi integrerer administrasjonen som en del

produksjonslokalene. Hvordan det skal løses er ennå

ikke avgjort, sier Frank Kristiansen som legger til at
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Båtsfjordbruket også er stor på kongekrabbe.

I år vi kvantumet ligger på rundt 100 tonn.

I dag har Båtsfjordbruket knyttet til seg om lag

15 fartøy. Bedriften har også åtte leiligheter

pluss hybler som tilbys «fremmedfiskere».

I fjor oppnådde Båtfjordbruket et årsresultat på

vel 3,8 millioner kroner

Bildetekst: ARVTAKER: Kjell-Olaf Larsen er glad

for at nettopp Frank Kristiansen nå har overtatt

sjefsstolen.|LEDERE: Båtsfjordbrukets ledere. Fra

venstre daglig leder Frank Kristiansen, Espen Hansen,

dagligleder i Vadsø, Glenn McMaster, daglig leder i

Vardø og Båtsfjordbrukets driftsleder Arnfred Eilertsen.

© Finnmarken

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 5 av 161



Håp for fiskeindustrien
Ny Tid. Publisert på trykk 28.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
Elisabeth Aspaker (H), fiskeriminister. Side: 22.

28. november  2014       22

Orientering

 jOe ekker, DeBATT- Og krONikkANSvArligdebAtt.
hva mener du? Send oss din mening og del den med Ny tids lesere. vi tar imot innsendte essays på inntil 13.000 tegn, kronikker på 7000 tegn 
og debattinnlegg på inntil 3000 tegn, inkludert mellomrom. Debattinnlegg bør være oss i hende innen kl. 14 tirsdager for å komme på trykk i 
samme ukes avis. Ny tid forbeholder seg retten til å forkorte innsendte tekster. Send en epost til debatt@nytid.no i dag.

Fisk. «Jeg deler Grytås sin bekymring over den 
utviklingen vi nå ser», skriv tidlegare fiskeri- og 
kystminister og nestleiar i Arbeiderpartiet, Helga 
Pedersen, i Ny Tid 21.11. 

Det er ein kommentar til Ny Tids omtale av boka 
«Kvotebaronar» av Gunnar Grytås, der ho er nemnd. 
Pedersen presenterer synspunkta til Arbeiderpartiet på 
fiskeripolitikken som Høgre-Frp-regjeringa fører. Det 

er gledeleg at me får ein debatt om fiskeri nå som ein 
varslar endringar med grunnmurar i fiskeripolitikken 
som deltakarlova, råfisklova og leveringsplikten.

Overskrifta på innlegget til Pedersen lyder 
«Bærekraftig fiskeripolitikk». «Det går et ideologisk 
skille mellom Høyre og Frp og Arbeiderpartiet i synet på 
eierskapet til fiskeressursene». Vidare skriv ho: «Målet 
med strukturpolitikken [å kunne selje fiskekvoter og 
samle dei på færre båtar] har vært å legge til rette for 
en variert og lønnsom fiskeflåte som kan sikre industrien 

tilgang på råstoff gjennom hele året, og at flåten er 
tilpasset til ressursgrunnlaget.» 

Dette er velkjend argumentasjon for 
struktureringspolitikken, som ein ser igjen både i 
Arbeiderpartiet og Høgre.

Når ein snakkar om at strukturpolitikken handlar 
om å tilpasse fiskeflåten til ressursgrunnlaget, er det 
viktig å ikkje oversjå konsekvensane ei meir forgjelda 

fiskeflåte fører med seg. 
Erfaringsmessig har kjøp 
og sal av fiskerettigheiter 
alltid gjort at kvoteprisane 
har skote i været. Det 
blir dyrare å vere fiskar, 

fiskeflåten har blitt meir forgjelda og ein er avhengig av 
få meir utav fiskekvotene sine. Ein fiskar blir dermed 
langt meir sårbar for variasjonar i fiskebestandane, eller 
finansmarknaden. Slike svingningar vil alltid vere der, og 
ein aukar risikoen for både fiskar og fisk når fiskeflåten 
ikkje kan tilpasse seg tøffare tider.

Pedersen skriv at Bondevik II-regjeringa lét dei 
mest kapitalsterke vere dei som kunne sikre seg 
fiskerettigheiter. Men når Ap har støtta opp om 
strukturering, har dei også støtta opp om at det først 

og fremst er betalingsvilje som gjer det mogleg å 
fiske. Fisken er ein felles ressurs, men når det berre er 
dei få personane og selskapa som kjøpte kvote på rett 
tidspunkt, eller dei som har godt med midlar frå før, som 
kan delta i fisket, minnar dette svært lite om fellesskap. 
Ikkje minst er inngangsbarrieren for ungdom høg. Me 
treng rekruttering til næringa om den skal ha ei framtid.

Struktureringspolitikken har bidratt til at 
fiskeriallmenninga er lukka for alle andre enn 
kapitalsterke eller svære båtar. Dei minste sjarkane som 
bygde lokalsamfunn og fiskar mest berekraftig har fått 
lite igjen. 

Regjeringa ivrar etter å privatisere endå meir. Kor vil 
Arbeiderpartiet stå framover? Kva slags tiltak vil Ap 
støtte opp om for å sikre at ungdom kan etablere seg som 
fiskarar, og at fisken blir hausta på ein berekraftig måte 
som tener kystsamfunna? ■

cathrine karlson, 
masterstudent i politisk økonomi
gaute eiterjord, 
sentralstyremedlem i Natur og ungdom

tilsvar. Norsk fiskeripolitikk og problemene i 
fiskeindustrien har vært tema i flere debattinnlegg i 
Ny Tid de siste ukene (jf bl.a. Helga Pedersens innlegg 
«Bærekraftig fiskeripolitikk», Ny Tid 21.11., red. anm.)  

Utgangspunktet for debatten er nedgangen i antall 
fiskere, fiskebåter og fiskebruk. Fra 1990 til i dag er 
antall fiskere mer enn halvert. Men er det et problem? 
En viktig årsak til at fiskerne er blitt færre, er at de 
har fulgt produktivitetsveksten i resten av samfunnet. 
Verdiskapingen pr. innbygger i Norge er blitt mer enn 
tjuedoblet de siste 150 årene. Vi arbeider ikke mer enn før, 
men vi produserer langt mer for hver time vi arbeider. 

Dette gjelder også fiskeriene. Teknologisk utvikling har 
gjort det mulig å drifte mer effektivt, mer automatisert og 
sikrere, slik at hver enkelt fisker kan fiske mer. Resultatet 
er at vi har fått færre fiskere, men de har kunnet holde 
tritt med velferdsutviklingen uten at vi har fisket havet 
tomt for fisk.  

Det bildet som skapes av et Nord-Norge på sotteseng, 
stemmer dårlig med virkeligheten, både den som 
kommer fram i statistikker og den jeg opplever på 
mine mange reiser langs kysten. De siste ti årene har 
verdiskapningen i Nord-Norge vært dobbelt så høy som 
i landet for øvrig. Sjømatnæringen er landsdelens største 
og viktigste eksportnæring, og den står helt sentralt i 
denne utviklingen. De siste årene har sjømatnæringen i 
landsdelen kunnet vise til en formidabel eksportvekst på 
over 10 prosent per år, viser konjunkturbarometeret for 
Nord-Norge. Landsdelen har all grunn til å være stolte 
over hva den har fått til.  

Et av hovedprosjektene til regjeringen er å løfte 
konkurransekraften til norske arbeidsplasser og sørge 

for at vi har solide næringer ved siden av olje- og 
gassindustrien.  Fiskerinæringen har historisk sett 
vært en viktig næring for Norge. Vi vil gjøre fiskeri- og 
havbruksnæringen til en like viktig fremtidsnæring. 

Lønnsomhet i alle deler av sjømatnæringen er en 
forutsetning for å lykkes. Det er slik vi skaper trygge 
arbeidsplasser og sterke lokalsamfunn, som igjen 
er vesentlig for å sikre nødvendig rekruttering og 
kompetanse til næringen. 

Fiskeindustrien er ikke der i dag. Dårlig lønnsomhet 
har i lang tid skapt usikkerhet for den enkelte ansatte og 
for de kommunene dette gjelder. De fleste kan være enige 
om at en fiskeripolitikk som forutsetter permitteringer 
hver høst, ikke er en god fiskeripolitikk. Omstilling er 
helt nødvendig for å sikre en konkurransedyktig næring 
som kan se fremover. Det er ikke alt jeg arvet fra den 
forrige regjeringen, jeg har vært like glad for. Men 
sjømatindustriutvalget skal de ha ros for. Jeg har bedt 
utvalget om å snu hver stein, og jeg tror vi skal være 
forberedt på at rapporten som kommer 16. desember vil 
utfordre både næringen og politiske myndigheter.  

Leveringsplikten blir av mange trukket fram som 
redningsplanken for fiskeindustrien. Det er i dag 
leveringsplikt på 13 prosent av den totale norske 
torskekvoten. De andre fartøyene - trålere som kystflåte - 

kan levere fangsten hvor de vil. Det er derfor god grunn 
til å advare mot å gjøre Røkke til det eneste problemet og 
leveringsplikten til det eneste svaret på de problemene 
fiskeindustrien står oppe i. Slik denne plikten er utformet 

i dag innebærer den heller ikke at trålerne 
må levere fangsten fersk, slik industrien 
ønsker. 

Vi må derfor se også andre veier ut av 
problemet. Levendelagring kan være en 
alternativ måte å sikre ferskt råstoff på. I 
Melbu har Norway Seafood god tro på å 

holde torsken levende i merder for å sikre råstoff både 
utenom sesong og når dårlig vær gir landligge. Nylig 
møtte jeg representanter for Lebesby kommune som 
kunne fortelle at de inngår nå et strategisk samarbeid 
med aktører som ønsker å satse på leveranser av fersk 
fisk. Den nye bedriften har sterk tro på at å tilby 
f e r s k fisk hele året skal bidra 
t i l økt lønnsomhet 

gjennom økte priser i 
markedet. Der møtte jeg 

ingen etterspørsel etter ytterligere krav 
og mer detaljstyring. 

Det er takket være vår evne til å gjøre ressurser 
om til varer som det globale markedet er villig til å 
betale for, at vi har kunnet utvikle en velferdsstat som 
man knapt finner maken til i hele verden. Vi har tilgang 
på verdens beste råstoff, så mulighetene ligger der. ■

elisabeth Aspaker (H),
fiskeriminister 
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Fra 1990 til i dag er antall fiskere mer 
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send ditt innlegg til debatt@nytid.no 

Tilsvar. Norsk fiskeripolitikk og problemene i

fiskeindustrien har vært tema i flere

debattinnlegg i Ny Tid de siste ukene (jf bl.a.

Helga Pedersens innlegg «Bærekraftig

fiskeripolitikk», Ny Tid 21.11. , red. anm.

) Utgangspunktet for debatten er nedgangen i

antall fiskere, fiskebåter og fiskebruk. Fra 1990

til i dag er antall fiskere mer enn halvert. Men er

det et problem?

En viktig årsak til at fiskerne er blitt færre, er at

de har fulgt produktivitetsveksten i resten av

samfunnet.

Verdiskapingen pr. innbygger i Norge er blitt mer

enn tjuedoblet de siste 150 årene. Vi arbeider

ikke mer enn før, men vi produserer langt mer for

hver time vi arbeider.

Dette gjelder også fiskeriene. Teknologisk

utvikling har gjort det mulig å drifte mer effektivt,

mer automatisert og sikrere, slik at hver enkelt

fisker kan fiske mer. Resultatet er at vi har fått

færre fiskere, men de har kunnet holde tritt med

velferdsutviklingen uten at vi har fisket havet

tomt for fisk.

Det bildet som skapes av et Nord-Norge på

sotteseng, stemmer dårlig med virkeligheten,

både den som kommer fram i statistikker og den

jeg opplever på mine mange reiser langs kysten.

De siste ti årene har verdiskapningen i Nord-

Norge vært dobbelt så høy som i landet for øvrig.

Sjømatnæringen er landsdelens største og

viktigste eksportnæring, og den står helt sentralt

i denne utviklingen. De siste årene har

sjømatnæringen i landsdelen kunnet vise til en

formidabel eksportvekst på over 10 prosent per

år, viser konjunkturbarometeret for Nord-Norge.

Landsdelen har all grunn til å være stolte over

hva den har fått til.

Et av hovedprosjektene til regjeringen er å løfte

konkurransekraften til norske arbeidsplasser og

sørge for at vi har solide næringer ved siden av

olje- og gassindustrien. Fiskerinæringen har historisk

sett vært en viktig næring for Norge. Vi vil gjøre fiskeri-

og havbruksnæringen til en like viktig fremtidsnæring.

Lønnsomhet i alle deler av sjømatnæringen er en

forutsetning for å lykkes. Det er slik vi skaper trygge

arbeidsplasser og sterke lokalsamfunn, som igjen er

vesentlig for å sikre nødvendig rekruttering og

kompetanse til næringen.

Fiskeindustrien er ikke der i dag. Dårlig lønnsomhet har i

lang tid skapt usikkerhet for den enkelte ansatte og for

de kommunene dette gjelder. De fleste kan være enige

om at en fiskeripolitikk som forutsetter permitteringer

hver høst, ikke er en god fiskeripolitikk. Omstilling er helt

nødvendig for å sikre en konkurransedyktig næring som

kan se fremover. Det er ikke alt jeg arvet fra den forrige

regjeringen, jeg har vært like glad for. Men

sjømatindustriutvalget skal de ha ros for. Jeg har bedt

utvalget om å snu hver stein, og jeg tror vi skal være

forberedt på at rapporten som kommer 16. desember vil
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utfordre både næringen og politiske myndigheter.

Leveringsplikten blir av mange trukket fram som

redningsplanken for fiskeindustrien. Det er i dag

leveringsplikt på 13 prosent av den totale norske

torskekvoten. De andre fartøyene - trålere som

kystflåte kan levere fangsten hvor de vil. Det er

derfor god grunn til å advare mot å gjøre Røkke til

det eneste problemet og leveringsplikten til det

eneste svaret på de problemene fiskeindustrien

står oppe i. Slik denne plikten er utformet i dag

innebærer den heller ikke at trålerne må levere

fangsten fersk, slik industrien ønsker.

Vi må derfor se også andre veier ut av problemet.

Levendelagring kan være en alternativ måte å

sikre ferskt råstoff på. I Melbu har Norway

Seafood god tro på å holde torsken levende i

merder for å sikre råstoff både utenom sesong

og når dårlig vær gir landligge. Nylig møtte jeg

representanter for Lebesby kommune som kunne

fortelle at de inngår nå et strategisk samarbeid

med aktører som ønsker å satse på leveranser av fersk

fisk. Den nye bedriften har sterk tro på at å tilby f e r s k

fisk hele året skal bidra t i l økt lønnsomhet gjennom

økte priser i markedet. Der møtte jeg ingen etterspørsel

etter ytterligere krav og mer detaljstyring.

Det er takket være vår evne til å gjøre ressurser om til

varer som det globale markedet er villig til å betale for,

at vi har kunnet utvikle en velferdsstat som man knapt

finner maken til i hele verden. Vi har tilgang på verdens

beste råstoff, så mulighetene ligger der.

"Fra 1990 til i dag er antall fiskere mer enn halvert. Men

er det et problem? "

© Ny Tid
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– Se torsken!
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 27.11.2014. Profil: Diverse, Klippfisk. Side: 27.

Vandreutstillinga «Se torsken!

» på Sortland museum handler om den viktigste

fisken i landet vårt, slik den blir sett av oss som

fisker den, selger den og spiser den - gjennom

århundrene og i de ulike delene av Kyst-Norge

Den er livsviktig for mange kystregioner, blant

dem Vesterålen, og denne utstillinga hyller

torsken og viser dens mangfoldighet. Torsken er

ikke bare lutefisk, mølje, bacalao og boknafisk,

men også blant annet samfunnsbygger,

verdipapir, miljøsymbol, husdyr og politisk

stridstema.

Utstillinga lar oss bli kjent med havforskning,

matlaging, eksportinntekter, fiskeriforvaltning,

kommunevåpen,

kommunevåpen, den norske fiskeflåten og mye,

mye mer.

De mange flotte fotografiene, blant annet av

Lennart Nilsson og Kåre Kivijärvi viser torskens

plass i folks hverdag. Du kan også se filmklipp

der blant annet en økonom, en fisketilvirker, en

designer og en kokk forteller om sitt forhold til

torsken.

Kjente samfunnsaktører som Arne Luther og

Ottar Brox uttaler seg også.

Her er også plass til humor og

spissformuleringer.

Selvfølgelig kan du nynne til den udødelige

videoen «Se torsken!» med KLM/Brødrene eller

stemme i «Kor er hammaren Edvart» med Jack

Berntsen.

Gjennom å snurre torsken og se hva «torsketruten peker

på», finner du animasjonsfilmer som morsomt og

lettfattelig forteller om torskens ulike ansikt.

I utstillinga treffer vi torsken som handelsvare og som

livsnerve, som politisk brennbart tema, som både

motstander og forkjemper for norsk EU-medlemskap,

som kulturarbeider og som miljøverner.

Til grunn for utstillinga ligger tverrfaglig forsknings- og

museumsarbeid.

Denne utstillinga viser at de torskene vi ser, er skapt i

kulturen gjennom vitenskapens og samfunnets

håndtering av den. Vi leser torsken inn i vårt eget

samfunnsbilde.

Utstillinga er formgitt av Björn Ed og produsert av

Tromsø Museum, og med Se torsken! ønsker museene å

være med på å bevisstgjøre de besøkende og skape

holdninger til viktige politiske spørsmål i vår tid.

Utstillinga står på Sortland museum til 6. januar.

Bildetekst: Torsken er ofte sentrum ved

forhandlingsbordet. Her møter finansnæring, byråkrater,

fiskeindustri, miljøvernere, kystfiskere, Sametinget og

mange fler. To viktige skikkelser i norsk historie:

Havforskeren Johan Hjort (1869 – 1948) og en av dem

han forsket på.

© Bladet Vesterålen

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 8 av 161



For naive nordlendinger?
Nordlys. Publisert på trykk 26.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Trude Borch Forsker Nofima. Side: 4-5.
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■■■ I en kronikk i Nordlys 20. no-
vember stiller Geir Runar Karl-
sen seg skeptisk til det nylig ar-
rangerte Agenda Nord-Norge. 
Han skriver: «Naive nordlendin-
ger lar seg blende av velkledde 
middelaldrende menn som lo-
ver gull og grønne skoger». Vi 
som deltok observerte imidler-
tid at ikke alle var velkledde, at 
kun noen var middelaldrende og 
at det var et sterkt knippe kvin-
nelige ledere, politikere, byrå-
krater, forskere og studenter 
til stede. Det var sikkert noen 
naive nordlendinger i forsam-
lingen, det kan vi ikke garante-
re for. Det var videre lite snakk 
om gull (mer om jernmalm) og 
i større grad enn grønne skoger 
ble det fokusert på sjømatnærin-
gen og «den blå åker». 

■■■ Utbyttebekymringen. Karl-
sen sier videre at «Formålet med 
agenda var å bidra til en økono-
misk utvikling som skal bringe 
Nord-Norge inn i verdensklas-
se». Det mest sentrale formålet 
med konferansen var å bidra til 
at aktører i landsdelen jobber i 
felles retning slik at Nord-Nor-
ge får ta del i det utbytte som i 
fremtiden kan genereres fra res-
sursutnytting i nord. Dette nett-
opp for å unngå det som Karlsen 
bekymrer seg for, at landsdelen 
blir utbyttet og at vi «står med 
lua i hånda». 

■■■ Demokratibekymringen.  
Karlsen fremstiller det som om 
Agenda Nord-Norge var en are-
na for politikkutforming. En 
bærekraftig næringspolitikk 
for landsdelen utformes ikke 
på Agenda Nord-Norge. Dette 
ansvaret ligger hos sentrale og 
regionale myndigheter. Og, an-
svaret for valg av de rette politi-
kerne til å ivareta dette viktige 
samfunnsoppdraget, ligger hos 
alle stemmeberettigede ved 
Stortingsvalg og kommunesty-
re- og fylkestingsvalg. 

"
Deltakerne kom 
inn til Agenda 
Nord-Norge med 

ulike inngangsverdier, men 
med en felles målsetting, 
nemlig å arbeide for nord-
norsk deltakelse i en fremti-
dig nasjonal verdiskaping.

■■■ Samfunnsbekymringen. 
Karlsen skriver videre: «…en 
skal ikke lese mye økonomisk 
teori for å skjønne at en forsam-
ling av bedriftsledere først og 
fremst er interessert i eget fore-
tak og egen vinning, ikke utvik-
ling av regionen hvor de er plas-
serte». En skal heller ikke lese 
mye om gjeldende økonomisk 
politikk for å skjønne at myn-
dighetene setter bedriftsøkono-
misk lønnsomhet som en sentral 
forutsetning for samfunnsøko-
nomisk lønnsomhet. Det ska-
pes da få regionale ringvirknin-
ger dersom vi ikke har bedrifter 
som lykkes i landsdelen? 

■■■ Politikkbekymringen. Karl-
sen viser til avstemningen som 
ble foretatt under konferansen 
og han påstår at «en overvel-
dende stor andel av deltakerne 
stemte for å fjerne politisk ved-
tatte reguleringer». Det som ma-
joriteten av forsamlingen stilte 
seg positiv til var kommune-
sammenslåing, mer utenlandsk 
kapital, mer areal til oppdretts-
virksomhet og enn konsekvens-
utredning med tanke på en 
mulig fremtidig petroleumsakti-
vitet i havområdene utenfor Lo-
foten, Vesterålen og Senja.  Det 
finnes da vel ingen politisk ved-
tatte reguleringer som er skrevet 
i stein og som brytes gjennom 
disse meningsytringene? 

■■■ Ressursbekymringen. Vide-
re skriver Karlsen at vi i Norge 
har politiske reguleringer som 
skal sørge for at «..dem som eier 
ressursene, altså vi som bor i 
regionen, også kan kontrollere 
ressursuttaket». Det eiendom-
melige her er at det fremstilles 

som at det er et regionalt eier-
skap til naturressursene. Både 
når det gjelder petroleums-
forekomster, vannkraft og ma-
rine ressurser så har norske po-
litikere vært svært bevisst på 
å utvikle et rammeverk hvor 
felles eierskap til ressursene 
står sentralt. Dette gjelder ikke 
minst for våre marine ressurser 
hvor det i Havressursloven slås 
fast at «ressursene eies av det 
norske folk i fellesskap». Når 
det gjelder tildeling av areal til 
oppdrettsformål, så er det her i 
større grad gitt regional forvalt-

ningsmyndighet.

■■■ Eierskapsbekymringen. Til 
diskusjonen om kapital utenfra 
landsdelen sier Karlsen: «La oss 
peke rett på problemet med fri 
kapitalflyt: fjerneierskap bidrar 
til økonomisk og sosial uansvar-
lighet overfor ressursene så vel 
som for omgivelsene hvor uttak 
av ressursene foregår». Igjen må 
vi bare vise til at vi har en fun-
gerende nasjonal ressursfor-
valtningspolitikk som har som 
formål å hindre uansvarlig an-
vendelse av naturressurser. En 

For naive nordlendinger? 

AGENDA NORD-NORGE: Daniel Skjeldam i Hurtigruten på Agenda Nord-Norge. Forsker Trude Borch skriver om konferansen: «Det mest sentrale formålet med konferansen var å bidra 
til at aktører i landsdelen jobber i felles retning slik at Nord-Norge får ta del i det utbytte som i fremtiden kan genereres fra ressursutnytting i nord.» Foto: Linda Vaeng Sæbbe

innlegg

Bjørnar Sellevold
Næringssjef i Andøy 
kommune

■■■ Det er rett og slett et 
fantastisk og verdifullt 
innlegg professor Geir R 
Karlsen ved Universite-
tet i Tromsø har i Nord-
lys 21. november på de-
battsidene, «Agenda 
Nord-Norge: Privat vin-
ning».

■■■ Ikke siden professor 
Ottar Brox bidro i sam-
funnsdebatten, har aka-
demia bidratt så til de 
grader opplysende om 
glorifiseringen av utvik-
lingen av Nord Norge 
gjennom Agenda Nord-
Norge».  

■■■ Alle bør lese innleg-
get flere ganger, å se 
hvilke konsekvenser 
samfunnsutviklingen 
vil kunne få her nordpå, 
dersom fjerneierskap 
av fellesskapsressurse-
ne på hav, på land og i 
luften fortsetter uten 
politisk styring. 

■■■ Eiere av næringslivet 
basert på naturressur-
sene, og som bor uten-
for landsdelen, bidrar 
til økonomisk og sosial 
uansvarlighet overfor 
ressursene, så vel som 
for omgivelsene hvor 
uttaket av ressursene 
foregår. Jeg kjenner det 
igjen i fiskeindustrien 
her jeg bor.

■■■ Takk professor Geir R 
Karlsen!

Tusen 
takk, 
professor 
Geir R. 
Karlsen

Ensidig om 
Israel-nekt
Et svar til Einar Giæver
Kjære Einar Giæver, jeg ser 
faktisk ingen grunn til å se 

balansert på at Israel nekter 
Mads Gilbert å videreføre det 
viktige solidaritetsarbeidet 
han i mange år har drevet i 
Gaza. Jeg ser ingen grunn til å 
prøve å forstå at det kan 
medføre en sikkerhetsrisiko 

for Israel at han får følge opp 
sine amputerte pasienter slik 
at de kan få et noenlunde 
levbart liv. Jeg nekter å godta 
at en lege som er med i et 
medisinsk forskningsprosjekt i 
Gaza og dermed selvfølgelig 

har kontakt med helsemyndig-
hetene i området, blir beskyldt 
for å støtte disse myndighete-
ne politisk.
Mads Gilbert har praktisert i 
Gaza mens området har vært 
styrt av både PLO og Hamas. 

Like lite som han kan tas til 
inntekt for at han stemte AP da 
han snakket med Jonas Gahr 
Støre da han var helseminister, 
eller Høyre når han nå har 
nødvendig kontakt med Bent 
Høie før han drar til kriseram-

Lasse 
jangås
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nygård

Kommentator

egon
hoLstad

Redigerer/kommentator

siLje charLotte 
soLstad

Redigerer/kommentator

øystein barth- 
heyerdahL

Debattredaktør

   | debatt |  | 5
Nordlys ONSDAG  26. NOVEMBER 2014

 

Takk til Sandra 
Borch om  
mobbing
Jeg vil berømme Sandra Borch 
for klokt innlegg om mobbing i 
avisa mandag 24.11.
 

Guri Giæver S
ta
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politikk som vi, gjennom vår stemme-
seddel, må sørge for er ansvarlig også 
inn i fremtiden. 

■■■ Behovet for en felles nordnorsk agen-
da. Avslutningsvis så vil jeg gjenta at 
formålet med Agenda Nord-Norge er å 
bidra til at landsdelens aktører jobber i 
felles retning nettopp for å sikre verdi-
skaping i det som Karlsen kaller «omgi-
velsene hvor uttak av ressursene fore-
går». Dette kan være i spørsmål knyttet 
til infrastruktur (flyplasser osv.) eller 
viktige leveranser hvor samarbeid er 
avgjørende (eksempelvis som underle-
verandør til sjømat- eller petroleums-

næringen). Når det gjelder deltakerlis-
ten så viser altså denne at en tredjedel av 
deltakerne var fra offentlig sektor og at 
nær en tredjedel var kvinner. Deltakerne 
kom inn til Agenda Nord-Norge med uli-
ke inngangsverdier, men med en felles 
målsetting, nemlig å arbeide for nord-
norsk deltakelse i en fremtidig nasjonal 
verdiskaping.  Det at vi i Nord-Norge bi-
drar til at det skapes økonomiske effek-
ter er en forutsetning for fortsatt velferd, 
ikke bare for landsdelen men for Norge 
som helhet.  Eller er det sånn at vi gjerne 
vil danse, men ikke betale for musikken?

For naive nordlendinger? 

AGENDA NORD-NORGE: Daniel Skjeldam i Hurtigruten på Agenda Nord-Norge. Forsker Trude Borch skriver om konferansen: «Det mest sentrale formålet med konferansen var å bidra 
til at aktører i landsdelen jobber i felles retning slik at Nord-Norge får ta del i det utbytte som i fremtiden kan genereres fra ressursutnytting i nord.» Foto: Linda Vaeng Sæbbe

SAMFUNNSPROBLEM: Vold mot kvinner er et samfunnsproblem. Hver tredje kvinne i verden blir 
utsatt for seksuelle overgrep, eller andre former for vold i løpet av livet.  Foto: Scanpix

■■■ De fleste kjenner en voldsutsatt. Be-
merkelsesverdig få kjenner en volds-
utøver.

■■■ I går, 25.november, var FNs dag mot 
vold mot kvinner. De fleste er enige om 
at det er en viktig dag, særlig ute i ver-
den, men vil kanskje nøle med å mar-
kere dagen i likestillingslandet Norge. 
Jeg har møtt mange kvinner som lever i 
likestillingslandets skyggeside. Kvinner 
som først har blitt trua med stillhet, så 
våpen. Som har fått hjemmet sitt rasert, 
for så å bli låst ute i vinterkulda. Kvinner 
som har fått så store skader av vold at de 
har blitt arbeidsuføre. Og kvinner som 
«bare» har opplevd et slag, men et slag 
som forandret alt. Kontrollen var opp-
nådd, makta over eget liv gått tapt. 

■■■ Vold mot kvinner er et samfunnspro-
blem. Hver tredje kvinne i verden blir ut-
satt for seksuelle overgrep, eller andre 
former for vold i løpet av livet. 27  pro-
sent av kvinner i Norge har opplevd vold 
i nåværende eller tidli-
gere parforhold. Dette 
er ikke bare tall i en 
statistikk, men men-
nesker som får sine 
liv begrenset av an-
dres vold. Sjøl om det 
er enkeltmennesket 
som bærer den største 
kostnaden ved volden, 
taper hele samfunnet. Vold i nære rela-
sjoner koster samfunnet mellom 4,5 og 
6 mrd. kroner årlig, skal vi tro en VISTA-
undersøkelse fra 2012. Forebygging og 
behandling, som eksempelvis utgifter 
til barnevern og krisesentre er anslått 

å være 2 til 2,4 mrd, mens tapt arbeids-
fortjeneste og tapt inntektsmulighet er 
beregnet til mellom 1,8 mrd. og 3,3 mrd. 
Tap av livskvalitet er ikke med i regne-
stykket. Prisen på skam og skader er 
stor. Den øker om vi lukker øynene. 

■■■ Retten til et fritt liv handler også om 
muligheten til å gå. Hvordan samfunnet 
er innrettet er avgjørende for hvilke valg 
du rent faktisk har. Tilgjengelige vold-
tektsmottak er nødvendig både for å sik-
re bevis og den som er utsatt. Sikkerhet 
og stønad er avgjørende for å vite at du 
kan klare deg økonomisk om du velger 
å bryte ut av et forhold. Overgangsbolig 
etter opphold på krisesenter er viktig på 
veien mot et liv uten vold. Dette er be-
vilgninger som krever kvinneperspektiv. 
Kvinnebevegelsen har alltid båret urett 
og ubehagelige faktum inn i dagens lys 
og på den måten gjort en betydelig for-
skjell i mange kvinners liv. Kampen mot 
vold mot kvinner er også en kamp for 
kvinners deltakelse i samfunnet. Hvem 

som bestemmer har be-
tydning for hvem som 
blir sett

■■■ De fleste 
kjenner noen som har 
blitt utsatt for vold av 
partneren, mens de fær-
reste vil si at de kjenner 
en voldsutøver. Statis-

tikken går ikke opp før vi våger å erkjen-
ne det ubehagelige faktum at det også 
skjer i eget nabolag. Det tunge temaet 
for verdensdagen til FN er sannsynlig-
vis hverdagen til noen du kjenner.

Vold mot kvinner

spaltist
kirsti bergstø  
Stortings- 
representant,  
Finnmark SV

mede områder, like lite kan 
han tas til inntekt for de til 
enhver tid rådende myndighe-
ter i Gaza. Problemet er 
åpenbart at Mads Gilbert har 
vært øyenvitne til hendelser 
den israelske stat helst ikke vil 

at verden skal få vite om. 
Israel har også tidligere nektet 
internasjonale organisasjoner, 
det være seg FN, donorer, ikke-
statlige humanitære og 
menneskerettighetsorganisa-
sjoner adgang til Gaza. De viser 

en aktiv motvilje mot humani-
tært arbeid og ønsker tydelig-
vis ingen internasjonal 
tilstedeværelse i de okkuperte 
områdene. For dem er det en 
fordel om verden utenfor ser 
på okkupasjonen som normal-

tilstand og at ingen får vite hva 
som skjer bak de seks meter 
høye gjerdene. Heldigvis har 
norske myndigheter reagert på 
denne helt uakseptable 
politikken. Så også denne 
gang. Det er jeg veldig glad for 

- i demokratiets og menneske-
rettighetenes navn.

Gunhild Johansen,  
gruppeleder SV

INNLEGG

 I en kronikk i Nordlys 20. november stiller Geir

Runar Karlsen seg skeptisk til det nylig

arrangerte Agenda Nord-Norge.

Han skriver: «Naive nordlendinger lar seg blende

av velkledde middelaldrende menn som lover gull

og grønne skoger». Vi som deltok observerte

imidlertid at ikke alle var velkledde, at kun noen

var middelaldrende og at det var et sterkt knippe

kvinnelige ledere, politikere, byråkrater, forskere

og studenter til stede. Det var sikkert noen naive

nordlendinger i forsamlingen, det kan vi ikke

garantere for. Det var videre lite snakk om gull

(mer om jernmalm) og i større grad enn grønne

skoger ble det fokusert på sjømatnæringen og

«den blå åker».

 Utbyttebekymringen. Karlsen sier videre at

«Formålet med agenda var å bidra til en

økonomisk utvikling som skal bringe Nord-Norge

inn i verdensklasse ». Det mest sentrale formålet

med konferansen var å bidra til at aktører i

landsdelen jobber i felles retning slik at Nord-

Norge får ta del i det utbytte som i fremtiden kan

genereres fra ressursutnytting i nord. Dette

nettopp for å unngå det som Karlsen bekymrer

seg for, at landsdelen blir utbyttet og at vi «står

med lua i hånda».

 Demokratibekymringen.

Karlsen fremstiller det som om Agenda Nord-

Norge var en arena for politikkutforming. En

bærekraftig næringspolitikk for landsdelen

utformes ikke på Agenda Nord-Norge. Dette

ansvaret ligger hos sentrale og regionale

myndigheter. Og, ansvaret for valg av de rette

politikerne til å ivareta dette viktige

samfunnsoppdraget, ligger hos alle

stemmeberettigede ved Stortingsvalg og

kommunestyre- og fylkestingsvalg.

 Samfunnsbekymringen.

Karlsen skriver videre: «...en skal ikke lese mye

økonomisk teori for å skjønne at en forsamling av

bedriftsledere først og fremst er interessert i eget

foretak og egen vinning, ikke utvikling av regionen hvor

de er plasserte ». En skal heller ikke lese mye om

gjeldende økonomisk politikk for å skjønne at

myndighetene setter bedriftsøkonomisk lønnsomhet som

en sentral forutsetning for samfunnsøkonomisk

lønnsomhet. Det skapes da få regionale ringvirkninger

dersom vi ikke har bedrifter som lykkes i landsdelen?

 Politikkbekymringen. Karlsen viser til avstemningen som

ble foretatt under konferansen og han påstår at «en

overveldende stor andel av deltakerne stemte for å

fjerne politisk vedtatte reguleringer». Det som

majoriteten av forsamlingen stilte seg positiv til var

kommunesammenslåing, mer utenlandsk kapital, mer

areal til oppdrettsvirksomhet og enn

konsekvensutredning med tanke på en mulig fremtidig

petroleumsaktivitet i havområdene utenfor Lofoten,

Vesterålen og Senja. Det finnes da vel ingen politisk

vedtatte reguleringer som er skrevet i stein og som

brytes gjennom disse meningsytringene?

 Ressursbekymringen. Videre skriver Karlsen at vi i

Norge har politiske reguleringer som skal sørge for at

«..dem som eier ressursene, altså vi som bor i regionen,

også kan kontrollere ressursuttaket». Det

eiendommelige her er at det fremstilles som at det er et
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regionalt eierskap til naturressursene. Både når

det gjelder petroleumsforekomster, vannkraft og

marine ressurser så har norske politikere vært

svært bevisst på å utvikle et rammeverk hvor

felles eierskap til ressursene står sentralt. Dette

gjelder ikke minst for våre marine ressurser hvor

det i Havressursloven slås fast at «ressursene

eies av det norske folk i fellesskap». Når det

gjelder tildeling av areal til oppdrettsformål, så er

det her i større grad gitt regional

forvaltningsmyndighet.

 Eierskapsbekymringen. Til diskusjonen om

kapital utenfra landsdelen sier Karlsen: «La oss

peke rett på problemet med fri kapitalflyt:

fjerneierskap bidrar til økonomisk og sosial

uansvarlighet overfor ressursene så vel som for

omgivelsene hvor uttak av ressursene foregår».

Igjen må vi bare vise til at vi har en fungerende

nasjonal ressursforvaltningspolitikk som har som

formål å hindre uansvarlig anvendelse av

naturressurser. En politikk som vi, gjennom vår

stemmeseddel, må sørge for er ansvarlig også

inn i fremtiden.

 Behovet for en felles nordnorsk agenda.

Avslutningsvis så vil jeg gjenta at formålet med

Agenda Nord-Norge er å bidra til at landsdelens

aktører jobber i felles retning nettopp for å sikre

verdiskaping i det som Karlsen kaller

«omgivelsene hvor uttak av ressursene foregår ».

Dette kan være i spørsmål knyttet til infrastruktur

(flyplasser osv. ) eller viktige leveranser hvor

samarbeid er avgjørende (eksempelvis som

underleverandør til sjømat- eller petroleumsnæringen).

Når det gjelder deltakerlisten så viser altså denne at en

tredjedel av deltakerne var fra offentlig sektor og at nær

en tredjedel var kvinner. Deltakerne kom inn til Agenda

Nord-Norge med ulike inngangsverdier, men med en

felles målsetting, nemlig å arbeide for nordnorsk

deltakelse i en fremtidig nasjonal verdiskaping. Det at vi

i Nord-Norge bidrar til at det skapes økonomiske effekter

er en forutsetning for fortsatt velferd, ikke bare for

landsdelen men for Norge som helhet. Eller er det sånn

at vi gjerne vil danse, men ikke betale for musikken?

"Deltakerne kom inn til Agenda Nord-Norge med ulike

inngangsverdier, men med en felles målsetting, nemlig å

arbeide for nordnorsk deltakelse i en fremtidig nasjonal

verdiskaping. "

Bildetekst: AGENDA NORD-NORGE: Daniel Skjeldam i

Hurtigruten på Agenda Nord-Norge. Forsker Trude Borch

skriver om konferansen: «Det mest sentrale formålet

med konferansen var å bidra til at aktører i landsdelen

jobber i felles retning slik at Nord-Norge får ta del i det

utbytte som i fremtiden kan genereres fra

ressursutnytting i nord. »

© Nordlys
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Ber om vurdering av levendelagring av torsk i Tromvik-området
iTromsø iTromso. Publisert på trykk 24.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur. Side: 8.

Mandag 24. november 20148

PET-SENTER: Slik ser den foreløpige illustrasjonen av senteret ut. 

Vedtar UNN- og 
Helse Nord-styret 
bygningen av et 
PET-senter i Trom-
sø, vil man spare 
minst 26 millioner 
kroner årlig.

UNN: Per dags dato har UNN 
kapasitet til å utføre 400 PET-
undersøkelser årlig.

I løpet av 2020 er det forven-
tet at behovet vil stige til 2.500 
slike undersøkelser årlig.

Derfor har man startet pro-
sessen med byggingen av et 
diagnosesenter i Tromsø (PET-
senter), som nå skal styrebe-

handles, først i UNN-styret 10. 
desember og så i Helse Nord-
styret 17. desember.

– Vi har lagt opp til å komme 
i gang med bygging i løpet av 
2015. Det er et utrolig viktig 
prosjekt for kreftpasienter i 
hele Nord-Norge, så jeg føler 
meg ganske sikker på at styret 
vedtar dette, fordi dette er et 
såpass viktig prosjekt for hele 
Nord-Norge, sier utbyggings-
sjef Tor-Arne Hanssen til 
iTromsø.

Koster 446 millioner
Ifølge Hanssen er prislappen 
for PET-senteret 446 millioner 
kroner.

– Det er god økonomi i dette. 

Vi sparer såpass mye på og selv 
ha et slikt senter og drive det 
selv, så jeg håper virkelig at det 
ikke blir noen utsettelser, sier 
han.

Ifølge Hanssen vil man spare 
minst 26 millioner kroner årlig.

– Da er det gjort forsiktige 
beregninger, der vi har tatt 
med alt av utgifter. Det er ikke 
noe alternativ å ikke tilby PET-
skanning. Pasientene har krav 
på slike undersøkelser og god 
behandling, så ja det er dyrt, 
men samtidig lønnsomt. Man 
vil spare minst 26 millioner 
kroner årlig, fremfor å sende 
pasienter sørpå eller kjøpe inn 
tjenester utenfra, forklarer 
Hanssen.

En PET-undersøkelse er i dag 
nødvendig for å finne mange 
typer kreft, og bruken vil bare 
øke. Helse Vest og Helse Sør har 
etablert slike sentre. og Helse 
Nord er de eneste som ikke har 
et slikt senter nå.

I et slikt senter vil UNN 
kunne produsere radioaktive 
legemidler og undersøke 2.500 
pasienter årlig i stedet for 
dagens ordning hvor cirka 400 
pasienter undersøkes i et mid-
lertidig PET-lokale

Åpner i 2017
Blir byggingen vedtatt, vil sen-
teret være i drift fra 1. kvartal i 
2017.

– Blir det vedtatt nå, går det 

forhåpentlig slag i slag. Da 
begynner vi grunnarbeidet i 
2015, jobber gjennom hele 2016 
og vil få inn de første pasien-
tene i januar/februar i 2017.

Senteret er planlagt og byg-
ges rett ovenfor hovedinngan-
gen til sykehuset, der blodgi-
verparkeringen er i dag.

– Det er sjelden man har et så 
godt prosjekt som dette, som er 
så viktig og samtidig har så god 
økonomi, så det er en ordentlig 
gladnyhet, sier Hanssen.

n Håper å starte bygging av PET-senter i Tromsø i 2015 

Kan spare 26 mill. 
kroner hvert år

ICE FISH ber kommunen gjøre 
en planmessig vurdering av om 
levendelagring av torsk i Trom-
vik er i konflikt med eksiste-
rende planer i kommunen. I et 
brev til kommunen går det 

fram at planene består i å plas-
sere inntil seks merder, med 
plass til mellom 150 og 300 
tonn torsk i hver. Ifølge hen-
vendelsen til kommunen er det 
inngangen til Grøtfjorden som 

peker seg ut som aktuell loka-
litet.

Fiskeridirektoratet vil ikke 
legge seg opp i levendelagring 
siden det ikke kommer inn 
under oppdrett, mens Kystver-

ket er positive så lenge kommu-
nen gir tillatelse.

Hensikten med levendelag-
ring er å forlenge salgsseson-
gen og være i stand til å tilby 
kundene fersk torsk i perioder 

av året hvor naturlig tilgang er 
sterkt begrenset.

– Vi vil samle aktiviteten i et 
eget selskap som er under eta-
blering og vil få navnet Levende 
Torsk AS, heter det i brevet.

Ber om vurdering av levendelagring av torsk i Tromvik-området

ICE FISH ber kommunen gjøre en planmessig

vurdering av om levendelagring av torsk i Tromvik

er i konflikt med eksisterende planer i

kommunen.

I et brev til kommunen går det fram at planene

består i å plassere inntil seks merder, med plass

til mellom 150 og 300 tonn torsk i hver. Ifølge

henvendelsen til kommunen er det inngangen til

Grøtfjorden som peker seg ut som aktuell

lokalitet.

Fiskeridirektoratet vil ikke legge seg opp i

levendelagring siden det ikke kommer inn under

oppdrett, mens Kystverket er positive så lenge

kommunen gir tillatelse.

Hensikten med levendelagring er å forlenge

salgssesongen og være i stand til å tilby kundene

fersk torsk i perioder av året hvor naturlig tilgang

er sterkt begrenset.

– Vi vil samle aktiviteten i et eget selskap som er

under etablering og vil få navnet Levende Torsk

AS, heter det i brevet.

© iTromsø
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Fiskekjøper vil ha juksa- og linefisk
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 24.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 10.

– Flere fiskere kommer hit. 
Det har vært kraftig vekst i 
den lokale flåten, noe som er 
en naturlig effekt av at det er 
mye fisk i havet, sier han.

Om lag fem til seks ungdom-
mer har begynt som fiskere de 
siste årene i kommunen, og like 
mange i nabokommunen Kjøl-
lefjord. Alle startet som line- og 
juksafiskere, ifølge Steel. I til-
legg har en del islandske fiskere 
kommet til.

Vassvik er sterkt kritisk 
til mer strukturering og ut-
vanning av leverings- og ak-
tivitetsplikten. Han mener 
fiskeriindustrien ikke har et 
lønnsomhetsproblem.

– Det blir helt feil å innføre et 
system som ligner det de har på 
Island. Islendingene kommer 
jo hit fordi de ikke ka drive på 
Island - de er fiskeflyktninger, 
sier Vassvik.

Bygger ut
Men små bedrifter som Isan-
legget og Sædis har ikke like 
mange ansatte som filetanleg-
gene. Vassvik forteller at de 
som mistet jobben ved Nor-
way Seafoods anlegg fortsatt 
er arbeidsledige, har flyttet fra 
Mehamn eller pendler.

Det er Hermann Pettersen 
som overtok filetanlegget i 
Mehamn. Han er i ferd med å 
bygge ut anlegget og tenker å 
starte opp med produksjon av 

saltfisk. Pettersen vil ikke si 
mye om planene, men etter det 
FiskeribladetFiskaren kjenner 
til kommer det nye anlegget 
til å ha 20 flere ansatte enn 
tidligere.

Trålerne forsvinner
Ifølge Nofima har kvaliteten på 
fisken gått ned de siste årene 
som følge av mer fisk i havet, 
færre båter og større fangster. 
Og Steel tror utviklingen kom-
mer til å fortsette.

– Det er ingenting i utvik-
lingen i næringa som tilsier at 
kvaliteten blir bedre, sier han.

Løsningen må være at mot-
takene driver utviklingen ved 
å satse på kvalitet og at noe av 
trålkvotene overføres til kyst-
fiskerne, mener han.

– At trålerne forsvinner kom-
mer til å tvinge seg fram.

arne.fenstad@fbfi.no
Tlf: 930 58 868

KVALITET: Duncan Steel, 
daglig leder ved Isanlegget 
i Mehamn, mener flere bør 
satse som dem. 
FOTO: ARNE FENSTAD

Fiskekjøper vil ha juksa– og linefisk
”” Hvis flere og flere 

satser på kvalitet vil 
vi naturligvis betale 
mer, men kvaliteten må 
komme før prisøknin-
gen
Duncan Steel, daglig leder ved 
Isanlegget

Fakta: mehamn
QQMehamn (nordsamisk: Donje-

vuotna, kvensk: Meehamina) er 
et tettsted og administrasjons-
senteret i Gamvik kommune i 
Finnmark. 
QQTettstedet har 737 innbyggere 

per 1. januar 2013.

BYGGES UT: Hermann Pettersens motak i Mehamn er under 
utbygging. FOTO: ARNE FENSTAD

Isanlegget
Tall i mill kr 2013 2012 %
Driftsinntekter	 10,8	 7,7	 41,3
Driftsresultat	 0,8	 0,6	 26,9
Resultat	før	skatt	 0,3	 0,1	 0,8

sædIs   
Tall i mill kr 2013 2012 %
Driftsinntekter	 10,8	 7,7	 41,3
Driftsresultat	 0,8	 0,6	 26,9
Resultat	før	skatt	 0,3	 0,1	 0,8

ISLAND

MEHAMN oG GAMVIK
FINNMArK

GAMVIK: Gestur Magnusson (t.v) og fisker Ølver Gudnasson på 
kaia utenfor fiskemottaket i Gamvik. Den islandske bedriften 
Sædis AS har overtatt driften av fiskemottaket i Gamvik etter en 
mengde konkurser de siste 20 årene. Nå går fiskemottaket godt 
og er en av Finnmarks gasellebedrifter. 
ARKIVFOTO: SKJALG BØHMER VOLD

FILETErEr: Elena Sementsenko (fra v.), Julia Lestsenko og 
Larisa Mihhailova jobber med filetering ved fiskemottaket i 
Gamvik. ARKIVFOTO: SKJALG BØHMER VOLD
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Å «dulle» mer med fisken er løsningen for å øke

kvaliteten på fisken og verdiskapningen i

næringa. Det mener Duncan Steel ved Isanlegget

i Mehamn.

Arne Fenstad Mehamn - Hadde flere tenkt som

oss, hadde verdiskapingen vært mye større. Og

det hadde vært flere arbeidsplasser, selv om det

ikke er noe mål i seg selv, sier Steel. Han er

daglig leder ved Isanlegget i Mehamn, som er et

av flere mottak i kommunen som satser på å

selge fersk fisk fra juksa- og linefiskere.

- Vi duller litt mer med fisken, sier han og sikter

til at de merker og pakker den. Kvalitet før pris

Ismottaket endret forretningsidé i 2009 og

konsentrerte seg om å få fisk av best mulig

kvalitet framfor mest mulig fisk, og siden har de

vist jevnt gode resultater i regnskapet. I

nabobygda Gamvik satser Sædis, med islandske

eiere, på samme oppskrift. De ble trukket fram

som gasellebedrift av Dagens Næringsliv i år.

Steel oppnår mellom 20 og 60 prosent høyere

pris i markedet for fisken som er «dullet» med.

Det gir igjen høyere pris til fiskerne.

- Hvis flere og flere satser på kvalitet vil vi

naturligvis betale mer, men kvaliteten må komme

før prisøkningen, sier Steel. De fleste får det til

Mehamn fikk seg en knekk da filetanlegget til

Norway Seafoods måtte legge ned drifta på grunn

av for dårlig lønnsomhet tidligere i år. - De fleste

fiskeindustribedriftene klarer å få til lønnsom

drift, det er bare noen få som ikke får det til.

Paradokset er at selskapene med best

forutsetninger ikke klarer det, sier varaordfører og

fiskeriansvarlig i Gamvik kommune, Torfinn

Vassvik (Ap).

Nå er det likevel befolkningsvekst i kommunen,

mye på grunn av vekst i fiskerinæringa, ifølge

ham.

- Flere fiskere kommer hit. Det har vært kraftig

vekst i den lokale flåten, noe som er en naturlig

effekt av at det er mye fisk i havet, sier han.

Om lag fem til seks ungdommer har begynt som fiskere

de siste årene i kommunen, og like mange i

nabokommunen Kjøllefjord. Alle startet som line- og

juksafiskere, ifølge Steel. I tillegg har en del islandske

fiskere kommet til.

Vassvik er sterkt kritisk til mer strukturering og

utvanning av leverings- og aktivitetsplikten. Han mener

fiskeriindustrien ikke har et lønnsomhetsproblem.

- Det blir helt feil å innføre et system som ligner det de

har på Island. Islendingene kommer jo hit fordi de ikke

ka drive på Island - de er fiskeflyktninger, sier Vassvik.

Bygger ut Men små bedrifter som Isanlegget og Sædis

har ikke like mange ansatte som filetanleggene. Vassvik

forteller at de som mistet jobben ved Norway Seafoods

anlegg fortsatt er arbeidsledige, har flyttet fra Mehamn

eller pendler. Det er Hermann Pettersen som overtok

filetanlegget i Mehamn. Han er i ferd med å bygge ut

anlegget og tenker å starte opp med produksjon av

saltfisk. Pettersen vil ikke si mye om planene, men etter

det FiskeribladetFiskaren kjenner til kommer det nye
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anlegget til å ha 20 flere ansatte enn tidligere.

Trålerne forsvinner Ifølge Nofima har kvaliteten

på fisken gått ned de siste årene som følge av

mer fisk i havet, færre båter og større fangster.

Og Steel tror utviklingen kommer til å fortsette. -

Det er ingenting i utviklingen i næringa som tilsier

at kvaliteten blir bedre, sier han.

Løsningen må være at mottakene driver

utviklingen ved å satse på kvalitet og at noe av

trålkvotene overføres til kystfiskerne, mener han.

- At trålerne forsvinner kommer til å tvinge seg

fram. arne.fenstad@fbfi.no Tlf: 930 58 868

KVALITET: Duncan Steel, daglig leder ved

Isanlegget i Mehamn, mener flere bør satse som

dem.. FOTO: ARNE FENSTAD Torfinn Vassvik

BYGGES UT: Hermann Pettersens motak i

Mehamn er under utbygging. FOTO: ARNE

FENSTAD MANDAL Vest-Agder MEHAMN og GAMVIK

Finnmark Gamvik: Gestur Magnusson (t.v) og fisker Ølver

Gudnasson på kaia utenfor fiskemottaket i Gamvik. Den

islandske bedriften Sædis AS har overtatt driften av

fiskemottaket i Gamvik etter en mengde konkurser de

siste 20 årene. Nå går fiskemottaket godt og er en av

Finnmarks gasellebedrifter.. ARKIVFOTO: SKJALG

BØHMER VOLD FILETERER: Elena Sementsenko (fra v.),

Julia Lestsenko og Larisa Mihhailova jobber med

filetering ved fiskemottaket i Gamvik. ARKIVFOTO:

SKJALG BØHMER VOLD

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Fiskere: - Helt håpløst fra WWF-Norge
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 24.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 8.

Fiskere: – Helt håpløst fra WWF-Norge

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Dette er 
helt håpløst 
av W WF. 
Og Norske 
S j øm at b e -
d r i f t e r s 
Landsfore-
ning stiller 
ikke mye 
sterkere i 
sin hørings-
uttalelse om 
den fore-
slåtte meldingsordningen for 
fiskefartøyer under 15 meter, 
sier styreleder Hilmar Olav 
Sivertsen i Nordland Fylkes 
Fiskarlag.

Sivertsen melder om sterke 
reaksjoner fra fiskerne etter 
omtalen av høringssaken i ons-
dagsutgaven av Fiskeribladet-
Fiskaren.

Uheldig kobling
Når det gjelder WWF er det 
spesielt koblingen mellom 
«Ulovlig, Urapportert og Ure-
gulert fiske» (UUU-fiske) som 
skaper reaksjoner. Dette begre-
pet brukes oftest om helt andre 
fiskerier og fartøygrupper enn 
det her er snakk om, mener Si-

vertsen. Og han reagerer også 
mot Norske Sjømatbedrifters 
Landsforening (NSL), som ser 
for seg både bedre kontroll og 
en enklere hverdag for fiskere 
og kjøpere med den foreslåtte 
meldingsordningen.

Kapasitet?
Ifølge Sivertsen burde de som 
har svart kanskje også sett på 
direktoratets kontrollkapasi-
tet – etter eget utsagn greier 
de rundt to-tre prosent av lan-
dingene i dag – og ikke minst 
kapasiteten for behandling av 
flere tusen nye elektroniske 
meldinger fra fiskefartøyer 
langs hele kysten. Flåten mel-
lom 13 og 15 meter har i dag 
en forenklet fangstdagbok på 

papir. Den større flåten har 
en elektronisk fangstdagbok 
som fungerer ganske likt den 
foreslåtte meldingsordningen. 
Mens den mindre flåten ikke 
har krav til føring av fangstdata 
før landing.

Allerede avgjort?
– En ting er høringsuttalelser 
fra folk som åpenbart ikke har 

satt seg inn i hva saken dreier 
seg om. 

En annen ting er behand-
lingen i Fiskeridirektoratet 
og Nærings- og fiskeridepar-
tementet. 

For meg ser det ut til at man 
har sendt ut på høring en sak 
der avgjørelsen egentlig er tatt 
på forhånd, sier Sivertsen.

Det han sikter til er ordlyden 
i følgeskrivet til høringen: 

«Fiskeridirektoratet har 
utarbeidet et høringsnotat 
med forslag til forskrift om 
meldingsordning for fartøy 
under 15 meter», og oppdraget 
fra departementet beskrives 
som «å gjennomføre høring om 
hvordan en meldingsordning 
for den minste fartøygruppen 
kan innføres på en hensikts-
messig måte».

Frykter der verste
– Dette høres for meg ut som 
man har vedtatt ordningen over 
hodet på brukerne, og bare for 
syns skyld ønsker seg innspill 
på hvordan man best kan inn-
føre ordningen i praksis. Det 
er ille nok i utgangspunktet, og 
med de høringsuttalelsene som 
nå er blitt kjent, kan vi fiskere 
antakelig frykte det verste, sier 

Fakta: høringen
QQFiskeridirektoratet sendte 

3. september i år på høring et 
forslag om en «meldingsordning 
for fartøy under 15 meter», med 
spørsmål om «hvordan en mel-
dingsordning for den minste
QQflåten kan innføres på en hen-

siktsmessig måte». 
QQHøringen ble gjennomført 

på oppdrag fra Nærings- og 
fiskeridepartementet, og hadde 
svarfrist 1. november.
QQDirektoratet behandler nå hø-

ringsuttalelsene, og skal deretter 
sende et forslag til en ny forskrift 
for ordningen til departementet.

Miljøorganisasjonen 
WWF sin kobling 
mellom UUU-fiske og 
meldingsordningen for 
fiskeflåten under 15 
meter vekker oppsikt 
blant fiskerne.

z kOntrOLL

”” Dette høres for 
meg ut som man har 
vedtatt ordningen over 
hodet på brukerne
Hilmar Olav Sivertsen, Nordland 
Fylkes Fiskarlag

Sterke meninger om meldingsordningen

Jon Eirik Olsen
Harstad

Forslaget var ute til høring i 
regi av Fiskeridirektoratet 
fram til 1. november. En rekke 
instanser og organisasjoner, 
både i og utenfor næringa, var 
invitert til å si sin mening om 
en meldingsordning som kan 
beskrives som en forenklet 
elektronisk fangstdagbok for 
fiskeflåten under 15 meter.

Direktoratet hadde mottatt 
11 høringssvar da fristen gikk 
ut. Norges Fiskarlag og Norges 
Kystfiskarlag gir begrunnede 
råd om ikke å iverksette mel-

d i n g s o r d -
ningen, men 
de øvrige 
høringsin-
stansene er 
positive, el-
ler har ikke 
motforestil-
linger.

Ikke svar
– Vi har 
sterke inn-
vendinger mot en slik ordning, 
både når det gjelder innholdet 
og omfanget. Vårt ønske om 
et avklarende møte med di-
rektoratet har vi dessverre 
så langt ikke fått svar på, sier 
assisterende generalsekretær 
Jan Birger Jørgensen i Norges 
Fiskarlag.

Holder ikke
Jørgensen og Fiskarlaget finner 
ikke tilstrekkelig hold i noen 
av de begrunnelsene myndig-
hetene gir for å innføre mel-
dingsordningen, og går derfor 
mot forslaget.

Organisasjonen spør eksem-
pelvis hva slags forsknings- og 
statistikknytte myndighetene 
kan tenkes å ha av en forelø-
pig rapportering fra flåten, og 
den samme skepsisen gjelder 

behandlingen av de enorme 
datamengdene fra flere tusen 
fiskefartøyer i den aktuelle 
delen av flåten.

– Vi er usikker på hva slags 
nytte myndigheter og forskere 
har av de datamengdene man 
allerede nå har tilgang til, sier 
Jørgensen.

Må veies først
Det understrekes at man uan-
sett rapportering av fangst fra 
denne delen av flåten ikke vil 
ha sikre tall før fangsten er 
levert og veid ved et fiskemot-
tak. I Norges Kystfiskarlag kan 
man «med sin beste vilje ikke 
forstå hvorfor man skal innføre 
en meldeplikt som man over 
hode ikke har mulighet for å 

Fiskernes organisa-
sjoner sier blankt nei 
til forslaget om en 
elektronisk meldings-
ordning for flåten 
under 15 meter, men 
WWF og Kystvakten er 
blant dem som støtter 
myndighetenes planer.

z kontroll ”” Vi har sterke inn-
vendinger mot en slik 
ordning, både når det 
gjelder innholdet og 
omfanget
Jan Birger Jørgensen, Norges 
FiskarlagJan Birger 

Jørgensen

følge opp». Laget understreker 
at man ikke er mot kontroll. 
«Det mener vi er nødvendig. 
Men det må ikke bli slik at vi 
gjennomfører tiltak bare for 
kontrollens skyld», heter det i 
Kystfiskarlagets høringssvar, 
der man tror ordningen mest 
av alt vil bli en plage for både 

fiskere og direktoratets kon-
trollører. 

Bare to negative
– Vi er nå i gang med å bearbei-
de høringssvarene. Vi skal sam-
menfatte det vi har fått inn, og 
deretter sende resultatet over 
til Nærings- og fiskeridepar-

tementet, sier seniorrådgiver 
Lise Kvinnsland i Fiskeridirek-
toratet. Ifølge Kvinnsland inn-
går også et møte med Norges 
Fiskarlag i etterarbeidet med 
saken.

– Vi har notert oss en del ne-
gative utspill i pressen angå-
ende denne saken, men faktum 

– Nødvendig tiltak mot kriminelle handlinger
WWF-Norge mener en mel-
dingsordning for fiskeflåten 
under 15 meter vil være et 
«nødvendig tiltak for å få bukt 
med de alvorlige kriminelle 
handlingene» som organi-
sasjonen blant annet mener 
er blitt avdekket i «ulovlig, 
urapportert og uregulert 
fiske (UUU-fiske)». Slik det 
ifølge WWF-Norge foregår i 
stor skala i fisket etter torsk i 
Barentshavet.

Samordning
Kystvakten har en mer 
praktisk tilnærming i sitt hø-
ringssvar, men ender likevel 
opp med å støtte «behovet 
for å samordne eksisterende 
meldingsordninger for den 
minste fartøygruppen, og 

støtter at det lages ett hel-
hetlig system for å ivareta 
pålagte meldinger fiske- og 
fangstfartøy under 15 meter 
største lengde».

Kystvakten forutsetter 
et system som er enkelt for 
brukerne, og man tror at en 
såkalt applikasjon for smart-
telefon eller nettbrett kan 
fungere godt.

Etaten foreslår i tillegg en 
fornorsking av de forkortelser 
og koder som brukes i meldin-
gene, og man foreslår en mer 
detaljert meldingsordning for 
kongekrabbefisket i samme 
system.

Utfordringer
En praktisk tilnærming har 
også Fiskeridirektoratet i 

Møre og Romsdal valgt, og 
anbefaler meldingsordningen 
som «ett helhetlig system som 
kan brukes til alle typer mel-
dinger som fiskeren er pålagt 
å gi gjennom regelverket».

Men direktoratets region-
kontor påpeker også at man 
mener det bør fokuseres mer 
på mottaksanleggene, og man 
peker på det som beskrives 
som ”en del praktiske utfor-
dringer” ved bruk av nettbrett 
og mobiltelefoner. Både når 
det gjelder datakyndighet i 
den minste flåten, og når det 
gjelder praktisk bruk under 
vanskelige værforhold.

Enklere hverdag
Mens en organisasjon som 
FHL ikke har noen kom-
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Sterke meninger om meldingsordningen

MÅ MELDE: 
Fiskerimyndighetene 
ønsker seg en elektronisk 
fangstinnmeldingsordning 
for den minste delen av 
fiskeflåten. Det ønsker 
ikke organisasjonene som 
representerer fiskerne i denne 
flåten. FOTO: JON EIRIK OLSEN

Fakta: HØRINGEN
QQFiskeridirektoratet sendte 

3. september i år på høring et 
forslag om en «meldingsord-
ning for fartøy under 15 meter», 
med spørsmål om «hvordan en 
meldingsordning for den minste 
flåten kan innføres på en hen-
siktsmessig måte». Høringen ble 
gjennomført på oppdrag fra Næ-
rings- og fiskeridepartementet, 
og hadde svarfrist 1. november. 
Direktoratet behandler nå hø-
ringsuttalelsene, og skal deretter 
sende et forslag til en ny forskrift 
for ordningen til departementet. 

Tror rapporteringskrav 
vil gi et utall lovbrytere

Terje Jensen
Harstad

– Et samlet landsstyre går i 
mot. Og dette synet er forankret 
i en unison motstand mot for-
slaget fra samtlige medlemslag 
i Fiskarlaget, understreker 
styreleder Kjell Ingebrigtsen 
som nå ønsker å møte Fiske-
ridirektoratet for ytterligere 
å utdype hvorfor man går så 
kategorisk i mot.

På Fiskarlagets hjemmeside 
sier styrelederen at han håper 
myndighetene forstår den fryk-
ten som fiskerne stilles overfor, 
og de konsekvensene de risi-
kerer dersom det innføres et 
slikt rapportseringsregime. 
– Verken myndighetene eller 
næringa er tjent med en slik 
situasjon, sier han.

Det er ikke minst erfaringene 
med den elektroniske fangst-

dagboka for 
den større 
k yst f låt en 
som ligger 
til grunn for 
Fiskarlagets 
skepsis. Her 
har fiskerne 
erfart at de 
blir straffet 
for alle ty-
per brudd, 
selv om det bare skulle være 
snakk om få minutters forsin-
kelser på innsendte rapporter. 
Og straffene står etter fisker-
nes mening over hodet ikke i 
forhold til «unøyaktighetene» 
som påtales.

Fiskarlaget reagerer også 
på at ordningen med foren-
klet fangstdagbok ble gjort 
permanent uten noen form for 
evaluering, selv om det bare 
skulle være snakk om ei toårig 
prøveordning. Her har reaksjo-
nene på overtredelser bare blitt 
strengere og strengere, mener 
fiskerne. De nekter rett og slett 
å akseptere ytterligere pålegg 
om meldingskrav i den minste 
flåten før praktiseringen av de 
ordningene som allerede fin-
nes blir rimelige og forstandige, 
som det heter i landsstyreved-
taket.

Etterlyser evaluering  
Fiskarlaget etterlyser også ei 
evaluering av ordningen med 
overtredelsesgebyr som de har 
blitt lovet i et tidligere møte 
med departementet. Pr. i dag 

er ingen klagesaker behandlet  
til tross for at flere har ligget til 
behandling i Fiskeridirektora-
tet i lengre tid.

Det er også disse erfaringene 
som nå får Fiskarlaget til å sette 
foten ned for ytterligere tiltak.

Unødvendig
Den viktigste innvendingen er 
kanskje allikevel at fiskerne 
mener ei slik innrapportering 
av fangst er fullstendig unød-
vendig så lenge de aller fleste 

NEI: Fiskeridirektoratet får 
et klart nei fra fiskerne til 
forslaget om elektronisk 
fangstrapportering også fra 
den mindre kystflåten.
ILL.FOTO: TERJE JENSEN

Fakta: Fangstmelding
QQMyndighetene har i løpet av 

få år innført krav til stadig flere 
fiskere om elektronisk innrappor-
tering av fangst.QQPer i dag er det kun kystflåten 
under 15 meter som slipper 
unna.QQMen etter to vintre med rykter 
og påstander om omfattende 
juks under torskefisket, så har 
Fiskeridirektoratet nå sendt på 
høring et forslag om innrappor-
tering også fra disse fartøyene 
via nettbrett eller smarttelefon.QQFiskerne mener slike fangst-
meldinger både er unødvendig i 
forhold til kontroll, og upraktisk 
og risikabelt i forhold til sank-
sjoner for fiskere som stort sett 
lander fangstene sine daglig. 

Fiskarlaget sier blankt 
nei til kravet om elek-
tronisk rapportering 
fra kystfiskefartøy på 
under 15 meter. «Uri-
melig, uforståelig og 
kun  egnet til å skape 
lovbrytere», heter det i 
et landsstyrevedtak.

z kontroll

”” Et samlet landssty-
re går i mot. Og dette 
synet er forankret i en 
unison motstand mot 
forslaget fra samtlige 
medlemslag i Fiskarla-
get
Kjell Ingebrigtsen, styreleder i 
Norges Fiskarlag

billig argument for å innføre denne type overvåkning».Har ikke ressurserEt annet argument fra myn-dighetenes side er at data fra rapporteringsordningen skal brukes til «statistikkarbeid og bestandsforskning i tillegg til at de skal ha en kontrollfunksjon». Styret avviser umiddelbart både statistikk og forskning som argument i denne sam-menhengen, og viser til at Havforskningsinstituttet, så vidt fylkeslaget kjenner til, knapt nok har ressurser til å bearbeide de data de allerede i dag får fra næringa. Flere lovbrytereEt sentralt ankepunkt for fyl-keslagsstyret er at de mener rapporteringsordningen heller 

vil skape flere enn færre lovbry-tere. Fiskere i denne klassen er ofte alene om bord og skal håndtere mange funksjoner samtidig under et hektisk fiske.«Dette kommer til å bli en meget stor stressfaktor for fis-kerne her, slik det har vært i flåten over 15 meter.», heter det fra styret, som ser for seg flere overtredelsesgebyrer og press på sikkerheten om bord.Prøve ut systemetMan peker også på ekstra arbeid, ekstra kostnader, og innføringen av ny elektronikk – nettbrett og smarttelefoner – som man så langt ikke vet 

vil fungere fullgodt i tøffe om-givelser.Men fylkeslagsstyret ser som nevnt ikke bort fra at påbudet om elektronisk rapportering vil komme, tross protestene. Derfor stilles det også klare krav fra Nordland om at før det blir snakk om iverksettelse skal hele systemet være prøvd ut i «minst ett år, der noen få båter i ulike kategorier og geografiske områder kan prøve ut systemet i praksis».Enhver form for oppstart fra nyttår utelukkes dermed.jeo@fbfi.noTelefon: 77 05 90 22

Sterke nettbrett-protester

Jon Eirik OlsenHarstadStyret i Nordland Fylkes Fis-karlag har likevel gått meget grundig til verks i sin behand-ling av Fiskeridirektoratets høringsnotat om rapporte-ringsplikt for fiskeflåten under 15 meter. Ordningen er ikke så omfattende som dagens elek-troniske fangstdagbok for den større flåten. Men mange av elementene er de samme, og nordlandsfiskerne beklager at myndighetene finner det nød-vendig med et «rapporterings-system som gjør overvåknin-gen av den norske fiskeflåten nærmest total», som det heter i et vedtak fra siste styremøte i fylkeslaget.Skapt behov…Nordland Fylkes Fiskarlag har tidligere vært kritisk mot dagens elektroniske fangst-dagbok, både ved innføringen og ved den daglige driften av systemet. Det legges ikke mye imellom denne gangen heller:«Styret kan ikke se noen argumenter i Fiskeridirekto-ratets høringsnotat som tilsier at det er behov for innføring av elektronisk rapportering for flåtegruppen under 15 meter. I beste fall er det et behov som er skapt av Fiskeridirektoratet under dekke av alle ryktene om ulovligheter i næringa. Men faktum er at ideen om denne rapporteringen kom på bordet før disse ryktene opp-sto», skriver styret, og mener ryktene bare brukes som «et 

NOK Å GJØRE: Fylkeslaget mener det er nok å gjøre om bord på Bodø-registrerte «Argus» og den øvrige flåten under 15 meter, om man ikke også skulle bli pålagt statistikk- og forskningsoppgaver for myndighetene. FOTO: JON EIRIK OLSEN

Det nytter neppe med all verdens protester, mener nordlandsfis-kerne, og tar det for gitt at myndighetene trumfer gjennom elek-tronisk fangstdagbok for sjarkflåten, uansett.

z FLÅTEN U/15

”” I beste fall er det et behov som er skapt av Fiskeridirektoratet under dekke av alle ryktene om ulovligheter i næringaStyret i Nordland Fylkes Fiskarlag

Ber om fritak for fiskere over 60 årDet er ikke en selvfølge at eldre fiskere vil kunne lære seg å bruke nettbrett eller smarttelefon på det nivået som kreves i et meldingssys-tem for fiskeflåten under 15 meter. Styret i Nordland Fyl-kes Fiskarlag krever derfor et fritak fra rapporteringskravet for fiskere som er 60 år eller eldre når ordningen innføres.«Etter få år vil disse ha pensjonert seg, og en har en ordning som omfatter alle fiskere», heter det i styreved-taket.Påbudet om å anslå fangst-mengde om bord innenfor en margin på 10 prosent mener styret er det mest utfordrende med hele ordningen, og 

man foreslår et betydelig større slingringsmonn enn 10 prosent for å unngå at fiskere uforskyldt blir lovbrytere. For å begrense arbeidsmengde og feilkilder foreslår styret i tillegg å unnta ikke kvotebe-lagte fiskeslag fra rapporte-ringen.Rapportering av landings-sted er tidligere pekt på som et problem med dagens elektroniske fangstdagbok, og nordlandsfiskerne un-derstreker at alle relevante fiskerihavner må på plass i de elektroniske listene før en meldingsordning kan iverk-settes.Styret konstaterer at det tidligere omtalte pålegget 

om at flåten under 15 meter skal melde pr tekstmelding passering av fjordlinjer under sildefiske, også er kommet med som et eget punkt i høringsnotatet. Styret holder fast ved tidligere uttalelser om at det ikke finnes rasjo-nelle grunner for å beholde en slik rapporteringsplikt, og man ber om at bestemmelsen fjernes.UØNSKET: Nordland Fylkes Fiskarlag ser ikke behov for nettbrett og elektronisk fangstrapportering i den minste flåten. FOTO: JON EIRIK OLSEN
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Kjell 
Ingebrigtsen

fiskerne leverer fangsten innen 
ett døgn etter at de har gått på 
havet. Argumentasjonen går 
på at det er bedre å skjerpe 
kontrollen i land enn å pålegge 
fiskerne å gjøre ei beregning 
av fangsten hvor de risikerer 
feilberegning og straff.

«Fiskarlaget kan ikke skjøn-
ne annet enn  at direktoratets 
kontrollbehov må kunne iva-
retas gjennom muligheter til 
å overvåke leveransene og den 
faktiske vekten som framkom-
mer der», heter det i landssty-
revedtaket.

Produserer lovbrytere
De ser for seg at ei slik ord-

ning vil «produsere» et stort 
antall saker hvor fiskerne enten 
har feilberegnet størrelsen på 
fangstene sine, blitt utsatt for 
tekniske problemer eller andre 
tilfeldigheter, med påfølgende 
reaksjoner i form av overtre-
delsesgebyr og eventuelt an-
meldelser. 

Argumentasjonen fra Fiskar-
laget går også på at ordningen 
skaper unødig ekstraarbeid 
på fartøy som i hovedsak bare 
er bemannet med en eller to 
mann, og at det derfor rent 
praktisk kan bli ei utfordring.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

Nordland-støtte til 
nettbrettrapportering
Fylkesrådet i Nordland støtter 
innføringen av et eget elektro-
nisk fangstdagbok-system for 
fiskeflåten under 15 meter.

I et vedtak forutsetter imid-
lertid fylkesrådet at «det ikke 
kreves innrapportert mer 
data enn det som er strengt 
nødvendig for at kontrollmyn-
dighetene skal kunne utføre 
sine oppgaver på en tilfreds-
stillende måte».

Man følger også opp 
bemerkningen fra fylkes-

fiskarlaget om at det må tas 
tilstrekkelig hensyn til at det 
vil være snakk om forhånds-
meldinger basert på anslag, 
og ikke nøyaktige målinger av 
fangstkvantum.

Det understrekes også at 
hensynet til personvernet må 
være helt avklart før en ny 
ordning innføres. 

Ordningen skal ikke være 
et overvåkningsverktøy, heter 
det i innstillingen.
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fiskere og direktoratets kon-
trollører. 

Bare to negative
– Vi er nå i gang med å bearbei-
de høringssvarene. Vi skal sam-
menfatte det vi har fått inn, og 
deretter sende resultatet over 
til Nærings- og fiskeridepar-

tementet, sier seniorrådgiver 
Lise Kvinnsland i Fiskeridirek-
toratet. Ifølge Kvinnsland inn-
går også et møte med Norges 
Fiskarlag i etterarbeidet med 
saken.

– Vi har notert oss en del ne-
gative utspill i pressen angå-
ende denne saken, men faktum 

er at det bare er to av de relativt 
få høringssvarene som er ne-
gative, sier Kvinnsland, uten å 
antyde hvordan dette forholdet 
vil bli vektlagt i den kommende 
anbefalingen til departementet.

jeo@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 22

– Nødvendig tiltak mot kriminelle handlinger
støtter at det lages ett hel-
hetlig system for å ivareta 
pålagte meldinger fiske- og 
fangstfartøy under 15 meter 
største lengde».

Kystvakten forutsetter 
et system som er enkelt for 
brukerne, og man tror at en 
såkalt applikasjon for smart-
telefon eller nettbrett kan 
fungere godt.

Etaten foreslår i tillegg en 
fornorsking av de forkortelser 
og koder som brukes i meldin-
gene, og man foreslår en mer 
detaljert meldingsordning for 
kongekrabbefisket i samme 
system.

Utfordringer
En praktisk tilnærming har 
også Fiskeridirektoratet i 

Møre og Romsdal valgt, og 
anbefaler meldingsordningen 
som «ett helhetlig system som 
kan brukes til alle typer mel-
dinger som fiskeren er pålagt 
å gi gjennom regelverket».

Men direktoratets region-
kontor påpeker også at man 
mener det bør fokuseres mer 
på mottaksanleggene, og man 
peker på det som beskrives 
som ”en del praktiske utfor-
dringer” ved bruk av nettbrett 
og mobiltelefoner. Både når 
det gjelder datakyndighet i 
den minste flåten, og når det 
gjelder praktisk bruk under 
vanskelige værforhold.

Enklere hverdag
Mens en organisasjon som 
FHL ikke har noen kom-

mentar til forslaget, så melder 
NSL at man «forutsetter at 
den nye ordningen ikke bare 
vil føre til bedre kontroll, men 
også til en enklere hverdag 
for fiskere og fiskekjøpere. 
Det er derfor gledelig at Fis-
keridirektoratet ser ordnin-
gen som en erstatning for 
føring av fangstdagbøker for 
fartøy under 15 meter».

Flere av høringsinstansene 
understreker behovet for en 
trinnvis innføring av en ny 
innmeldingsordning, og Møre 
og Romsdal Fylkeskommune 
peker i et grundig begrun-
net forslag også på at det må 
fokuseres på opplæring og 
støtte til de fiskerne som blir 
omfattet av ordninga.

Sjekk den 
laaange 
langen!
Fisker Øyvind Skog ble like 
lang i masken som fisken da 
han skulle trekke garnet uten-
for Senja. 

Øyvind Skog var ute på 
garnfiske med 40-fotingen 
”Aud Anita” da de skulle trekke 
garnet på yttersiden av Senja 
for en snau måned siden. Inn-
tullet i garnet dukket det opp 
en lange på hele 1,9 meter.

 
Kvapp litt
– Jeg ble litt overrasket når den 
kom over ripa med det store 
hodet. Det er ikke dagligdags 
at du får et så stort eksemplar 
så jeg kvapp litt til, humrer 
fiskern fra Rana i Nordland.

 - Jeg har vært med på autoli-
nebåter litt tidligere i år og fis-
ket etter lange og jeg kan ikke 
huske at jeg har sett en så lang 
lange før. Den veide knappe 30 
kilo, så den var svært lang og 
tynn, forteller Skog.

 
Lengre enn samboeren
Da fangsten var kommet på 
land tok Skog en telefon til 
samboeren sin Rhes Erlano for 
å fortelle om den lange fang-
sten. På bildet (øverst i saken) 
står hun og måler kanskje ikke 
krefter, men lengde med den 
lange fisken.
– Jeg måtte ringe henne så hun 
fikk komme på kaia og se den. 
Hun er vel mellom 1.65-1.68 
meter høy, så langen passerte 
henne godt på vei i lengde. Den 
var lengre enn meg også. Selv 
er jeg 1.86 meter høy, forteller 
Skog som fikk avbildet både 
samboer og fisk.

–  Det ble et lite skrytebilde. 
Det er ikke ofte slikt skjer. Det 

hender at vi får torsk over 40 
kilo, påpeker Skog. 

 
Rekorden er 40 kilo
Lange (Molva molva) er som 
navnet tilsier,  en svært lang-
strakt torskefisk - en benfis-
keart i tangbrosmefamilien.

 Ifølge fiskipedia er norsk 
sportsfiskerekord på 40 kilo. 
Fisken er utbredt i Øst-Atlan-
teren fra Gibraltar til Kattegat, 
Island og Finnmark. Den er 
vanlig langs hele norskekysten 
nord til Vesterålen, spesielt på 
Vestlandet og i Trøndelag. 

Ifølge Store Norske Leksikon 
kan den bli inntil 2 m lang og 
veie opptil 45 kilo.

 – Jeg har fått lange før, 
spesielt når vi driver et blan-
dingsfiske av hovedsaklig sei, 

uer, brosme og en og annen 
torsk som nå. Men lange som 
jeg har fått før har vært langt 
i fra denne størrelsen. Det er 
sjelden at vi får lange over ti 
kilo og en meter her utenfor 
Senja. Det er nok en gammel 
en denne som vi fikk,  og jeg 
kan tenke meg den er grov i 
kjøttet, ler Skog.  

Og fisken fikk oppmerk-
somhet der den hang i krana 
utenfor mottaket Torsken Hav-
produkter på Senja i midten 
av oktober.

– Det var flere som måtte 
beskue henne der den hang 
etter hodet i krana. Flere kom 
og tok en titt, sier Skog.

redaksjonen@fbfi.no
Telefon: 98404287

stor: Øyvind Skog fra Rana i 
Nordland fikk en lange på 1,9 meter 
utenfor Senja. Her samboeren Rhes 
Erlano på 1,68 meter. Foto: Privat

√ Forsikring av båt, mannskap, utstyr og fangst
√ Tilskudd til skadeforebyggende tiltak

Slik får du kontakt: 
Havtrygd 55 55 74 00 
havtrygd.no 

Bud og Hustad 71 26 67 00 
budoghustad.no 

Nordlys 75 54 40 88 
nordlysforsikring.no
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... og vi trygger deg og din familie

MS «With Harvest»

Sammen gir vi deg trygghet 
for båt og mannSkap
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Hilmar Olav 
Sivertsen
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Miljøorganisasjonen WWF sin kobling mellom

UUU-fiske og meldingsordningen for fiskeflåten

under 15 meter vekker oppsikt blant fiskerne.

Jon Eirik Olsen Harstad - Dette er helt håpløst av

WWF. Og Norske Sjømatbedrifters Landsforening

stiller ikke mye sterkere i sin høringsuttalelse om

den foreslåtte meldingsordningen for

fiskefartøyer under 15 meter, sier styreleder

Hilmar Olav Sivertsen i Nordland Fylkes Fiskarlag.

Sivertsen melder om sterke reaksjoner fra

fiskerne etter omtalen av høringssaken i

onsdagsutgaven av FiskeribladetFiskaren.

Uheldig kobling Når det gjelder WWF er det

spesielt koblingen mellom «Ulovlig, Urapportert

og Uregulert fiske» (UUU-fiske) som skaper

reaksjoner. Dette begrepet brukes oftest om helt

andre fiskerier og fartøygrupper enn det her er

snakk om, mener Sivertsen. Og han reagerer

også mot Norske Sjømatbedrifters Landsforening

(NSL), som ser for seg både bedre kontroll og en

enklere hverdag for fiskere og kjøpere med den

foreslåtte meldingsordningen. Kapasitet? Ifølge

Sivertsen burde de som har svart kanskje også

sett på direktoratets kontrollkapasitet - etter eget

utsagn greier de rundt to-tre prosent av

landingene i dag - og ikke minst kapasiteten for

behandling av flere tusen nye elektroniske

meldinger fra fiskefartøyer langs hele kysten.

Flåten mellom 13 og 15 meter har i dag en

forenklet fangstdagbok på papir. Den større

flåten har en elektronisk fangstdagbok som

fungerer ganske likt den foreslåtte

meldingsordningen. Mens den mindre flåten ikke

har krav til føring av fangstdata før landing.

Allerede avgjort? - En ting er høringsuttalelser fra

folk som åpenbart ikke har satt seg inn i hva

saken dreier seg om.. En annen ting er

behandlingen i Fiskeridirektoratet og Nærings- og

fiskeridepartementet..

For meg ser det ut til at man har sendt ut på

høring en sak der avgjørelsen egentlig er tatt på

forhånd, sier Sivertsen. Det han sikter til er

ordlyden i følgeskrivet til høringen:.

«Fiskeridirektoratet har utarbeidet et høringsnotat med

forslag til forskrift om meldingsordning for fartøy under

15 meter», og oppdraget fra departementet beskrives

som «å gjennomføre høring om hvordan en

meldingsordning for den minste fartøygruppen kan

innføres på en hensiktsmessig måte». Frykter der verste

- Dette høres for meg ut som man har vedtatt ordningen

over hodet på brukerne, og bare for syns skyld ønsker

seg innspill på hvordan man best kan innføre ordningen i

praksis. Det er ille nok i utgangspunktet, og med de

høringsuttalelsene som nå er blitt kjent, kan vi fiskere

antakelig frykte det verste, sier Sivertsen, og

understreker at hans fylkeslag har gitt en klar og entydig

uttalelse mot innføring av en meldingsordning. 12 svar

Saksbehandler for høringssaken i Fiskeridirektoratet,

seniorrådgiver Lise Kvinnsland, bemerket i forrige utgave

av FikeribladetFiskaren at relativt få av

høringsadressatene hadde svart innen høringsfristen.

Nærmere bestemt har 12 av 57 organisasjoner, etater

og andre instanser svart. Foruten fiskerorganisasjonene,

salgslagene og Fiskeridirektoratets regionkontorer finner
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man på direktoratets adresseliste blant annet

samtlige fylkeskommuner, Norges

Fiskarkvinnelag, Nofima, Norges

Naturvernforbund, Greenpeace, WWF-Norge,

Garantikassen for fiskere, Eksportutvalget for

fisk, Mattilsynet og Justervesenet. De fleste av

disse har enten ikke svart, eller har meddelt at

de ikke har noen bemerkninger til forslaget.

jeo@fbfi.no Telefon: 77 05 90 22

SKAL MELDE: Fiskerimyndighetene vurderer en

elektronisk meldingsordning også for fiskeflåten under

15 meter. WWF-Norge er positiv til ordningen, mens

nordlandsfiskerne protesterer.. ARKIVFOTO: JON EIRIK

OLSEN FBFI FiskeribladetFiskaren 19. november 2014

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren
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Hyller torsken i ny utstilling
Vesterålen Online. Publisert på nett 23.11.2014 22:11. Profil: Diverse, Klippfisk.
Skrevet av Pressemelding.

Vandreutstillinga Se Torsken! på Sortland

museum handler om den viktigste fisken i landet

vårt, slik den blir sett av oss som fisker den,

selger den og spiser den - gjennom århundrene

og i de ulike delene av Kyst-Norge. Torsdag åpnet

utstillinga.

Torsken er livsviktig for mange kystregioner, blant

dem Vesterålen, og denne utstillinga hyller

torsken og viser dens mangfoldighet. Torsken er

ikke bare lutefisk, mølje, bacalao og boknafisk,

men også blant annet samfunnsbygger,

verdipapir, miljøsymbol, husdyr og politisk

stridstema.

Utstillinga lar oss bli kjent med havforskning,

matlaging, eksportinntekter, fiskeriforvaltning,

kommunevåpen, den norske fiskeflåten og mye,

mye mer. De mange flotte fotografiene, blant

annet av Lennart Nilsson og Kåre Kivijärvi viser

torskens plass i folks hverdag. Du kan også se

filmklipp der blant annet en økonom, en

fisketilvirker, en designer og en kokk forteller om

sitt forhold til torsken. Kjente samfunnsaktører

som Arne Luther og Ottar Brox uttaler seg også.

Her er også plass til humor og

spissformuleringer. Selvfølgelig kan du nynne til

den udødelige videoen Se torsken! med

KLM/Brødrene eller stemme i Kor er hammaren

Edvart med Jack Berntsen.

Gjennom å snurre torsken og se hva torsketruten

peker på, finner du animasjonsfilmer som

morsomt og lettfattelig forteller om torskens ulike

ansikt.

I utstillinga treffer vi torsken som handelsvare og

som livsnerve, som politisk brennbart tema, som

både motstander og forkjemper for norsk EU-

medlemskap, som kulturarbeider og som

miljøverner.

Til grunn for utstillinga ligger tverrfaglig

forsknings- og museumsarbeid. Denne utstillinga

viser at de torskene vi ser, er skapt i kulturen
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gjennom vitenskapens og samfunnets håndtering

av den. Vi leser torsken inn i vårt eget

samfunnsbilde.

Utstillinga er formgitt av Björn Ed og produsert av

Tromsø Museum, og med SE TORSKEN! ønsker

museene å være med på å bevisstgjøre de

besøkende og skape holdninger til viktige

politiske spørsmål i vår tid.

Utstillinga står på Sortland museum til 6. januar.

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/w9Vp1KrZ

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 17 av 161



Full fres på Fileten
Vesterålen Online. Publisert på nett 23.11.2014 15:55. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
Skrevet av Ragnhild Stikholmen.

Nå er det full drift på Norway Seafoods. Plassjef,

Martin Rasmussen, ser lyst på fremtiden. Så

langt har det vært full drift i november, og

Plassjefen håper på en fin driftsperiode frem mot

jul.

- Vi hatt en god tilførsel av fersk torsk den siste

tiden, men det er vanskelig å love noe, sier

Rasmussen.

Han viser til at fiskeribransjen er en vanskelig

næring å planlegge, og kan derfor ikke love noe

angående den videre driften.

Skånet staten

Til tross for at det har vært rekordmange

permisjonsdager i 2014, sier Rasmussen at

tallet kunne vært verre.

- I mars startet vi opp levendelagring av torsk, og

dette sparte oss for fem permisjonsdager.

Han gjør en rask beregning, og forklarer at de

fem dagene tilsvarer 200.000 kroner i sparte

utgifter for staten.

I vår hadde Norway Seafoods 150 tonn torsk

gående i merd utenfor anlegget. Det er et

samarbeidsprosjekt med Myre Havbruk, som har

ansvar for røkting og vedlikehold av merdene.

- Planen er å få i gang et mer profesjonelt anlegg

som kan gi oss en lønnsom drift. For at driften

skal bli god må vi minst firedoble torskemengden

vi har hatt i merd i år, forteller Rasmussen.

Utfordringer

Rasmussen forteller at det er utfordringene

knyttet til levendelagring av torsk.

- Her i Lofoten og Vesterålen har vi torsken fra

januar til mars. Vi kan lagre den en stund i

merder, men om det blir for lang tid gyter den, og

da blir den av dårligere kvalitet. Vi mister også

mye vekt.

Han forteller videre at fra april-juni er det fisk
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langs finnmarkskysten, og da kan de få fisk

derfra. Finnmarksfisken er ferdig gytt, og egner

seg bedre til langtidslagring. Å hente fisk fra

Barentshavet er også en mulighet.

- Vi ønsker å få i gang en god og lønnsom drift,

der vi kan fylle på og hente ut torsk etter behov.

Uværsbuffer

At det er torskesesong er ikke ensbetydende

med full drift på landanlegget.

- Vi har hatt permisjoner også i sesongen,

forteller Rasmussen.

Han viser til at det er flere forhold som virker inn

på fisket, og at dårlig vær er en av de.

- Vi håper levendelagringen kan fungere som en

uværsbuffer på dårlige dager, sier han.

Lys fremtid

Rasmussen forteller at det er stort sett trålere som

leverer fisk til landanleggene. Norway Seafoods tar i mot

råvarer fra fiskebåter også, men det skal litt til for å

oppfylle kvantumet på 25 tonn torsk som landanlegget

trenger daglig.

Hos Norway Seafoods utgjør torsk 95 prosent av

produksjonen, men anlegget produserer også sei og

hyse. Rasmussen ser ikke bort fra at de i fremtiden skal

kunne handle med andre fiskesorter også.

Men nå som driften går for fulle seil, ser plassjefen lyst

på fremtiden, og tror det blir bedre tider fra nå.

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/ALoW0vmX
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Går for fulle
Vesteraalens Avis HTG. Publisert på trykk 22.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
Ragnhild Stikholmen|924 39 868 - ragnhild@vesteraalensavis.no -. Side: 8.

8  Lørdag 22. november 2014

Sparebanken Nord-
Norge spår fortsatt 
økonomisk vekst i 
nord. 
Onsdag inviterte Spareban-
ken Nord-Norge næringslivet i 
Hadsel til lunsj, der de la frem 
sitt konjunkturbarometer for 
høsten 2014.
- Det som er spesielt og artig 
denne gangen er at vi ser et 
skifte. Mens det tidligere har 
vært størst vekst sør i landet, 
er det nå Nord-Norge som vok-
ser mest, sa Lasse Hagerupsen 
som er konserndirektør for 
Hålogaland-distriktet.

Ikke helsvart
I norsk økonomi er det forven-
tet en økonomisk oppbrem-
sing. 
- Fremtiden er ikke så helsvart 
som det kan synes i media, 
men vi tror ikke Norge vil fort-
sette å være ”annerledeslan-
det”, det landet som går mot 
strømmen. Vi tror vi vil nær-
me oss resten av Europa, hev-
det Hagerupsen.
Konjunkturbarometeret viser 
at konsumveksten vil gå litt 
ned, arbeidsledigheten vil gå 
litt opp og lønnsveksten vil 

flate ut i Norge. Men dette skal 
ramme hardest sør i landet, 
mens Nord-Norge er forventet 
å heller øke sin økonomiske 
vekst.

Eksporten bærer
Hovedgrunnen til at Nord-
Norge ventes å ha størst frem-
vekst er den solide eksportnæ-
ringen. Da særlig med tanke 
på sjømat som forventes å 
vokse med 600 prosent de nes-
te femten årene. I dag er det 
eksportmarkedet som står for 
nær en tredjedel av verdiskap-
ningen i landsdelen. 
- Siden verdensøkonomien 
er på bedringens vei og den 
norske kronen er forholdsvis 
lav, er det flere som vil handle 
med oss, og alt tyder på en god 
vekst, sa Hagerupsen.

Usikkerhet
Hagerupsen pekte på at det 
er en del usikkerhet knyttet 
til Russlands forhold til Ves-
ten: Hvor stor innvirkning vil 
importstoppen ha? 
- Hvis vi ser på Nordlaks, der 
Russland stod for 10 prosent av 
eksportinntektene, så har de 
klart å finne nye veier. De leve-
rer til Italia med stor suksess. 

Vi er mer usikker på hvordan 
det vil løse seg for sildeekspor-
ten som er i gang med seson-
gen sin nå. De har hatt avtale 
med Russland på hele 30 pro-
sent, forklarte Hagerupsen.

Andre faktorer
Andre faktorer som stiller den 
nordnorske økonomien i sær-
klasse, er at økonomien i liten 
grad påvirkes av de lave olje-
prisene, samt at samfunnet er 
bygget opp på en stabil offent-
lig sektor. 
Reiselivsnæringen er i stabil 
fremmarsj, boligprisene øker, 
kraftforedlende industri viser 
en gryende optimisme, og i lys 
av den forventede økonomiske 
oppgangen er det forventet at i 
løpet av de neste femten årene 
skal det komme hele 32.000 
nye arbeidsplasser i Nord-
Norge. 

Investeringer
I tillegg er det i følge kartleg-
ginger store investeringer 
planlagt innen de neste fem-
ten årene. Hele 300 milliarder 
kroner forventes investert for 
landsdelen mellom 2014 og 
2022.
- Folk er optimistiske, og vi ser 

at både bedrifter og privatper-
soner investerer mye penger 
her. Det er mange som vil byg-
ge nye hus, fortalte banksjefen 
på Stokmarknes, Kjell Jørstad. 
Han viste også til store lokale 
prosjekter som nybygget på 
Melbu Skole som har en pris-
lapp på 120 millioner.  

Utenlandsk oppkjøp
Et annet hett tema for dagen 
var oppkjøp fra utenlandske 
selskaper, og hvilken innvirk-
ning det kan ha for Nord-Nor-
ge. Her ble blant annet Cer-

maq og Hurtigruten nevnt.
- Vi vet ikke hvilke konsekven-
ser dette vil ha for oss, konklu-
derte Hagerupsen.

Ragnhild Stikholmen
924 39 868 - ragnhild@vesteraalensavis.no -

Lyse utsikter i nord

VEKST: Lasse Hagerupsen fra konsernledelsen i Sparebanken 
Nord-Norge har troen på nordnorsk vekst.

Nå er det full drift 
på Norway Sea-
foods. Fabrikksjef, 
Martin Rasmussen, 
ser lyst på fremti-
den.
Så langt har det vært full drift 
i november, og fabrikksjefen 
håper på en fin driftsperiode 
frem mot jul.

- Vi hatt en god tilførsel av 
fersk torsk den siste tiden, men 
det er vanskelig å love noe, sier 
Rasmussen.

Han viser til at fiskeribran-
sjen er en vanskelig næring å 
planlegge, og kan derfor ikke 
love noe angående den videre 
driften.

Skånt staten
Til tross for at det har vært 
rekordmange permisjonsda-
ger i 2014, sier Rasmussen at 
tallet kunne vært verre.

- I mars startet vi opp leven-
delagring av torsk, og dette 
sparte oss for fem permisjons-
dager.

Han gjør en rask beregning, 
og forklarer at de fem dagene 
tilsvarer 200.000 kroner i spar-

te utgifter for staten.
I vår hadde Norway Seafoods 
150 tonn torsk gående i merd 
utenfor anlegget. Det er et 
samarbeidsprosjekt med Myre 
Havbruk, som har ansvar for 
røkting og vedlikehold av mer-
dene.

- Planen er å få i gang et mer 
profesjonelt anlegg som kan 
gi oss en lønnsom drift. For 
at driften skal bli god må vi 
minst firedoble torskemeng-
den vi har hatt i merd i år, for-
teller Rasmussen.

Utfordringer
Rasmussen forteller at det 
er utfordringene knyttet til 
levendelagring av torsk.

- Her i Lofoten og Vester-
ålen har vi torsken fra januar 
til mars. Vi kan lagre den en 
stund i merder, men om det 
blir for lang tid gyter den, og 
da blir fisken av dårligere kva-
litet. Vi mister også mye vekt.

Han forteller videre at fra 
april-juni er det fisk langs 
finnmarkskysten, og da kan 
de få fisk derfra. Finnmarks-
fisken er ferdig gytt, og egner 
seg bedre til langtidslagring. Å 
hente fisk fra Barentshavet er 

også en mulighet.
- Vi ønsker å få i gang en god 

og lønnsom drift, der vi kan 
fylle på og hente ut torsk etter 
behov.

Uværsbuffer
At det er torskesesong er ikke 
ensbetydende med full drift 
på landanlegget.

- Vi har hatt permisjoner 
også i sesongen, forteller Ras-
mussen.

Han viser til at det er flere 
forhold som virker inn på fis-

ket, og at dårlig vær er en av de.
- Vi håper levendelagringen 

kan fungere som en uværsbuf-
fer på dårlige dager, sier han.

Lys fremtid
Rasmussen forteller at det er 
stort sett trålere som leverer 
fisk til landanleggene. Norway 
Seafoods tar i mot råvarer fra 
fiskebåter også, men det  skal 
litt til for å oppfylle kvantumet 
på 25 tonn torsk som landan-
legget trenger daglig.

Hos Norway Seafoods utgjør 

torsk 95 prosent av produksjo-
nen, men anlegget produserer 
også sei og hyse. Rasmussen 
ser ikke bort fra at de i frem-
tiden skal kunne handle med 
andre fiskesorter også.

Men nå som driften går for 
fulle seil, ser fabrikksjefen lyst 
på fremtiden, og tror det blir 
bedre tider fra nå.

Ragnhild Stikholmen
924 39 868 - ragnhild@vesteraalensavis.no -

Går for fulle
maskiner

HAR TROEN: Plassjef, 
Martin Rasmussen har 
troen på at det er bedre 
tider i sikte for hjørne-
steinsbedriften Norway 
Seafoods

Nå er det full drift på Norway Seafoods.

Fabrikksjef, Martin Rasmussen, ser lyst på

fremtiden.Full produksjon på Norway Seafoods

maskiner

Så langt har det vært full drift i november, og

fabrikksjefen håper på en fin driftsperiode frem

mot jul.

- Vi hatt en god tilførsel av fersk torsk den siste

tiden, men det er vanskelig å love noe, sier

Rasmussen.

Han viser til at fiskeribransjen er en vanskelig

næring å planlegge, og kan derfor ikke love noe

angående den videre driften.

Skånt staten

Til tross for at det har vært rekordmange

permisjonsdager i 2014, sier Rasmussen at

tallet kunne vært verre.

- I mars startet vi opp levendelagring av torsk, og

dette sparte oss for fem permisjonsdager.

Han gjør en rask beregning, og forklarer at de

fem dagene tilsvarer 200.000 kroner i sparte

utgifter for staten.

I vår hadde Norway Seafoods 150 tonn torsk

gående i merd utenfor anlegget. Det er et

samarbeidsprosjekt med Myre Havbruk, som har

ansvar for røkting og vedlikehold av merdene.

- Planen er å få i gang et mer profesjonelt anlegg

som kan gi oss en lønnsom drift. For at driften

skal bli god må vi minst firedoble torskemengden

vi har hatt i merd i år, forteller Rasmussen.

Utfordringer

Rasmussen forteller at det er utfordringene

knyttet til levendelagring av torsk.

- Her i Lofoten og Vesterålen har vi torsken fra

januar til mars. Vi kan lagre den en stund i

merder, men om det blir for lang tid gyter den, og

da blir fisken av dårligere kvalitet. Vi mister også

mye vekt.

Han forteller videre at fra april-juni er det fisk langs

finnmarkskysten, og da kan de få fisk derfra.

Finnmarksfisken er ferdig gytt, og egner seg bedre til

langtidslagring. Å hente fisk fra Barentshavet er også en

mulighet.

- Vi ønsker å få i gang en god og lønnsom drift, der vi

kan fylle på og hente ut torsk etter behov.

Uværsbuffer

At det er torskesesong er ikke ensbetydende med full

drift på landanlegget.

- Vi har hatt permisjoner også i sesongen, forteller

Rasmussen.

Han viser til at det er flere forhold som virker inn på

fisket, og at dårlig vær er en av de.

- Vi håper levendelagringen kan fungere som en

uværsbuffer på dårlige dager, sier han.
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Lys fremtid

Rasmussen forteller at det er stort sett trålere

som leverer fisk til landanleggene. Norway

Seafoods tar i mot råvarer fra fiskebåter også,

men det skal litt til for å oppfylle kvantumet på

25 tonn torsk som landanlegget trenger daglig.

Hos Norway Seafoods utgjør torsk 95 prosent av

produksjonen, men anlegget produserer også sei

og hyse. Rasmussen ser ikke bort fra at de i

fremtiden skal kunne handle med andre fiskesorter

også.

Men nå som driften går for fulle seil, ser fabrikksjefen

lyst på fremtiden, og tror det blir bedre tider fra nå.

© Vesteraalens Avis
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Mener statsbudsjettet er dårlig for Nord-Norge
Troms Folkeblad. Publisert på nett 22.11.2014 10:07. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Stian Andrè Lund.

Helga Pedersen (Ap) mener neste års

statsbudsjett er dårlig for landsdelen. Helga

Pedersen Foto: Scanpix FINNSNES: - Skattekutt

er tydeligvis den aller viktigste prioriteringa.

Men i vårt alternative budsjett så mener vi at det

ville være mye bedre å prioritere disse pengene

til å styrke kommuneøkonomien og sykehusene,

sier Pedersen til NRK Troms og Finnmark.

- Gode nyheter for klubbkassa

Fredagens resultater etter budsjettforhandlingene

brakte med seg svært gode nyheter for FK Senja

og Øverbygd.

Les mer

Hun understreker at det er en rekke tiltak i

budsjettet som de ikke er enige i.

- Men det endrer ikke vår oppfatning av at

nordområdeprofilen er svekka. Dette rammer

både fiskeriforskning og utdanning av

helsepersonell i Nord-Norge, mener Pedersen.

© Troms Folkeblad

Se webartikkelen på http://ret.nu/lMOuTkwn
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Mot todelt næring
Klassekampen 1. Publisert på trykk 22.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 14.

KLASSEKAMPENNYHETER KLASSEKAMPEN14 Lørdag 22. november 2014

FISKE
Av Gunnar Grytås, i Tromsø

Det er dårleg lønsemd og svak 
konkurransekraft i norsk fis-
keindustri. Det problemet 
skal utvalget under leiing av 
professor Ragnar Tveterås 
prøve å løyse ein gong for alle. 

Etter eit års arbeid skal ut-
valget leggje fram resultatet 
16. desember i år. Etter det 
som skulle vere det siste ar-
beidsmøtet den 18. og 19. no-
vember i Oslo, er det no klart 
at det blir endå eit arbeidsmø-
te der utvalget blir fysisk sam-
la.

Årsaka til dette er først og 
fremst sterk usemje og steile 
frontar i utvalget. Dette redu-
serer sjansen for ei samla inn-
stilling som eventuelt vil gje 
fiskeriminister Elisabeth As-
paker ein lettare jobb i høve til 
Stortinget. No tyder det meste 
på at både samarbeidspartia 
Venstre og KrF og den raud-
grøne opposisjonen vil finne 
argument dei kanskje likar 
betre frå ulike fraksjonar i eit 
utvalg som blir splitta i fleire 
viktige spørsmål.

Tunge og viktige spørsmål
– Eg verken vil eller kan kom-
mentere kva som blir utvalget 
sine konklusjonar no. Men eg 
står fast på at vi skal kunne 
levere NOU-en den 16. desem-
ber slik det er bestemt. Fram 
til då har vi mykje arbeid. Det 
er tunge og viktige spørsmål 
vi arbeider med, og det er my-
kje som skal skrivast, seier 
Tveterås til Klassekampen.

Det er ingen tvil om kvar 
leiaren sjøl står. På årsmøtet 
til Norges Råfisklag i vår slo 
han fast, ifylgje NTB, at politi-

karane i landet vårt har fått eit 
altfor stort rom der dei kan 
posisjonere seg. Ved å ta vekk 
ein stor del av dette rommet, 
kan vi gjere fiskeindustrien 
både innovativ og lønsam. Det 
er heller ingen tvil om Tveter-
ås sin motvilje til alle pliktlø-
pa som investorane i næringa 
må leve med. Og i vide kretsar 
har han skapt irritasjon ved å 
halde fram den superliberale 
og høgeffektive fiskerinærin-
ga på Island som eit ideal.

– Skulle vi hatt leverings-
plikt og bearbeidingsplikt i 
heile den norske økonomien, 
ville vi hatt eit kjempepro-
blem. Dette er ikkje bærekraf-
tig politikk for den norske vel-
ferdsstaten. Og i utvalget opp-
lever vi leveringsplikta og an-
dre plikter som særdeles pro-
blematiske, sa han på møtet i 
råfisklaget.

Industri under press
Den 40-50 år gamle leverings-
plikta er ein viktig del av fis-
kerinæringa sitt samfunnopp-

drag. Her vart ein stor del av 
trålarflåten bygde for å levere 
råstoff til utpeikte fabrikkar, 
fiskevær eller kommunar. 

Men dei siste 15-20 åra har 
denne delen av konsesjonsvil-
kåra blitt brotne, meir eller 
mindre systematisk. Eit kom-
promiss frå 2003, der vilkåra 
vart erstatta med ei plikt til å 
gje landanlegga tilbod om før-
sterett til å kjøpe fangstane, 
har heller ikkje fungert. Fis-
ken som denne flåten leverer 
blir fryst om bord og omsett 
via auksjonar i den globale 
marknaden. Her er prisen 
stort sett mykje høgare enn 
det norsk filetindustrien kan 
betale. 

Striden om leveringsplikt 
er eit godt døme på korleis 
norsk industri kjem under 
press under aukande liberali-
sering og global frihandel. 
Alle ser at avtalen ikkje fun-
gerer, problemet er å finne ut 
korleis den skal avviklast.

Leveringsplikta
Grovt sagt kan denne gordis-
ke knuten i fiskeripolitikken 
hoggast over på to måtar. En-
ten ved å oppheve plikta til le-
vering, men la trålarane få ha 
kvotene i fred. Eller ved å inn-
dra kvotene for godt og forde-
le dei på heile flåten, eventu-
elt bruke dei som distrikts-
kvoter i dei områda der resta-
ne av norsk filetindustri slit 
tungt.

Her knyter det seg stor 
spenning til kva LO meiner. 
Dei slit med indre spenningar 
i fiskeripolitikken fordi dei or-
ganiserer både fiskarane i 
havfiskeflåten og arbeidarane 
i industrien. Då det såkalla 
Strukturutvalget på oppdrag 
frå Helga Pedersen vurderte 
korleis evigvarande struktur-
kvoter kunne gjerast tidsav-
grensa i 2006, gjekk LO inn 
for å vidareføre Svein Lud-
vigsen sin omstridde politikk. 

Den fiskeripolitiske kam-
pen mellom LO og Arbeider-
partiet i Nord-Noreg var eit 
faktum, og den har ikkje heilt 
lagt seg enno. Det viste mel-
lom anna reaksjonane på 
Kystopprøret i vinter. Sjøl om 

mange i fiskeindustrien støtta 
aksjonane i Nord-Noreg og 
Oslo, var NNN også svært 
opptekne av å støtte dei til-
litsvalde i Norway Seafood i 
kampen for å berge så mange 
arbeidsplassar som mogeleg.

LO-leiar Gerd Kristiansen 
har ikkje svart på Klassekam-
pen sitt spørsmål om kva 

slags mandat fagrørsla sin re-
presentant, Grete Fossli, har i 
utvalget. Mykje talar for at ho 
framleis er i tenkjeboksen, og 
det er slett ikkje sikkert at 
standpunktet denne gongen 
går like sterkt i favør av Kjell 
Inge Røkke og Fiskebåtreder-
nes Forbund som i 2007. 

innenriks@klassekampen.no

Sjømautvalgets leiar vil åpne havet for investorane:

Kyst står mot børs

SJØMATINDUSTRIUTVALGET: F.v. Jonny Berfjord, Aino Olaisen, 
Trygve Myrvang, Edel Elvevoll, Grethe Fossli, Ragnar Tveterås 
(leiar), Arne Carlsen og Marit Aursand. Arne Møgster og Frode 
Steen var ikke til stede da bildet ble tatt.  FOTO: TOM HENNING BRATLIE

FRITT FRAM: Ei 
fiskebåt utafor 
Reykjavik. Leiaren 
for Sjømatutvalget 
held fram den 
superliberale og høg-
effektive fiskerinæ-
ringa på Island som 
eit ideal.
 FOTO: NTB SCANPIX

FAKTA

Sjømat under lupa:
n Sjømatindustriutvalget vart 
oppnemnd i mars 2013 av den 
raudgrøne regjeringa ved 
fiskeriminister Lisbeth 
Berg-Hansen. Mandatet til 
utvalget er å levere ein 
offentleg utredning innan 
utgangen av 2014. Utvalget 
kan foreslå lovendringar.
n Utvalget skal gjennomgå 
vilkåra for ein konkurransedyk-
tig sjømatindustri innanfor 
bearbeiding og salg og finne 
særlege utfordringar eller 
hinder for auka lønsemd og 
verdiskaping, både nærings-
spesifikke og generelle.
n Leiar av utvalget er professor 
Ragnar Tveiterås ved Universi-
tetet i Stavanger. 

Leveringsplikta og alle dei an-
dre politiske kontraktene 
mellom næringa og kystsam-
funna er oppe til ny vurde-
ring. 
n Råfisklova, eller fiskesalgs-
laglova, som gjev fiskarane 
rett til å fastsetje ein minste-
pris på all fisk. 
n  Deltakarlova som gjev akti-
ve fiskarar førsterett til å eige 
og fiske fiskefartøy. 

I tillegg kjem summen av 
lover og reglar som skal sikre 
alle distrikt, flåtegrupper og 
produksjonsformer sin rett-
messige del av fisken i håp om 
at dette også skal fordele ar-
beid og forteneste. Over heile 
linja er politikken under 
press, mellom anna frå ein au-
kande handel med konsesjo-
nar og kvoter.

Spørsmålet om kysten kan 
sei «ja takk, begge deler» blir 
drøfta i ein rapport frå Nofima 
i Tromsø. Det handlar om å la 
havfiskeflåten og dei største 
industrikonserna sleppe fri. 
Kystflåten og fleirtalet av min-
dre anlegg som er avhengige 
av denne flåten blir framleis 
styrt av den fiskerilovgjevinga 
som finst i dag. Sjøl om næ-
ringa går mot ei sterkare tode-
ling uansett, vil det bli van-
skeleg å formalisere dette 
med to sett lover og reglar. 

Etter det Klassekampen er-
farer har det likevel vore job-
ba med liknande modeller i 
leiting etter eit mogeleg kom-
promiss, men sjansen for ei 
samla innstilling er svært li-
ten.

Mot todelt næring

STORM: Eit stormsenter rundt Sjømat-
utvalget kan gje snauhogst i jungelen av 
fiskeripolitiske lover, reglar, plikter og 
vilkår for bruk av ressursane i havet.

Leveringsplikta og alle dei andre politiske

kontraktene mellom næringa og kystsamfunna er

oppe til ny vurdering. * Råfisklova, eller

fiskesalgslaglova, som gjev fiskarane rett til å

fastsetje ein minstepris på all fisk.

* Deltakarlova som gjev aktive fiskarar førsterett

til å eige og fiske fiskefartøy.

I tillegg kjem summen av lover og reglar som skal

sikre alle distrikt, flåtegrupper og

produksjonsformer sin rettmessige del av fisken i

håp om at dette også skal fordele arbeid og

forteneste. Over heile linja er politikken under

press, mellom anna frå ein aukande handel med

konsesjonar og kvoter.

Spørsmålet om kysten kan sei «ja takk, begge

deler» blir drøfta i ein rapport frå Nofima i

Tromsø. Det handlar om å la havfiskeflåten og

dei største industrikonserna sleppe fri. Kystflåten

og fleirtalet av mindre anlegg som er avhengige

av denne flåten blir framleis styrt av den

fiskerilovgjevinga som finst i dag. Sjøl om

næringa går mot ei sterkare todeling uansett, vil

det bli vanskeleg å formalisere dette med to sett

lover og reglar.

Etter det Klassekampen erfarer har det likevel

vore jobba med liknande modeller i leiting etter

eit mogeleg kompromiss, men sjansen for ei

samla innstilling er svært liten.

© Klassekampen
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- Statsbudsjettet er for dårlig for Nord-Norge
NRK Troms og Finnmark. Publisert på nett 21.11.2014 16:22. (Oppdatert 22.11.2014 20:25) Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Robin Mortensen.

Arbeiderpartiets nestleder Helga Pedersen mener

regjeringen kutter dramatisk i

nordområdesatsing. - Helt feil, kontrer

stortignsrepresentant Kent Gudmundsen (H). +1 -

Skattekutt er tydeligvis den aller viktigste

prioriteringa. (Oppdatert: 22.11.2014 20:25)

Men i vårt alternative budsjett så mener vi at det

ville være mye bedre å prioritere disse pengene

til å styrke kommuneøkonomien og sykehusene,

sier Pedersen.

Hun mener lite er forandret etter at Høyre og Frp i

dag ble enige med Venstre og KrF om neste års

statsbudsjett. Særlig mener hun statsbudsjettet

er dårlig for Nord-Norge.

- Det er naturligvis en rekke tiltak i dette

budsjettet som vi ikke er uenig i, men det endrer

ikke vår oppfatning av at nordområdeprofilen er

svekka, sier Helga Pedersen. Hun beskylder

dessuten regjeringen for å kutte en halv milliard i

nordområdesatsingen.

Pedersen begrunner det med redusert

utbyggingstempo både på det isgående

forskningsfartøyet og et helsebygg ved

Universitetet i Tromsø.

- Dette rammer både fiskeriforskning og

utdanning av helsepersonell i Nord-Norge, mener

Helga Pedersen.

- Arbeiderpartiet bommer

Stortingsrepresentant Kent Gudmundsen fra

Troms Høyre er ikke enig i beskrivelsen fra sin

politiske motstander. Han mener skattekutt gjør

godt for fremtiden.

- Det er viktig næringspolitikk og vil også komme

nordnorsk næringsliv til gode i og med at

konkurranseevnen med utlandet styrkes, sier

Gudmundsen.
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Og når det gjelder kostnadene til

forskningsfartøyet og helsebygget i Tromsø

forklarer Gudmundsen at det kun dreier seg om

forskyvning av kostnader til 2016, og at det ikke

har noen praktisk betydning for

utbyggingstempoet.

- Og når det gjelder kuttene i geologisk

kartlegging så er det et resultat av at man ikke

klarer å bruke opp årets bevilgning.

- Jeg er godt fornøyd med budsjettet og vi mener

det har en solid profil også for nordområdene,

sier Gudmundsen.

Statsbudsjettet 2015

309 meldinger

15 artikler

Etter flere uker med forhandlinger, er

regjeringspartiene og Krf og Venstre enige om et

statsbudsjett for 2015. Den sosiale profilen og

klimaspørsmålet har vært blant de vanskeligste sakene.

- Stolt av budsjettavtale

Nestleder i Arbeiderpartiet Helga Pedersen mener

regjeringens budsjett er for dårlig for Nord-Norge.

Foto: Kallestad / SCANPIX

Stortingsrepresentant Kent Gudmundsen (H) mener

regjeringas statsbudsjett ikke rammer

nordområdesatsinga.

Foto: Turi Enoksen / NRK

© NRK Troms og Finnmark

Se webartikkelen på http://ret.nu/tWWAOAcl
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Her er tiltakene regjeringa glemte i neste års statsbudsjett: - Helt

uholdbart
Nord24. Publisert på nett 21.11.2014 11:11. (Oppdatert 21.11.2014 11:11) Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Rune S. Alexandersen.

Nord 24 har pratet med både Ap og SV i

forbindelse med at de har lagt fram forslag til

alternativt statsbudsjett. Noe er ulikt og mye er

likt. (Oppdatert: 21.11.2014 11:11)

Når det gjelder regjeringas nordområdesatsing, er

de to opposisjonspartiene klokkeklare: Høyre og

Frp burde ha gjort mer.

Stortingsrepresentant Martin Henriksen (Ap)

mener Høyre og Frp gir med den ene hånda, men

krever dobbelt tilbake med den andre i sin

nordområdepolitikk.

- De bekrefter selv at de ikke har så mange nye

tiltak. Vi kan heller kalle det en

nordområdevidereføring enn en

nordområdesatsing, sier Martin Henriksen til

Nord24.

Slik Nord24 tolker det, er det spesielt tre

mangler Ap og SV er enige om burde ha vært på

plass:

1) Bevilgning til oppstart av nytt bygg ved

Framsenteret

2) Regionale utviklingsmidler

3) Såkornfond og/eller satsing på nasjonalt

"akseleratorprogram" for gründere

Spydspiss på vent

Henriksen er ikke spesielt imponert over at

startbevilgninga til byggetrinn to ved

Framsenteret nok en gang uteblir.

- Framsenteret er en av spydspissene i

nordområdesatsinga. Det er veldig uheldig at

regjeringa nå tre ganger har sagt nei til

oppstartsmidler for byggetrinn to ved

Framsenteret, både ved tilleggsproposisjonen ved

forrige statsbudsjett, revidert nasjonalbudsjett og

nå nytt forslag til statsbudsjett. Den rødgrønne

regjeringa hadde inne midler til oppstart i sitt

forslag til statsbudsjett, minner Henriksen om.
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- Høyre og Frp har sagt at de må utrede og se

nærmere på tallene. Det er helt uholdbart, mener

han.

Vokst ut av eget hus

Direktør ved Framsenteret, Jan-Gunnar Winther

sier de allerede har vokst ut av eget hus.

- Vi har 20 personer allerede som vi ikke har

plass til, og som må sitte utenfor huset. Får vi

ikke nytt bygg, vil de ulike forsknings- og

kompetansemiljøene bli fragmentert og spredt

rundt om i byen. Da mister vi de gode

synergieffektene, sa Winther til Nord24 den 3.

november.

Da hadde Venstre inkludert 25 millioner til

oppstart i sitt alternative statsbudsjett.

Relevante rapporter og fakta

STATSBUDSJETTET: Her finner du regjeringas

forslag til statsbudsjett for 2015.

ALTERNATIVENE: Se de alternative budsjettene til

SV og Ap. Venstre og KrF har tidligere lagt fram

sine alternative statsbudsjett. Det samme har

Senterpartiet.

NORDKLODEN: Her er regjeringas ferskeste

statusrapport om nordområdene

Såkornfond til fem mrd.

SV er den som lover mest til nord i

enkeltbevilgninger. Stortingsrepresentant Torgeir

Knag Fylkesnes er svært fornøyd med å ha

kjempet gjennom fem milliarder kroner til et nytt

såkornfond i Nord-Norge på partiets alternative

statsbudsjett.

150 millioner kroner av dette fondet er satt av til

å brukes i 2015.

- I stedet for store skattekutt til de rike i Oslo gir

dette nødvendig risikokapital til satsinger i nord,

sier Fylkesnes til Nord24.

Nytt gründerprogram

Også Ap ønsker en bredere satsing på

oppstartsbedrifter og gründere i nord.

- Vi setter av 250 millioner kroner nasjonalt til et

akseleratorprogram. En femtedel av dette skal brukes i

Nord-Norge. 50 millioner kroner i offentlige midler i nord

vil utløse tilsvarende mengde privat kapital. Det kommer

i tillegg til et såkornfond, sier Henriksen.

- Men dere har ikke prioritert såkornfondet i Aps

alternative statsbudsjett?

- Vi prioriterer akseleratorprogrammet først, men vi ber

regjeringa komme tilbake til stortinget med en plan for å

opprette et såkornfond i første halvår i 2015. Vi ber

regjeringa få fortgang i arbeidet med å få på plass flere

såkornfond, også i Nord-Norge, sier Henriksen.

Regionale midler

Ap og SV er også enige om å gi distriktene mer i

regionale utviklingsmidler (ofte kalt RDA-midler).

- Når regjeringa kutter i de regionale utviklingsmidlene,

tar man egentlig fra fylkene muligheten til å styre

utviklinga selv, sier Henriksen.

Ap vil gi distriktene 300 millioner kroner mer i regionale

utviklingsmidler som skal komme næringslivet til gode.

- Stor andel til nord

SV er nesten like sjenerøse med sine 280 millioner

kroner i regionale utviklingsmidler i sitt alternative

budsjett.

- Dette er en generell pott til alle fylkeskommunene som

tilfredsstiller kriteriene. Brorparten går til Nord-Norge,

Sogn- og Fjordane og noen innlandsfylker. Vi i nord får en

stor andel av dette, påpeker Fylkesnes.

Han minner om at sykkelrittet Arctic Race of Norway for

eksempel ble berget av disse midlene. Tromsø havn,

Universitetet i Tromsø, Nofima og Norut er andre aktører

som har nytt godt av disse midlene.

- Regjeringas opplegg snakker i store bokstaver om

forenkling. Oversatt til norsk betyr det egentlig

sentralisering, kommenterer tidligere UiT-rektor Jarle

Aarbakke, nå ordførerkandidat for Ap i Tromsø.

Lærlingeplasser og småbedrifter

SV trekker også fram økt satsing på lærlingeplasser

samt setter av 100 millioner kroner til et nytt prosjekt de

har kalt "Pilotinvest".
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Det er et "nytt nasjonalt investeringsfond for

pilotanlegg innenfor miljøteknologi".

- Det jeg hører overalt i nord, er at det er mange

gode ideer, men veldig vanskelig å skaffe

investorer. Det er spesielt de mindre prosjektene

som sliter. Nord-Norge er i en brytningsfase. Vi

kan stå i fare for å bli enda mer avhengig av

kapitalen fra petroleumsindustrien og andre nye

aktører, enten det er mineralselskaper,

oppdrettsgiganter eller store fiskeriselskap. Når

man mangler eierskap, mangler man også regi.

Med en sånn satsing vil vi kunne få langt flere

nordnorske ideer opp og stå. Vi kan bygge Nord-

Norge på nordnorske premisser, sier Fylkesnes.

Den øvre støttegrensa i miljøteknologifondet er

foreslått satt til 6,5 millioner kroner.

- Lite nytt

Martin Henriksen tok opp nordområdestrategien i

Stortinget onsdag. Der synes han ikke at han fikk

noen gode svar.

- Det som er tydelig er at når

kunnskapsministeren (Torbjørn Røe Isaksen,

Høyre) og utenriksministeren (Børge Brende,

Høyre) svarer om nordområdesatsinga, er det få

nye satsinger. Det er riktig at det er en økning i

antall millioner kroner, men det er hovedsakelig

satsinger som den rødgrønne regjeringa satte i

gang, sier Henriksen, og viser til for eksempel

det nye isgående forskningsfartøyet og nytt

medisinbygg ved Universitetet i Tromsø.

- Vi har spurt Utenriksdepartementet om hva som

er de nye satsingene relatert til nordområdene.

De svarte da med fire satsinger, sier Henriksen.

Isbjørn og oljeberedskap

Nord24 har fått tilgang til svaret fra UD. Den viser

at de fire offisielle nye enkelttiltakene til

regjeringa er på totalt 64 millioner kroner:

* Samferdselsdepartementet får 40 milllioner

kroner til ny miljø- og oljevernbase i

Lofoten/Vesterålen

* Kommunal- og moderniseringsdepartementet

får 700.000 kroner til prosjektet "Knutepunkt i

Tromsø for arktisk, regionalpolitisk dimensjon"

* Klima- og landbruksdepartementet får 10 millioner

kroner til isbjørntelling i Barentshavet

* Justisdepartementet får 13,3 millioner kroner ekstra

som går til oppstart av rehabilitering av Longyearbyen

energiverk på Svalbard

- Bred satsing

Spørsmålet fra Ap til regjeringa var:

"Hvilke nye satsinger innen nordområdepolitikken, som

ikke er videreføring av satsinger fra tidligere

statsbudsjett, er lagt inn i statsbudsjettet for 2015, og

hvor mye utgjør dette i kroner enkeltvis og samlet?"

Svaret fra Utenriksdepartementet var ifølge Martin

Henriksen:

"Nordområdesatsingen er bred og vår innsats bygger

også videre på allerede påbegynte og iverksatte tiltak.

Finansieringen av påbegynte tiltak innebærer en

betydelig prioritering av nordområdene. Regjeringen vil

fremover spesielt prioritere følgende fem områder: en

kunnskapsbasert næringssatsing, en bred

kunnskapssatsing i nord, økt samhandling med

naboland i nord, en videreutvikling av infrastruktur og

styrket miljøvern, sjøsikkerhet, rednings- og

oljevernberedskap. Alle tiltak som kommer

nordområdene til gode kan nødvendigvis ikke tallfestes.

Dette gjelder for eksempel nordområdediplomati og

internasjonalt samarbeid i nord samt pågående arbeid

med effektivisering av nasjonale planprosesser og

tilrettelegging for økt næringsutvikling i nord. Tiltak som

kommer Nord-Norge til gode gjennom oppfølging av

Nasjonal transportplan (NTP) er heller ikke tatt med i

oversikten.

Aps smørbrødliste

Her er satsinger som Ap vil prioritere i sitt alternative

statsbudsjett, og som de definerer som

nordområdesatsinger:

Det europeiske romforskningsprogrammet - Copernicus -

50 millioner kroner.

Oppstartsbevilgning - Framsenteret i Tromsø - 10

millioner kroner

Kystvakten - økt seiling i nord - 10 millioner kroner
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Gründersatsing - 50 millioner kroner skal satses i

Nord-Norge

Marint verdiskapingsprogram - 20 millioner kroner

Arktisk landbruk - 8 millioner kroner

Reversert kutt til selfangst - 12 millioner kroner

Hvitfiskpakke - 10 millioner kroner

Styrker støtte til Sametinget - 20 millioner kroner

(6 mill er øremerket næring)

Styrker de samiske avisene - 5 millioner kroner

Artsdatabanken - 3 millioner kroner

Reversere kutt Finnsnes studiesenter og

studiesenter.no - 6,3 millioner kroner

Reverserer studieavgift for utenlandske studenter

Nettolønnsordningen styrkes - 30 millioner kroner

(viktig for Hurtigruta)

Reiselivssatsing - 40 millioner kroner

Mer til regionale utviklingsmidler - en samlet

økning 300 millioner kroner

Fant 570 millioner

- Arbeiderpartiet kritiserer oljepengebruken til

Høyre og Frp, men foreslår her en økt bevilgning

på 570 millioner kroner til nordområdesatsing.

Hvor tar dere pengene fra?

- Vi reverserer kuttene i formueskatten. Vi vil ha

skattenivået som i 2013. Her er vi ganske på linje med

KrF. Det var ikke akkurat dommedag i 2013.

- Hvorfor har dere ikke prioritert alle disse satsningene i

de åtte årene dere hadde makt fra 2005 til 2013?

- Det har vi gjort. Mye av disse forslagene er å reversere

kutt som regjeringa nå gjør. Men så er det behov for å

tenke nytt på noen områder også, sier Henriksen.

Nord24 har gitt Utenriksdepartementet og regjeringa

mulighet til å svare på kritikken. De har foreløpig ikke

kommet med noe svar.

ALTERNATIVE FORSLAG: Martin Henriksen (Ap, øverst til

venstre) og Torgeir Knag Fylkesnes (SV) mener regjeringa

svikter på noen områder i nordområdepolitikken. De

savner blant annet oppstartsmidler til nytt bygg ved

Framsenteret (nederst til venstre). Isbjørntelling i

Barentshavet til 10 millioner er et av tiltakene regjeringa

satser på. Foto: Espen Dreyer, Terje Pedersen (ANB),

Stig Nilssen (arkiv) og Framsenteret (illustrasjon)

© Nord24

Se webartikkelen på http://ret.nu/q6GyIhgU

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 29 av 161



Mer til forskning og mer til pressestøtte
iLaks (1 likt treff). Publisert på nett 21.11.2014 10:53. (Oppdatert 21.11.2014 13:58) Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet.

Havforskningsinstituttet for 10 millioner kroner

mer enn hva Regjeringen Solberg foreslo.

Ukategorisert Av redaksjon Det fremgår av

budsjettforliket mellom Høyre, Frp, KrF og

Venstre. (Oppdatert: 21.11.2014 13:58)

Marin forskning er styrket med 10 millioner

kroner, miljøovervåking er styrket med 25

millioner kroner, kalking av villaksvassdrag øker

med 35 millioner kroner, laksesperre i elva Driva

øker med 35 millioner kroner og det skal brukes

10 millioner mer til å rydde opp i marin

forsøpling.

Partiene har også blitt enige om at det skal

legges fram en nasjonal handlingsplan for

naturmangfold. Dette skal skje i form av en

stortingsmelding.

Ellers har partiene blitt enige om å behold

pressestøtten. Regjeringen foreslo opprinnelig å

kutte støtten med 50 millioner kroner.

© iLaks

Se webartikkelen på http://ret.nu/MsoAbmd

Oversikt over like treff

Ti millioner mer til Havforskningsinstittuttet

Kyst.no 21.11.2014 14:44
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- Hadde flere tenkt som oss, hadde verdiskapningen vært større
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 21.11.2014 05:24. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Arne Fenstad.

Å "dulle" mer med fisken er løsningen for å øke

kvaliteten på fisken og verdiskapningen i

næringa, mener Duncan Steel ved Isanlegget i

Mehamn. - Hadde flere tenkt som oss, hadde

verdiskapningen vært mye større.

Og det hadde vært flere arbeidsplasser, selv om

det ikke er noe mål i seg selv, sier Steel.

Varaordfører og fiskeriansvarlig i Gamvik

kommune, Torfinn Vassvik. Foto: Arne Fenstad.

Han er daglig leder ved Isanlegget i Mehamn,

som er et av flere mottak i kommunen som

satser på å selge fersk fisk fra juksa- og

linefiskere.

- Vi duller litt mer med fisken, sier han og sikter

til at de merker og pakker den.

Kvalitet før pris Ismottaket endret forretningsidé i

2009 og konsentrerte seg om å få fisk av best

mulig kvalitet framfor mest mulig fisk, og siden

har de stt jevnt gode resultater i regnskapet. I

nabobygda Gamvik satser Sædis, med islandske

eiere, på samme oppskrift. De ble trukket fram

som gasellebedrift av Dagens Næringsliv i år.

Steel oppnår mellom 20 og 60 prosent høyere

pris i markedet for fisken som er "dullet" med.

Det gir igjen høyere pris til fiskerne.

- Hvis flere og flere satser på kvalitet vil vi

naturligvis betale mer, men kvaliteten må komme

før prisøkningen, sier Steel.

De fleste får det til Mehamn fikk seg en knekk da

filetanlegget til Norway Seafoods måtte legge ned

drifta på grunn av for dårlig lønnsomhet tidligere i

år.

- De fleste fiskeindustribedriftene klarer å få til

lønnsom drift, det er bare noen få som ikke får

det til. Paradokset er at selskapene med best

forutsetninger ikke klarer det, sier varaordfører og

fiskeriansvarlig i Gamvik kommune, Torfinn

Vassvik (Ap).
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Fiskeflyktninger Nå er det likevel befolkningsvekst

i kommunen, mye på grunn av vekst i

fiskerinæringa, ifølge ham.

- Flere fiskere kommer hit. Det har vært kraftig

vekst i den lokale flåten, noe som er en naturlig

effekt av at det er mye fisk i havet, sier han.

Om lag fem til seks ungdommer har begynt som

fiskere de siste årene i kommunen, og like

mange i nabokommunen Kjøllefjord. Alle startet

som line- og juksafiskere, ifølge Steel. I tillegg

har en del islandske fiskere kommet til.

Vassvik er sterkt kritisk til mer strukturering og

utvanning av leverings- og aktivitetsplikten. Han

mener fiskeriindustrien ikke har et

lønnsomhetsproblem.

- Det blir helt feil å innføre et system som ligner

det de har på Island. Islendingene kommer jo hit

fordi de ikke ka drive på Island - de er

fiskeflyktninger, sier Vassvik.

Hermann Pettersens mottak i Mehamn er under

utbygging. Foto: Arne Fenstad.

Bygger ut Men små bedrifter som Isanlegget og

Sædis har ikke like mange ansatte som

filetanleggene. Vassvik forteller at de som mistet

jobben ved Norway Seafoods anlegg fortsatt er

arbeidsledige, har flyttet fra Mehamn eller

pendler.

Det er Hermann Pettersen som overtok

filetanlegget i Mehamn. Han er iferd med å bygge ut

anlegget og tenker å starte opp med produksjon av

saltfisk. Pettersen vil ikke si mye om planene, men etter

det FiskeribladetFiskaren kjenner til kommer det nye

anlegget til å ha 20 flere ansatte enn tidligere.

Trålerne forsvinner Ifølge Nofima har kvaliteten på fisken

gått ned de siste årene som følge av mer fisk i havet,

færre båter og større fangster. Og Steel tror utviklingen

kommer til å fortsette.

- Det er ingenting i utviklingen i næringa som tilsier at

kvaliteten blir bedre, sier han.

Løsningen må være at mottakene driver utviklingen ved

å satse på kvalitet og at noe av trålkvotene overføres til

kystfiskerne, mener han.

- At trålerne forsvinner kommer til å tvinge seg fram.

Dårlig vær forhindret fiskere i å dra på havet. Foto: Arne

Fenstad.

Sola går ned rundt lunsjtider i november i Mehamn. Foto:

Arne Fenstad.

Isanlegget AS Tall i mill kr 2013 2012 Endring i %

Driftsinntekter 10829 7664 41,3 Driftsresultat 797 628

26,9 Resultat før skatt 266 72 269,4

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/bHUVsrXO
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- Taper på Kina-eksporten
Kyst og Fjord. Publisert på nett 20.11.2014 08:01. Profil: Diverse, Klippfisk.

Han roper et varsko, eksportøren av klippfisk.

Årsaken er den store Kina-eksporten av

rundfrosset torsk. Kina-eksporten har gått i taket

de siste årene.

Foto: Dag Erlandsen

Tweet

Mens islendingene videreforedler fisken sin selv,

sender Norge den til Kina. Nå krever flere at mer

fisk må behandles i Norge.

- De siste fem årene har eksporten av

rundfrossen torsk fra Norge økt med 467

prosent. Nå mener jeg vi må rope et varsko.

Dette er ei dårlig forretning, sier Øyvind Arne

Jensen til NRK. Han er daglig leder i Blæst, som

eksporterer klippfisk til Portugal.

På Island er situasjonen en annen. Der

videreforedler de mer av fisken selv, i motsetning

til trenden i Norge.

- Tidligere har vi sendt fisken vår til behandling i

England eller andre steder i Europa. Det har vi

sluttet med fordi vi ikke tjener så mye på det

som å prossessere fisken selv, sier Thorstein

Hilmarsson i det islandske fiskeridirektoratet til

statskanalen.

- For to år siden endret vi kvotereglene. Fram til

da kunne man eksportere hel fisk til markeder i

England og Tyskland, uten at den ble regnet som

en del av kvoten til båten. Det er det slutt på nå,

sier Hilmarsson til nrk.no.

© Kyst og Fjord

Se webartikkelen på http://ret.nu/Y9R2ePYQ
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Taper store beløp på å sende fisk til Kina
NRK Nordland. Publisert på nett 20.11.2014 06:57. (Oppdatert 20.11.2014 08:58) Profil: Diverse, Klippfisk.
Øystein Nygård.

Mens islendingene videreforedler fisken sin selv,

sender Norge den til Kina. Nå krever flere at mer

fisk må behandles i Norge. +1 - De siste fem

årene har eksporten av rundfrossen torsk fra

Norge økt med 467 prosent. (Oppdatert:

20.11.2014 08:58)

Nå mener jeg vi må rope et varsko. Dette er ei

dårlig forretning, sier Øyvind Arne Jensen, daglig

leder i Blæst, som eksporterer klippfisk til

Portugal.

Norsk fiskerinæring velger å sende torsken til

Kina for videreforedling. På Island bearbeider de

fisken selv for å tjene mer penger.

- Tidligere har vi sendt fisken vår til behandling i

England eller andre steder i Europa. Det har vi

sluttet med fordi vi ikke tjener så mye på det

som å prossessere fisken selv, sier Thorstein

Hilmarsson i det islandske fiskeridirektoratet.

Endret regelverket

Sagaøya har tatt flere grep for å få behandlet mer

av fisken selv.

- For to år siden endret vi kvotereglene. Fram til

da kunne man eksportere hel fisk til markeder i

England og Tyskland, uten at den ble regnet som

en del av kvoten til båten. Det er det slutt på nå,

sier Hilmarsson til nrk.no.

I neste måned kommer en utredning med forslag

til hvordan en kan bli like flinke som

islendingene. Men Fiskeri- og havbruksnæringens

landsforening (FHL) frykter det vil ta lang tid før

det vil bli bearbeidet mer fisk i Norgen.

- For aktørene i Norge er det like lønnsomt i dag å

sende den til Kina som å bearbeide fisken i

Norge. Her er vi nødt til å se på hvilke tiltak som

må til, sier direktør for industri i FHL, Sverre

Johansen.

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 34 av 161



- Island har vært bevisst på å få mer bearbeiding,

og fått gode resultater, sier han.

Bør eksportere mer fersk fisk

Island eksporterer 200 000 tonn fisk i året, langt

mindre enn Norge. Hilmarsson tror det kan være

en forklaring på hvorfor de behandler så mye mer

av fisken selv.

- Vi ønsker å få mest mulig penger ut av hvert

kilo, og ser på hvordan vi kan få det til. Høy

kvalitet er folk villig å betale for, sier Thorstein

Hilmarsson.

Ifølge Jensen ble det i fjor eksportert 88 000

tonn rundfrossen fisk fra Norge. Han mener

Norge må fokusere på å eksportere mer

ferskfisk.

- Vi klarer aldri å behandle all fisken som kommer på

land, men vi klarer langt mer enn vi gjør i dag Får man på

land en fersk fisk, så må den behandles i Norge og det

blir et høykvalitetsprodukt. Får man på land en frossen

fisk, kan den behandles over hele verden, sier Øyvind

Arne Jensen.

Island behandler mye mer av fisken sin enn det Norge

gjør.

Foto: Scanpix / SCANPIX

© NRK Nordland

Se webartikkelen på http://ret.nu/xCSKlnlq
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Blir det endelig videreforedling av fisken?
Bladet Vesterålen (2 like treff). Publisert på trykk 19.11.2014. Profil: Diverse, Klippfisk. Side: 21.

21LeserbrevBladet Vesterålen Ons 19. november 2014

Frps lokale avskrivingsbyrå
Fremskrittspartiets Ungdom
har i heile høst skrevet avisinn-
legg om hvilke fantastiske løft
som er tatt i forslaget til neste
års statsbudsjett. I lokalavisene
i Troms har Ida Gårseth Hov,
politisk nestformann i Troms
FpU, utmerka seg med en lang
rekke slike «hyllingsdikt» til re-
gjeringa og moderpartiet Frp.

I Troms Folkeblad og Nord-
lys for 13. november roser Hov
statsbudsjettets klare sosiale
profil. Avslutningsvis gleder
hun seg til å se fortsettelsen på
hva denne regjeringa får til.

Dagen etter kunne jeg lese
nøyaktig samme innlegg i Bla-
det Vesterålen. Ikke et komma
er forskjellig fra innlegget i
Troms Folkeblad og Nordlys.
Men nå er ikke lenger Hov for-
fatter av innlegget. Formannen
i Vesterålen FpU, Kristoffer Ei-
narsen, er den som har under-
skrevet innlegget. 

Dette er ikke eneste eksem-
pel. I Troms Folkeblad for 28.
oktober skrev Hov om hvilket
løft statsbudsjettet var for
idretten. Hun var både stolt og
glad over å være medlem av

Fremskrittspartiet.
To dager seinere framsto for-

mannen i Nordland FpU, Rudi
Helmersen, som akkurat like
stolt og glad i et innlegg i Bladet
Vesterålen. Hans innlegg var
identisk med det Hov hadde
hatt på trykk to dager i forve-
gen. 

Så kan man lure på hvem
som er den egentlige forfatte-
ren av innleggene. Er det Hov,
Einarsen eller Helmersen? 

Svaret er nok dette: Ingen av
dem. Det eneste de har gjort er
å låne ut navnene sine til inn-
legg som er produsert av Frem-
skrittspartiets sentrale propa-
gandakontor i Oslo. 

Det er prisverdig at ungdom
engasjerer seg politisk og skri-
ver innlegg i avisene. Men det
er og blir juks når det som fram-
stilles som suget av eget bryst,
bare består i rein avskrift. Kla-
rer man ikke å tenke ut og skri-
ve egne innlegg, får man heller
la være å prøve å framstå som
skribent.

Oddmund Enoksen, 
Sortland

Blir det endelig 
videreforedling av fisken?

Vi går spennende tider i møte.
Siden jeg startet i denne jobben
i 1985 – altså snart for 30 år si-
den – har politikerne i Andøy
beklaget seg over at det ikke
skjer videreforedling av den
blodferske fisken, som fiskerne
bringer på land her hos oss.

Vi har ikke betraktet den fer-
ske fisken og saltfisken, som
går i hundrevis av trailerlass
per år fra Andøy til mottak leng-
er sør i Europa, som viderefo-
redlet vare. Verken politikerne
eller samfunnet ellers har likt
det, og vært stolte av det. Ser vi
nå en dreining mot noe vi virke-
lig kan bli stolte av?

Da jeg tidligere i år besøkte
Rui Costa sin fabrikk i Aveiro i
Portugal, fikk jeg av samtalene
med sjefen sjøl, det klare inn-
trykk at ferdige forbrukerpak-
ninger nå om ikke lenge ville se
dagens lys på Andenes også.

Nå henter Rui Costa fisken i
Norge – blant annet fra An-
denes – og bearbeider den i
Portugal og Brasil. Rui Costa
tjener gode penger på det.

FiskeribladetFiskaren har i
den senere tid satt søkelys på
dette, og på klippfiskproduk-
sjon, som ikke skjer hos oss.

Det er interessant å lese at
Rui Costa bruker åtte millioner
kroner per år på markedsføring
av sine gryteferdige fiske-fileter
i Brasil, mens Norge totalt sett
bruker 7,5 millioner kroner på
markedsføring av klippfisk i

Brasil.
Avisa karakteriserer klipp-

fiskmakten i Ålesund som kon-
servativ, mens Rui Costa karak-
teriseres som offensiv og nyten-
kende. På Andenes er begge
gigantene representert. Begge
blir rikere og rikere. Og det
syns jeg er helt i orden.

Så langt har ikke deres in-
dustribedrifter bidratt til styr-
king av bosettingen i særlig
grad, all den stund flere hundre
arbeidere hentes fra rekrutte-
ringsbyrå, og derved verken gir
skatteinntekter eller gir flere
nye innbyggere/styrket boset-
ting. Det syns jeg ikke er greit.

Jeg tror på at en moderne
videreforedlingsbedrift, slik
Rui Costa har signalisert,  ba-
sert på verdens beste fisk, vil
kunne gi spennende og interes-
sante arbeidsplasser på An-
denes. Det vil også kunne gi
gode priser til fiskerne.

Det vil også kunne styrke
stoltheten av å kunne lage god
mat, som har en attraktiv inn-
pakning.

Suksess blir det for Andøy
kommune, dersom rekrutte-
ringspolitikken til selskapet bi-
drar til nye bosatte personer
her hos oss.

Vi går med andre ord spen-
nende tider i møte.

Bjørnar Sellevold,
næringssjef i Andøy

Bryr vi oss?
Bryr vi oss så mye,- 
som vi skriver på nettet,
gjør vi virkelig det?
Jeg spør meg selv daglig, 
gjør jeg det?
Jeg må med beskjemmet
blikk bekjenne å si,
nei, jeg gjør ikke det.

Det er så meget enklere 
å sitte hjemme i sin lune stue
og på «dippeduttene»
og TV en skrue,
enn å kle på seg kåpe og hatt
og tråkke opp en sti
som er «grodd at»

Mange frys og svelt,
også i vårt eget land,
vi kan hvis vi vil 
hjelpe dem littegrann

Frelsesarmeen står
der ved sin gryte
i den kan vi legge sedler,
og slik litt yte.

Kirkens Bymisjon
trenger også kontanter
der de skal handle til jul til 
sine gjester, som kommer inn-
om
mange med sykdom 
og andre skavanker
Fattighuset strever med sitt, 
for å få delt ut
varer og gaver, andre har gitt.

Slik kan man ramse opp,
mange flere
la dette berøre hjertet vårt,
så vi villig kan dele.

At vi skal feire glad jul,
javisst kan vi det
men vi kan også dele med dem,
som mangler et bosted.

Jeg pirker nå litt mest i 
min egen samvittighet
og håper mange blir
grepet av linjene
jeg har skriblet ned.

God advent, ventetid,
med forventning
og velkomst til Ham
som skal komme,
og varme hjerter og sinn,
når julen ringes inn 

Irene A. Sande

Satsing i nord?
Stortingsrepresentant Margunn
Ebbesen (H) fra Brønnøy hev-
der i leserinnlegg i avisene i fyl-
ket at Regjeringen satser i nord.

Jeg vil foreslå at Ebbesen tar
kontakt med Beate Bø Nilsen,
økonomiråd i Nordland fylkes-
kommune. Hva er det stortings-
representanten har forstått og
som fylkesråden fra samme
parti ikke har forstått?

Hvis det er riktig at regje-
ringen satser i nord, hvorfor
foreslås det da en rekke tiltak
som svekker samferdselen i fyl-
ket?

Satses det mer på fylkesvei-
er nå enn før? Nei. På slutten av
planperioden ser fylkesrådet
seg nødt til å halvere investe-
ringene til fylkesveier.

Nei, Margunn Ebbesen.
Du er valgt inn på Stortinget

for et parti som vil svekke
landsdelen. Det er sannheten.

Hvor mye skade Høyre/Frp -
regjeringen kan gjøre før den
må gå av, avhenger av Venstre
og KrF.

Johan Petter Røssvoll,
fylkestingsrepresentant (Sp)

Øvelse gjør mester 
Hvor ville du helst lagt deg
under kniven? På et sykehus
som kanskje opererer en med
prostatakreft i måneden, eller
hos spesialisten som opererer
2-3 pasienter med samme diag-
nose som deg hver uke?

I dag behandles rundt 1.700
tilfeller av prostatakreft 18 ste-
der i landet.  Dette til tross for
at norsk og internasjonal forsk-
ning anbefaler at hver urolog –
og ikke hvert behandlingssted –
bør operere minst 50 pasienter i
året for å opprettholde en best
mulig kvalitet. Internasjonal
gullstandard på området er 100
operasjoner. På de beste inter-
nasjonale klinikkene opererer
hver urolog alene opp mot 250
pasienter. Øvelse gjør mester.
Også for leger som opererer
prostatakreft. Når amerikanske
eksperter får høre at det på en-
kelte lokalsykehus i Norge ope-
reres bare 15-20 i året, får de
hakeslepp, og er ikke i tvil om
«where to start» for å bedre
prostatakreftstatistikken. Det
er heller ikke vår egen helsemi-
nister. 

«Det er helt åpenbart at det
må bli færre sykehus som be-
handler prostatakreft. Det er
for stor forskjell når vi ser på
kvaliteten på dem som opere-
rer.»

Dette sa Bent Høie i Dagens
Medisin for nøyaktig et år si-
den. Vi kunne ikke sagt det bed-
re selv. Når både eksperter og
politikere er enige, er det vel
bare å trykke på start-knappen? 

Prostatakreft er landets hyp-
pigste kreftform med 5.000 nye
tilfeller hvert år. En av åtte
menn rammes i løpet av livet. I
snitt dør tre menn av prostata-
kreft hver dag. Norge er i ver-
denstoppen i dødelighet, kun
slått av Trinidad/Tobago og
Cuba. Så mange som 80-90 pro-
sent av de som overlever sliter
med plagsomme bivirkninger
som urinlekkasjer og impotens.
Noe må gjøres, både for å stille
bedre og mer presise diagnoser,
unngå overbehandling og bedre
kvaliteten på behandlingen for
å minimere senskader. Vi forut-
setter at mange av svarene lig-
ger i de såkalte pakkeforlø-
pene, der fastlagte og etter-
prøvbare behandlingsløp skal
gi bedre forutsigbarhet og pasi-
entsikkerhet. Prostatakreftpa-
sientene er blant de første som
skal få åpne  «pakken» sin –
allerede på nyåret.

Når vi skal organisere kreft-
behandling, er det kun ett argu-
ment som må gjelde: Så mange
pasienter som mulig  skal få en
behandling som er så god som
mulig. Det er i dag dessverre
ikke det samme hvor du be-
handles. Både når det kommer
til overlevelse og  bivirkninger,

er det ulikheter fra sykehus til
sykehus. 

Løsningen på dette bør være
en spissing prostatasentrene
som allerede har fått 41 millio-
ner kroner av to regjeringer
over tre statsbudsjett. Intensjo-
nen er klar. Den er lik Høies:
Færre sentre – bedre kvalitet.

Foreløpig får vi ikke øye på
noen klare føringer om hvilke
oppgaver sentrene er forventet
å utføre. Det finnes ingen krav-
spesifikasjoner knyttet til de
menneskelige eller utstyrsmes-
sige ressursene sentrene for-
ventes å ha tilgjengelig. De har
ulik grad av samlokalisering, og
har ulike ressurser både hva an-
går personell og medisinsk ut-
styr. På et av sentrene er det
ingen strålemaskin. Dermed
har man opprettet et prostata-
senter som ikke en gang kan til-
by alle tilgjengelige behand-
lingsalternativer for sine pasi-
enter. Det er helt essensielt at
behandlingen tilpasses pasien-
tenes behov, og ikke en tilfeldig
sammensetning av spesialister
og utstyr. 

Ett lite ord i Høies  opp-
dragsdokument til sykehusdi-
rektørene kan være årsaken til
at vi kom skjevt ut på hoppkan-
ten, og foreløpig har landet på
kulen. Der står det nemlig,
stikk i strid med alle intensjo-
ner, at det skal være «minst ett
prostatasenter i hver helseregi-
on». Det burde absolutt stått
«maksimalt ett i hver region.» 

Det er nemlig ikke flere til-
feller av prostatakreft i Norge
enn vi bør klare oss med 4-5 be-
handlingssentre, kanskje også
færre. Vi vet at norske pasien-
ter gjerne reiser noen timer
ekstra, ja gjerne hvor som helst,
dersom de vet at dette sikrer
dem den beste behandlingen.
Når helsen til pasientene står
på spill må distriktspolitikk og
ressurskamp sykehus imellom
legges til side.

På prostatasentrene må hele
behandlingsspekteret for pro-
statakreft være representert,
med urologer, stråleonkologer,
radiologer og patologer som er
spesialister innenfor urologisk
kreft. Disse må utgjøre dediker-
te ressurser, og de må være lo-
kalisert i umiddelbar nærhet til
hverandre. 

Det er i alles interesse å øke
kvaliteten på prostatkreftbe-
handlingen, både samfunnet
som helhet, sykehusene – og al-
ler viktigst; den enkelte pasient
og dem de lever sammen med. 

Anne Lise Ryel,
generalsekretær, 
Kreftforeningen

Rolf-Bjørn Andersen,
styreleder,

Prostatakreftforeningen

Forsvarets renholdere
Forsvarsdepartementet har
vedtatt at renholdstjenester i
forsvaret skal konkurranseut-
settes. Det er samtidig bestemt
at Forsvarsbygg, som innehar
oppdraget per i dag, er uteluk-
ket fra å konkurrere mot priva-
te aktører om oppdraget. 362
renholdere i Forsvarsbygg/For-
svaret står i fare for å miste job-
bene sine.

Flertallet av disse renholder-
ne er kvinner i siste halvdel av
yrkeskarrieren. Disse blir etter-
latt i en svært vanskelig situa-
sjon, med tanke på videre yr-
kesliv, mister en trygg arbeids-
plass, og risikerer også å miste

opparbeidede pensjonsrettig-
heter. Forsvarsdepartementets
uttrykte motivasjon er innspa-
ring, men det er ikke fremlagt
noen dokumentasjon på en slik
innsparingseffekt. I tillegg til
tvil om selve innsparingen for
Forsvaret isolert sett, er det
sannsynlig at samfunnet som
helhet vil tape på dette, ved at
mange av de oppsagte renhol-
derne vil ha problemer med å
skaffe seg nytt arbeid.

Cirka 130 av disse arbeids-
plassene er i Nord-Norge, ofte
på små steder med få ledige ar-
beidsplasser. Dette vil ramme
distriktene spesielt hardt.

Nordland SV mener regje-
ringen setter ideologi foran de
ansattes sikkerhet og arbeids-
miljø. Anbudsutsetting av ren-
holdet vil gi redusert kvalitet,
eller dårligere pensjonsrettig-
heter for de innleide renholder-
ne.

Nordland SV krever at pro-
sessen rundt anbudsutsettelse
av renholdet i Forsvaret stan-
ses, og at de ansatte renholder-
ne beholder sine jobber og pen-
sjonsrettigheter.

Marius Jøsevold,
Nordland SV

Vi går spennende tider i møte.

Siden jeg startet i denne jobben i 1985 - altså

snart for 30 år siden - har politikerne i Andøy

beklaget seg over at det ikke skjer videreforedling

av den blodferske fisken, som fiskerne bringer på

land her hos oss.

Vi har ikke betraktet den ferske fisken og

saltfisken, som går i hundrevis av trailerlass per

år fra Andøy til mottak lenger sør i Europa, som

videreforedlet vare. Verken politikerne eller

samfunnet ellers har likt det, og vært stolte av

det. Ser vi nå en dreining mot noe vi virkelig kan

bli stolte av? Da jeg tidligere i år besøkte Rui

Costa sin fabrikk i Aveiro i Portugal, fikk jeg av

samtalene med sjefen sjøl, det klare inntrykk at

ferdige forbrukerpakninger nå om ikke lenge ville

se dagens lys på Andenes også.

Nå henter Rui Costa fisken i Norge - blant annet

fra Andenes - og bearbeider den i Portugal og

Brasil. Rui Costa tjener gode penger på det.

FiskeribladetFiskaren har i den senere tid satt

søkelys på dette, og på klippfiskproduksjon, som

ikke skjer hos oss.

Det er interessant å lese at Rui Costa bruker åtte

millioner kroner per år på markedsføring av sine

gryteferdige fiske-fileter i Brasil, mens Norge

totalt sett bruker 7,5 millioner kroner på

markedsføring av klippfisk i

Brasil.

Avisa karakteriserer klippfiskmakten i Ålesund

som konservativ, mens Rui Costa karakteriseres

som offensiv og nytenkende.

På Andenes er begge gigantene representert.

Begge blir rikere og rikere. Og det syns jeg er helt

i orden.

Så langt har ikke deres industribedrifter bidratt til

styrking av bosettingen i særlig grad, all den

stund flere hundre arbeidere hentes fra

rekrutteringsbyrå, og derved verken gir

skatteinntekter eller gir flere nye

innbyggere/styrket bosetting.

Det syns jeg ikke er greit.

Jeg tror på at en moderne videreforedlingsbedrift, slik

Rui Costa har signalisert, basert på verdens beste fisk,

vil kunne gi spennende og interessante arbeidsplasser

på Andenes.

Det vil også kunne gi gode priser til fiskerne.

Det vil også kunne styrke stoltheten av å kunne lage god

mat, som har en attraktiv innpakning.

Suksess blir det for Andøy kommune, dersom

rekrutteringspolitikken til selskapet bidrar til nye bosatte

personer her hos oss.

Vi går med andre ord spennende tider i møte.

© Bladet Vesterålen

Oversikt over like treff

Debattinnlegg onsdag

Harstad Tidende 19.11.2014
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Blir det endelig videreforedling av fisken?

Andøyposten 20.11.2014

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 37 av 161



Fiskeriene og distriktsutvikling
Avisa Nordland. Publisert på trykk 19.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørnar Sellevold næringssjef Andøy kommune. Side: 22.

22 debatt ONSDAG 19. NOVEMBER 2014  AVISA NORDLAND

«Eieren sto to meter unna, og holdt
båndet uten å fortrekke en mine»,
skriver ANs redaktør om hunder som
gjør fra seg over alt.

Veldig, Veldig, VELDIG enig!
Tor- Eirik Eidissen

Veldig bra å få belyst en så utrolig viktig

sak i avisa, når vi har fått styr på eiere
m/hund fortsetter vi med katter å deres
eiere.

Torstein Iversen

Får bygges offentlige hundetoaletter da ...
Marius Morris Haugen

At hunder tisser på hagemøbler, biler, inni
garasjer osv. er selvfølgelig ikke ok, da må
eieren stramme inn båndet slik at hunden

Velkommen med din mening!
Skriv kort. Oppgi alltid navn, 
adresse og telefonnummer, 
også om du skriver under signatur. 
Innlegget kan bli forkortet.

E-post: debatt@an.no
Postadresse: Avisa Nordland, 8002 Bodø

sagt på nett

Sjømatindustriutvalgets utredning
(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan
hindringer skal ryddes av veien for økt
lønnsomhet og verdiskaping for sjømatin-
dustrien i Norge.

Det er i grunnen merkelig at staten går i
gang med dette arbeidet, all den stund ei-
erne av den fiskeindustrien jeg kjenner,
allerede er søkkrike. De er blitt rikere år et-
ter år!

Jeg er for tiden mye mer interessert i
praktisk politikk som gir rettferdige skat-
teinntekter fra industrieierne og arbeider-
ne til den kommune der fisken landes og
bearbeides. Ikke til by- og himmelstrøk
langt fra Andøya. Men jeg lar det ligge nå.
Det er professorer og andre akademikere
som står fram med et utall av forslag, som
vil gi eierne enda mer penger. Ingen tar til

orde for hvilken fart det vil få for boset-
tingen, eller avfolkning, f eks i Nord-Norge,
dersom de mange tiltak settes ut i livet.
Dvs – det er en som tydelig, og i et forståe-
lig språk, har et innspill, og det er leder i
Nordland Fylkes Fiskarlag Hilmar Olav Si-
vertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tvete-
råsutvalget iverksettes, betyr det rasering
av norsk fiskerinæring. Han mener det bør
ligge distriktspolitikk i fiskeriene.
Forslagene går på å fjerne trålernes leve-
ringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitets-
plikt.

Forslagene går også på at deltakerloven
og fiskesalgslagsloven skal fjernes. Forsla-
gene er konstruert av professorer og aka-
demikere som har sin lønn fra universi-
tetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og andre

miljø stinn av akademikere. Altså der det
store vettet skal forefinnes. Alle disse er jo
forstandige mennesker. Jeg kan likevel
ikke forstå at man ikke skjeler til de negati-
ve konsekvensene disse forslagene kan
komme til å bety for fiskeridistriktene.

Det overordnede med all næringsakti-
vitet og politikk vi bedriver skal, så vidt jeg
har forstått, bidra til bosetting og sikring
av suverenitet her nord. Vil Tveteråsutval-
gets forslag til tiltak bidra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt
råd: «Meld deg inn i Norges Fiskarlag og
vær med på diskusjonen». En landkrabbe
som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg.
Noen er enige, mens enkelte makthavere
vil nok riste på hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, hu-
morist og professor i fliring Arthur Arnt-

zen sine ord: «Det er viktig at det lille vet-
tet styrer det store vettet.»

Vi må ikke knekke kystsamfunnene. Vi
må få en distriktspolitikk som bidrar til å
styrke bosettingen. Hvordan fiskeriene
innrettes, må i sterkere grad ha bosettings-
perspektivet i synet. Nå for tiden flommer
nyhetsbildet over av gode export-tall.
Det gode liv kan så absolutt leves i Dis-
trikts-Norge!

Men for oss, som bor som nabo til ver-
dens rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken
bidra til optimisme og synlige bedriftseta-
bleringer og arbeidsplasser å være stolt av.

Bjørnar Sellevold
næringssjef Andøy kommune

Fiskeriene og distriktsutvikling
rett på sak

Hvordan kan noen som kaller seg
et politisk seriøst parti, eller politi-
kere som vil framstå som troverdig,
anbefale, foreslå å legge ned hurtig-
båt forbindelsen mellom alle de små
samfunn langs vår nære kyst, i nær-
heten av «oss landkrabber» som
kun er avhengig av bil for å komme
oss fram mellom A og B uansett
hvor kort avstanden måtte være, og
som så blir irritert over å plutselig
skal begynne å betale bompenger
for å komme hit eller dit enkelte ste-
der.

Folk på kysten vår har alltid be-
talt for å komme seg fra sitt hjem-
sted til bestemmelsesmålet, arbeid,
skole eller det å komme seg til et
sentrum for å få utført tjenester, va-
rehandel, lege, tannlegebesøk.

Nå er det hurtigbåter som går
langs kysten i stedet for ferger, her
gjelder det og å betale for seg for å få
være med, og det gjør kystfolket
uten protester. Nå skal altså disse
skyssbåtrutene legges ned, og svaret
folket som er avhengig av båtskyss
får fra våre folkevalgte er å finne an-
dre måter å komme seg fram på.

Hva er andre måter? Gå på van-
net, kjøpe seg egen båt, eller er det
slik politikerne i framtida vil gå
fram for at folk skal flytte fra de små
steder der de nå bor. Herøy, Dønna
Steigen?

Dette er vanvidd. Folk vil bo der de
bor, vi som bor på fastlandet er av-
hengig av at disse små samfunn har
livets rett. For livets rett har disse
samfunnene, og nå er det på tide
kanskje at vi som bor på fastlandet,
som kommer oss lettvint til, støtter,
ja gjerne aksjonerer for at båtforbin-
delsen folk langs vår kyst i dag har,
får bestå. Det blir bare verre og verre
i det her landet hva angår samferd-
sel og framkost. Det være seg, båt,
tog eller flyforbindelse.

Berith Pauline Olderskog

Politisk
overgrep

Stadig leser vi om folk som er
forbannet for å ha fått parke-
ringsbot. Nå sist en «skuffet og
sint», som er bøtelagt på Tre-
kanten kjøpesenter. Han etter-

Parkerings-
bøter

Trekanten kjøpesenter.

lyser større plakater som opply-
ser om parkeringsreglene der.  

Men det er allerede godt nok
med plakater, som er godt syn-
lige, hvis man bryr seg. Men
«skuffet og sint» er, som de fles-
te som får parkeringsbot, det er
alltid andres feil at de selv ikke
orket å betale i tide.

Det er bare å holde seg unna
parkeringsplassene med p-av-
gift. Dere vil jo ikke skjønne noe
av dette. Verden er urettferdig
mot dere. Det skjønner dere.

Thor

Eg registrerer med interesse
at at Nils M. Nielsen trulig ikkje
kjenner til forutsetningane for

Kjenner ikkje
forutsetningane

reknestykka til klimaforska-
rane (AN 17.11. -14). 

Ifølge Nielsen sin eigen lo-
gikk (i AN 6.11. -14) har han der-
med ikkje grunnlag for sin skrå-
sikre avfeing av klimamodellar
slik han har forsøkt i AN-spal-
tene over lang tid.

Jarle Tryti Nordeide

Budsjett med sosial profil?
Fordelingsprofilen til de blåblå
er tydelig. Ta fra folk flest, og gi
til de med mest. Tror du Stein
Erik Hagen lot Erna få bruke he-
likopteret hans under valgkam-
pen for å sørge for bedre økono-

Rasering av
fellesgodene (5)

misk sosial profil for folk flest?
Tror du han forventer å få tilba-
ke fra Erna?

Selvfølgelig! Og det får han.
De blåblå bare tar fra folk flest
og kaller det større frihet for
folk flest …

SOR

Natten blinker til meg
fra by og himmel

kort- og langreist lys
Nattens mørke

gir stjernene
en scene

Natten spiser av dagen
mettes

og gir dagen tilbake
Erling Andersen

Natthaikuer

Mang en liten og stor bodøværing har,
over to-tre generasjoner, fått både helse-
hjelp og trøst av den «nu æfterhvært al-
drende» Åse Marie Brekkan. Takken er at
«reguleringsplanen skal følges». Hyggelige
hageflekker må vike for store tanker tenkt i
kontorene.  

Og ordføreren går foran med å ville «iva-
reta trafikksikkerheten i området». 

Tja, mon det?

Området bygges nå ut i rasende fart, ho-
vedsakelig med forretningsbygg. Dermed
genereres mer biltrafikk. Bilene holder ikke
alltid fartsgrensen. Den er 30 km/t. Og på
samme asfaltplan som bilene kjører, skal
syklistene holde seg. De har plikt til det.
Han som er avbildet i avisa sykler rett og
slett ulovlig.  

Er det fordi fru Brekkan står og breier seg
ved gjerdet sitt? Nei, der er fordi det ikke er
noe skille mellom sykkelstien og bilfeltet.  

Mellom sykkelstien og fortauet er det an-

lagt en 20 cm høy kant av skarpslepet gra-
nitt. Og den er ikke god å komme borti. Det
forstår verken ordfører eller planleggere.
Eller kanskje de rett og slett ikke vil forstå?  

Har formannskapet befart området?
Kanskje de bare har «googlet»?

For syklister kan dette være helsefarlig
og det er ikke sikkert at fru Brekkan står klar
med førstehjelpsskrinet heretter.

Skulle «Vårherre» velsigne oss med him-
melsk nedfall av krystallinsk karakter,
kommer det pliktoppfyllende saltere til;
også de for å «ivareta trafikksikkerheten».
Det som da skjer, er at snø-salt-gørra brøy-
tes inn mot granittkanten og blir liggende
der i «trafikksikkerhets-øyemed».  

Syklistene tvinges til å ta i bruk fortauet.
Det er hva planleggere og politikere kaller
«trafikksikkerhet».

Ordføreren har selv erfart rettssystemet.
Der fant man at «tiden hadde gått fra» en
avtale herr Hjartøy hadde med kommunen
om vannforsyning.  

Den lille private mot den store offentli-
ge i den offentlige domstolen kalles «rått
parti». I formannskapet kalles det vel de-
mokrati og t.o.m. trafikksikkerhet?

Inge Sund

Åse Marie Brekkan kjemper imot å gi fra
seg eiendom til kommunen..

Troverdighet og konsekvens

rett på sak

Sjømatindustriutvalgetsutredning

(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan hindringer

skal ryddes av veien for økt lønnsomhet og

verdiskaping for sjømatindustrien i Norge.

Det er i grunnen merkelig at staten går i gang

med dette arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

Jeg er for tidenmye mer interessert i praktisk

politikk som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommune der

fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya. Men jeg lar det

ligge nå.

Det er professorer og andre akademikere som

står fram med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolkning, f eks i Nord-Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet.

Dvs - det er en som tydelig, og i et forståelig

språk, har et innspill, og det er leder i Nordland

Fylkes Fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring. Han mener det bør ligge

distriktspolitikk i fiskeriene.

Forslagene går på å fjerne trålernes

leveringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitetsplikt.

Forslagene går også på at deltakerloven og

fiskesalgslagsloven skal fjernes. Forslagene er

konstruert av professorer og akademikere som

har sin lønn fra universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra

SINTEF og andre miljø stinn av akademikere.

Altså der det store vettet skal forefinnes. Alle

disse er jo forstandige mennesker. Jeg kan

likevel ikke forstå at man ikke skjeler til de

negative konsekvensene disse forslagene kan

komme til å bety for fiskeridistriktene.

Det overordnede med all næringsaktivitet og politikk vi

bedriver skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bosetting

og sikring av suverenitet her nord. Vil Tveteråsutvalgets

forslag til tiltak bidra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt råd: «Meld deg

inn i Norges Fiskarlag og vær med på diskusjonen». En

landkrabbe som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg.

Noen er enige, mens enkelte makthavere vil nok riste på

hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring Arthur Arntzen sine ord: «Det er viktig

at det lille vettet styrer det store vettet. » Vi må ikke

knekke kystsamfunnene. Vi må få en distriktspolitikk

som bidrar til å styrke bosettingen. Hvordan fiskeriene

innrettes, må i sterkere grad ha bosettingsperspektivet i

synet. Nå for tiden flommer nyhetsbildet over av gode

exporttall.
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Det gode liv kan så absolutt leves i Distrikts-

Norge!

Men for oss, som bor som nabo til verdens

rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken bidra til

optimisme og synlige bedriftsetableringer og

arbeidsplasser å være stolt av.

© Avisa Nordland
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Under åtte prosent igjen
Kyst og Fjord. Publisert på nett 18.11.2014 09:35. (Oppdatert 19.11.2014 13:45) Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.

Seks uker før jul står det under åtte prosent igjen

av årets torskekvoter. Det er dobbelt så mye som

på samme tid i fjor. Rolig jul: Torskeflåten går

mot en stille desember. (Oppdatert: 19.11.2014

13:45)

Foto: Dag Erlandsen

Tweet

Det går fram av Fiskeridirektoratets

fangstoversikt. Restkvotene per uke 46 er nesten

37.000 tonn, etter at det så langt er fisket

431.295 tonn torsk av den norske kvota.

Tilsvarende tall i fjor var 394.880 tonn, av en

kvote som var omtrent like stor. Da ble det til

dels hektisk for enkelte flåtegrupper de siste

ukene før jul, i år blir det langt roligere.

Trålerne har litt over 20.000 tonn igjen, mens

konvensjonell flåte har 11.600 tonn igjen av

kvota.

Både lukket gruppe under 11 meter og 11-15

meter samt åpen gruppe har i prinsippet

overfisket sine kvoter, til sammen dreier det seg

om drøyt 13.000 tonn. Samtidig er det betydelige

reserver i kvoteregnskapet, i poster som

Oppfølging av Kystfiskeutvalget, Bonus

levendelagring og Ferskfiskordning åpen

kystgruppe, til sammen rundt 6000 tonn, samt

Ferskfiskordning lukket kystgruppe, som alene

har en restkvote på over 10.000 tonn.

© Kyst og Fjord

Se webartikkelen på http://ret.nu/nZg5Q3Q6
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Bruker langt mindre drivstoff
Kyst og Fjord. Publisert på nett 18.11.2014 08:00. (Oppdatert 18.11.2014 10:07) Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Drivstofforbruket i torsketrålflåten er gått

dramatisk ned de siste årene. Det viser en fersk

Nofima-rapport. Trålerne bruker 68 prosent

mindre drivstoff per kilo fisk. (Oppdatert:

18.11.2014 10:07)

Foto: Dag Erlandsen

Tweet

I 2001 brukte torsketrålerne i gjennomsnitt 1,25

liter drivstoff per landet kilo med fisk. I 2012 var

forbruket redusert til under 0,4 liter per kilo,

altså en reduksjon på 68 prosent. Forskerne bak

rapporten konkluderer med at strukturering av

flåten sammen med en gunstig

bestandssituasjon er en av hovedårsakene til

den gunstige utviklinga i drivstofforbruket, melder

Fiskebåt.

Rapporten ble lagt fram på CRISP-konferansen i Bergen i

forrige uke, om framtidas fiskeriteknologi. CRISP er et

senter for forskningsbasert innovasjon der fiskere,

forskere, redskapsprodusenter og produsenter av

fiskeriinstrumentering arbeider sammen for å utvikle

smarte teknologier som skal løse framtidas utfordringer

for et bærekraftige og økonomisk fiske.

© Kyst og Fjord

Se webartikkelen på http://ret.nu/OWmHShvN
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BLIR DET ENDELIG VIDEREFOREDLING AV FISKEN?
Vesterålen Online. Publisert på nett 17.11.2014 20:55. Profil: Diverse, Klippfisk.
Skrevet av Bjørnar Sellevold, næringssjef i Andøy.

Næringssjef i Andøy, Bjørnar Sellevold, mener at

en en moderne videreforedlingsbedrift vil kunne

gi spennende og interessante arbeidsplasser på

Andenes. Vi går spennende tider i møte.

Siden jeg startet i denne jobben i 1985 - altså

snart for 30 år siden - har politikerne i Andøy

beklaget seg over at det ikke skjer videreforedling

av den blodferske fisken, som fiskerne bringer på

land her hos oss.

Vi har ikke betraktet den ferske fisken og

saltfisken, som går i hundrevis av trailerlass pr år

fra Andøy ttil mottak lenger sør i Europa, som

videreforedlet vare. Verken politikerne eller

samfunnet ellers har likt det, og vært stolte av

det. Ser vi nå en dreining mot noe vi virkelig kan

bli stolte av?

Da jeg tidligere i år besøkte Rui Costa sin fabrikk

i Aveiro i Portugal, fikk jeg av samtalene med

sjefen sjøl, det klare inntrykk at ferdige

forbrukerpakninger nå om ikke lenge ville se

dagens lys på Andenes også.

Nå henter Rui Costa fisken i Norge - bl a fra

Andenes - og bearbeider den i Portugal og Brasil.

Rui Costa tjener gode penger på det.

FiskeribladetFiskaren har i den senere tid satt

fokus på dette, og på klippfiskproduksjon, som

ikke skjer hos oss.

Det er interessant å lese at Rui Costa bruker 8

mill kr pr år på markedsføring av sine gryteferdige

fiske-fileter i Brasil, mens Norge totalt sett bruker

7,5 mill kr på markedsføring av klippfisk i Brasil.

FiskeribladetFiskaren karakteriserer

klippfiskmakten i Ålesund som konservativ, mens

Rui Costa karakteriseres som offensiv og

nytenkende.

På Andenes er begge gigantene representert.

Begge blir rikere og rikere. Og det syns jeg er helt

i orden.
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Så langt har ikke deres industribedrifter bidratt til

styrking av bosettingen i særlig grad, all den

stund flere hundre arbeidere hentes fra

rekrutteringsbyrå, og derved verken gir

skatteinntekter eller gir flere nye

innbyggere/styrket bosetting.

Det syns jeg ikke er greit!

Jeg tror på at en moderne videreforedlingsbedrift,

slik Rui Costa har signalisert, basert på verdens

beste fisk, vil kunne gi spennende og

interessante arbeidsplasser på Andenes. Det vil

også kunne gi gode priser til fiskerne.

Det vil også kunne styrke stoltheten av å kunne lage god

mat, som har en attraktiv innpakning.

Suksess blir det for Andøy kommune, dersom

rekrutteringspolitikken til selskapet bidrar til nye bosatte

personer her hos oss.

Vi går med andre ord spennende tider i møte.

© Vesterålen Online

Se webartikkelen på http://ret.nu/LjCXk9W8
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Mindre klimagassutslipp fra trålere
Nofima. Publisert på nett 17.11.2014 14:13. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Drivstofforbruket per kilo fisk er halvert i løpet av

de siste ti årene. Hovedårsaken er flere

fiskekvoter per torsketråler, kombinert med stor

tilgang på torsk.

Nofimas økonomer har undersøkt

drivstofforbruket i havfiskeflåten i tiårsperioden

2002-2012. I denne perioden økte torskekvotene

kraftig. Med tilgang på mye torsk, som er det

best betalte råstoffet, har trålerne i større grad

forlatt reke- og seifisket til fordel for torsken.

En rekke andre faktorer spiller også inn, blant

annet ny teknologi, høyere drivstoffpriser og

avstanden trålerne går for å finne torsken.

En viktig årsak til nedgangen i drivstofforbruk er

at det har blitt færre trålere. I 2012 utgjorde

havfiskeflåten bare en tredel av fiskefartøyene

som var i drift ti år tidligere. Mange av fartøyene

er skiftet ut og er nå nyere og større. Flere fryser

fisken om bord, noe som gjør at de er lenger uten

på havet før de kommer til land med fangsten

sin. I tillegg går de større avstander for å finne

fisken.

Disse endringene har også ført til jevnere

leveranser av torsk i løpet av året, mens vi

tidligere fikk størsteparten av torskefangsten

levert om vinteren.

Funnene fra analysene ble presentert på et møte i

forskningssenteret CRISP 11. november. Foredraget

finner du i lenken under.

Om beregningene:

Oljeprisen som er brukt er gjennomsnittlig pris uten

avgifter for fartøy mellom 35 og 75 meter. (Kilde:

Garantikassen for fiskere)

Beregning av drivstofforbruk per kg fangst er (utvalgets

totale drivstoffkostnader/gjennomsnittlig pris per l) delt

på utvalgets totale fangstmengde.

Næring og bedrift

Foto: Frank Gregersen/Nofima

Kontaktperson

Marianne Svorken

Forsker Tlf: +47 77 62 91 07

marianne.svorken@nofima.no

© Nofima
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Konservativ norsk klippfisknæring må våkne opp
Fiskeribladet Fiskaren - Login (1 likt treff). Publisert på nett 17.11.2014 07:00. Profil: Diverse, Klippfisk.

Hvordan skal norsk klippfisk vinne tilbake tapte

andeler blant annet i Brasil og Portugal? Gjennom

innovasjon elelr nrosk konservatisme? LEDER

Dette er et av de store spørsmålene som har blitt

diskutert i FiskeribladetFiskaren de siste ukene.

Mens norske eksportører tviholder på gammel

tradisjon med hel fisk, snur konkurrentene seg

raskt og produserer mer forbrukertilpasset vare.

Etter vår mening er det nokså bakstreversk å ikke

ta inn over seg at forbrukerne etterspør ferdige,

gryteklare porsjonspakninger. Klippfisknæringen

trenger nytenkning, innovasjon og

automatisering.

Også klippfisk-næringen må våge å tenke

innovasjon og automatisering

Å tro at den stadig økende middelklassen i Brasil

helst vil kjøpe hel fisk er etter vår mening det

samme som å kjøre bil med foten konstant på

bremsen. Også norsk klippfisknæring bør se

hvordan mattrendene utvikler seg, og endre

praksis før det er for seint. Det er ganske utrolig

å se hvor konservativ næringen virker å være.

Fremst i debatten står klippfiskmakten i Ålesund

og portugiseren Rui Costa. De to representerer to

ulike tankemåter. Mens norske eksportører

fortsetter å selge mest hel fisk, har portugiserne

valgt å ta forbrukernes ønsker på alvor. Costa

henter fisken fra Norge og bearbeider den i

Portugal og Brasil. Dermed tjener han gode

penger og klarer å øke volumene i de markedene

som etterspør mer av denne type mat.

Sistnevnte bruker også mye mer penger på

markedsføring i Brasil enn det Norge totalt sett

bruker på å markedsføre norsk klippfisk. Bare i

Brasil har Costa et reklamebudsjett på over åtte

millioner kroner. Norge bruker til sammenligning kun 7,5

millioner. Debatten er interessant og viser på mange

måter hvordan et konservativt norsk næringsliv fort kan

bli utkonkurrert av en offensiv og nytenkende konkurrent.

Behovet for å tenke nytt i klippfisknæringen har også

blitt påpekt fra Norges Sjømatråd, som lenge har ment

at næringen må ta grep i forhold til behovene i

markedet.

Etter vår mening er det nokså fortellende at næringen

her hjemme viser til at vi i at vi dag ikke produserer mer

klippfisk enn det vi gjorde i 1895. Næringen burde heller

se fremover og satse på mer utvikling og innovasjon,

enn å trekke linjene 100 år tilbake i tid. Også en

tradisjonell næring, som klippfisknæringen, må av og til

våge å tenke noen nye tanker.

Tragsik dumping Norske myndigheter og fiskere har i

årtider slått seg selv på brystet og sagt at vi er best i

verden med fiskeriforvaltning - og at fiskedumping knapt

foregår her hjemme på berget. I det lyset er det sørglige

å lese dagens reportasje fra Mehamn, der fiskerne føler

bifangstreglene tvinger fiskerne til å dumpe fisken. Det

viser at noe er riv, ruskende galt.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/joZXeoGe

Oversikt over like treff

Konservativ norsk klippfisknæring må våkne opp
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Vil satse på levende torsk
iTromsø iTromso. Publisert på trykk 17.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur. Side: 3.
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Telefon: 77 64 06 00
E-post: nyheter@itromso.no

SMS til 2399:  IT TIPS <ditt tips>

Gode vintersåler, hæler, 
brodder, saueskinn og lær.
Knivmakerutstyr

Tromsø Skomakerverksted

Besøk oss 
på Facebook  •  Telefon: 77 68 46 82

SELVSTENDIGE 
FRISØRER 
ØNSKES
 
Her er noe for deg 
som ønsker å stå på 
egne ben og styre din 
egen hverdag. Vi leier 
ut stoler i salongen 
til deg som er selv-
stendig, eller har ønske 
om å bli det. For mer 
informasjon, ta 
kontakt med Lena 
på tlf 97081092.
 
HAIRPORT
Storgata 53, 9008 Tromsø
776 87170

Terje Olsen i Nasjo-
nal rassikrings-
gruppe mener fyl-
ket har nok av test-
områder for 
skredtårn. 

FYLKESHUSET: Sist mandag 
deltok Høyres fylkespolitiker 
Terje Olsen på en rassikrings-
konferanse i Oslo. Som med-
lem av Nasjonal rassikrings-
gruppe fikk den tidligere sam-
ferdselsfylkesråden blant 
annet høre et innlegg fra sel-
skapet Wyssen Norge, som dri-
ver med forebyggende snø-
skredkontroll i form av såkalte 
skredtårn.

Ifølge Olsen er disse skred-
tårnene, som løser ut skred på 
kommando, høyaktuelt å teste 
ut også i Troms.

– Disse tårnene brukes mye i 
Alpene og har blitt testet med 
hell på Tyin. Det prøves også ut 
ved Altafjorden og jeg kommer 
til å snakke med politisk 
ledelse i Troms om å prøve 
dette også i Troms som et ledd 
i skredsikringen, sier Olsen, 
som for tiden er nestleder i 
næring, kultur- og helsekomi-
teen i Troms fylkeskommune.

Fylkesråden enig
Politisk ledelse er blant annet 
samferdselsråd Ivar B. Prest-
bakmo (Sp). Han sier til 
iTromsø at skredtårn står på 
agendaen hans.

– Ja, det er aktuelt også i 
Troms. Både jeg og fylkestin-
get har pekt på det i forbin-
delse med behandlingen av 
fylkesveiplanen i oktober. Vi 
har bedt Statens vegvesen se 
på hvor det kan være aktuelt å 
vurdere skredtårn som skred-
tiltak i fremtiden så dette 
kommer vi tilbake til, sier 
Prestbakmo.

I skredfylket Troms er det 
ifølge Olsen ikke vanskelige å 

finne aktuelle områder å teste 
tårnene.

– Vi har rasstrekninger nok i 
Troms, ja. Og jeg mener det er 
viktig å få testet det ut her hos 
oss og få erfaring med hvor 
dette kan brukes. Da kan man 
utløse ras, stenge veien, rydde 
opp og så åpne igjen. I Sveits 
bruker man dette som perma-
nent skredsikring men det er 

også en mulighet med en mid-
lertidig løsning i påvente av 
permanent sikring, sier Olsen.

Godkjent
– Det er både godkjent for 

bruk i Norge og det er betydelig 
rimeligere enn mange andre 
tiltak, sier samferdselsfylkes-
råd Prestbakmo.

Statens vegvesen i Troms har 

tidligere sagt at de anser skred-
tårn som et godt alternativ – 
spesielt for lavt trafikkerte fyl-
kesveier. 

Stian Langeland i Wyssen 
Norge sier at de tror snøskred-
tårn kan være løsningen på 
flere steder i fylket.

– Ja, jeg tror det er mange 
egnede steder i Troms for sik-
ring med snøskredtårn. Og det 

er mulig å få på plass denne 
sikringen relativt raskt, sier 
Langeland.

Terje Olsen i Nasjo-
nal rassikrings-
gruppe mener fyl-
ket har nok av test-
områder for 
skredtårn. 

FYLKESHUSET: Sist mandag 
deltok Høyres fylkespolitiker 
Terje Olsen på en rassikrings-
konferanse i Oslo. Som med-
lem av Nasjonal rassikrings-
gruppe fikk den tidligere sam-
ferdselsfylkesråden blant 
annet høre et innlegg fra sel-
skapet Wyssen Norge, som dri-
ver med forebyggende snø-
skredkontroll i form av såkalte 
skredtårn.

Ifølge Olsen er disse skred-
tårnene, som løser ut skred på 
kommando, høyaktuelt å teste 
ut også i Troms.

– Disse tårnene brukes mye i 
Alpene og har blitt testet med 
hell på Tyin. Det prøves også ut 
ved Altafjorden og jeg kommer 
til å snakke med politisk 
ledelse i Troms om å prøve 
dette også i Troms som et ledd 
i skredsikringen, sier Olsen, 
som for tiden er nestleder i 
næring, kultur- og helsekomi-
teen i Troms fylkeskommune.

Fylkesråden enig
Politisk ledelse er blant annet 
samferdselsråd Ivar B. Prest-
bakmo (Sp). Han sier til 
iTromsø at skredtårn står på 
agendaen hans.

– Ja, det er aktuelt også i 
Troms. Både jeg og fylkestin-
get har pekt på det i forbin-
delse med behandlingen av 
fylkesveiplanen i oktober. Vi 
har bedt Statens vegvesen se 
på hvor det kan være aktuelt å 
vurdere skredtårn som skred-
tiltak i fremtiden så dette 
kommer vi tilbake til, sier 
Prestbakmo.

I skredfylket Troms er det 
ifølge Olsen ikke vanskelige å 

finne aktuelle områder å teste 
tårnene.

– Vi har rasstrekninger nok i 
Troms, ja. Og jeg mener det er 
viktig å få testet det ut her hos 
oss og få erfaring med hvor 
dette kan brukes. Da kan man 
utløse ras, stenge veien, rydde 
opp og så åpne igjen. I Sveits 
bruker man dette som perma-
nent skredsikring men det er 

også en mulighet med en mid-
lertidig løsning i påvente av 
permanent sikring, sier Olsen.

Godkjent
– Det er både godkjent for 

bruk i Norge og det er betydelig 
rimeligere enn mange andre 
tiltak, sier samferdselsfylkes-
råd Prestbakmo.

Statens vegvesen i Troms har 

tidligere sagt at de anser skred-
tårn som et godt alternativ – 
spesielt for lavt trafikkerte fyl-
kesveier. 

Stian Langeland i Wyssen 
Norge sier at de tror snøskred-
tårn kan være løsningen på 
flere steder i fylket.

– Ja, jeg tror det er mange 
egnede steder i Troms for sik-
ring med snøskredtårn. Og det 

er mulig å få på plass denne 
sikringen relativt raskt, sier 
Langeland.

Vil teste skredtårn i Troms

PRØVES I TROMS: Terje Olsen i Nasjonal rasgruppe vil teste skredtårn i Troms. Tårnene fjernutløser skred og har solide testresultater. 
 Foto: Wyssen Norge

SENTRUM: Fiskeriminis-
ter Elisabeth Aspaker 
pekte på Agenda Nord-
Norge mandag på flere ting 
hun vil satse på i 2015. 
Blant annet trakk hun 
fram en satsing på levende 
lagring av fisk. – Erfarin-
gene fra levende fangst og 
levende lagring er svært 
lovende. Fortsetter det 
sånn, kan det utgjøre en 
betydelig del av torskenæ-
ringen fremover, sier 
Aspaker.

Vil satse på levende torsk 

C-sak Aspaker

SENTRUM: Fiskeriminister Elisabeth Aspaker

pekte på Agenda Nord-Norge mandag på flere

ting hun vil satse på i 2015. Blant annet trakk

hun fram en satsing på levende lagring av fisk. –

Erfaringene fra levende fangst og levende lagring

er svært lovende. Fortsetter det sånn, kan det

utgjøre en betydelig del av torskenæringen

fremover, sier Aspaker.

© iTromsø
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2014 blir tidenes torskeår
NRK Nordland. Publisert på nett 17.11.2014 06:09. Profil: Diverse, Klippfisk.
Knut Eirik Olsen.

Lave fiskepriser gjennom flere år, har økt

fiskespisingen både i Norge og utlandet. - 2014

blir et rekordår, ifølge Råfisklaget.

+1

Før helga fikk nestleder i fiskernes egen

salgsorganisasjon, Svein Ove Haugland i Norges

Råfisklag, tallene han håpet på.

- I løpet av dagen passerer Råfisklagets totale

omsetningsverdi på sju milliarder kroner hittil i år.

Det er faktisk 1,4 milliarder høyere enn på

samme tid i fjor. Ennå har vi fem seks uker igjen

av året, sier Haugland til NRK.

Høyeste noensinne

Råfisklaget er et salgslag som opererer langs

kysten fra Finnmark til Møre og Romsdal.

- Dette er den aller høyeste omsetningensverdien

vi har hatt i Råfisklagets distrikt noensinne. Det

er et veldig bra år, og torsken er sentral i dette

bildet. I tillegg har det vært en positiv

prisutvikling på de viktigste fiskeslagene som

torsk, hyse og sei. Vi har også hatt økt aktivitet

på kongekrabbe og snøkrabbe som kommer opp

som nye aktiviteter, sier Haugland.

Lavere neste år

Neste år vil torskekvotene bli lavere enn i år,

men Haugland lover likevel at de gode tidene for

fiskerne vil fortsette.

- Torskenæringa har vært gjennom noen kritiske

år med finanskrise og kvotesjokk. Vi tror det er

viktig både for fiskerne, industrien og

eksportnæringen at vi nå er inne i en positiv

trend som vi er overbevist vil slå positivt ut for

alle ledd. Med de prognosene vi har på

torskekvotene framover forventer vi et positivt

marked og prisutvikling de kommende årene, tror

Haugland.

Sendes til Kina

Stadig mer fisk fra Barentshavet reiser innom Kina på

vei til norske og europeiske middagsbord.

Mange i sjømatnæringa liker ikke at norsk frossen torsk

sendes tik Kina for bearbeiding. De vil bearbeide mer av

torsken i Norge, som Øyvind Arne Jensen i selskapet

Blæst. Han produserer klippfisk av torsk og selger den

til portugiserne.

- Minst 30 prosent av den norske torsken går til

Portugal, som er det største markedet for torsk i verden.

Jensen mener Kina-eksporten minner lite om

verdiskaping.

- I perioden 2008-2013 økte eksporten av rundfrossen

torsk fra Norge med 467 prosent. I fjor ble det

eksportert 88.000 tonn rundfrossen torsk fra Norge. Og

prisene er lave.

Jensen skaper selv verdier fra torsken ved å produsere

klippfisk.

- Vil endre seg over tid

Råfisklaget er ikke like negativ.

- Råfisklaget mener at verdikjeden i Norge med flåte og

industri som er funksjonell, vil tilpasse seg de

mulighetene som gir størst og lønnsom verdiskapning

som helhet. Da vil man i en periode framover fortsatt

velge å sende ubearbeidet fisk ut av landet fordi det er

mest lønnsomt. Når kvoten totalt sett går ned vil

andelen torsk som blir bearbeidet i Norge øke, sier Svein

Ove Haugland i Norges Råfisklag.

REKORDÅR: Norske fiskere har aldri tjent så mye penger

som I 2014.

Foto: Håkon Jacobsen / NRK

Stadig mer fisk fra Barentshavet reiser innom Kina på

vei til norske og europeiske middagsbord.

Foto: Colourbox.com
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Foto: Sverre A. Børretzen/Aktuell/NTB SCANPIX

Fakta

Fakta - skreifisket

Skreifisket utenfor Lofoten og Vesterålen er det

viktigste sesongfisket etter torsk i Norge, og det

største torskefisket i verden.

Det tradisjonelle lofotfisket starter normalt i

slutten av januar og varer et stykke ut i april.

I denne perioden kommer torsken inn fra

Barentshavet for å gyte.

De viktigste gytefeltene ligger på nordsiden av

Vestfjorden, fra Lødingen til Røst.

Inntil 1940 var lofotfisket hovedinntektskilden for

et flertall av fiskerne i Nord-Norge.

Fangstene varierer. Ved årtusenskiftet ble det

tatt 30.000 tonn torsk. I 1947 var fangsten

rekordhøy med 146.000 tonn.

Skrei er en torsk, men i motsetning til den stasjonære

kysttorsken, er skreien en vandrer. Når den er

gytemoden i november/desember, legger den i vei fra

sine beiteområder i Barentshavet, mot Lofoten, hvor den

gyter i løpet av februar - april. Yngelen driver tilbake til

det arktiske havet hvor den vokser opp, og når skreien

er 3 - 4 år gammel, drar den til Norskekysten, som

foreldrene i sin tid gjorde.

Skrei kan bli opptil 20 år gammel, innpå 2 meter lang,

og veie inntil 55 kilo.

© NRK Nordland
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Sikrer trygg mat
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M
iljø, klima og be-
folkningsvekst 
er utfordringer 
vi vil stå overfor 
i nær fremtid. 

Å løse utfordringene knyttet til 
nok, sunn og trygg mat krever stor 
forskningsinnsats. 

Multiresistente bakterier som 
MRSA (antibiotikaresistente sta-
fylokokker) og ESBL (antibioti-
karesistente E.coli) påvises stadig 
hyppigere og krever tiltak for å 
begrense konsekvensene. ESBL-
bakterier i kylling tror man har 
opphav i egg fra Skottland. Det 
er viktig å sette inn tiltak på pri-
mærleddet for å redusere fore-
komsten av uønskede bakterier, 
men dette er ikke tilstrekkelig. 
Det trengs tiltak også senere i 
produksjonskjeden, og i denne 
sammenheng er forskningen 
på mattrygghet avgjørende. Det 
er viktig å utvikle metoder for å 
kunne behandle overflaten til rå-
varer, for eksempel kyllingfileter, 
for å redusere nivået av bakterier 
slik at produktene som havner på 
kjøkkenet hjemme hos forbruker 
er trygge.

Fordi Norge har fått sin første pro-
duksjonshall hvor man under 
realistiske betingelser kan forske 
på farlige sykdomsfremkallende 
bakterier under foredling og lag-
ring av mat, ligger alt til rette for 
at vi kan fremskaffe kunnskap 

Prosesshall: Nofimas forskere i Patogen Prosesshall på Ås.  FOTO: KjEll j. MErOK/NOFIMA

som gjør oss bedre rustet til å 
møte fremtidens trusler mot 
mattryggheten. 

Produksjonshallen kalles Patogen 
Prosesshall, og er unik også i eu-
ropeisk sammenheng. Den er en 
minifabrikk for produksjon av 
ulike typer matvarer og er spe-
sialkonstruert slik at ingen av de 
farlige bakteriene derfra slipper 
ut til omgivelsene før det er be-
handlet, det være seg både luft 
og vaskevann fra matproduk-
sjonen i hallen. Hallen er en del 
av Matpiloten på Campus ÅS, 
og huses i lokalene til matfors-
kningsinstituttet Nofima. 

Nofimas forskere er i disse dager 
i gang med å studere nye farlige 
varianter av E.coli EHEC i spe-
kepølse. Disse bakteriene kan 
føre til nyresvikt og i verste fall 
død. Variantene som undersø-
kes er tilsvarende bakterien som 
førte til utbruddet i 2006 hvor18 
mennesker ble alvorlig syke og 
et barn døde.  

Bakterier er dyktige til å tilpasse 
seg endringer i miljøet de vok-
ser i. Salt, pH (surhetsgrad) og 
temperatur kan brukes for å 
redusere bakterievekst da de 
oppleves som stressfaktorer av 
ulike bakterier. Effekt av stress-
faktorer kan variere avhengig 
av hvilken mulighet bakteriene 
har hatt for å tilpasse seg disse 

endringene. Forsøket i Pato-
gen Prosesshall tester nå ut om 
de farlige EHEC variantene av 
E.coli vil oppføre seg annerle-
des under spekepølsemodnin-
gen hvis de på forhånd har vært 
utsatt for stress. 

Patogen Prosesshall er en nasjo-
nal forskingsfasilitet finansi-
ert gjennom Forskningsrådets 
infrastrukturprogram, Land-
bruksdirektoratet (Fondet for 
forskningsavgift på landbruks-
produkter) og Landbruks - og 
matdepartementet. I 2019 er da-
gens veterinærmiljø på Adam-
stua flyttet til Ås, og Campus Ås 
vil være Norges sterkeste miljø 
innen mattrygghet. Med dette 
står Norge godt rustet til fortsatt 
å vektlegge forskning som vil 
trygge maten og opprettholde 
vår gode dyrehelse..

Det er viktig at kommende fors-
kningsbevilgninger støtter opp 
om norsk mats posisjon som 
verdens tryggeste. Dette er et 
konkurransefortrinn vi må ver-
ne om, og til dette trengs fors-
kning i alle ledd i verdikjeden. 
Patogen Prosesshall setter Nor-
ge i en særstilling med hensyn 
til å kunne utføre forskning som 
ikke har vært mulig tidligere.

Helga Næs
Forskningssjef på fagområdet 
Trygg og holdbar mat, Nofima

Sikrer trygg mat

ForTrinn
«Trygg  
mat er et  
konkurranse-
fortrinn vi  
må verne om.»

KroniKK NETT
Sagt på nationen.no

Går sammen: Politidirektoratet går sammen 
Mattilsynet om dyrevelferd.  FOTO: NTb scANPIx

Norge må ha verdens best fødde rovdyr. 
Grenseløst dyrevelferdssamfunn.

jOhN chrIsTIAN EldEN @jcdEldEN

Dyrt på Mathallen?
Gjerrige folk som ikkje verdsett ekte 
varer og lokal matkultur, kan berre ber-

re la vera å gå til Mathallen. Dei kan haldene 
seg til kaviartubene frå Rema eller First Price 
– det er nok best for alle.
Terje Hilstad

ostetollen på bordet
Det gjenstår å se hva damen finner på. 
Denne regjeringen applauderer alt som 

EU vil, og når de er i mindretall i Stortinget 
skal det bli spennende å se hva de går inn på.
Åse Nordnes

Mattilsynet og Politi
Vi får håpe at mattilsynsfolkene sier 
noen «Pauli ord» til fanatikerne i Øko-

krim om dyrelidelsene ute på beitemarkene i 
kongeriket.
 Jeb Jensen

Mattilsynet og Politi ii
Så du tror mattilsynet er bevandret i 
Det gamle testamente. Jeg har mine 

tvil, som grisen sa da han så slakteren. De skal 
vel heller slå sine pjalter sammen for å styrke 
«Listhaugbonden»?
 Anders Slagsvold

Du vet du har kids når du hopper i kontor-
stolen av at iPaden plutselig rauter høyt 

og FarmVille ber deg komme tilbake å mate hø-
nene.

sIljE gryTTEN @sIljEgryTTEN

@siljegrytten Yes – jeg har skrudd av alle 
varslinger. Var ingen fred å få på gården.

AINA sANdvIK @AINAsA

@AinaSa Må ordne det. Har ikke vokst 
opp med kuer. Er ikke komfortabel med 

rauting fra iPad.

sIljE gryTTEN @sIljEgryTTEN

Sagt på Twitter

Miljø, klima og befolkningsvekst er utfordringer vi

vil stå overfor i nær fremtid. Å løse utfordringene

knyttet til nok, sunn og trygg mat krever stor

forskningsinnsats.

Multiresistente bakterier som MRSA

(antibiotikaresistente stafylokokker) og ESBL

(antibiotikaresistente E.coli) påvises stadig

hyppigere og krever tiltak for å begrense

konsekvensene. ESBL-bakterier i kylling tror man

har opphav i egg fra Skottland. Det er viktig å

sette inn tiltak på primærleddet for å redusere

forekomsten av uønskede bakterier, men dette er

ikke tilstrekkelig. Det trengs tiltak også senere i

produksjonskjeden, og i denne sammenheng er

forskningen på mattrygghet avgjørende. Det er

viktig å utvikle metoder for å kunne behandle

overflaten til råvarer, for eksempel kyllingfileter,

for å redusere nivået av bakterier slik at

produktene som havner på kjøkkenet hjemme

hos forbruker er trygge.

Fordi Norge har fått sin første produksjonshall

hvor man under realistiske betingelser kan forske

på farlige sykdomsfremkallende bakterier under

foredling og lagring av mat, ligger alt til rette for

at vi kan fremskaffe kunnskap som gjør oss

bedre rustet til å møte fremtidens trusler mot

mattryggheten.

Produksjonshallen kalles Patogen Prosesshall, og

er unik også i europeisk sammenheng. Den er en

minifabrikk for produksjon av ulike typer matvarer

og er spesialkonstruert slik at ingen av de farlige

bakteriene derfra slipper ut til omgivelsene før

det er behandlet, det være seg både luft og

vaskevann fra matproduksjonen i hallen. Hallen

er en del av Matpiloten på Campus ÅS, og huses

i lokalene til matforskningsinstituttet Nofima.

Nofimas forskere er i disse dager i gang med å

studere nye farlige varianter av E.coli EHEC i

spekepølse. Disse bakteriene kan føre til

nyresvikt og i verste fall død. Variantene som

undersøkes er tilsvarende bakterien som førte til

utbruddet i 2006 hvor18 mennesker ble alvorlig syke og

et barn døde.

Bakterier er dyktige til å tilpasse seg endringer i miljøet

de vokser i. Salt, pH (surhetsgrad) og temperatur kan

brukes for å redusere bakterievekst da de oppleves som

stressfaktorer av ulike bakterier. Effekt av stressfaktorer

kan variere avhengig av hvilken mulighet bakteriene har

hatt for å tilpasse seg disse endringene. Forsøket i

Patogen Prosesshall tester nå ut om de farlige EHEC

variantene av E.coli vil oppføre seg annerledes under

spekepølsemodningen hvis de på forhånd har vært

utsatt for stress.

Patogen Prosesshall er en nasjonal forskingsfasilitet

finansiert gjennom Forskningsrådets

infrastrukturprogram, Landbruksdirektoratet (Fondet for
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forskningsavgift på landbruksprodukter) og

Landbruks - og matdepartementet. I 2019 er

dagens veterinærmiljø på Adamstua flyttet til Ås,

og Campus Ås vil være Norges sterkeste miljø

innen mattrygghet. Med dette står Norge godt

rustet til fortsatt å vektlegge forskning som vil

trygge maten og opprettholde vår gode

dyrehelse..

Det er viktig at kommende forskningsbevilgninger

støtter opp om norsk mats posisjon som verdens

tryggeste. Dette er et konkurransefortrinn vi må

verne om, og til dette trengs forskning i alle ledd

i verdikjeden. Patogen Prosesshall setter Norge i

en særstilling med hensyn til å kunne utføre

forskning som ikke har vært mulig tidligere.

Sitat:

Fortrinn

«Trygg mat er et konkurransefortrinn vi må verne om.»

Bildetekst: Prosesshall: Nofimas forskere i Patogen

Prosesshall på Ås. Foto: Kjell J. Merok/Nofima

© Nationen
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Uberørt av fiskernes never
Aftenposten - Login. Publisert på nett 16.11.2014 21:41. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
Ole Magnus Rapp.

Et vakuum suger fisken om bord fra nota,

deretter bedøves den med et elektrisk støt før

det automatiske bløggeutstyret gjør sitt.

Tromsø

På morgendagens fiskebåt skal automatikk sørge

for at fangsten blir behandlet for høyest mulig

sikkerhet, kvalitet og effektivitet.

Fisken skal få en mer skånsom død

Målet er todelt og fiskere jobber tett med

forskere. Man ønsker at fangsten blir raskt og

skånsomt behandlet. Og at fiskerne skal unngå

skader på seg selv med skarpe kniver på en

arbeidsplass der gølvet aldri ligger helt i ro.

Til nå har torsk, sei, hyse og alle de andre

kommersielle fiskeslagene fått et brått og

smertefullt møte med fiskebåten. Nå arbeider

blant annet Sintef i Trondheim med nye

automatiserte metoder. Målet er en

fullautomatisert fiskebåt der mannskapet strengt

tatt ikke behøver å røre fangsten.

Ti båter deltar nå i et prosjekt der utstyret testes

etter hvert som det utvikles og produseres - og

endres etter fiskernes erfaringer.

- Initiativet kom fra Norges Fiskarlag som ønsket

en mer automatisert prosess om bord - der

fiskens kvalitet og fiskernes helse, miljø og

sikkerhet ble bedre ivaretatt, forteller

seniorforsker Hanne Digre ved Sintef. Hun er

prosjektleder for Fullautomatisert slaktelinje for

villfisk.

Kjapp bløgging gir bedre fisk

Ved flere fangstmetoder tas det store mengder

fisk om bord på kort tid, og deler av fangsten kan

bli liggende lenge før den bløgges. Bløgging betyr

å kappe fiskens sentrale blodårer, slik at blodet

renner ut i stedet for å gå inn i fiskekjøttet. Jo

raskere fisken bløgges, jo bedre.

Bløgging kan ofte være en strevsom prosess,

både fordi båten beveger seg med bølgene og fisken kan

være både stor, sterk og svært urolig. Historiene er

mange om fiskere som skader seg i bløggeprosessen.

Nå testes det ut en automatisert prosess der fisken

først pumpes om bord, sammen med store menger

vann, for å unngå klemskader. Deretter går den på

transportbånd gjennom en maskin der den bedøves med

et elektrisk støt på 40 volt. Dette lammer fisken.

Deretter kan tradisjonell bløgging gjennomføres.

Erfaring med det nye utstyret viser at bedøvelse med

strøm øker tempoet på slakteprosessen med 30-40

prosent.

Sagbladet gjør jobben på sekunder

Sintef og redskapsprodusenter utvikler nå også en

automatisk bløgger, der en sensor registrerer hvilken

fisk det dreier seg om, og et sagblad bløgger presist.

Dette skjer i løpet av sekunder.

Deretter går fisken videre til sløying, og pakking.

Fordelen med å bedøve ved bruk av elektrisitet er at

fiskens hjeller spiles opp slik at den automatiske

blodårekutteren kommer lettere til.

Man arbeider også med en maskin som sorterer fisken

etter art, vekt og størrelse, og deretter sender den videre

til lagring i is eller iskaldt vann.

- Ut fra dagens situasjon om bord i fiskeflåten kan mye

gjøres for å optimalisere kvaliteten på fisk. Høyest mulig

kvalitet bør gi bedre pris til fisker, og er et utgangspunkt

for enda bedre fiskeprodukter, sier forsker Hanne Digre.

Hun roser samarbeidet med fiskeflåten, der både reder,

skipper og mannskap om bord deltar aktivt og bidrar

med sin lange erfaring.

- Vi registrerer en holdningsendring der fiskene strekker

seg langt for å levere topp kvalitet. I dette tradisjonelle

yrket er de svært åpne for innovasjon, sier

prosjektlederen.

Etter bedøvelse, bløgging og sortering kan fisken gå til

sløying, der det er utviklet ulike maskiner til fiskeflåten.

En rekke båter tar også fisken bløgget, men usløyet til

land fordi mye av fiskes innvoller etter hvert er blitt
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ettertraktet som mat, kosttilskudd og dyrefor.

Det skal bli mindre farlig å være fisker

En automatisk bedøver testes nå ut i ti

fiskefartøyer.

- At fisken er rolig etter bedøving betyr at jobben

om bord blir enklere og mindre farlig, sier skipper

Roger Larsen på snurrevadbåten Meløyfjord fra

Meløy i Nordland. Han er positiv til en

fullautomatisert prosess, og ser frem til

ytterligere samarbeid med forskere og

produsenter.

- Vår jobb er å levere best mulig råstoff til

fiskeindustrien. Samtidig skal vi konkurrere med

andre arbeidsplasser om de beste folkene.

Derfor kan automatiserte prosesser bli viktig i

fremtiden, utdyper Larsen. Han innrømmer at

bedøveren var litt plundrete i starten, men at

systemet nå fungerer utmerket og gir bedre

effektivitet om bord.

Under god fangst kan inntil hundre tonn fisk

lande på dekk, og bearbeidingen går betydelig

lettere når fisken ikke spreller.

Også på snurrevadbåten Gunnar K blir fisken

sugd om bord med vakuum, sammen med store

mengder vann. Deretter går den automatisk til

bedøvelse med elektrisitet.

- Systemet fungerer effektivt, og samarbeidet

med Hanne Digre og de øvrige forskerne har vært

både nyttig og lærerikt, sier skipper og reder Rolf

Guttorm Kristoffersen som oppsummerer:

- Jeg har stor tro på en økt automatisering, men

det må mye forskning og utprøving til. Og dette er

vi gjerne med på.

Levende fisk får strupe og mage skåret opp uten

at de er bedøvet

Dette er en trestjerners lakseelv

En ekte slappfisk

Fact-box info:

SINTEF

Trondheimsbaserte SINTEF er Skandinavias største

uavhengige forskningsorganisasjon.

Etablert i 1950, som en knoppskyting fra Norges

tekniske høgskole.

Har 2100 ansatte fra 70 forskjellige land.

Selger forskningsbasert kunnskap og tjenester basert på

innsikt i teknologi, naturvitenskap, medisin og

samfunnsvitenskap.

Utfører hvert år omkring 9000 forskningsoppdrag for

rundt 3000 kunder i Norge og utlandet.

Image info:

Fremtidens fiskere trenger ikke disse Kremen av norske

lakseelver er nå rangert etter modell fra Michelin-guiden.

Fisken kommer ut etter elektrisk bedøving, og ligger rolig

til videre bearbeiding om bord i Meløyfjord.

Via kamerateknologi og sensorer finner kuttekniven frem

og bløgger fikse automatisk.

MS Meløyfjord kan drifte med ulike fiskeredskap og

deltar i forskningen for bedre og sikrere fangstforhold for

fiskerne. Med raskere og mer nøyaktig behandling av

fisken øker også kvaliteten på råstoffet.

Via kamerateknologi og sensorer finner kutteknivene og

sagbladet frem. Fisken bløgges automatisk.

MS MELØYFJORD

Meløyfjord

Berit Roald/NTB Scanpix

SINTEF

Roald, Berit

© Aftenposten - Login
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Rigger for kvalitetskontroll
Kyst og Fjord. Publisert på nett 14.11.2014 10:47. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Norges Råfisklag rigger seg for den kommende

kvalitetskontrollen. Det blir den største

registreringa av kvalitetsdata på fisk noensinne.

Hilde Herland er ansatt i prosjektstilling fra 1.

november.

Foto: Norges Råfisklag

Tweet

- Høringsfristen har ikke gått ut, men signalene

omkring denne prøveordninga er så entydige at vi

har valgt å starte arbeidet, sier avdelingssjef

Charles Ingebrigtsen.

- Det vil bli den største registrering av

kvalitetsdata på fisk noensinne og det er viktig å

være godt forberedt.

Laget har ansatt Hilde Herland for å holde fokus

og trykk på oppdraget. Herland har tidligere

arbeidet for Nofima med spesialområde fisk og

fiskekvalitet, og er ansatt i prosjektstilling fra 1.

november. Arbeidet har foreløpig en varighet på

ett år, og kontrollene skal gjennomføres i 2015.

Målet med kontrollene er å sjekke at fisken er behandlet

i henhold til den nye kvalitetsforskriften. Kontrollørene vil

både undersøke om fiskebåten er rigget for

kvalitetsbehandling og i hvilken grad fisken som landes

holder gjeldende kvalitetsstandard.

- Råfisklaget kommer til å samarbeide tett med

Mattilsynet på denne oppgaven, både under planlegging

og på kaikanten, sier Ingebrigtsen.

Det er den nyetablerte Fiskeslagslagslova som har lagt

grunnlaget for Nærings- og Fiskeridepartementet sin

beslutning om at Norges Råfisklag skal gjennomføre

kvalitetskontroll på norske fiskefartøy.

© Kyst og Fjord

Se webartikkelen på http://ret.nu/opoxRDwD
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Familierederi satser millioner
Lofot-Tidende. Publisert på nett 13.11.2014 09:44. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.

Investerer i båt for levende fangst: Familierederi

satser millioner Rederiet Andopsværing AS bytter

ut trebåten fra 1968 med en stålbåt fra 2000 for

å satse på å levere levende fisk.

SKIPPER: Cato Jakobsen er skipper på

Andopsværing som har Ballstad som base

halvparten av året. Foto: Kai Nikolaisen Foto: Kai

Nikolaisen

© Lofot-Tidende

Se webartikkelen på http://ret.nu/853ro0zO
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Strukturering har halvert drivstoff-forbruket i torsketrål
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 12.11.2014 17:11. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Torhild Måkestad Martinussen.

Nofima-forskere konkluderer med at det har vært

en halvering av drivstoffbruk i torsketrålflåten de

siste ti årene. Årsaken er klar.

Tirsdag inviterte CRISP (senter for

forskningsbasert innovasjon) til

teknologikonferanse, hvor mange spennende

prosjekter ble presentert.

CRISP jobber sammen med forskere, fiskere og

redskapsprodusenter, samt produsenter for

fiskeriinstrumentering for å komme frem til

smarte teknologiløsninger, som skal bidra til å

løse utfordringer i dagens kommersielle fiskeri.

Dette for å bidra til et bærekraftig og økonomisk

fiske.

Torsketrålernes energiforbruk Forskningssjef Bent

Dreyer fra Næring og bedrift i Nofima og

forskerkollega Marianne Svorken, har som en del

av arbeidet i i CRISP analysert hvordan

struktureringen i den norske torsketrålerflåten

har påvirket energiforbruket.

- Vi har sett på ulike effekter av strukturering i

den norske trålerflåten, blant annet drivstoff-

forbruk. En viktig del av CRISP er å bidra til

redusert drivstoff-forbruk i flåten,, forklarte

Dreyer.

Sterk strukturering Når det gjelder hvordan man

skal høste og forvalte de kommersielle

bestandene har torsk fått særlig mye

oppmerksomhet. Torsken høstes gjennom hele

året - i hovedsak av kystflåten på vinteren når

den står tilgjengelig langs kysten og av den

havgående flåten som følger torsken ut i

Barentshavet. Torsketrålerne har et stabilt uttak

over hele året, mens kystflåten har store

landinger av torsk på vinteren. Forskerne ved

Nofima peker på at det er energikrevende å fiske

torsken langt til havs.

De siste 10 årene har trålerne vært gjennom en

sterk strukturering og antall fartøy er kraftig

redusert. De siste årene er det også kommet

mange nye moderne fartøy inn i flåtegruppen. Det har

ført til at man i dag har "renere" fartøy i trålgruppen som

er svært modernisert. De nye båtene er lengre, har flere

hestekrefter og gjennomsnittsalderen på fartøy og motor

er redusert.

- Faser ut rekefisket - Bidrar strukturering til en mer

effektiv flåte? spurte Dreyer. Svaret er ja.

- Dersom en ser på artssammensetningen i landingene,

så ser det ut som at trålerflåten faser ut rekefisket.

Torsk blir viktigere og viktigere og det påvirker drivstoff-

forbruket, ettersom rekefisket er det mest

energikrevende fiskeriet. Reduserte oljeforbruk bidrar til

en bedre økonomi i flåten, sier Dreyer.

Færre driftsdøgn Forskningssjefen viste til at antall

driftsdøgn totalt i flåten har gått kraftig ned som følge av

strukturering.

- De gjenværende fartøyene bruker flere dager på havet

enn tidligere, som innebærer at kapasiteten blir bedre

utnyttet. Antall driftsdøgn totalt i flåten har gått kraftig

ned og det til tross for en stor økning i torskekvoten.

Dette er et resultat av strukturering og illustrerer en

vellykket effektivisering.

I og med at fartøyene er blitt større, så hadde Dreyer

forventet at kvantum per landing også ville vise seg å

øke. Det gjør det imidlertid ikke. Kvantum per landing

ligger rimelig stabilt i flåten, konkluderer Nofima-

forskerne.

Jevnere landingsmønster Strukturering har også bidratt

til at flåten har fått et jevnere landingsmønster.

Sammenlignet med kyst, så har ikke trålflåten et like

stort fokus på vinterfiske. Trålflåten fordeler landingene

ganske jevnt utover første, andre og tredje kvartal -

mens fangstene i siste kvartal (da torsken står enda

lenger til havs og krever lengre turer for flåten), øker

kraftig, viste Dreyer til.

Mer rundfrossen Om struktur fører til mindre bearbeiding

og om flåten legger om produksjonsmønsteret, så viser

analysen at:

- Det har vært en heftig omlegging fra fersk til
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rundfrossen fisk (HG) om bord på trålerne.

Filetmaskiner er satt på land og fartøyene faser

ut filet til fordel for rundfrossen fisk. Samtidig går

andelen ferske landinger kraftig ned. Når man

leverer fersk fisk, så må man gå oftere til land -

noe som også påvirker drivstoff-forbruket.

Halvering Nofimaforskerne konkluderer med at

det har vært en imponerende reduksjon i

mengden drivstoff flåten bruker per kilo fangst i

den tiårsperioden de har analysert.

- Fra 2002 og fremover sitter vi på ganske gode

tall som støtter oppunder at det har vært en

halvering av drivstoff-forbruket i torsketrålflåten

per kilo landet fangst. Det er en fantastisk

utvikling. Dette skyldes i først og fremst

strukturering, omlegging til rundfrysing om bord

og god tilgjengelighet på torsk.

I 2001 brukte torsketrålarane i gjennomsnitt

1,25 liter drivstoff per kilo fisk som ble landet. I

2012 var drivstoffbruken redusert til under 0,4

liter per kilo fisk som ble landet.

Store strukturelle endringer Nofimaforskerne konkluderer

altså med at strukturering sammen med en gunstig

bestandssituasjon har bidratt til store strukturelle

endringer og effektivisering i trålerflåten.

Før musepekeren over sirkelene på bildet for å se hvilke

endringer dette har ført til i flåten: (artikkelen fortsetter

under bildet)

Edit Touch Share Made with Sign up!Sign up, it's free!

Touch image Share image... Dreyer og hans

forskerkollega Marianne Svorken skal fortsette å følge

torsketrål-flåten. De vil blant annet følge med hvordan de

nye fartøyene posisjonerer seg i forhold til drivstoff-

forbruk, og om de klarer å redusere dette ytterligere.
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Svært fornøyd med sjømatkonferansen i Finnmark
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 12.11.2014 17:11. Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet.
Agnar Berg.

Fiskeri- og havbrukskonferansen i Finnmark, som

gikk av stabelen i Alta i går og i dag, var en

suksess over all forventning, mener arrangørene.

Ifølge arrangørene, Finnmark fylkeskommune og

Vest-Finnmark regionråd, forventet de at 70 - 80

personer ville delta på konferansen. Men dobbelt

så mange møtte opp. I tillegg fulgte 600

personer konferansen direkte på nett-TV.

Fylkeskommunen og regionrådet

- Vi er veldig fornøyd med konferansen slik den

ble og vi har fått mange positive tilbakemeldinger

fra deltakerne. De vil ha en ny sjømatkonferanse

i Finnmark neste år, sier de praktiske

arrangørene av konferansen, fiskeri- og

havbruksrådgiver på næringsavdelingen i

Finnmark Fylkeskommune, Johanne Salamonsen

og daglig leder i Vest-Finnmark regionråd,

Raymond Robertsen.

De to legger til at de registrer at det allerede er

interesse for en lignende konferanse neste år,

men det er for tidlig å si hvorvidt vi vil være

arrangører.

Innledningene, innspillene og meningene fra

debattene i forbindelse med konferansen skal

brukes som beslutningsgrunnlag for Finnmark

Fylkeskommune nye fiskeri- og havbruksstrategi.

- Det er fint å få innspill før en begynner å skrive

dokumentet, sier Robertsen.

Ny sjømatstrategi

Også Vest-Finnmark regionråd har en fiskeri- og

havbruksstrategi som skal rulleres.

Robertsen sier at regionrådet også vil bruke innspillene

fra konferansen som et beslutningsgrunnlag for sin nye

strategi.

Planen er at fylkeskommunens strategiplan skal ut på

høring tidlig neste år og at den vedtas av fylkestingen

like før eller like etter sommerferien.

Også bærekraft

Noen av deltakerne var imidlertid kritisk til at det var for

stort fokus på solskinnshistorier i sjømatnæringen og

det å kunne vokse videre, men lite fokus på

miljøutfordringene på vegen dit slik at

fylkestingspolitikerne kunne få et bredere

beslutningsgrunnlag.

- Vi ser at vi kunne ha invitert for eksempel

Havforskningsinstituttet og Mattilsynet for å snakke om

bærekraft. Men det var ikke mulig av kapasitetsmessige

grunner å få det til. Isteden oppfordret vi de innlederne vi

hadde til også å vektlegge bærekraft, sier Robertsen.
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Strukturering har halvert drivstoff-forbruket i torsketrål
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på nett 12.11.2014 11:51. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Nofima-forskere konkluderer med at det har vært

en halvering av drivstoffbruk i torsketrålflåten de

siste ti årene. Årsaken er klar.

© Fiskeribladet Fiskaren
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Drivstoffbruken meir enn halvert
Fiskebåt. Publisert på nett 12.11.2014 11:23. (Oppdatert 12.11.2014 14:29) Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.

Drivstoffbruken i torsketrålflåten er er dramatisk

redusert sidan 2001. Det viser ein fersk rapport

frå forskingskonsernet Nofima. (Oppdatert:

12.11.2014 14:29)

Rapporten, som viser at drivstoffbruken er meir

enn halvert i forhoid til nivået i 2001 blei lagt

fram på ein konferanse i regi av CRISP (Senter

for forskingsbasert innovasjon) i Bergen.

I 2001 brukte torsketrålarane i gjennomsnitt

1,25 liter drivstoff per landa kilo med fisk. I 2012

var drivstoffbruken redusert til under 0,4 liter per

kilo landa fisk.

Forskarane bak rapporten konkluderer med at

strukturering av flåten saman med ein gunstig

bestandssituasjon er ei av hovudårsakene til den

gunstige utviklinga i drivstoffforbuket.

Rapporten tar også for seg andre følgjer av

strukturering av flåten. Les heile rapporten (pdf)

© Fiskebåt
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Vil satse på levende torsk
iTromsø. Publisert på nett 12.11.2014 08:03. (Oppdatert 12.11.2014 10:05) Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
Torbjørn O. Karlsen.

Elisabeth Aspaker trakk fra satsing på levende

lagring av fisk under Agenda Nord-Norge.

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker pekte på

Agenda Nord-Norge mandag på flere ting hun vil

satse på i 2015. (Oppdatert: 12.11.2014 10:05)

Blant annet trakk hun fram en satsing på levende

lagring av fisk.

- Erfaringene fra levende fangst og levende

lagring er svært lovende. Fortsetter det sånn, kan

det utgjøre en betydelig del av torskenæringen

fremover, sier Aspaker.

© iTromsø
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Frykter islandske tilstander
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 12.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 9.

Har mye egenkapital
Riksrevisorens gjennomgang 
av statlig eide selskaper viser 
at Norges Sjømatråd har en 
særlig høy egenkapitalandel. 
Helt naturlig, sier Sjømatrå-
det. Tirsdag offentliggjorde 
Riksrevisjonen sin rapport 
der forvaltningen av statlig 
eide selskaper gjennomgås. 
Norges Sjømatråd er blant 
selskapene med aller høyest 
egenkapitalandel, med 82 
prosent. Gjennomsnittet i 
sammenliknbare foretak (pe-
ers) er seks prosent. Selskapet 
har ikke langsiktig gjeld, og 
den opptjente egenkapitalen 
kommer i sin helhet fra innbe-
talte, ubenyttede avgiftsinn-
tekter fra markedsavgiften på 
eksport av fisk. 

- Selskapet har hatt en 
økende omsetning gjennom 
hele perioden og en god og 
økende likviditetsgrad som er 
betydelig bedre enn sine pe-
ers. Avkastningen på egenka-
pitalen har vært varierende, 
men positiv for alle år med 
unntak av 2008. Fiskeri- og 
kystdepartementet, som for-
valtet eierskapet i undersøkel-
sesperioden, forklarer at den 
høye egenkapitalen fungerer 

som en buffer knyttet til den 
løpende driften, og at den skal 
bidra å til utjevne aktiviteten 
slik at effekten av Sjømatrå-
dets arbeid blir best mulig, 
heter det i rapporten.

Departementet viser vi-
dere til at «næringens sterke 
medvirkning i styringen av 
selskapet gjør eierstyringen 
særegen og forklarer hvorfor 
staten som eier har et særlig 
fokus på hvordan Sjømatrådet 
innfrir formålet og synliggjør 
effekten av sin virksomhet». 
Steinar Øvergaard, finans-
direktør i Norges Sjømatråd, 
forklarer at det er driftsfor-
men som gjør at egenkapita-
len blir så høy.

- Vi må være egenkapitalfi-
nansiert på det vi driver med, 
det er helt naturlig. Vi må få 
penger inn før vi kan bruke 
penger, sier han.

Sjømatrådet er i den spe-
sielle situasjonen at det er et 
aksjeselskap heleid av Staten, 
med et strengt definert virke-
område og oppdrag. Negative 
resultater i regnskapene 
betyr bare at Sjømatrådet 
bruker av pengene som er 
stilt til rådighet. 

Frykter islandske tilstander

Agnar Berg
Alta

 
– Island er et lite land. Men 
allikevel sammenlignbar med 
vår egen kyst der fiskeriene er 
et være eller ikke være, sier 
Sjåstad.
   
Islendinger i Gamvik
Sjåstad åpnet i går ettermiddag 
en fiskeri og havbrukskonfe-
ranse i Alta som fylkeskommu-
nen og Vest-Finnmark Region-
råd har tatt initiativ til.

Sjåstad trakk fram noen 
islendinger som har flyttet til 
Gamvik kommune i Finnmark.

Islendingene i Gamvik vant 
nettopp Dagens Næringslivs 
Gazellepris for å være en svært 
framgangsrik fiskeribedrift. 

– Når islendingene må til 
Norge for å gjøre det bra. Ja 
da har vi ikke mye å lære av 
islandsk fiskeripolitikk, sier 
Sjåstad.

 
Tveterås-utvalget
Bekymringene til Sjåstad om 
at det kan bli islandske tilstan-
der i Norge knytter han til det 
såkalte Tveterås-utvalget, som 
skal legge fram sin innstilling 
før jul.

Det er frykt blant fiskerne for 
at i verste fall ryker deltakerlo-
ven og fiskesalgslagsloven.

Den frykten deler Sjåstad.
– Vi kan ikke slippe det helt 

løst her. 
Vi må ha noen sentrale lover 

i bunnen, sier han.
Nofima-forsker Edgar Hen-

riksen, som var en av innle-
derne på konferansen, deler 
ikke frykten med at Tveterås-
utvalgets innstilling kan føre 
til islandske tilstander.

 
Mer bearbeiding
– Trender er faktisk slik at i 
Norge så sendes mer fisk som 
er landet i Norge ut av landet 
for bearbeiding. På Island er 
trenden at stadig mer av den 
islandske fisken som landes på 
Island faktisk bearbeides der, 
sier Henriksen.

Sjåstad tok også opp hav-
bruksnæringen i Finnmark. I 
dag er de om lag 90 laksekon-
sesjonene i fylket på hendene 
til fem børsnoterte selskaper.

For 10 – 12 år siden var det 

stort sett lokaleide familiesel-
skaper som drev oppdrett i 
Finnmark.

– Egentlig hadde jeg ønsket 
meg noe midt mellom det som 
er i dag og slik det var i «gamle 
dager».  

Med den selskapsstrukturen 

vi har i dag, har selskapene et 
problem med legitimiteten. Det 
har jo kommet til uttrykk i noen 
kommuner allerede. Både Alta 
og Nesseby ønsker ikke videre 
laksevekst, sier Sjåstad. 

Fiskeriminister Elisabeth 
Aspaker (H) var også på fiskeri 

og havbrukskonferansen i Alta.
Hun sa at hun ikke kunne 

forestille seg at det ikke var 
rom for mer laksevekst i Finn-
mark.

agnar.berg@fbfi.no
Tlf: 93256324

KRITISK: ARBEIDERPARTIET et kan bli islandske tilstander i Norge knytter han til det såkalte 
Tveterås-utvalget, som skal legge fram sin innstilling før jul. Blant annet viser Ap til situasjonen i 
Gamvik, der islendinger klarer å drive fiskebedriften Sædis med suksess. Her er Max Spirinkov og 
Andre Krapivien. FOTO: SKJALG BØHMER VOLD

Fakta: møte i alta
QQFiskeri- og havbrukskonferan-

sen i Alta trekker 140 deltakere, 
og både fylkesordføreren og fis-
keriministeren står på talelista. 

Islandsk fiskeripolitikk 
er en referanse på 
hvordan vi ikke ønsker 
å ha det her, sier fyl-
kesordfører i Finnmark, 
Runar Sjåstad (Ap).

z Finnmark

”” Når islendingene 
må til Norge for å gjøre 
det bra. Ja da har vi 
ikke mye å lære av is-
landsk fiskeripolitikk.
Runar Sjåstad

Runar 
Sjåstad 

Edgar 
Henriksen
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Islandsk fiskeripolitikk er en referanse på

hvordan vi ikke ønsker å ha det her, sier

fylkesordfører i Finnmark, Runar Sjåstad (Ap).

Agnar Berg Alta .

- Island er et lite land. Men allikevel

sammenlignbar med vår egen kyst der fiskeriene

er et være eller ikke være, sier Sjåstad.

. Islendinger i Gamvik Sjåstad åpnet i går

ettermiddag en fiskeri og havbrukskonferanse i

Alta som fylkeskommunen og Vest-Finnmark

Regionråd har tatt initiativ til. Sjåstad trakk fram

noen islendinger som har flyttet til Gamvik

kommune i Finnmark.

Islendingene i Gamvik vant nettopp Dagens

Næringslivs Gazellepris for å være en svært

framgangsrik fiskeribedrift..

- Når islendingene må til Norge for å gjøre det

bra. Ja da har vi ikke mye å lære av islandsk

fiskeripolitikk, sier Sjåstad.

. Tveterås-utvalget Bekymringene til Sjåstad om

at det kan bli islandske tilstander i Norge knytter

han til det såkalte Tveterås-utvalget, som skal

legge fram sin innstilling før jul. Det er frykt blant

fiskerne for at i verste fall ryker deltakerloven og

fiskesalgslagsloven.

Den frykten deler Sjåstad.

- Vi kan ikke slippe det helt løst her..

Vi må ha noen sentrale lover i bunnen, sier han.

Nofima-forsker Edgar Henriksen, som var en av

innlederne på konferansen, deler ikke frykten

med at Tveterås-utvalgets innstilling kan føre til

islandske tilstander.

. Mer bearbeiding - Trender er faktisk slik at i

Norge så sendes mer fisk som er landet i Norge

ut av landet for bearbeiding. På Island er trenden

at stadig mer av den islandske fisken som

landes på Island faktisk bearbeides der, sier

Henriksen. Sjåstad tok også opp

havbruksnæringen i Finnmark. I dag er de om lag

90 laksekonsesjonene i fylket på hendene til fem

børsnoterte selskaper.

For 10 - 12 år siden var det stort sett lokaleide

familieselskaper som drev oppdrett i Finnmark.

- Egentlig hadde jeg ønsket meg noe midt mellom det

som er i dag og slik det var i «gamle dager». .

Med den selskapsstrukturen vi har i dag, har selskapene

et problem med legitimiteten. Det har jo kommet til

uttrykk i noen kommuner allerede. Både Alta og Nesseby

ønsker ikke videre laksevekst, sier Sjåstad..

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker (H) var også på fiskeri

og havbrukskonferansen i Alta.

Hun sa at hun ikke kunne forestille seg at det ikke var

rom for mer laksevekst i Finnmark. agnar.berg@fbfi.no

Tlf: 93256324

KRITISK: ARBEIDERPARTIET et kan bli islandske

tilstander i Norge knytter han til det såkalte Tveterås-

utvalget, som skal legge fram sin innstilling før jul. Blant
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annet viser Ap til situasjonen i Gamvik, der

islendinger klarer å drive fiskebedriften Sædis

med suksess. Her er Max Spirinkov og Andre

Krapivien. FOTO: SKJALG BØHMER VOLD FBFI

FiskeribladetFiskaren
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Skal vurdere om levendelagring kan skape større verdier
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 12.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur. Side: 14.

Skal vurdere om levendelagring kan skape større verdier
Hvordan kan ny forskning og 
offentlige virkemidler brukes 
konstruktivt for å gjøre leven-
fangst og levendelagring av fisk 
best mulig?

Det ønsker fiskerinæringa og 
forskerne å finne ut av når de i 
dag, onsdag, samler troppene til 
seminar og workshop i Svolvær.

Tanken er at bedriftene som 

er engasjert i levendelagring 
skal bli kjent med de nyeste 
forskningsresultatene på om-
rådet, samtidig som man får 
en oversikt over tilgjengelige 
virkemiddelordninger. Målet 
er utvikling og økt verdiskap-
ning i bedriftene og dermed i 
kjeden fra fiske til ferdig pro-
dusert fisk.

Nordre Nordland er det geo-
grafiske området samlingen 
denne gangen hovedsakelig ret-
ter seg mot, og det er ”aktører 
i hvitfisknæringa og leveran-
dørindustrien” som primært 
er invitert.

Opplegget er delt på to sam-
linger, og den neste kommer 
midt i desember. I første runde 

fokuseres det på bedriftenes 
egne utviklingsideer, og gjen-
nom samarbeid med andre be-
drifter og forskerne skal man 
trekke opp kursen for videre 
utvikling. 

På den neste samlingen skal 
man så se nærmere på mulige 
konkrete resultater av det man 
drøfter seg fram til på den før-

ste samlingen. De som inviterer 
til samling er Innovasjon Norge, 
Forskningsrådet og Fiskeri- og 
Havbruksnæringens Fors-
kningsfond. 

Konkret forskning er det No-
fima som bidrar med.

jeo@fbfi.no
Tlf 77059022

Lyspunkter for seien

Jon Eirik Olsen
Harstad

– Vi må ta alle forbehold, siden 
vi er midt i prosessen med å 
regne på resultatene fra høs-
tens tokt. Men det foreløpige 
inntrykket er at vi ser en opp-
gang på rundt 15 prosent for sei 
i nord, og vi ser litt mer større 
fisk, sier forsker og sei-ansvar-
lig ved Havforskningsinstitut-
tet, Sigbjørn Mehl.

Positiv utvikling
De nevnte forbeholdene er flere, 
inkludert at 15 prosent kan være 
innenfor normale svingninger 
med dagens sei-overvåkning, 
og at toktindeksene hadde en 
nedtur fra 2012 til 2013. Likevel 
greier ikke Mehl å skjule en 
viss optimisme, og han mener 
det skal godt gjøres at ikke de 
endelige utregningene etter 
toktet skal bekrefte en positiv 
sei-utvikling.

– Men noen ny sterk årsklasse 
ser vi foreløpig ikke. Likevel 
kan vi konstatere at 2007-års-
klassen fortsatt er over gjen-
nomsnittet, og ser ut til å ha 
greid seg godt. Dette er i dag 
60-70 cm lang sei, og den har 
vi sett relativt bra med under 
toktet i høst, sier Mehl.

I godt hold
Et ytterligere positivt tegn er at 
seien er i godt hold og en tid har 
vist tendenser til økende vekt 
i forhold til alder – selv om ak-
kurat det kan ha sin forklaring 
i at det totalt sett er mindre sei 
enn for noen år siden, og at den 
trolig da har mer mat tilgjenge-
lig. Forskernes tall har tross 
alt vist en sammenhengende 
tilbakegang i seibestanden i 
flere år fra 2005 fram til 2011, 

da utviklingen snudde.
Men det er ikke bare fisket som 
belaster seibestanden. Tenker 
man seg makrellbestanden 
som en trussel for sildeyngel, så 
kan man ifølge Mehl godt tenke 
seg det samme bildet som en 
hypotese for beiting på seiyn-
gel som har sine «barneår» helt 
kystnært i det meste av landet. 

Sentral bestand
Den helnorske seibestanden i 
nord har vært en omdiskutert 
bestand i lang tid. Akkurat nå 
er den aktuell på grunn av sin 
viktige rolle som innblanding 
eller hovedfangst i et viktig 
høstfiske for kystfiskeflåten. 
Fra fiskerhold er kvotene fore-

slått gjort «fleksible» over års-
skiftet i reguleringssammen-
heng, slik at seien kan brukes 
enda mer aktivt i høstfisket.

Seinotflåten er også på ba-
nen etter å ha gjennomført en 
sesong med den laveste kvoten 
på lenge. 

Debatten om minstemål sit-
ter også frisk i minnet. 

Flere av fiskerne mener for-
skerne er på etterskudd i for-
hold til bestandsutviklingen, 
og at kvotene for lengst skulle 
vært justert opp igjen. Et argu-
ment i så måte kan være at den 
nevnte 2007-årsklassen ser ut 
til å ha greid seg greit gjennom 
den perioden den var mest i sø-
kelyset for notflåten, og nå gir et 
godt bidrag til gytebestanden.

Kysttorsk kommer
Kysttorsk er også et viktig tema 
for kystressurstoktet, men 
ifølge kysttorskansvarlig Erik 
Berg ved Havforskningsinsti-
tuttets avdeling i Tromsø, er det 
for tidlig å presentere inntrykk 
og resultater.

– Vi forlenget toktet med et 
annet forskningsfartøy, og de 
har akkurat avsluttet sitt ar-
beid. Dermed vil nok denne 
uka gå før vi kan gjøre oss opp 
et samlet foreløpig bilde etter 
høstens tokt, sier Berg.

jeo@fbfi.no
tlf 77059022

MER SEI: Havforskerne fant mer sei enn i fjor på årets kystressurstokt. Foreløpige resultater kan tyde på en bestand i framgang.
FoTo: HAVFoRSKNINGSINSTITUTTET / HILDEGUNN MJANGER

Fakta: kYSttOktEt
QQDet årlige kystressurstoktet 

tar primært for seg kysttorsk 
og sei, og toktet danner hoved-
grunnlaget for bestandsbe-
regningen for begge fiskeslag. 
Denne høsten har forsknings-
skipet ”Johan Hjort” vært ute i 
perioden 2. til 31. oktober, mens 
”Håkon Mosby” har vært med fra 
26. september til 23. oktober. I 
den perioden er kyst- og fjord-
strøkene fra Varanger til Møre 
dekket. I sluttfasen i nord har 
også forskningsfartøyet ”Helmer 
Hanssen” deltatt i toktet et par 
dager.

Forskere og fiskere er i 
ferd med å komme mer 
på bølgelengde når det 
gjelder sei. Høstens 
kystressurstokt har gitt 
positive bestandssigna-
ler, antyder forskerne.

z FOrSkning

”” Men noen ny sterk 
årsklasse ser vi forelø-
pig ikke.
Sigbjørn Mehl, sei-ansvarlig 
Havforskningsinstituttet

OpptuR: forskningsresultatene kan tyde på at seien er i 
framgang, slik seinotfiskerne allerede har hevdet en tid. 
ARKIVFoTo: BJøRN ToRE FoRBERG 
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Hvordan kan ny forskning og offentlige virkemidler

brukes konstruktivt for å gjøre levenfangst og

levendelagring av fisk best mulig?

Det ønsker fiskerinæringa og forskerne å finne ut

av når de i dag, onsdag, samler troppene til

seminar og workshop i Svolvær.

Tanken er at bedriftene som er engasjert i

levendelagring skal bli kjent med de nyeste

forskningsresultatene på området, samtidig som

man får en oversikt over tilgjengelige

virkemiddelordninger. Målet er utvikling og økt

verdiskapning i bedriftene og dermed i kjeden fra

fiske til ferdig produsert fisk.

Nordre Nordland er det geografiske området

samlingen denne gangen hovedsakelig retter seg

mot, og det er ”aktører i hvitfisknæringa og

leverandørindustrien” som primært er invitert.

Opplegget er delt på to samlinger, og den neste

kommer midt i desember. I første runde

fokuseres det på bedriftenes egne

utviklingsideer, og gjennom samarbeid med

andre bedrifter og forskerne skal man trekke opp

kursen for videre utvikling..

På den neste samlingen skal man så se

nærmere på mulige konkrete resultater av det

man drøfter seg fram til på den første samlingen.

De som inviterer til samling er Innovasjon Norge,

Forskningsrådet og Fiskeri- og

Havbruksnæringens Forskningsfond..

Konkret forskning er det Nofima som bidrar med.

jeo@fbfi.no Tlf 77059022

Levendefangst av torsk med Svein Frode,

snurrevadbŒt (80 fot - 23/24 - 640 HK - 85

kubikk lastekap i tre tanker - kan f¿re 10 tonn

levende torsk eller annen fisk) meter tilh¿rende

ge Sivertsen Svolv¾r.

PŒ bildet: Sprell levende torsk klar til Œ ledes

ned i tanker fylt av sj¿vann under dekk. Fra

vernstre Rune Lyngmo, Hans-Olaf Monsen og

skipper Tor Jarle Sivertsen.

, torsk, torskefiske, levende torsk, kystfart¿y, kystflŒte,

nordlandsfiskere. Fiske untenfor Finnmark ,

finnmarksfiske i midten av mai 2004 Foto Bj¿rn Tore

Forberg, Fiskaren SURT MED TORSKEKUTT: Norske

fiskere synes det er forferdelig surt dersom de får kutt i

torskekvotene mens bestanden i fire år har tålt et

gedigent ulovlig russisk overfiske. På dette arkivbildet

driver Olav-Børre Slettvoll til venstre og Tommy Krane

levendefangst av torsk med snurrevad.

FOTO: BJØRN TORE FORBERG

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 63 av 161



Luta, men likevel levende fisk?
Varden. Publisert på trykk 12.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur. Side: 2.

2 Onsdag 12. november 2014

siden 1874

TIPS OSS

35 54 30 60
redaksjonen@
varden.no

35 54 30 50
sport@ 
varden.no

35 54 30 30  
kultur@ 
varden.no

35 54 32 90
folk@ 
varden.no

MMS/SMS: Send kodeord:  VA Tips + melding til 1963

NYHET SPORT KULTUR FOLK Opprørt? Glad? Si det til  Varden. 
Send en SMS/MMS med kodeord 
VA Hallo til 1963 eller epost til 
hallo@varden.no. 

Begrens innholdet til 500 tegn. 
Lengre innlegg vil bli forkortet. 

HALLO VARDEN

HALLO VARDEN

LEDER

LESERNES MENING 

b Til helga slipper amatørteatret 
Fantasia seg løs på Ælvespeilet i Pors-
grunn med sin forestilling «Askepott og 
Lillemus-Mei». Reportasjen fra øvelsene 
i Varden tirsdag tyder på at det blir en 
både hyggelig og fargerik forstilling.

b Scenekunst er noe amatører med for-
del kan stelle med. Her i Grenland har vi 
et profesjonelt teatermiljø gjennom Tea-
ter Ibsen og Grenland Friteater, og gjen-
nom enkeltpersoner som duoen Lena og 
Jannicke som både setter opp egne show 
og er innleide støttespillere for rene ama-
tørforestillinger.

b Breviksrevyen fikk latteren til å run-
ge i byen under brua sist helg, og i dage-
ne før var det Sykehusrevyen som høstet 
både jubel og høye terningkast.

b Både for utøvere på og bak scenen, 
og tilhørere, er amatørteatrene viktige, 
og både til livsglede og lærdom. Men når 
en oppsetning som Sykehusrevyen settes 
opp i en stor bedrift som det Sykehuset 
Telemark er, kan det ha en verdi også for 
bedriften.

b Hoffnarren hadde til oppgave å un-
derholde, men også å si det med humor 
som ingen kunne si rett ut uten at det 
fikk konsekvenser. Et sykehus er en gan-
ske hierarkisk organisasjon, og samtidig 
er den i en stor omorganisering som 
mange synes er vond og vanskelig. 

b Da kan det lette mye på stemningen 
når revymakerne kan gi skråblikk på kli-
nikksjef «Charter-Per» og på nedleggelse 
av lokalsykehus.   

b Det er flere amatørrevyer under  
arbeid, og all grunn til å glede seg. 

Vi trenger 
narrene

Tore Svarverud
politisk redaktør (konst.)

Arendal har tiggeforbud. Burde vi også?

KNUT BJORMYR, 
SKIEN: – Ja. Jeg synes 
det er feil at folk som bor 
andre steder skal kjøre 
lange veier for å komme 
hit og tigge.

SONJA HELENE LER-
VÅG, PORSGRUNN: 
– Jeg vet ikke om det er 
riktig. I så fall må man 
gjøre noe annet for å 
hjelpe tiggerne isteden.

HALVOR GRAVE, 
SKIEN: – Ja, det er greit 
å forby det. Tigging kan 
føre med seg vold og 
kriminalitet.

MARIANNE TØRRING, 
SKIEN: – Nei, det er ikke 
riktig å forby det. Det kan 
være mange grunner til 
at noen tigger.

Hvordan er det mulig at lute-
fisken er sprell fersk? Bare til 
opplysning: Fisken har vært død 
lenge. Har hengt til tørk og et-
terpå lutet. 
 Mariann

Luta, men likevel 
levende fisk?

Mitt forslag er veldig enkelt 
og viktig, vi går inn i tiden med 
julebord og adventstid. De tre 
adventshelgene før jul så holder 
pol og alt ølsalg stengt, altså 
fredag og lørdag før jul, får man 
ikke kjøpt alkohol. Tenk på alle 
barna som vil glede seg, mindre 
fyll i heimene og mindre slåssing 
og utskeielser med sex og utro-
skap. Sett barna i sentrum og for 
all del, ikke la handelsstanden 
overta jula slik at de får sin årlige 
handelsorgasme!
 For en gammeldags jul

Adventstiden 
nærmer seg

Vi er mange som ser med forund-
ring på Skien kommunes priorite-
ring av skattepengene våre. 
Søndag kveld ble Odd igjen feiret 
med fyrverkeri og festivitas. Sik-
kert moro for fotballfansene. 

Men man må jo undre seg over 
hvordan det kan rettferdiggjøres 
at kommunen bruker store sum-
mer på alt som har med fotball-
moro å gjøre. Spesielt når vi vet 
at kommunen «ikke har råd til» å 
ansette nok folk i hjemmetjenes-
ten til å gi gamle og syke men-
nesker anstendig hjelp.
 A.R. Nielsen

Dyr feiring 
av fotballen

Kom til Heistad bensinstasjon ca. 
kl. 10.45 lørdag og hadde stort 
problem med venstre fordekk. 
Inne på stasjon traff jeg en hyg-
gelig ung dame der og spurte om 
hun kunne hjelpe meg. «Nei, det 
kan jeg ikke, men jeg skal ringe 
til sjefen min og spørre ham.» 
Noe hun gjorde.

Han kom i løpet av ca. 5 mi-
nutter, e hyggelig fyr. Han skifta 
ventil og fikk luft i dekket på en 
kort stund. Tiden han tok, var jeg 
på Kivi og handlet når jeg kom ut 
var han nesten ferdig. Tusen takk 
for topp service.
 Inger-Lise

God service

Min kommentar til brannfarlige 
hobbyelektrikere i Varden tirs-
dag, er at det er livsfarlig! Den 
jobben bør utføres fagmessig, 
selvfølgelig. Men når det er sagt, 
så må jeg påpeke de sinnssyke 
prisene denne bransjen opererer 
med! Jeg har en støpt plate uten-
for ytterdøren min på 1,5 kvadrat. 
Jeg ønsket varmekabel der, for å 
unngå is på vinteren. Det er boret 
hull i muren til ledninger, og sik-
ringsskapet står rett innenfor. 

Prisen på denne jobben ble 
10.000 pluss moms! Det minner 
mer om ran, spør du meg! Da er 
nok fristelsen stor for mange til å 
være hobbyelektrikere! Kanskje 
på tide å regulere prisene på 
håndverkertjenester?
 Løvemor

Hobby-
elektrikere

Var på besøk hos en nabo som er 
akutt innlagt i høyblokka på Ule-
fossveien. Må si jeg ble overras-
ket over at det ikke var montert 
en liten TV på rommene. Her lig-
ger ofte pasientene i senga hele 
dagen uten annet å se på enn en 
hvit vegg. Det kan da ikke være 
uoverkommelig å få dette til. Så 
vidt meg bekjent har innsatte i 
fengselet på Rødmyr TV på alle 
celler?

Så ansvarlige beslutningsta-
gere: få fart på dette!

Vil også rose de ansatte der, 
alltid like blide og oppofrende.
 H. Carlsson

Ikke TV på 
pasientromI et innlegg ble det hevdet at vi 

hadde gitt så mye til formål uten-
for landet, at vi nå burde samle 
inn penger til, for eks flomofre i 
Norge. I Norge har vi jo bl.a. for-
sikringer som for det meste dek-
ker slike økonomiske tap. 

Mange steder i verden finnes 
det ufattelig nød og fattigdom. 
Mangel på det aller mest nød-
vendige. Mangel på helsehjelp 
Mange har mistet alt de eier pga. 
krig. Mange sulter og fryser. Vi 
kan jo forestille oss hvordan det 
ville føles, om noen vi var glad i 
hadde det sånn. 

Organisasjoner som Kirkens 
Nødhjelp, Leger Uten Grenser, 
Redd Barna m.fl. gjør en innsats 
for å hjelpe. De trenger bidrag fra 
oss for å kunne hjelpe flest mu-
lig. Det er noe å tenke på, både 
nå, når det nærmer seg jul, og 
ellers.
 Leser

Innsamling 
til våre egne?

Et spørsmål til administrasjon 
i Siljan kommune: Hva legges 
til grunn for at det er behov for 
en matbutikk til i Siljan sentrum 
som nesten plasseres på trappa 
til nåværende Spar butikk? Den 
er helt ny innvendig, og stor nok 
til å betjene det meste av Siljans 
befolkning. Jeg bare undres?
 Johan Thormodsrød

Butikktilbudet 
i Siljan

Hvordan er det mulig at lutefisken er sprell fersk?

Bare til opplysning: Fisken har vært død lenge.

Har hengt til tørk og etterpå lutet.

Mariann

© Varden
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- Vi har ikke råd til å eksportere fryst rund fisk
Intrafish - Login (1 likt treff). Publisert på nett 12.11.2014 05:00. Profil: Diverse, Klippfisk.

Klippfiskhandler Øyvind Arne Jensen. (Foto: Bent-

Are Jensen) - Vi har ikke råd til å eksportere fryst

rund fisk Klippfiskeksportør Øyvind Arne Jensen

betaler opp mot 25 prosent høyere pris for å få

kvalitetstorsk.

Han vil ha flere juksafiskere.

Utviklingen mot mer strukturering i fiskeflåten og

større industribedrifter er bekymringsfull.

Nisjeprodukter av høy kvalitet er viktigere enn å

eksportere store volum, mener Jensen. - Vi

trenger flere fiskere. Om man tar vår bedrift som

eksempel, så er fisken vi selger 50 prosent

dyrere i markedet enn annen fisk. Samtidig

eksporteres det 100.000 tonn rundfrosset fisk,

og den tjener ingen i Norge noe på. Og det blir

stadig mer av det, sier Jensen, som driver

selskapet Blæst med base i Bodø, til fbfi.

Sammen med fiskeriminister Elisabeth Aspaker

og Lerøy Auroras Renate Larsen, representerte

han sjømatnæringa på næringslivskonferansen

Agenda Nord-Norge på mandag. Aspaker fortalte

fra talerstolen at hun ser for seg at

levendelagring og matsikkerhet i form av bedre

fôr for oppdrettsfisk, kommer til å bli viktig til

neste år. I tillegg la hun vekt på at næringa må

gis mer frihet. - Nå går vi kritisk gjennom lover og

regelverk, slik at næringsaktører skal kunne

konsentrere seg om å drive med

næringsvirksomhet. Sjømatnæringa må bli mer

lik andre næringer, sier hun. Blæst kjøper fersk

fisk fra Norge, men tørker fisken i Portugal før

den sendes til Brasil. Eksportøren sier at årsaken

er at de ikke har noen fabrikk i Norge, mens det

er overkapasitet i Portugal. Selskapet flyttet ut

produksjonen etter en turbulent periode i 2012. -

Målsetningen er å flytte produksjonen tilbake til

Norge, sier han og sammenligner klippfisken med

parmaskinke fra Italia. Jensens inntrykk er at

brasilianere bryr seg om hvor i verden fisken

kommer fra, og at de velger norsk fisk framfor

fisk fra andre land. - For vår bedrift har det noe å

si om det blir færre aktører. De sier ofte at

linefisk er av best kvalitet, men for oss er
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juksafisken bedre enn linefisk. - Vi betaler 15 til

25 prosent høyere pris enn andre produsenter for

fisken vi kjøper, sier han.

© Intrafish - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/fctHRGBu

Oversikt over like treff

- Vi har ikke råd til å eksportere fryst rund fisk

Fiskeribladet Fiskaren 12.11.2014
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- LEVENDE LEVERING ER FRAMTIDEN
Lofotposten. Publisert på trykk 12.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
KAI NIKOLAISEN. Side: 8.

8 |  | nyhet |   
LofotpostenONSDAG  12. NOVEMBER 2014

LOFOTEN: Salgsleder Ken-
neth Garvik i Norges Sildelag 
opplyser at forrige uke ble en 
kjempeuke for sildefiskerne.

–Forrige uke ble høstens beste 
uke på NVG- silda med 40.000 tonn 
innmeldt. Fisket har foregått fra 
Smutthavet i vest og videre 
nordøstover til rundt 70 nautiske 
mil vest av Lofotodden er det fisket 

knappe 29.000 tonn. Det interes-
sante her er at i helgen er det tatt 
sild fra begge ytterpunktene som 
ligger i en avstand på rundt 250 
nautiske mil, forteller salgslederen.

–Fra fjordene utenfor Tromsø, 
da i hovedsak Kaldfjord, er det tatt 
vel 11.000 tonn. Silda har nådd 
dette område litt tidligere enn i 
fjor, legger han til.

Størrelsen på silda ligger med 
snittvekt fra 330–385 gram.

– Prisene har holdt seg gjennom 
uken på et godt nivå med priser fra 
kr 5,25 til kr 6,36 for direktefang-
stene. Framover forventer vi at 
flere fra den minste kystflåte vil 
komme i arbeid i Kaldfjorden, 
avslutter Kenneth Garvik i Norges 
sildesalgslag.

Høstens beste sildeuke SILD: Forrige 
uke den beste 
uka så langt i 
høstens fiske 
etter NVG-sild. 
 Foto: Kjell-
tore SivertSen

SKIPPER: Cato Jakobsen er skipper på «Andopsværing» som har Ballstad som base halvparten av året.  Foto: Kai niKolaiSen

Rederiet Andopsvæ-
ring AS bytter ut 
trebåten fra 1968 
med en stålbåt fra 
2000 for å satse på å 
levere levende fisk.

Kai niKoLaisen
kai.nikolaisen@lofotposten.no

BALLSTAD: Det er Boy Jakob-
sen som sammen med sønnene 
Cato og Ronny som står bak re-

deriet som er registrert i Båts-
fjord.

–Det skyldes at pappa bor 
halve året i Båtsfjord og resten 
på Gravdal. Sånn har vi egentlig 
hatt det hele livet, sier Cato 
som bor på Gravdal. Rederiet 
har eid den 21 meter lange tre-
båten «Andopsværing» siden 
1982, men nå skiftes den ut.

–Båten, er til tross for sin al-
der, i meget godt stand. Grun-
nen til at vi skifter båt er at den 
ikke er egnet til sildefiske, i til-
legg vil vi satse på levering av 
levende fisk, sier Cato som er 

skipper. Han tar imot oss om 
bord i nyervervelsen som nå 
heter «Slettenberg».

–Den vil bli døpt «Andopsvæ-
ring», og gammelbåten vil hete 
«Andopsværing 1». Nybåten er 
bare 40 centimeter lengre enn 
den gamle, men den er over 
halvannen meter breiere. Den 
er bygget i aluminium i 2000 og 
vært i fisket helt fram til nå. Vi 
var med på den siste sildeturen 
for å lære litt, sier Cato som ikke 
vil ut med hvor mye de har be-
talt.

–Det er noen millioner, sier 

han kryptisk. De har kvote på 
torsk, hyse og sild som fiskes 
med snurrevad og not.

–Vi blir et mannskap på fire 
eller fem, alle fra Vestvågøy, og 
alle får hver sin lugar. Det er 
også ellers meget gode bofor-
hold om bord, sier skipperen 
mens de klargjør båten ved kai 
på Ballstad.

–Vi tar om bord sildenota og 
har to sildelaster å fiske i høst. 
Deretter går vi på verksted for å 
bygge om slik at vi kan gå med 
levende fisk. Etter ombyggin-
gen har vi kapasitet til å gå med 

15 tonn levende fisk. Vi tror le-
vering av levende fangst er 
framtiden. I dag får vi 50 pro-
sent kvotebonus på den fisken 
som blir levert levende. Jeg for-
utsetter at regjeringen videre-
fører satsingen på levende de 
neste årene. Vi har investert 
tungt og da må vi kunne kreve 
en forutsigbar fiskeripolitikk, 
slår fiskeskipperen på «And-
opsværing» fast.

�� Familierederi satser millioner

 – Levende Levering 
 er framtiden

KLARGJØRING: Cato Jakobsen og resten av mannskapet 
klargjør nybåten.   Foto: Kai niKolaiSen

NYTT OG GAMMELT: Gamle og nye «Andopsværing» side ved 
side vedkai på Ballstad.  Foto: Kai niKolaiSen

GOD PLASS: Rommelige lugarer og det er en til hvert av mann-
skapet.  Foto: Kai niKolaiSen

 Familierederi satser millioner

Rederiet Andopsværing AS bytter ut trebåten fra

1968 med en stålbåt fra 2000 for å satse på å

levere levende fisk.

BALLSTAD: Det er Boy Jakobsen som sammen

med sønnene Cato og Ronny som står bak

rederiet som er registrert i Båtsfjord.

-Det skyldes at pappa bor halve året i Båtsfjord

og resten på Gravdal. Sånn har vi egentlig hatt

det hele livet, sier Cato som bor på Gravdal.

Rederiet har eid den 21 meter lange trebåten

«Andopsværing» siden 1982, men nå skiftes den

ut.

-Båten, er til tross for sin alder, i meget godt

stand. Grunnen til at vi skifter båt er at den ikke

er egnet til sildefiske, i tillegg vil vi satse på

levering av levende fisk, sier Cato som er

skipper. Han tar imot oss om bord i

nyervervelsen som nå heter «Slettenberg».

-Den vil bli døpt «Andopsværing », og

gammelbåten vil hete «Andopsværing 1». Nybåten

er bare 40 centimeter lengre enn den gamle,

men den er over halvannen meter breiere. Den er

bygget i aluminium i 2000 og vært i fisket helt

fram til nå. Vi var med på den siste sildeturen for

å lære litt, sier Cato som ikke vil ut med hvor

mye de har betalt.

-Det er noen millioner, sier han kryptisk. De har

kvote på torsk, hyse og sild som fiskes med

snurrevad og not.

-Vi blir et mannskap på fire eller fem, alle fra

Vestvågøy, og alle får hver sin lugar. Det er også

ellers meget gode boforhold om bord, sier

skipperen mens de klargjør båten ved kai på

Ballstad.

-Vi tar om bord sildenota og har to sildelaster å

fiske i høst.

Deretter går vi på verksted for å bygge om slik at

vi kan gå med levende fisk. Etter ombyggingen

har vi kapasitet til å gå med 15 tonn levende fisk. Vi tror

levering av levende fangst er framtiden. I dag får vi 50

prosent kvotebonus på den fisken som blir levert

levende. Jeg forutsetter at regjeringen viderefører

satsingen på levende de neste årene. Vi har investert

tungt og da må vi kunne kreve en forutsigbar

fiskeripolitikk, slår fiskeskipperen på «Andopsværing »

fast.

Bildetekst: SKIPPER: Cato Jakobsen er skipper på

«Andopsværing» som har Ballstad som base halvparten

av året.|KLARGJØRING: Cato Jakobsen og resten av

mannskapet klargjør nybåten.|NYTT OG GAMMELT:

Gamle og nye «Andopsværing» side ved side vedkai på

Ballstad.|GOD PLASS: Rommelige lugarer og det er en til

hvert av mannskapet.
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Familierederi satser millioner
Lofotposten. Publisert på nett 11.11.2014 15:03. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur.
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Rederiet Andopsværing AS bytter ut trebåten fra

1968 med en stålbåt fra 2000 for å satse på å

levere levende fisk. SKIPPER: Cato Jakobsen er

skipper på Andopsværing som har Ballstad som

base halvparten av året.

Foto: Kai Nikolaisen Foto: Kai Nikolaisen

Gamle og nye Andopsværing side ved side vedkai

på Ballstad. Foto: Kai Nikolaisen

GOD PLASS: Rommelige lugarer og det er en til

hvert av mannskapet. Foto: Kai Nikolaisen Foto:

Kai Nikolaisen Det er Boy Jakobsen som

sammen med sønnene Cato og Ronny som står

bak rederiet som er registrert i Båtsfjord. -Det

skyldes at pappa bor halve året i Båtsfjord og

resten på Gravdal. Sånn har vi egentlig hatt det

hele livet, sier Cato som bor på Gravdal. Rederiet

har eid den 21 meter lange trebåten

Andopsværing siden 1982, men nå skiftes den

ut. -Båten, er til tross for sin alder, i meget godt

stand. Grunnen til at vi skifter båt er at den ikke

er egnet til sildefiske, i tillegg vil vi satse på

levering av levende fisk, sier Cato som er

skipper. Han tar imot oss om bord i

nyervervelsen som nå heter Slettenberg.

-Den vil bli døpt Andopsværing, og gammelbåten

vil hete Andopsværing 1. Nybåten er bare 40

centimeter lengre enn den gamle, men den er

over halvannen meter breiere. Den er bygget i

aluminium i 2000 og vært i fisket helt fram til nå.

Vi var med på den siste sildeturen for å lære litt,

sier Cato.

Han vil ikke ut med hvor mye de har betalt. -Det

er noen millioner, sier han kryptisk. De har kvote

på torsk, hyse og sild som fiskes med snurrevad

og not.

-Vi blir et mannskap på fire eller fem, alle fra

Vestvågøy, og alle får hver sin lugar. Det er også

ellers meget gode boforhold om bord, sier

skipperen mens de klargjør båten ved kai på

Ballstad.
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-Vi tar om bord sildenota og har to sildelaster å

fiske i høst. Deretter går vi på verksted for å

bygge om slik at vi kan gå med levende fisk. Etter

ombyggingen har vi kapasitet til å gå med 15

tonn levende fisk. Vi tror levering av levende

fangst er framtiden. I dag får vi 50 prosent

kvotebonus på den fisken som blir levert levende.

Jeg forutsetter at regjeringen viderefører

satsingen på levende de neste årene. Vi har

investert tungt og da må vi kunne kreve en forutsigbar

fiskeripolitikk, slår fiskeskipperen på Andopsværing fast.

© Lofotposten

Se webartikkelen på http://ret.nu/GIweEqrT
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Agenda Nord-Norge
Statsministerens kontor. Publisert på nett 11.11.2014 14:50. Profil: Nofima faglig.

Sjekkes mot fremføring Hvorfor er Nord-Norge så

viktig for Norge?

Det er 4 hovedgrunner til at regjeringen er ekstra

opptatt av verdiskaping i Nord-Norge:

1) Verden trenger mer energi USAs geologiske

undersøkelse (USGS) har gått gjennom

petroleumspotensialet globalt. De anslår at

områdene nord for polarsirkelen står for om lag

22 prosent av de globale, uoppdagede

petroleumsressursene er i Arktis. 84 prosent av

dette er forventet til havs.

Regjeringen er opptatt av å legge til rette for

lønnsom og bærekraftig olje- og gassvirksomhet i

et langsiktig perspektiv. I dette er Barentshavet

og Norskehavet viktige områder.

Aktivitet til havs gir lønnsomme, gode

arbeidsplasser også på land. Det er nok bare å

vise til hva som har skjedd i Hammerfest.

Regjeringens viktigste bidrag er å legge rammene

godt til rette for videre utforskning av området.

Gjennom TFO2014 og den kommende TFO2015

ønsker vi å stimulere til ytterligere leting i

områdene nær infrastruktur.

Gjennom 23. konsesjonsrunde ønsker vi

utforsket de mindre kjente områdene i

Barentshavet. Særlig interessant er Barentshavet

sørøst - som Stortinget åpnet i 2013.

Det arbeides også aktivt for å se på hvordan

eksportinfrastrukturen i området bør være -

herunder muligheten for økt eksportkapasitet for

gass (LNG eller før) og om det er fornuftig å

etablere en oljeterminal.

Når vi vet at Goliat skal komme i drift neste år, er

det åpenbart at det som skjer på

petroleumssiden framover er utrolig spennende -

ikke bare i et lokalt, men også i et nasjonalt og

internasjonalt perspektiv.

Den fornybare energien har vært en viktig

byggestein i alle landsdeler. Men kraften skal

ikke bare produseres - den skal også
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transporteres.

Byggingen av ledningen mellom Ofoten og

Balsfjord er i gang. Olje- og energidepartementet

har søknaden for videreføringen helt opp til

Skaidi til behandling. Fremtidens strømforsyning

sikres nå, og det legges til rette for innfasing av

ny fornybar energi.

2) Verden trenger mer metaller og mineraler

Norge har rike mineralressurser, og et potensial

for økt utvinning. Mineralnæringen har lange

tradisjoner i Nord-Norge og en betydelig

mineralaktivitet. De to store jerngruvene i

Finnmark og i Nordland bidrar til at fylkene i dag

er blant de viktigste bergverksfylkene i landet.

Regjeringen prioriterer derfor å videreføre den

geofysiske kartleggingen av mineralforekomstene

i forslaget til statsbudsjett.

Kartleggingsprogrammet som skulle avsluttes i

2014 fortsetter dermed i 2015. Dette gjør vi fordi

regjeringen vil satse på denne næringen, som vi

håper kan være viktig for å ruste Nord-Norge for

fremtiden.

Norges geologiske undersøkelse har i

kartleggingen av Nord-Norge gjort interessante

funn som gir letebedrifter bedre grunnlag for å

finne drivverdige forekomster. Mens geologer for

hundre år siden fant mineraler som lå oppe i

dagen, finner de nå også mineralressursene som

ikke er synlige i landskapet. Stadig bedre

informasjon om mineralressurser er noe av det

viktigste vi som myndigheter kan bidra med for å

stimulere til økt aktivitet i mineralnæringen.

I Nord-Norge er det mange spennende ressurser.

Noen er lønnsomme i dag, andre vil bli

lønnsomme i fremtiden, når prisene er høyere,

utvinningsteknologien bedre eller den

teknologiske utviklingen har skapt nye behov.

Akkurat nå er det utfordringer for en del bedrifter

grunnet en bølgedal i prisene for blant annet jern.

På sikt er jeg imidlertid sikker på at

mineralnæringen kan ha en viktig rolle i Nord-

Norges næringsliv og industrielle utvikling.

Vi satt en del år i opposisjon. Også da var jeg

mange ganger her nord. Dere var da opptatt av at

planprosessene hindret dere i å utnytte potensialet i

mineralnæringen. Da vi inntok regjeringskontorene

startet vi derfor arbeidet med å forenkle

planprosessene.

Vi har allerede gjennomført flere tiltak som vil ha positiv

betydning for mineralnæringen. Noe av det viktigste for

mineralnæringen er å redusere tidsbruken knyttet til

innsigelser. Antallet innsigelser har gått ned etter at

regjeringen startet sitt arbeid med forenkling av

planprosesser.

3) Verden trenger mer mat Nord Norge står for omtrent

30 prosent av sjømatnæringens nasjonale verdiskaping.

Vi har verdens rikeste fiskestammer og verdens mest

suksessrike oppdrettsnæring. Fremtiden ser definitivt lys

ut for de marine næringene. Dette inntrykket fikk

regjeringen bekreftet da vi fikk overlevert utredningen

Framtid i Nord i april i år.

I de mest positive scenarioene i Framtid i Nord vil Nord-

Norges marine næringer ha en årlig omsetningsverdi på

om lag 310 mrd.kr. i 2050. Dette er over 50 prosent av

den omsetningen som ble skissert for hele Norge i

rapporten Verdiskaping basert på produktive hav 2050

som kom høsten 2012.

Det understreker potensialet Nord-Norge har til å være

en betydelig landsdel for de marine næringene - også i

fremtiden. I tillegg er leverandørindustrien til næringen

den som vokser mest, og vil definitivt være en viktig

driver for vekst og innovasjon framover.

Vår jobb som politikere er å legge til rette for at dere kan

utnytte dette potensialet. Det gjør vi i neste års budsjett:

1) For det første er det tiltak for å øke

forskningsinnsatsen og dokumentere at forråstoffene og

forråvarene som brukes for å produsere norsk

oppdrettsfisk, er miljømessig - og helsemessig trygge.

Når det gjelder utdanning og forskning er UiT og UiN helt

klart hovedmotorer i landsdelen. De har sterke

kompetansemiljøer som kan forsyne næringen med

kompetent arbeidskraft.

2) For det andre satser vi videre på Nofima, og Nasjonalt

Senter for levendelagring av fisk. Dette er en næring

som er kjempespennende. Dersom vi kan levere torsk

året rundt på samme måte som vi leverer fersk laks, vil
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vi også få bedre priser i markedet. Flere

nordnorske aktører er i gang med å prøve ut å

tilpasse seg verdensmarkedene for vill fisk.

3) For det tredje er regjeringen opptatt av å

fornye, forenkle og forbedre. Vi går nå gjennom

lover og regelverk. Vi har allerede gjort flere

forenklinger sånn at næringsaktørene skal kunne

konsentrere seg mer om å oppdrette fisk og

fangste på havet enn å fylle ut og sende inn

skjema.

Regjeringen ønsker å legge til rette for en næring

som på tross av at den møter sterk internasjonal

konkurranse, skal være i stand til å være en

viktig sysselsetter og en viktig verdiskaper også i

fremtiden. Og ikke minst legge grunnlag for et

Nord-Norge i verdensklasse.

Forutsetningene er de beste. Fordi vi er flinke til

å forvalte de ville fiskebestandene bærekraftig,

men også fordi vi har en kyst som legger til rette

for at vi kan drive bærekraftig oppdrett.

4) Verden vil se mer Nordlys, mer arktisk verdi Vi

har ikke Eiffeltårnet, Frihetsgudinnen eller den

kinesiske mur. Men vi har nordlys og arktisk

verdi: Lyngsalpene, Senja og verdens minste

storby: Tromsø

Reiselivsnæringen er en av de viktigste

næringene i Nord-Norge og på Svalbard når det

gjelder sysselsetting, og er en av de landbaserte

næringene i nord med antatt økt

verdiskapingspotensial.

I følge det ferskeste konjunkturbarometeret for

Nord-Norge er den samlede nordnorske

reiselivseksporten på over 3,2 milliarder kroner.

Det viktigste konkurransefortrinnet til

reiselivsnæringen i Nord-Norge er den

spektakulære naturen. Bærekraftig utnyttelse av

naturressursene er derfor viktig dersom reiseliv

skal bestå som en fremtid næring.

Mørketiden står for tur, men fremtiden ser ikke

akkurat mørk ut for vår nordlige region; en topp

fem plassering i Lonely Planet sin kåring av beste

regioner å besøke i 2015 gir oss muligheter!

Regjeringen mener rett og slett at dere har det meste

her nord, derfor vil vi satse her.

Vi vil bidra med en politikk som kombinert med en

ydmykhet for deres kompetanse og innsikt til sammen

skal ruste Nord-Norge for fremtiden.

Rapporten Framtid i Nord viser at det ikke gir så stor

effekt å kun satse på enkeltsektorer. Da fortrenges

annen aktivitet. Skal vi få til vekst i landsdelen og for

Norge, så bør vi satse på utdanning, forskning,

innovasjon og infrastruktur samtidig. Det er det som er

oppskriften for å oppnå det vi ønsker, nemlig økt

produktivitet og de positive ringvirkningene det gir.

En stor satsing på forskning, gjennom både offentlig og

privat sektor, vil legge grunnlaget for fremtidens

arbeidsplasser i en globalisert verden. Vi kan aldri bli

billigst, derfor må vi være smartest. Vi er nødt til å

konkurrere på kompetanse.

Samtidig legger infrastruktur en viktig ramme for hva

som er mulig å få til. Bevilgningsnivået for samferdsel er

rekordhøyt i årets statsbudsjett.

Det ligger en klar prioritering i bunn. Vi skal ha rasjonell

fremdrift på prosjekt som allerede er i gang, slik at vi

behandler skattebetalernes penger med respekt.

Ofotbanen rustes opp, og vi samarbeider godt med

Sverige om hvordan banen skal frakte malm og gods i

årene som kommer. Også Nordlandsbanen får

oppgradering for å ta mer godstransport.

De største godsstrømmene går på sjøveien, både til og

fra våre havner, men også langs den nordlige sjørute og

til Russland. Her legger vi til rette med økt sjøsikkerhet

og beredskap i nord og med utbedring av farleder og

tiltak i havnene.

Avinor har fått i oppdrag å planlegge for en ny stor

lufthavn ved Mo i Rana som vil kunne gi et forbedret

rutetilbud. I tillegg gjennomføres det flyfaglige

utredninger ved Hammerfest og i Lofoten, også med

sikte på nye lufthavner som kan trafikkeres av større fly.

Dette kan gi flere direkte ruter og bl.a. stimulere

reiselivsnæringen i regionen.

Det er viktig å se transportsystemet i internasjonal

sammenheng, og ikke bare nord-sør i eget land. Derfor

er det lagt mye arbeid i et forslag til en felles
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transportplan for Barentsområdet, i tett

samarbeid med transportmyndighetene i Finland,

Russland og Sverige. Denne planen gir et godt

grunnlag for det videre arbeidet både nasjonalt

og i et videre samarbeid med våre naboland.

Men i tillegg til satsing på utdanning, forskning,

innovasjon og infrastruktur trengs det mot,

samhold og samhandling. Og er det noe denne

landsdelen har vist med sin historie så er det

nettopp dette.

Historien om hvordan menneskene i Nord-Troms

og Finnmark fikk husrom og mat i resten av Nord-

Norge da krigen ruinerte en hel region i 1944. Og

hvordan de samme menneskene vendte tilbake

til branntomtene og bygde alt opp i årene etter.

Hvordan Nord-Norge har kjempet fram flyplasser,

veier i ulendt terreng og universiteter og

høyskoler i en landsdel som ropte etter mer

kompetanse.

Det er dette, akkurat dette, som skaper

dragningen mot nord. Enkeltmenneskets vilje og

skapertrang. Fellesskapets evne til å løfte

sammen.

Gode venner i Nord-Norge. Jeg opplever at dere som

nordnorske samfunnsaktører har forstått noe helt

fundamentalt: Muligheter alene skaper ingenting.

Muligheter må omsettes til resultater. Og resultater

oppnår Nord-Norge med å løfte de viktigste næringene

opp i verdensklasse. Det klarer ingen alene. Det krever

samarbeid og samhandling. Derfor er Agenda Nord-Norge

et godt initiativ.

Vi skal sammen ruste Nord-Norge for fremtiden. Vi

trenger det aller beste av Nord-Norge nå. Det handler

ytterst sett om hele Norges evne til å opprettholde den

velferd og rikdom vi er blitt vant til i de siste

generasjoner.

Tusen takk!

© Statsministerens kontor

Se webartikkelen på http://ret.nu/fJOWV1Dl
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Følg fiskerikonferansen på nett
Finnmark fylkeskommune. Publisert på nett 11.11.2014 09:35. (Oppdatert 12.11.2014 13:39) Profil: Konkurrenter, SINTEF.
Kari Bjørkli Thomassen.

Fiskeri- og havbrukskonferansen trekker 140

deltakere, og både fylkesordføreren og

fiskeriministeren står på talelista. Hele

konferansen streames, så det er mulig å følge

med også for den som ikke kan delta i Alta

kultursal. (Oppdatert: 12.11.2014 13:39)

Program

Programmet for fiskeri- og havbrukskonferansen i

Finnmark 2014 ser du i sin helhet her (pdf).

Bilder

Bilder fra konferansen finner du på vår Flickr-side.

Streaming

Sendingen starter kl. 08.30 onsdag 12.

november.

Media og kommunikasjon ved Alta videregående

skole sørger for streaming av hele konferansen.

Innleggene

Fylkesordfører Runar Sjåstad

Ordfører i Alta Laila Davidsen

Edgar Henriksen - seniorforsker i Nofima

Edgar Henriksens presentasjon (pdf).

Geir Sogn-Grundvåg - seniorforsker i Nofima

Geir Sogn-Grundvågs, presentasjon (pdf).

Leif Magne Sunde - forskningsleder i SINTEF

Leif Magne Sundes presentasjon (pdf).

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker

Fiskeriminister Elisabeth Aspakers presentasjon

(pdf).

Ingrid Heggø - fiskeripolitisk talsperson for

Arbeiderpartiet

Ingrid Heggøs presentasjon (pdf).

Dialog med salen

Redaktør i Altaposten, Rolf Edmund Lund, er moderator

når salen stiller spørsmål til fiskeriminister Elisabeth

Aspaker (H) og fiskeripolitisk talsperson for

Arbeiderpartiet, Ingrid Heggø.

Marit Stagrum Ottem - global merkevaresjef i

Sjømatrådet

Marit Stagrum Ottems presentasjon (pdf).

Svein Ove Haugland - Norges Råfisklag

Svein Ove Hauglands presentasjon (pdf).

Ivar Sagen - Fiskarlaget Nord

Ivar Sagens presentasjon (pdf).

Paneldebatt

Ordstyrer Svein Jørstad, Amedia Finnmark

#sjømatifinnmark

Vi oppfordrer konferansedeltakere til å tagge innlegg i

sosiale medier med #sjømatifinnmark.

Kontakt

Rådgiver fiskeri og havbruk Johanne Salamonsen 915

52 660 Kommunikasjonsrådgiver Kari Bjørkli Thomassen

970 31 892

Nøkkelord:

© Finnmark fylkeskommune

Se webartikkelen på http://ret.nu/4nBMTzyZ
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- Kystkulturen i Finnmark mer truet enn den samiske kulturen
NRK Troms og Finnmark. Publisert på nett 11.11.2014 08:42. (Oppdatert 12.11.2014 12:45) Profil: Konkurrenter, SINTEF.
Gyda Katrine Hesla.

Mens stadig mer frossenfisk blir sendt til

utlandet - sliter landanleggene langs kysten av

Finnmark. Det får tidligere ordfører Roger Hansen

til å reagere. (Oppdatert: 12.11.2014 12:45)

+1

Når fiskeriminister Elisabeth Aspaker (H) skal

åpne en fiskerikonferanse i Alta i dag er det

mange som mener at hun må få høre nøyaktig

hvor tøff situasjonen har blitt i Finnmark.

- Kystkulturen i Finnmark er utryddingstruet, sier

leder av Norges Kystfiskarlag, Arne Pedersen.

- Anstøt mot befolkningen

Han får støtte av tidligere ordfører i Gamvik

kommune Roger Hansen.

- Jeg råder alle fra ytterste venstre til ytterste

høyre, til dem som er glad i Nord-Norge og vil at

vi skal overleve om å overbevise fiskeriministeren

om at vi ikke kan holde på slik. Det er det største

anstøtet mot befolkningen.

- Fiskerinæringen sliter med lav lønnsomhet og

sterk og global konkurranse. Den sirkelen må vi

ut av, sa fiskeriministeren i august.

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker (H) varslet

mindre politisk styring med fiskerinæringen.

De omfattende politiske reguleringene av

fiskerinæringen fikk i to delrapporter som ble lagt

fram fiskerimessen i Trondheim tidligere i år, mye

av skylden for den hardt pressede situasjonen i

fiskerinæringen.

- Vi må gjøre som bøndene

Ifølge de to rapportene fra Universitetet i Tromsø

og Nofima, samt Sintef, har politikerne bidratt til

å begrense norsk fiskerinærings

konkurransekraft.

Hansen var sentral da det Røkke-eide selskapet
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Aker Seafoods for fullt gikk inn i fiskeindustrien i

Finnmark i 2005. Nå er han lei av at store trålere

stikker av med mye av råvarene.

- Vi skal ha en politikk som gjør at vi som alltid

har bodd ved kysten har rett til den fisken, og må

ikke godta at trålerne reiser av gårde. Da får vi

gjør som bøndene, få tak i en ljå og gå til angrep.

Dette går ikke lenger, nå er det gått for langt,

fortsetter Hansen.

Nesten ti år senere selges frossenfisk til

utlandet, mens sjømatindustrien i Finnmark

sliter, noe ordfører i Båtsfjord Geir Knutsen liker

dårlig.

Vil bli fremste sjømatnasjon

- Det må bli slutt på at enorme mengder

helfrossen fisk blir sendt ut av landet for

videreføring når vi trenger råstoff her hjemme.

Fiskeriministeren skal være i Alta i dag og i

morgen. I invitasjonen til konferansen står det at

regjeringen har en plan om at Norge skal bli

verdens fremste sjømatnasjon, og det spås

enorm vekst- og utvikling i sjømatsektoren.

Videre heter det i invitasjonen at det er varslet at

det vil fremmes en melding til Stortinget med

forslag til aktuelle lovendringer høsten 2015.

Finnmark fylkeskommune og Vest-Finnmark regionsråd

har invitert næringsaktører, politikere, fagfolk og øvrige

utviklingsaktører til konferansen.

ROPER UT: Ordfører i Gamvik kommune Roger Hansen

(innfelt) mener at situasjonen i Nord-Norge er alvorlig, og

vil overbevise fiskeriminister Elisabeth Aspaker om å ta

grep.

Foto: Montasje / Scanpix/NRK

IKKE FORNØYD: - Kystkulturen i Finnmark er

utryddingstruet, sier leder av Norges Kystfiskarlag, Arne

Pedersen.

Foto: Nils Henrik Måsø

VIL ENDRE: - Det må bli slutt på at enorme mengder

helfrossen fisk blir sendt ut av landet for videreføring når

vi trenger råstoff her hjemme, sier ordfører i Båtsfjord

Geir Knutsen.

Foto: Arnstein Jensen / NRK

© NRK Troms og Finnmark

Se webartikkelen på http://ret.nu/iPHNGmK0
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Tror ikke Melbu får færre ansatte
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 11.11.2014. Profil: Diverse, Klippfisk.
Tor Johannes Jensen. Side: 6-7.

6 Nyheter Bladet Vesterålen Tir 11. november 2014

Tror ikke Melbu f
HADSEL: – Vi holder fast
på planen om å automati-
sere filetproduksjonen
på Melbu. Men jeg tror
ikke  antall ansatte må
bli sterkt redusert, sier
konsernsjef i Norway Se-
afoods, Thomas Farstad.

T O R J O H A N N E S J E N S E N
t o r j o @ b l v . n o

Etter en høst med langvarige
permitteringer av de ansatte
hos Norway Seafoods Melbu
slår konsernsjefen fast at pla-
nene om å satse på Melbu lig-
ger fast.
– Permitteringssituasjonen

er beklagelig både for den en-
kelte ansatte og selskapet. Men
det er ikke veldig forskjellig fra
det vi kommuniserte tidligere i
år, sier han og viser til planene
for ny satsing i konsernet, som
ble presentert i april.

Maskiner for folk
Han viser til at det er en viktig
del av konsernets planer å
automatisere og modernisere
filetproduksjonen mer. 

– Vi har ment lenge at det er
nødvendig å automatisere for å
øke produktiviteten med det
lønnsnivået vi har i Norge. Det
skal skje på Melbu og to andre
anlegg fra neste år og fram mot
2017. Vi har gjort mye utvik-
lingsarbeid og har har maski-
ner under uttesting som viser
positive resultat, sier Farstad.

Alternativet
En studie fra Sintef Fiskeri og
Havbruk spår drastiske reduk-
sjoner i antall ansatte som følge
av automatisering i fiskeindus-
trien.
– Vi er ikke like sikre som

Sintef på det. Vi tror ikke netto
sysselsettingseffekt vil bli like
negativ, da vi tror at produksjo-
nen kan økes. Og alternativet
er null ansatte. Alt vil være bed-
re enn det, tilføyer konsernsje-
fen.
Han viser til at konsernet vil

utnytte sesongen maksimalt:
– Veien framover vil være

maksimal drift på vintersesong-
en når det er mye råstoff i om-
rådet, understreker Farstad.
– Betyr ikke det enda ster-

kere sesongpreg på anlegget?
– Vi ser at fiskerimønsteret

går i feil retning. Kvotene øker,
men det blir mer og mer fiske i
sesongen og mindre på somme-
ren og høsten, svarer Thomas
Farstad.

Feilslått politikk
Han peker på at trålerrederiet
Havfisk ofte om høsten står for
halvparten av all fersk torsk
som landes i Norge. 
– Selv om det er et politisk

mål å få mer fersk torsk hele
året, ser vi at det motsatte
skjer. Konsekvensen er dårli-
gere kvalitet og lavere pris. Se-
songsvingningene i fisket blir
bare sterkere, selv om man sier
målet er å utjevne sesongene.
– Insentivene til å fiske

mest mulig på kortest mulig tid
er dessverre sterkere enn in-
sentivene til å spare fisk til høs-
ten, påpeker han.

Helårs-tiltak
Konsernsjefen slår fast at det er
veldig viktig for Norway Seafo-
ods å utnytte sesongen maksi-

malt når det er fisk i Vesterålen.
– Vi startet også i fjor med le-

vendelagring, som skal strekke
aktiviteten ut. Erfaringene her-
fra var positive, og vi fortsetter
med det, legger han til.
– Så er vi også avhengige av

å kunne tilføre Melbu råstoff
enten fra fiskeri i Finnmark el-
ler fra trålflåten resten av året.
Når det er lite fiskeri på høsten
i Finnmark fordi kvotene er
tatt, greier vi ikke å holde både
Melbu og Stamsund dekket
med råstoff. Vi jobber med det-
te, og håper at rammebeting-
elsene kan bli mer markedsret-
tet, understreker han.
Thomas Farstad viser til at

konsernet satser tungt på hel-
årig ferdigvareproduksjon på
Melbu.
– Melbu er det eneste anleg-

get vi har i Norge som produse-
rer butikklare pakninger. Vi har
lansert nye produkter og vun-
net nye kontrakter, så aktivite-
ten her vil øke, sier han til Bla-
det Vesterålen.

Arbeidstagerne
– Er det mulig å holde på kom-
petent arbeidskraft med så mye
permitteringer?
– År etter år med permitte-

ringer gjør det veldig krevende
å holde på erfarne, kompetente
og dyktige mennesker. Det er
forståelig, selv om det er bekla-
gelig for selskapet. Vi jobber
sammen med de tillitsvalgte for
å finne fram til driftsplaner som
er best mulig for flest mulig, og
se på hvordan vi skal handtere
de vanskelige periodene, både
for å utnytte sesongene bedre,
utnytte levendelagring, flytte
fisk fra Finnmark og kanskje
avspasere noen av timene fra
vinteren i lavsesongen.
– Vi har god og konstruktiv

dialog med de tillitsvalgte for å
få innspill fra dem også. Utfor-
dringen har ingen enkle løs-
ninger, men vi er opptatt av å

være ærlige med hverandre,
sier Thomas Farstad.

– Maskiner må gjøre jobben
HADSEL: Roboter og tek-
nologi er nøkkelen hvis
norsk fiskeindustri skal
overleve.
T O R J O H A N N E S J E N S E N
t o r j o @ b l v . n  o

Det mener Sintef Fiskeri og
Havbruk, som har gjort en ana-
lyse på oppdrag for Nærings- og
fiskeridepartementet.
Ifølge analysen er det stort

potensiale i Norge for lønnsom
bearbeiding av fisk. Men be-
tingelsen er at fiskeindustrien
satser på kompetanse og tekno-
logi.
– Dersom Norge skal ha en

foredlingsindustri i fremtiden
må fiskeforedlingsanleggene
fullautomatiseres, og teknolo-
giutvikling og forskning innen-
for dette feltet må bli en nasjo-
nal satsning, heter det i analy-
sen.
Analysen viser til at utstyrs-

produsenten Marel beskriver

norske fiskeindustri som «to
generasjoner» bak den island-
ske i bruken av nytt og automa-
tisert utstyr.
Analysen anslår at kvitfisk-

industrien kunne spart mellom
tre og fem prosent av lønns-
kostnadene hvis den hadde
oppgradert til dagens nyeste til-
gjengelige teknologi. Og at det
er enda mer å spare på løsning-
er som er rundt neste hjørne.
Mer automatiserte fabrikker

med fokus på kvalitet og pro-
duktutvikling vil føre til økt
foredlingsgrad.
Sintef viser til at 46 prosent

av alle jobber i Sverige vil er-
stattes av digitalisering, auto-
matisering, robotisering og uli-
ke former for dataanalyser de
neste 20 årene, ifølge ei utred-
ning fra Stiftelsen for Strate-
gisk Forsking i Sverige. Og man
regner med samme utvikling
her.
– Ny teknologi vil redusere

bemanningsbehovet, men kre-
ve annen type kompetanse, he-
ter det i analysen som blant an-
net viser til behov for folk som
kan automasjon og prosessty-
ring.
– Ved å fokusere på marke-

der med høy betalingsvilje, økt
fokus på teknologiutvikling og
at vi ogsa ̊ utnytter «norske»
særtrekk ut over naturgitte for-
trinn som nærhet til merdkant
og fiskefelt, kan Norge skape
en bærekraftig fiskeforedling.
Et «norsk» særtrekk, er at Nor-
ge har en bedriftskultur som er

preget av involvering og med-
virkning, heter det videre.
Sintef mener man må under-

søke om automatisering kom-
mer til å bety færre og større fa-
brikker, og om det igjen vil kre-
ve en annen struktur i
fiskeflåten.
Man ser for seg at et teknolo-

gisk løft i fiskeindustrien kan
gjøre Norge til storleverandør
av høyteknologisk utstyr til an-
dre land.
Dette er noen av utfordring-

ene Sintef trekker opp i fiskein-
dustrien:

• Produksjonskapasiteten på
anleggene må utnyttes gjennom
hele året. Det trengs tiltak for å
redusere sesongsvingninger.
• Fiskeindustrien har for liten
kontroll med kvaliteten på fis-
ken som leveres. 
• Det har skjedd lite teknologi-
utvikling i foredling av kvitfisk
de siste 30 årene. Det trens
automatisering av arbeidsinten-
sive operasjoner som trimming
og beinfjerning for å redusere
lønnskostnadene.

Konsernsjef i Norway Seafoods, Thomas Farstad, ser fram til mer automatisering på Melbu.
(Foto: Tor Johannes Jensen)

Vokser godt
• Norge er verdens 11. største
produsent av sjømat. 
• I 2011 produserte Norge litt
under 3,5 millioner tonn sjø-
mat, tilsvarende 2,2 prosent av
verdens totale produksjon.
• Mer enn 90 prosent av sjøma-

ten eksporteres. Det gjør Nor-
ge til verdens nest største sjø-
mateksportør etter Kina.

• Siden 1991 har totalproduk-
sjonen av norsk sjømat økt fra
om lag 2 millioner tonn til 3.5
millioner tonn. Den viktigste

årsaken er at lakseproduksjo-
nen har økt.
• Oppdrettsnæringen utgjør
65,6 prosent av den totale pro-
duksjonsverdien i 2012.
Fangstverdien på kvitfisk ut-
gjorde 17,7 prosent av totalver-
dien i 2012.

7NyheterBladet Vesterålen Tir 11. november 2014

får færre ansatte

Norway Seafoods holder fast ved Melbu-satsingen. (arkivfoto: Iver Jensen)

Tungt for fileten
• For tre av Norges største sjø-
matprodukter, laks, torsk og
sild, eksporteres bare 10-40
prosent som filet eller bearbei-
dede produkter.
• Spesielt etter at kvotene be-
gynte å øke fra 2008 er stadig
større del av torsken blitt ek-
sportert som hel frossen og hel
fersk for å bli bearbeidet andre
steder.
• De siste 15 årene er den land-
baserte fryseriindustrien som
hovedsakelig produserte fros-
sen filet i stor grad blitt utra-
dert
• I 2012 utgjorde foredlingsin-

dustrien 9.600 årsverk. Av dem
var 3.920 a ̊rsverk var knyttet til
havbruksbasert foredling og
5.680 knyttet til fiskeribasert
foredling.
• Lønnsomheten i foredlingsin-
dustrien er lav. Overskuddsgra-
den i kvitfiskindustrien var
bare 0,3 prosent i 2011/2012.
For laks og pelagisk fisk var tal-
lene henholdsvis 1,3 og 1,4 pro-
sent.
• Driftsundersøkelsen for fis-
keindustrien viser at filetindus-
trien bare har hatt positivt re-
sultat i to av de siste 12 årene,
• Antall bedrifter i hvitfiskfilet-

industrien fra 1970-tallet og
frem til 2012 er redusert fra cir-
ka 100 til 10.
• Av tilgjengelig kvitfisk gikk 4
prosent til fersk filet, 12 pro-
sent til frosset filet, 12 prosent
til saltet fisk, 1 prosent til saltet
filet, 8 prosent til tørrfisk og 32
prosent til klippfisk i 2012 .

• En analyse viser at filetin-
dustrien med høyest andel
ferskt råstoff også har best
lønnsomhet. De mest lønn-
somme bedriftene får mindre
trålfisk, og mer fra line og juk-
sa.

Vil se på ombordproduksjon
HADSEL: Sintef mener Norge
må vurdere om ombordproduk-
sjon kan være nyttig også for
fiskeindustrien på land.

– Ombordproduksjon kan
representere effektiv og lønn-
som produksjon av ulike filet-

produkter som har høy kvalitet.
I forhold til dagens flåtestruk-
tur bør potensialet for ombord-
produksjon utredes og det bør
vurderes om slike fartøy også
kan være leverandører av halv-
fabrikata produkter til den

landbaserte foredlingsindustri-
en, heter det i analysen.

I dag produserer tre tra ̊lere
og to autolinefartøyer i Norge
filet av kvotegrunnlaget.

HADSEL: – Vi holder fast på planen om å

automatisere filetproduksjonen på Melbu. Men

jeg tror ikke antall ansatte må bli sterkt redusert,

sier konsernsjef i Norway Seafoods, Thomas

Farstad.

Etter en høst med langvarige permitteringer av de

ansatte hos Norway Seafoods Melbu slår

konsernsjefen fast at planene om å satse på

Melbu ligger fast.

- Permitteringssituasjonen er beklagelig både for

den enkelte ansatte og selskapet. Men det er

ikke veldig forskjellig fra det vi kommuniserte

tidligere i år, sier han og viser til planene for ny

satsing i konsernet, som ble presentert i april.

Maskiner for folk Han viser til at det er en viktig

del av konsernets planer å automatisere og

modernisere filetproduksjonen mer.

- Vi har ment lenge at det er nødvendig å

automatisere for å øke produktiviteten med det

lønnsnivået vi har i Norge. Det skal skje på Melbu

og to andre anlegg fra neste år og fram mot

2017. Vi har gjort mye utviklingsarbeid og har har

maskiner under uttesting som viser positive

resultat, sier Farstad.

Alternativet En studie fra Sintef Fiskeri og

Havbruk spår drastiske reduksjoner i antall

ansatte som følge av automatisering i

fiskeindustrien.

- Vi er ikke like sikre som Sintef på det. Vi tror

ikke netto sysselsettingseffekt vil bli like negativ,

da vi tror at produksjonen kan økes. Og

alternativet er null ansatte. Alt vil være bedre enn

det, tilføyer konsernsjefen.

H an viser til at konsernet vil utnytte sesongen

maksimalt: - Veien framover vil være maksimal

drift på vintersesongen når det er mye råstoff i

området, understreker Farstad.

- Betyr ikke det enda sterkere

sterkere sesongpreg på anlegget? - Vi ser at

fiskerimønsteret går i feil retning. Kvotene øker, men det

blir mer og mer fiske i sesongen og mindre på

sommeren og høsten, svarer Thomas Farstad.

Feilslått politikk Han peker på at trålerrederiet Havfisk

ofte om høsten står for halvparten av all fersk torsk som

landes i Norge.

- Selv om det er et politisk mål å få mer fersk torsk hele

året, ser vi at det motsatte skjer. Konsekvensen er

dårligere kvalitet og lavere pris. Sesongsvingningene i

fisket blir bare sterkere, selv om man sier målet er å

utjevne sesongene.

- Insentivene til å fiske mest mulig på kortest mulig tid er

dessverre sterkere enn insentivene til å spare fisk til

høsten, påpeker han.

Helårs-tiltak Konsernsjefen slår fast at det er veldig

viktig for Norway Seafoods å utnytte sesongen

maksimalt

maksimalt når det er fisk i Vesterålen.

- Vi startet også i fjor med levendelagring, som skal

strekke aktiviteten ut. Erfaringene herfra var positive, og

vi fortsetter med det, legger han til.

- Så er vi også avhengige av å kunne tilføre Melbu råstoff

enten fra fiskeri i Finnmark eller fra trålflåten resten av

året.

Når det er lite fiskeri på høsten i Finnmark fordi kvotene

er tatt, greier vi ikke å holde både Melbu og Stamsund

dekket med råstoff. Vi jobber med dette, og håper at
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rammebetingelsene kan bli mer markedsrettet,

understreker han.

Thomas Farstad viser til at konsernet satser

tungt på helårig ferdigvareproduksjon på Melbu.

- Melbu er det eneste anlegget vi har i Norge som

produserer butikklare pakninger. Vi har lansert

nye produkter og vunnet nye kontrakter, så

aktiviteten her vil øke, sier han til Bladet

Vesterålen.

Arbeidstagerne - Er det mulig å holde på

kompetent arbeidskraft med så mye

permitteringer? - År etter år med permitteringer

gjør det veldig krevende å holde på erfarne,

kompetente og dyktige mennesker. Det er

forståelig, selv om det er beklagelig for

selskapet. Vi jobber sammen med de tillitsvalgte

for å finne fram til driftsplaner som er best mulig

for flest mulig, og se på hvordan vi skal handtere

de vanskelige periodene, både for å utnytte

sesongene bedre, utnytte levendelagring, flytte

fisk fra Finnmark og kanskje avspasere noen av

timene fra vinteren i lavsesongen.

- Vi har god og konstruktiv dialog med de

tillitsvalgte for å få innspill fra dem også.

Utfordringen har ingen enkle løsninger, men vi er

opptatt av å

- Maskiner må gjøre jobben

HADSEL: Roboter og teknologi er nøkkelen hvis

norsk fiskeindustri skal overleve.

T O R J O H A N N E S J E N S E N t o r j o @ b l v

. n o Det mener Sintef Fiskeri og Havbruk, som

har gjort en analyse på oppdrag for Nærings- og

fiskeridepartementet.

Ifølge analysen er det stort potensiale i Norge for

lønnsom bearbeiding av fisk. Men betingelsen er

at fiskeindustrien satser på kompetanse og

teknologi.

- Dersom Norge skal ha en foredlingsindustri i

fremtiden mafiskeforedlingsanleggene

fullautomatiseres, og teknologiutvikling og

forskning innenfor dette feltet mabli en nasjonal

satsning, heter det i analysen.

Analysen viser til at utstyrsprodusenten Marel beskriver

norske fiskeindustri som «to generasjoner» bak den

islandske i bruken av nytt og automatisert utstyr.

Analysen anslår at kvitfiskindustrien kunne spart mellom

tre og fem prosent av lønnskostnadene hvis den hadde

oppgradert til dagens nyeste tilgjengelige teknologi. Og

at det er enda mer å spare på løsninger som er rundt

neste hjørne.

Mer automatiserte fabrikker med fokus pakvalitet og

produktutvikling vil føre til økt foredlingsgrad.

Sintef viser til at 46 prosent av alle jobber i Sverige vil

erstattes av digitalisering, automatisering, robotisering

og ulike former for dataanalyser de neste 20 årene,

ifølge ei utredning fra Stiftelsen for Strategisk Forsking i

Sverige. Og man regner med samme utvikling her.- Ny

teknologi vil redusere

bemanningsbehovet, men kreve annen type

kompetanse, heter det i analysen som blant annet viser

til behov for folk som kan automasjon og prosesstyring.

- Ved afokusere pamarkeder med høy betalingsvilje, økt

fokus pateknologiutvikling og at vi ogsautnytter «norske»

særtrekk ut over naturgitte fortrinn som nærhet til

merdkant og fiskefelt, kan Norge skape en bærekraftig

fiskeforedling.

Et «norsk» særtrekk, er at Norge har en bedriftskultur

som er

preget av involvering og medvirkning, heter det videre.

Sintef mener man må undersøke om automatisering

kommer til å bety færre og større fabrikker, og om det

igjen vil kreve en annen struktur i fiskeflåten.

Man ser for seg at et teknologisk løft i fiskeindustrien

kan gjøre Norge til storleverandør av høyteknologisk

utstyr til andre land.

Dette er noen av utfordringene Sintef trekker opp i

fiskeindustrien:

• Produksjonskapasiteten paanleggene mautnyttes

gjennom hele aret. Det trengs tiltak for å redusere

sesongsvingninger.

• Fiskeindustrien har for liten kontroll med kvaliteten

pafisken som leveres.
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• Det har skjedd lite teknologiutvikling i foredling

av kvitfisk de siste 30 arene. Det trens

automatisering av arbeidsintensive operasjoner

som trimming og beinfjerning for aredusere

lønnskostnadene.

Vokser godt • Norge er verdens 11. største

produsent av sjømat.

• I 2011 produserte Norge litt under 3,5 millioner

tonn sjømat, tilsvarende 2,2 prosent av verdens

totale produksjon.

• Mer enn 90 prosent av sjømaten

sjømaten eksporteres. Det gjør Norge til verdens

nest største sjømateksportør etter Kina.

• Siden 1991 har totalproduksjonen av norsk

sjømat økt fra om lag 2 millioner tonn til 3.5

millioner tonn. Den viktigste

arsaken er at lakseproduksjonen har økt.

• Oppdrettsnæringen utgjør 65,6 prosent av den

totale produksjonsverdien i 2012.

Fangstverdien pakvitfisk utgjorde 17,7 prosent av

totalverdien i 2012.

Tungt for fileten

• For tre av Norges største sjømatprodukter,

laks, torsk og sild, eksporteres bare 10-40

prosent som filet eller bearbeidede produkter.

• Spesielt etter at kvotene begynte aøke fra

2008 er stadig større del av torsken blitt

eksportert som hel frossen og hel fersk for abli

bearbeidet andre steder.

• De siste 15 arene er den landbaserte

fryseriindustrien som hovedsakelig produserte

frossen filet i stor grad blitt utradert • I 2012

utgjorde foredlingsindustrien

foredlingsindustrien 9.600 arsverk. Av dem var

3.920 arsverk var knyttet til havbruksbasert

foredling og 5.680 knyttet til fiskeribasert

foredling.

• Lønnsomheten i foredlingsindustrien er lav.

Overskuddsgraden i kvitfiskindustrien var bare 0,3

prosent i 2011/2012.

For laks og pelagisk fisk var tallene henholdsvis 1,3 og

1,4 prosent.

• Driftsundersøkelsen for fiskeindustrien viser at

filetindustrien bare har hatt positivt resultat i to av de

siste 12 arene, • Antall bedrifter i hvitfiskfiletindustrien

hvitfiskfiletindustrien fra 1970-tallet og frem til 2012 er

redusert fra cirka 100 til 10.

• Av tilgjengelig kvitfisk gikk 4 prosent til fersk filet, 12

prosent til frosset filet, 12 prosent til saltet fisk, 1

prosent til saltet filet, 8 prosent til tørrfisk og 32 prosent

til klippfisk i 2012 .

• En analyse viser at filetindustrien med høyest andel

ferskt råstoff også har best lønnsomhet. De mest

lønnsomme bedriftene får mindre trålfisk, og mer fra line

og juksa.

Vil se på ombordproduksjon

HADSEL: Sintef mener Norge må vurdere om

ombordproduksjon kan være nyttig også for

fiskeindustrien på land.

- Ombordproduksjon kan representere effektiv og

lønnsom produksjon av ulike filetprodukter flatestruktur

filetprodukter som har høy kvalitet.

I forhold til dagens flatestruktur bør potensialet for

ombordproduksjon utredes og det bør vurderes om slike

fartøy ogsakan være leverandører av halvfabrikata

produkter til den

landbaserte foredlingsindustrien, heter det i analysen.

I dag produserer tre tralere og to autolinefartøyer i Norge

filet av kvotegrunnlaget.

Bildetekst: Konsernsjef i Norway Seafoods, Thomas

Farstad, ser fram til mer automatisering på Melbu. være

ærlige med hverandre, sier Thomas Farstad. Norway

Seafoods holder fast ved Melbu-satsingen.
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Fiskeriene og distriktsutvikling
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 11.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 26.

La meg bare innlednings-
vis være klar på at fremti-
dens styringsstruktur er
de folkevalgtes ansvar.
Det vil si at en folkeav-
stemming bare må være
rådgivende, i denne
sammenheng.
For undertegnede

handler dette om at de
folkevalgte tar i bruk den
tillit og det politiske an-
svar som er dem tildelt.
Det gjelder de samme re-
gler i politisk lokaldemo-
krati, som ellers i ulike yr-
kesgrener, en må være be-
redt på å utøve den
myndighet, og også ta det
ansvaret som dette inne-
bær.
Det vanskeligste for

berørte kommuners an-
satte er selvfølgelig roke-
ringen i stillingshjemler
som vil bli berørt. Men det
gjelder å ta inn over seg at
dette må vike til fordel for
unge generasjoners frem-
tidsutvikling.
Det er helt respektløst

å lese i Bladet Vesterålen
at representanter i Bø
kommune fronter angrep
på en sittende lovlig valgt
regjering. Det er jo helt på
bunn å oppfordre til sivil
ulydighet eller å kjøre sitt
eget løp. Det er jo sånn at
regjeringa som høyeste
myndighet, i regjeringser-
klæringa har fått flertall
for sammenslåing av
kommuner.
Dette er like enkelt

som enhver av oss må for-
holde oss til kommunale
offentlige bestemmelser.
Gjør vi ikke det  risikerer
vi bot, og det er jo helt ok.
Regjeringa har ikke

valgt bøtelegging for sivil
ulydighet men har heller
valgt å redusere offentlige
pengeoverføringer som
reaksjonsform. Men en
kan jo også forstå det som
bøtelegging, og dette er
helt ok. Men problemet er
at hele den kommunale
folkeallmenningen blir ta-
pere.
Det vi alle vet er at det

er utprøvd mange ulike
samarbeidskonstellasjo-
ner gjennom mange år,
uten at det har lykkes å
komme til enighet. Uenig-
heten er fremdeles bare
økende, ja, så prekær at

en-to kommuner er i ferd
med å melde seg ut av re-
gionen  grunnet motset-
ninger og vedvarende
stagnasjon. 
Det er ikke sikkert at

løpet er kjørt. Derfor er
det nå viktig at folket tar
til vettet, som i gamle da-
ger, slik at vi får samlet
vår region til en Vesterå-
len storkommune.
Undertegnede er nå

100 prosent sikker på at
det bare finnes én medi-
sin som vil virke for en
god fremtidsutvikling:
Det er å bli en forent  stor-
familie, hvor alle jobber
på like vilkår og for sam-
me formål.
Avslutningsvis vil jeg

bare si at denne nye sty-
ringsstrukturen har ingen
stor betydning for oss
som lever i dag. Den har
desto større betydning for
at våre kommende barne-
barn kan fødes og vokse
opp i et utviklingsrettet
samfunn, hvor samhold
og vennskap blir overord-
net viktig.
Da er det bare å glede

seg til ny storkommune,
hvor alle er likeverdige.

Asle Odd Olaisen,
Bø i Vesterålen
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Si ja til storkommune

Økonomisk blåmandag
Under tittelen «økono-
misk blåmandag» hadde
Oddvar Pedersen en inter-
essant artikkel i Bladet
Vesterålen som omhand-
let Hurtigrutenes Hus,
Vernebygg Finmarken,
skolestruktur, idrettshall
og Sandnes skole. 
Når jeg tar til pennen

er det å friske opp i hu-
kommelsen til Oddvar Pe-
dersen når det gjelder
hans beskrivelse om Ves-
terålshallen. Sitat «Eller
går det slik det gikk med
Vesterålshallen at det blir
Hadsel kommune som må
overta? Her var det jo
også postulert et driftssel-
skap, men det forsvant ut
i tåkeheimen på et beleilig
tidspunkt».
Det eneste som er rik-

tig i Pedersens beskri-
velse er at det var etablert
et selskap, Vesterålshal-
len AS, som skulle drive
hallen uten risiko for Had-
sel kommune. Gjennom
en storstilt innsamlings-

aksjon ble det samlet inn
2.550.000 kroner, tegnet
dugnadstimer for 450.00
kroner og Vesterålshallen
AS stilte med en bankga-
ranti for betjening av Had-
sel kommunes lån til hal-
len på 5.650.000 kroner. 
I kommunestyremøtet

16.10.97 vedtok Hadsel
kommunestyre å oppheve
inngåtte driftsavtale med
Vesterålshallen AS og
overta driftsansvaret for
hallen selv. Det førte til at
Vesterålshallen AS ble
oppløst og innsamlede
midler på 2.550.000 kro-
ner ble returnert til giver-
ne. Det er altså ikke riktig
som Pedersen skriver at
Vesterålshallen AS for-
svant ut i tåkeheimen på
et beleilig tidspunkt. Det
var kommunen selv valgte
selv å gå bort fra avtalen
med Vesterålshallen AS
og de konsekvenser det
førte med seg.

Ørjan Robertsen

Fra et trangt flysete
På vei hjem fra et lengre
opphold i Russland forle-
den satt jeg klemt mellom
to damer på et overfylt
SAS-fly fra Oslo til Bodø.
Jeg så ikke direkte på an-
siktene til damene men
lærte fort at begge het
Grethe til fornavn. 
Ho på høyresida små-

sov etter hvert med hodet
mot vinduet, mens ho på
venstresida snakket in-
tenst og ivrig om all ver-
dens ting, men mest om
kultur. 
Som billedkunstner

kviknet jeg til da jeg hørte
ordet gjentatte ganger, og
hennes vektlegging på be-
grepet «egen kultur». Så

mye fornuftig kom ut av
den kjappe munnen, som
jeg bare så vidt skimtet i
halvmørket. Ikke det van-
lige flysnakket om uværet
og hvorfor vi ikke fikk
matkuponger? Men om
betydningen av kulturen i
vårt samfunn. 
Jeg skulle ønske våre

politikere kunne betrakte
kultur med hennes øyne,
tenkte jeg. Ho forsvant
fort foran meg i elva av
folk og stresskofferter.
Men jeg hadde ennå hen-
nes visittkort i hånda:
Grete Ellingsen, ordfører
Sortland.

Scott Thoe

Posttull fra regjeringen
I sitt leserinnlegg i Bladet
Vesterålen 25. oktober
skriver Reynir Jóhannes-
son, politisk rådgiver i
Samferdselsdepartemen-
tet, mye tull om regjering-
ens postpolitikk. Han ar-
gumenterer med at post
på lørdager må kuttes ut
fordi brevvolumene faller.
Samtidig mener han at
full konkurranse om
resten av brevposten er et
fremtidsrettet tiltak. Det
er liten tvil om at brevvo-
lumene reduseres kraftig,
men da må man undres
over hvorfor det er lurt å
la flere postselskaper
konkurrere om et fallende
marked? 
Det er en åpenbar lo-

gisk brist i forslaget til ny
postpolitikk fra regjering-
en. På den ene siden kut-
ter de i tjenestene som
Posten leverer, fordi de
mener det ikke er økono-
misk grunnlag for lør-
dagspost i et fallende mar-
ked. Samtidig vil de la an-
dre postselskaper
konkurrere med Posten i
den lønnsomme delen av
markedet. Dette vil åpen-
bart svekke Postens øko-
nom, slik at service- og
kvalitetsnivået på posttje-
nestene må reduseres yt-
terligere. Dette er ikke

fremtidsrettet postpoli-
tikk, slik Reynir Jóhan-
nesson hevder. Det er det
stikk motsatte. 
I dag har vi et spleise-

lag som sørger for likever-
dige post tjenester til lik
pris i hele landet. Regje-
ringen fjerner grunnlaget
for dette spleiselaget ved
å åpne for full konkurran-
se på posttjenester. Den-
ne konkurransen vil føre
til forskjeller i postser-
vice, kvalitet og priser
mellom Oslo-området og
resten av landet. Tilbudet
til folk og næringsliv vil
bli forskjellig, avhengig
hvor du bor eller driver
næring. I tillegg til at det
blir forskjeller, må staten
subsidiere Posten betyde-
lig mer enn hva de gjør i
dag. I dag har vi posttje-
nester som fungerer og et
postselskap som har til-
passet seg endringene i
markedet i godt samar-
beid med de ansatte. Re-
gjeringen ønsker å erstat-
te en fungerende postpoli-
tikk med en politikk som
er dyr, dårlig og distrikts-
fiendtlig. Forstå det den
som kan. 

Odd Christian Øverland
Forbundsleder i Postkom

Fiskeriene og
distriktsutvikling

Sjømatindustriutvalgets
utredning (Tveteråsutval-
get) forteller om hvordan
hindringer skal ryddes av
veien for økt lønnsomhet
og verdiskaping for sjø-
matindustrien i Norge. 
Det er i grunnen mer-

kelig at staten går i gang
med dette arbeidet, all
den stund eierne av den
fiskeindustrien jeg kjen-
ner, allerede er søkkrike.
De er blitt rikere år etter
år.
Jeg er for tiden mye

mer interessert i praktisk
politikk som gir rettferdi-
ge skatteinntekter fra in-
dustrieierne og arbeider-
ne til den kommune der
fisken landes og bearbei-
des. Ikke til by- og him-
melstrøk langt fra An-
døya. Men jeg lar det ligge
nå.
Det er professorer og

andre akademikere som
står frem med et utall av
forslag, som vil gi eierne
enda mer penger. Ingen
tar til orde for hvilken fart
det vil få for bosettingen,
eller avfolking, f eks i
Nord Norge, dersom de
mange tiltak settes ut i li-
vet.
Det vil si - det er en

som tydelig, og i et forstå-
elig språk, har et innspill,
og det er leder i Nordland
fylkes fiskarlag Hilmar
Olav Sivertsen.
Han sier at dersom for-

slagene i Tveteråsutvalget
iverksettes, betyr det ra-
sering av norsk fiskerinæ-
ring. Han mener det bør
ligge distriktspolitikk i fis-
keriene.
Forslagene går på å

fjerne trålernes leverings-
plikt, bearbeidingsplikt
og aktivitetsplikt.
Forslagene går også på

at Deltakerloven og Fis-
kesalgslagsloven skal fjer-
nes.
Forslagene er konstru-

ert av professorer og aka-
demikere som har sin
lønn fra universitetsmiljø,

fra Nofima, fra Sintef og
andre miljø stinn av aka-
demikere. Altså der det
store vettet skal forefin-
nes.
Alle disse er jo forstan-

dige mennesker. Jeg kan
likevel ikke forstå at man
ikke skjeler til de negative
konsekvensene disse for-
slagene kan komme til å
bety for fiskeri-distrik-
tene.
Det overordnede med

all næringsaktivitet og po-
litikk vi bedriver skal, så
vidt jeg har forstått, bidra
til bosetting og sikring av
suverenitet her nord. Vil
Tveteråsutvalgets forslag
til tiltak bidra til dette?
Leder Hilmar Olav Si-

vertsen gir et godt råd:
«Meld deg inn i Norges
Fiskarlag og vær med på
diskusjonen». En land-
krabbe som jeg er blitt
medlem i år. Nå bidrar
jeg. Noen er enige, mens
enkelte makthavere vil
nok riste på hodet.
På nytt minnes jeg min

gode bekjent, humorist og
professor i fliring Arthur
Arntsen sine ord: «Det er
viktig at det lille vettet
styrer det store vettet.»
Vi må ikke knekke

kystsamfunnene. Vi må få
en distriktspolitikk som
bidrar til å styrke boset-
tingen. Hvordan fiskeri-
ene innrettes, må i ster-
kere grad ha bosettings-
perspektivet i synet. Nå
for tiden flommer nyhets-
bildet over av gode ex-
port-tall. 
Det gode liv kan så ab-

solutt leves i distriktsNor-
ge!
Men for oss, som bor

som nabo til verdens ri-
keste fiskefelt, må fiskeri-
politikken bidra til opti-
misme og synlige bedrifts-
etableringer og
arbeidsplasser å være
stolt av.

Bjørnar Sellevold,
næringssjef i Andøy 

Sosialt sikkerhetsnett
Statsbudsjettet innehol-
der en rekke tiltak som vil
gjøre hverdagen enklere
for mange. Regjeringen
styrker tilbudet til perso-
ner med rusproblemer og
personer med psykiske li-
delser. Det satses særskilt
helsestasjoner og skole-
helsetjeneste, og flek-
sibelt barnehageopptak. 
Å bo under nedverdi-

gende forhold, eller å
være bostedsløs, kan gjø-
re veien til kriminalitet,
rus og psykiske proble-
mer kort. Særlig alvorlig
er det når boforholdene
utsetter barna en utrygg
oppvekst. Regjeringen
legger derfor til rette for
at flere vanskeligstilte
skal kunne skaffe seg
egen bolig og bli boende i
egen bolig.
Regjeringen bevilger

300 millioner kroner til
Brukerstyrt Personlig As-
sistanse. Dette vil gi per-
soner med omfattende
funksjonsnedsettelser
langt større innflytelse og
kontroll over hverdagen.

Regjeringen setter pasien-
ten i sentrum. Det avset-
tes to milliarder kroner til
mer pasientbehandling i
sykehusene. Det innføres
fritt behandlingsvalg i
spesialisthelsetjenestene.
Reformen skal redusere
ventetidene, øke valgfri-
heten for pasientene, og
stimulere de offentlige sy-
kehusene til å bli mer ef-
fektive.
Barnehageprisene re-

duseres for familier med
inntekt under 405.000
kroner. Ordningen med
gratis kjernetid i barneha-
gene utvides for å forbe-
rede barna på skolestart,
og forbedre norskkunn-
skapene for barn med mi-
noritetsspråklig bak-
grunn. Det foreslås også å
øke grunnstipendet til de
med dårligst økonomi.
Sosialt ansvar og en poli-
tikk for fremtidig syssel-
setting går hånd i hånd i
statsbudsjettet for 2015.

Hårek Elvenes,
stortingsrepresentant (H)
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nyhetsbildet over av gode export- tall.

Det gode liv kan så absolutt leves i

distriktsNorge! Men for oss, som bor som nabo

til verdens rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken

bidra til optimisme og synlige bedriftsetableringer

og arbeidsplasser å være stolt av.
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Lover satsing i nord
Her er listen over satsingsområdene:
Finnmarken. Publisert på trykk 11.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
INGER PRÆSTENG THUEN. Side: 11.
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HAMMERFEST: Stats-
minister Erna Solberg 
sier regjeringen skal 
gå fra ord til handling.  
inger præsteng thuen
desk@finnmarken.no

Statsminister Erna Solberg og 
utenriksminister Børge Brende 
var mandag i Hammerfest for å 
gjøre opp status for nordområ-
depolitikken – og fortelle hva 
regjeringen vil satse videre på i 
nord.

– Nordområdene er Norges 
viktigste utenrikspolitiske in-
teresseområde, fastslår Sol-
berg, som konstaterer at regje-
ringas videre satsing bygger på 
tidligere regjeringers arbeid.

– Vi skal gå fra ord til handling 
i nordområdepolitikken, fast-
slår Solberg, som la fram en 
rekke tiltak til en samlet kost-
nad på nesten tre milliarder 
kroner for 2015. Det er en øk-
ning på over en halv milliard fra 
2014.

Det skriver Nordlys.

Fem prioriterte områder
I sin ferske statusrapport for 
nordområdene lister regjeringa 
opp fem prioriterte satsings-
områder: Internasjonalt samar-
beid, næringsliv, kunnskap, in-
frastruktur, miljøvern, sikker-
het og beredskap.

Når det gjelder internasjo-
nalt samarbeid fastslår regje-
ringa at satsingen på Arktisk 
Råd og Barentssekretariatet 
skal fortsette, og at samarbei-
det med Russland skal videre-
føres. Regjeringa understreker 
samtidig at både norsk og alli-
ert militær tilstedeværelse er 
viktig i nord.

– Økt samarbeid mellom For-
svarets operative hovedkvarter 
i Bodø og NATOs kommando-
struktur styrker alliansens evne 
til potensiell militær krisehånd-
tering i nordområdene, heter 
det.

Regjeringa vil også trappe 
opp samarbeidet med USA om 
nordområdespørsmål, og bidra  
til sterkere næringssamarbeid 
mellom de nordiske landene. 
En egen ekspertgruppe er dan-
net av de nordiske statsminis-
trene, og gruppas første anbe-
falinger om styrking av næ-
ringssamarbeidet i nord skal 
legges fram neste år.

Relasjonen til Finland styr-
kes særlig i tråd med det eta-
blerte partnerskapet for økono-
misk og vitenskapelig samar-
beid.

«Grensehinderrådet» som ble 
etablert i år, skal jobbe for å fjer-
ne hindringer for næringssam-
arbeid og bevegelse over gren-
sene.

Regjeringa vil utvide grense-
boerområdet i nord til å omfat-
te innbyggerne i hele Neiden.

Regjeringa tilbyr nye leteom-
råder for petroleum. I 23. kon-
sesjonsrunde vil det gis tilgang 

til nye områder i Barentshavet 
sørøst.

UD har satt av 150 millioner 
kroner til næringslivsprosjekter 
i nordområdesatsingen i perio-
den 2014–2019.

Regjeringa vil videreføre mi-
neralkartleggingen i Nord-Nor-
ge Samtidig åpner regjeringa 
for at avfallsmasse kan depone-
res i sjøen, men med strenge 
miljøkrav og overvåking.

Regjeringa vil styrke den 
langsiktige næringsrettede 
forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bæ-
rekraftig vekst i havbruksnæ-
ringen kommer i 2015. Høsten 
2015 kommer stortingsmelding 
og lovforslag som skal sikre økt 
verdiskaping i sjømatindustri-
en.

Regjeringa vil videreføre ar-
beid med ny struktur i reisel-
målsselskapene i nord.

Satsing på kunnskap
Norge skal være ledende på 
kunnskap om nordområdene, 
sier regjeringa, og varsler blant 
annet følgende tilak:

■ Kommer tilbake til spørs-
målet om et nybygg for Fram-
senteret i første halvår 2015, et-
ter en ny gjennomgang av kost-
nadene og behovene.

■ Viderefører program for 
forskningsløft i nord i perioden 
2014-2016.

■ Viderefører polarfors-
kningsprogrammet.

■ Framsenteret er i gang med 
forskningsprogram om miljø-
konsekvenser av næringsvirk-
somhet i nord.

■ Innfrysing av forsknings-
skipet Lance ved Svalbard for å 
skaffe nye data om isbevegelse 
og biologisk aktivitet.

■ Nytt isgående forsknings-
fartøy ferdig 2017.

■ Geologisk kartlegging av 

petroleumsressurser i nord i 
2015.

■ Midler til nytt medisin- og 
helsebygg ved UiT - ferdig 2017.

■ Opprettholder videregåen-
de skoletilbud i Murmansk.

■ Kartlegger havbunnen i 
nord gjennom programmet Ma-
reano.

infrastruktur
Regjeringa vil styrke transport-
løsninger over landegrensene 
for å få mer ut av ressurspoten-
sialet i nord.

■ Vil utarbeide strategier for 
grensekryssende forbindelser, 
og det er lagt opp til tiltak på E6 
i landsdelen som til sammen vil 
spare om lag 60 minutter reise-
tid.

■ Avinor skal utarbeide nse-
sjonssøknad for ny lufthavn 
ved Mo i Rana og vurdere mu-
lighetene for nye lufthavner i 
Lofoten og ved Hammerfest.

■ Nytt kaianlegg på Svalbard.
■ Nytt sykehus åpnet i Stok-

marknes i august, og nytt syke-
huset i Kirkenes er under ut-
bygging.

Beredskap og miljø
Regjeringa ser behov for styr-
king av beredskap og kapasitet 
på grunn av økende trafikk og 
aktivitet i nord.

■ Flere tiltak er i gang for å 
styrke risikoforståelsen og utvi-
kle tekniske løsninger tilpasset 
arktiske forhold.

■ Beredskap på Svalbard 
styrket med to nye redningshe-
likoptre vår 2014.

■ Startet arbeid med å opp-
rette en miljøbase/oljevernbase 
i Lofoten/Vesterålen.

■ Arbeidsgruppe nedsatt for 
å vurdere forebyggende tiltak 
mot marin oljeforurensning i 
Arktis.

Her er listen over satsingsområdene:
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LanG LiSte: Erna Solberg hadde med seg en lang liste over satsingsområder da hun kom til Polarbase i Hammerfest mandag.  
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styrker alliansens evne til potensiell militær

krisehåndtering i nordområdene, heter det.

Regjeringa vil også trappe opp samarbeidet med

USA om nordområdespørsmål, og bidra til

sterkere næringssamarbeid mellom de nordiske

landene.

En egen ekspertgruppe er dannet av de nordiske

statsministrene, og gruppas første anbefalinger

om styrking av næringssamarbeidet i nord skal legges

fram neste år.

Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med det

etablerte partnerskapet for økonomisk og vitenskapelig

samarbeid. «Grensehinderrådet» som ble etablert i år,

skal jobbe for å fjerne hindringer for næringssamarbeid

og bevegelse over grensene.

Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord til å

omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Regjeringa tilbyr nye leteområder for petroleum. I 23.

konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye områder i

Barentshavet sørøst.

UD har satt av 150 millioner kroner til

næringslivsprosjekter i nordområdesatsingen i perioden

2014-2019.

Regjeringa vil videreføre mineralkartleggingen i Nord-

Norge Samtidig åpner regjeringa for at avfallsmasse kan
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deponeres i sjøen, men med strenge miljøkrav og

overvåking.

Regjeringa vil styrke den langsiktige

næringsrettede forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal

sikre økt verdiskaping i sjømatindustrien.

Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur i

reiselmålsselskapene i nord.

Satsing på kunnskap Norge skal være ledende

på kunnskap om nordområdene, sier regjeringa,

og varsler blant annet følgende tilak:

 Kommer tilbake til spørsmålet om et nybygg for

Framsenteret i første halvår 2015, etter en ny

gjennomgang av kostnadene og behovene.

 Viderefører program for forskningsløft i nord i

perioden 2014-2016.

 Viderefører polarforskningsprogrammet.

 Framsenteret er i gang med forskningsprogram

om miljøkonsekvenser av næringsvirksomhet i

nord.

 Innfrysing av forskningsskipet Lance ved

Svalbard for å skaffe nye data om isbevegelse og

biologisk aktivitet.

 Nytt isgående forskningsfartøy ferdig 2017.

 Geologisk kartlegging av petroleumsressurser i

nord i 2015.

 Midler til nytt medisin- og helsebygg ved UiT -

ferdig 2017.

 Opprettholder videregående skoletilbud i

Murmansk.

 Kartlegger havbunnen i nord gjennom programmet

Mareano. infrastruktur Regjeringa vil styrke

transportløsninger over landegrensene for å få mer ut av

ressurspotensialet i nord.

 Vil utarbeide strategier for grensekryssende

forbindelser, og det er lagt opp til tiltak på E6 i

landsdelen som til sammen vil spare om lag 60 minutter

reisetid.

 Avinor skal utarbeide nsesjonssøknad for ny lufthavn

ved Mo i Rana og vurdere mulighetene for nye lufthavner

i Lofoten og ved Hammerfest.

 Nytt kaianlegg på Svalbard.

 Nytt sykehus åpnet i Stokmarknes i august, og nytt

sykehuset i Kirkenes er under utbygging.

Beredskap og miljø Regjeringa ser behov for styrking av

beredskap og kapasitet på grunn av økende trafikk og

aktivitet i nord.

 Flere tiltak er i gang for å styrke risikoforståelsen og

utvikle tekniske løsninger tilpasset arktiske forhold.

 Beredskap på Svalbard styrket med to nye

redningshelikoptre vår 2014.

 Startet arbeid med å opprette en

miljøbase/oljevernbase i Lofoten/Vesterålen.

 Arbeidsgruppe nedsatt for å vurdere forebyggende tiltak

mot marin oljeforurensning i Arktis.

Bildetekst: LANG LISTE: Erna Solberg hadde med seg en

lang liste over satsingsområder da hun kom til Polarbase

i Hammerfest mandag.

© Finnmarken
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- Vi har ikke råd til å eksportere fryst rund fisk
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 10.11.2014 19:11. Profil: Diverse, Klippfisk.
Arne Fenstad.

Klippfiskeksportør Øyvind Arne Jensen betaler

opp mot 25 prosent høyere pris for å få

kvalitetstorsk. Han vil ha flere juksafiskere.

Utviklingen mot mer strukturering i fiskeflåten og

større industribedrifter er bekymringsverdig.

Nisjeprodukter av høy kvalitet er viktigere enn å

eksportere store volum, mener Jensen.

- Vi trenger flere fiskere. Om man tar vår bedrift

som eksempel, så er fisken vi selger 50 prosent

dyrere i markedet enn annen fisk. Samtidig

eksporteres det 100 000 tonn rundfrosset fisk,

og den tjener ingen i Norge noe på. Og det blir

stadig mer av det, sier Jensen som driver

selskapet Blæst med base i Bodø, til fbfi.

Sammen med fiskeriminister Elisabeth Aspaker

og Lerøy Auroras Renate Larsen, representerte

han sjømatnæringa på næringslivskonferansen

Agenda Nord-Norge på mandag.

Kritisk til verks mot lover og regler Aspaker

fortalte fra talerstolen at hun ser for seg at

levendelagring og matsikkerhet i form av bedre

fôr for oppdrettsfisk, kommer til å bli viktig til

neste år. I tillegg la hun vekt på at "næringa må

gis mer frihet".

- Nå går vi kritisk gjennom lover og regelverk, slik

at næringsaktører skal kunne konsentrere seg

om å drive med næringsvirksomhet.

Sjømatnæringa må bli mer lik andre næringer,

sier hun.

Produserer i Portugal Blæst kjøper fersk fisk fra

Norge, men tørker fisken i Portugal før den

sendes til Brasil. Han sier at årsaken er at de

ikke har noen fabrikk i Norge, mens det er

overkapasitet i Portugal. Selskapet flyttet ut

produksjonen etter en turbulent periode i 2012.

- Målsetningen er å flytte produksjonen tilbake til

Norge, sier han og sammenligner klippfisken med

parmaskinke fra Italia.

Juksa bedre enn line Jensens inntrykk er at
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brasilianere bryr seg om hvor i verden fisken

kommer fra, og at de velger norsk fisk framfor

fisk fra andre land.

- For vår bedrift har det noe å si om det blir færre

aktører. De sier ofte at linefisk er av best

kvalitet, men for oss er juksafisken bedre enn

linefisk.

- Vi betaler 15 til 25 prosent høyere pris enn andre

produsenter for fisken vi kjøper, sier han.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/2RfLSEHp
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Slik lover regjeringen å satse på nordområdene
Avisa Nordland. Publisert på nett 10.11.2014 18:31. Profil: Nofima.
Inger Præsteng Thuen.

Slik fremstiller regjeringen hovedtrekkene i

nordområdestrategien i statusrapporten

Nordkloden Foto: Utenriksdepartementet

Statsminister Erna Solberg og utenriksminister

Børge Brende var i dag i Hammerfest for å gjøre

opp status for

nordområdepolitikken - og fortelle hva regjeringa

vil satse videre på i nord, skriver Nordlys.

- Nordområdene er Norges viktigste

utenrikspolitiske interesseområde, fastslår

Solberg, som konstaterer at regjeringas videre

satsing bygger på tidligere regjeringers arbeid.

- Vi skal gå fra ord til handling i

nordområdepolitikken, uttaler Solberg, som la

fram en rekke tiltak til en samlet kostnad på

nesten tre milliarder kroner for 2015. Det er en

økning på over en halv milliard fra 2014.

Fem prioriterte områder

I sin ferske statusrapport for nordområdene lister

regjeringa opp fem prioriterte satsingsområder:

Internasjonalt samarbeid

Næringsliv

Kunnskap

Infrastruktur

Miljøvern, sikkerhet og beredskap

Internasjonalt samarbeid

Når det gjelder internasjonalt samarbeid fastslår

regjeringa at satsingen på Arktisk Råd og

Barentssekretariatet skal fortsette, og at

samarbeidet med Russland skal videreføres.

Regjeringa understreker samtidig at både norsk

og alliert militær tilstedeværelse er viktig i nord.

- Økt samarbeid mellom Forsvarets operative

hovedkvarter i Bodø og NATOs kommandostruktur

styrker alliansens evne til potensiell militær

krisehåndtering i nordområdene, heter det.
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* Regjeringa vil trappe opp samarbeidet med

USA om nordområdespørsmål.

* Vil bidra til økt næringssamarbeid mellom de

nordiske landene. En egen ekspertgruppe er

dannet av de nordiske statsministrene, og

gruppas første anbefalinger om styrking av

næringssamarbeidet i nord skal legges fram

neste år.

* Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med

det etablerte partnerskapet for økonomisk og

vitenskapelig samarbeid.

* "Grensehinderrådet" som ble etablert i år, skal

jobbe for å fjerne hindringer for

næringssamarbeid og bevegelse over grensene.

* Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord

til å omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Næringstiltak

* Regjeringa tilbyr nye leteområder for petroleum.

I 23. konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye

områder i Barentshavet sørøst.

* UD har satt av 150 millioner kroner til

næringslivsprosjekter i nordområdesatsingen i

perioden 2014-2019.

* Vil videreføre mineralkartleggingen i Nord-

Norge. Samtidig åpner regjeringa for at

avfallsmasse kan deponeres i sjøen, men med

strenge miljøkrav og overvåking.

* Regjeringa vil styrke den langsiktige

næringsrettede forskningen ved Nofima.

* Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal

sikre økt verdiskaping i sjømatindustrien.

* Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur

i reiselmålsselskapene i nord.

Satsing på kunnskap

Norge skal være ledende på kunnskap om

nordområdene, sier regjeringa, og varsler blant

annet følgende tilak:

* Kommer tilbake til spørsmålet om et nybygg for

Framsenteret i første halvår 2015, etter en ny

gjennomgang av kostnadene og behovene.

* Viderefører program for forskningsløft i nord i perioden

2014-2016.

* Viderefører polarforskningsprogrammet.

* Framsenteret er i gang med forskningsprogram om

miljøkonsekvenser av næringsvirksomhet i nord.

* Innfrysing av forskningsskipet Lance ved Svalbard for å

skaffe nye data om isbevegelse og biologisk aktivitet.

* Nytt isgående forskningsfartøy ferdig 2017.

* Geologisk kartlegging av petroleumsressurser i nord i

2015.

* Midler til nytt medisin- og helsebygg ved UiT - ferdig

2017.

* Opprettholder videregående skoletilbud i Murmansk.

* Kartlegger havbunnen i nord gjennom programmet

Mareano.

Infrastruktur

Regjeringa vil styrke transportløsninger over

landegrensene for å få mer ut av ressurspotensialet i

nord.

* Vil utarbeide strategier for grensekryssende

forbindelser, og det er lagt opp til tiltak på E6 i

landsdelen som til sammen vil spare om lag 60 minutter

reisetid.

* Avinor skal utarbeide nsesjonssøknad for ny lufthavn

ved Mo i Rana og vurdere mulighetene for nye lufthavner

i Lofoten og ved Hammerfest.

* Nytt kaianlegg på Svalbard.

* Nytt sykehus åpnet i Stokmarknes i august, og nytt

sykehuset i Kirkenes er under utbygging.

Beredskap og miljø

Regjeringa ser behov for styrking av beredskap og

kapasitet på grunn av økende trafikk og aktivitet i nord.

* Flere tiltak er i gang for å styrke risikoforståelsen og

utvikle tekniske løsninger tilpasset arktiske forhold.
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* Beredskap på Svalbard styrket med to nye

redningshelikoptre vår 2014.

* Startet arbeid med å opprette en

miljøbase/oljevernbase i Lofoten/Vesterålen.

* Arbeidsgruppe nedsatt for å vurdere

forebyggende tiltak mot marin oljeforurensning i

Arktis.

Usikker oljeboom

Forsker Berit Kristoffersen ved institutt for

sosiologi, statsvitenskap og

samfunnsplanlegging, UiT, stiller spørsmål ved

regjeringas varslede nordområdesatsing.

- Det første som slår meg er at meldingen preges

av mye retorikk, og at det ellers er en videreføring

av mye av det samme som den rødgrønne

regjeringa satset på.

Kristoffersen er samtidig kritisk til vektleggingen

av petroleumsindustrien - en næring som faktisk

er beheftet med stor usikkerhet både med

hensyn til oljepris og nye funn.

- Letingen har ikke resultert i mange funn, og

interessen for Barentshavet kan dabbe av. Men

det virker ikke som regjeringa har tatt inn over

seg at den store oljeboomen kanskje ikke blir en

realitet.

Kristoffersen er heller ikke overbevist om regjeringas

evne til å ta miljø- og klimautfordringen på alvor.

- De snakker bare om å håndtere utfordringen - ikke om

å løse den.

Frode Mellemvik, direktør ved Nordområdesenteret i

Bodø, er imidlertid gledelig overrasket over regjeringas

rapport.

- Dette er veldig gledelig. Vi har ventet på dette siden

regjeringa varslet at de skulle videreføre satsingen, og

nå ser vi at regkeringa har store ambisjoner for det som

skal skje i nord, sier Mellemvik.

Han er enig i regjeringas fem satsingsområder, og peker

særlig på behovet for internasjonalt samarbeid.

- De er også ambisiøse og langsiktige, sier Mellemvik, og

viser til at det satses 150 millioner kroner i 2015 på

tiltak gjennom prosjektet Arktisk 2030.

© Avisa Nordland

Se webartikkelen på http://ret.nu/v3KRyW7o
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Slik lover regjeringen å satse på nordområdene
Finnmark Dagblad. Publisert på nett 10.11.2014 16:25. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Inger Præsteng Thuen.

NORDOMRÅDENE: Slik fremstiller regjeringen

hovedtrekkene i nordområdestrategien i

statusrapporten Nordkloden.

Foto: Utenriksdepartementet Statsminister Erna

Solberg og utenriksminister Børge Brende er i

dag i Hammerfest for å gjøre opp status for

nordområdepolitikken - og fortelle hva regjeringen

vil satse videre på i nord.

- Nordområdene er Norges viktigste

utenrikspolitiske interesseområde, fastslår

Solberg, som konstaterer at regjeringas videre

satsing bygger på tidligere regjeringers arbeid.

- Vi skal gå fra ord til handling i

nordområdepolitikken, fastslår Solberg, som la

fram en rekke tiltak til en samlet kostnad på

nesten tre milliarder kroner for 2015. Det er en

økning på over en halv milliard fra 2014.

Det skriver Nordlys.

Fem prioriterte områder

I sin ferske statusrapport for nordområdene lister

regjeringa opp fem prioriterte satsingsområder:

Internasjonalt samarbeid

Næringsliv

Kunnskap

Infrastruktur

Miljøvern, sikkerhet og beredskap

Internasjonalt samarbeid

Når det gjelder internasjonalt samarbeid fastslår

regjeringa at satsingen på Arktisk Råd og

Barentssekretariatet skal fortsette, og at

samarbeidet med Russland skal videreføres.

Regjeringa understreker samtidig at både norsk

og alliert militær tilstedeværelse er viktig i nord.

- Økt samarbeid mellom Forsvarets operative

hovedkvarter i Bodø og NATOs kommandostruktur

styrker alliansens evne til potensiell militær
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krisehåndtering i nordområdene, heter det.

Regjeringa vil også trappe opp samarbeidet med

USA om nordområdespørsmål.

Regjeringa vil også bidra til sterkere

næringssamarbeid mellom de nordiske landene.

En egen ekspertgruppe er dannet av de nordiske

statsministrene, og gruppas første anbefalinger

om styrking av næringssamarbeidet i nord skal

legges fram neste år.

Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med

det etablerte partnerskapet for økonomisk og

vitenskapelig samarbeid.

"Grensehinderrådet" som ble etablert i år, skal

jobbe for å fjerne hindringer for

næringssamarbeid og bevegelse over grensene.

Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord til

å omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Næringstiltak

Regjeringa tilbyr nye leteområder for petroleum. I

23. konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye

områder i Barentshavet sørøst.

UD har satt av 150 millioner kroner til

næringslivsprosjekter i nordområdesatsingen i

perioden 2014-2019.

Regjeringa vil videreføre mineralkartleggingen i

Nord-Norge Samtidig åpner regjeringa for at

avfallsmasse kan deponeres i sjøen, men med

strenge miljøkrav og overvåking.

Regjeringa vil styrke den langsiktige

næringsrettede forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal

sikre økt verdiskaping i sjømatindustrien.

Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur i

reiselmålsselskapene i nord.

Satsing på kunnskap

Norge skal være ledende på kunnskap om

nordområdene, sier regjeringa, og varsler blant

annet følgende tilak:

* Kommer tilbake til spørsmålet om et nybygg for

Framsenteret i første halvår 2015, etter en ny

gjennomgang av kostnadene og behovene.

* Viderefører program for forskningsløft i nord i perioden

2014-2016.

* Viderefører polarforskningsprogrammet.

* Framsenteret er i gang med forskningsprogram om

miljøkonsekvenser av næringsvirksomhet i nord.

* Innfrysing av forskningsskipet Lance ved Svalbard for å

skaffe nye data om isbevegelse og biologisk aktivitet.

* Nytt isgående forskningsfartøy ferdig 2017.

* Geologisk kartlegging av petroleumsressurser i nord i

2015.

* Midler til nytt medisin- og helsebygg ved UiT - ferdig

2017.

* Opprettholder videregående skoletilbud i Murmansk.

* Kartlegger havbunnen i nord gjennom programmet

Mareano.

Infrastruktur

Regjeringa vil styrke transportløsninger over

landegrensene for å få mer ut av ressurspotensialet i

nord.

* Vil utarbeide strategier for grensekryssende

forbindelser, og det er lagt opp til tiltak på E6 i

landsdelen som til sammen vil spare om lag 60 minutter

reisetid.

* Avinor skal utarbeide nsesjonssøknad for ny lufthavn

ved Mo i Rana og vurdere mulighetene for nye lufthavner

i Lofoten og ved Hammerfest.

* Nytt kaianlegg på Svalbard.

* Nytt sykehus åpnet i Stokmarknes i august, og nytt

sykehuset i Kirkenes er under utbygging.

Beredskap og miljø

Regjeringa ser behov for styrking av beredskap og

kapasitet på grunn av økende trafikk og aktivitet i nord.

* Flere tiltak er i gang for å styrke risikoforståelsen og

utvikle tekniske løsninger tilpasset arktiske forhold.

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 90 av 161



* Beredskap på Svalbard styrket med to nye

redningshelikoptre vår 2014.

* Startet arbeid med å opprette en

miljøbase/oljevernbase i Lofoten/Vesterålen.

* Arbeidsgruppe nedsatt for å vurdere

forebyggende tiltak mot marin oljeforurensning i

Arktis.

© Finnmark Dagblad

Se webartikkelen på http://ret.nu/lOjJiz6o

Oversikt over like treff

Slik lover regjeringen å satse på Nordområdene

Nordlys 10.11.2014 13:18
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Slik lover regjeringen å satse på nordområdene
Finnmarken. Publisert på nett 10.11.2014 14:29. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Inger Præsteng Thuen.

NORDOMRÅDENE: Slik fremstiller regjeringen

hovedtrekkene i nordområdestrategien i

statusrapporten Nordkloden.

Foto: Utenriksdepartementet Statsminister Erna

Solberg og utenriksminister Børge Brende er i

dag i Hammerfest for å gjøre opp status for

nordområdepolitikken - og fortelle hva regjeringen

vil satse videre på i nord.

- Nordområdene er Norges viktigste

utenrikspolitiske interesseområde, fastslår

Solberg, som konstaterer at regjeringas videre

satsing bygger på tidligere regjeringers arbeid.

- Vi skal gå fra ord til handling i

nordområdepolitikken, fastslår Solberg, som la

fram en rekke tiltak til en samlet kostnad på

nesten tre milliarder kroner for 2015. Det er en

økning på over en halv milliard fra 2014.

Det skriver Nordlys.

Fem prioriterte områder

I sin ferske statusrapport for nordområdene lister

regjeringa opp fem prioriterte satsingsområder:

Internasjonalt samarbeid

Næringsliv

Kunnskap

Infrastruktur

Miljøvern, sikkerhet og beredskap

Internasjonalt samarbeid

Når det gjelder internasjonalt samarbeid fastslår

regjeringa at satsingen på Arktisk Råd og

Barentssekretariatet skal fortsette, og at

samarbeidet med Russland skal videreføres.

Regjeringa understreker samtidig at både norsk

og alliert militær tilstedeværelse er viktig i nord.

- Økt samarbeid mellom Forsvarets operative

hovedkvarter i Bodø og NATOs kommandostruktur

styrker alliansens evne til potensiell militær
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krisehåndtering i nordområdene, heter det.

Regjeringa vil også trappe opp samarbeidet med

USA om nordområdespørsmål.

Regjeringa vil også bidra til sterkere

næringssamarbeid mellom de nordiske landene.

En egen ekspertgruppe er dannet av de nordiske

statsministrene, og gruppas første anbefalinger

om styrking av næringssamarbeidet i nord skal

legges fram neste år.

Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med

det etablerte partnerskapet for økonomisk og

vitenskapelig samarbeid.

"Grensehinderrådet" som ble etablert i år, skal

jobbe for å fjerne hindringer for

næringssamarbeid og bevegelse over grensene.

Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord til

å omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Næringstiltak

Regjeringa tilbyr nye leteområder for petroleum. I

23. konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye

områder i Barentshavet sørøst.

UD har satt av 150 millioner kroner til

næringslivsprosjekter i nordområdesatsingen i

perioden 2014-2019.

Regjeringa vil videreføre mineralkartleggingen i

Nord-Norge Samtidig åpner regjeringa for at

avfallsmasse kan deponeres i sjøen, men med

strenge miljøkrav og overvåking.

Regjeringa vil styrke den langsiktige

næringsrettede forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal

sikre økt verdiskaping i sjømatindustrien.

Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur i

reiselmålsselskapene i nord.

Satsing på kunnskap

Norge skal være ledende på kunnskap om

nordområdene, sier regjeringa, og varsler blant

annet følgende tilak:

* Kommer tilbake til spørsmålet om et nybygg for

Framsenteret i første halvår 2015, etter en ny

gjennomgang av kostnadene og behovene.

* Viderefører program for forskningsløft i nord i perioden

2014-2016.

* Viderefører polarforskningsprogrammet.

* Framsenteret er i gang med forskningsprogram om

miljøkonsekvenser av næringsvirksomhet i nord.

* Innfrysing av forskningsskipet Lance ved Svalbard for å

skaffe nye data om isbevegelse og biologisk aktivitet.

* Nytt isgående forskningsfartøy ferdig 2017.

* Geologisk kartlegging av petroleumsressurser i nord i

2015.

* Midler til nytt medisin- og helsebygg ved UiT - ferdig

2017.

* Opprettholder videregående skoletilbud i Murmansk.

* Kartlegger havbunnen i nord gjennom programmet

Mareano.

Infrastruktur

Regjeringa vil styrke transportløsninger over

landegrensene for å få mer ut av ressurspotensialet i

nord.

* Vil utarbeide strategier for grensekryssende

forbindelser, og det er lagt opp til tiltak på E6 i

landsdelen som til sammen vil spare om lag 60 minutter

reisetid.

* Avinor skal utarbeide nsesjonssøknad for ny lufthavn

ved Mo i Rana og vurdere mulighetene for nye lufthavner

i Lofoten og ved Hammerfest.

* Nytt kaianlegg på Svalbard.

* Nytt sykehus åpnet i Stokmarknes i august, og nytt

sykehuset i Kirkenes er under utbygging.

Beredskap og miljø

Regjeringa ser behov for styrking av beredskap og

kapasitet på grunn av økende trafikk og aktivitet i nord.

* Flere tiltak er i gang for å styrke risikoforståelsen og

utvikle tekniske løsninger tilpasset arktiske forhold.
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* Beredskap på Svalbard styrket med to nye

redningshelikoptre vår 2014.

* Startet arbeid med å opprette en

miljøbase/oljevernbase i Lofoten/Vesterålen.

* Arbeidsgruppe nedsatt for å vurdere

forebyggende tiltak mot marin oljeforurensning i

Arktis.

© Finnmarken

Se webartikkelen på http://ret.nu/7h96RQIX

Oversikt over like treff

Slik lover regjeringen å satse på Nordområdene

Nordlys 10.11.2014 13:18
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Slik lover regjeringen å satse på Nordområdene
Nord24. Publisert på nett 10.11.2014 13:30. (Oppdatert 10.11.2014 13:30) Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Inger Præsteng Thuen.

- Vi skal gå fra ord til handling. Statsminister Erna

Solberg og utenriksminister Børge Brende er i

dag i Hammerfest for å gjøre opp status for

nordområdepolitikken - og fortelle hva regjeringen

vil satse videre på i nord. (Oppdatert:

10.11.2014 13:30)

- Nordområdene er Norges viktigste

utenrikspolitiske interesseområde, fastslår

Solberg, som konstaterer at regjeringas videre

satsing bygger på tidligere regjeringers arbeid.

- Vi skal gå fra ord til handling i

nordområdepolitikken, fastslår Solberg.

Fem prioriterte områder

I sin ferske statusrapport for nordområdene lister

regjeringa opp fem prioriterte satsingsområder:

Internasjonalt samarbeid

Næringsliv

Kunnskap

Infrastruktur

Miljøvern, sikkerhet og beredskap

Internasjonalt samarbeid

Når det gjelder internasjonalt samarbeid fastslår

regjeringa at satsingen på Arktisk Råd og

Barentssekretariatet skal fortsette, og at

samarbeidet med Russland skal videreføres.

Regjeringa understreker samtidig at både norsk

og alliert militær tilstedeværelse er viktig i nord.

- Økt samarbeid mellom Forsvarets operative

hovedkvarter i Bodø og NATOs kommandostruktur

styrker alliansens evne til potensiell militær

krisehåndtering i nordområdene, heter det.

Regjeringa vil også trappe opp samarbeidet med

USA om nordområdespørsmål.

Regjeringa vil også bidra til sterkere

næringssamarbeid mellom de nordiske landene.

En egen ekspertgruppe er dannet av de nordiske
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statsministrene, og gruppas første anbefalinger

om styrking av næringssamarbeidet i nord skal

legges fram neste år.

Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med

det etablerte partnerskapet for økonomisk og

vitenskapelig samarbeid.

"Grensehinderrådet" som ble etablert i år, skal

jobbe for å fjerne hindringer for

næringssamarbeid og bevegelse over grensene.

Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord til

å omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Næringstiltak

Regjeringa vil tilby nye leteområder for petroleum.

I 23. konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye

områder i Barentshavet sørøst.

Utenriksdepartementet har satt av 150 millioner

kroner til næringslivsprosjekter i

nordområdesatsingen i perioden 2014-2019.

Regjeringa vil videreføre mineralkartleggingen i

Nord-Norge Samtidiig åpner regjeringa for at

avfallsmasse kan deponeres i sjøen, men med

strenge miljøkrav og overvåking.

Regjeringa vil styrke den langsiktige næringsrettede

forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal sikre

økt verdiskaping i sjømatindustrien.

Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur i

reiselmålsselskapene i nord.

NORDOMRÅDENE: Slik fremstiller regjeringen

hovedtrekkene i nordområdestrategien i statusrapporten

Nordkloden. Foto: Illustrasjon: Utenriksdepartementet

© Nord24

Se webartikkelen på http://ret.nu/8F4i2ICK

Oversikt over like treff

Slik lover regjeringen å satse på Nordområdene

Nordlys 10.11.2014 13:18

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 96 av 161



Slik lover regjeringen å satse på Nordområdene
Nordlys. Publisert på nett 10.11.2014 13:18. (Oppdatert 10.11.2014 15:22) Profil: Nofima.

- Vi skal gå fra ord til handling. NORDOMRÅDENE:

Slik fremstiller regjeringen hovedtrekkene i

nordområdestrategien i statusrapporten

Nordkloden. (Oppdatert: 10.11.2014 15:22)

Foto: Illustrasjon: Utenriksdepartementet

Statsminister Erna Solberg og utenriksminister

Børge Brende er i dag i Hammerfest for å gjøre

opp status for nordområdepolitikken - og fortelle

hva regjeringen vil satse videre på i nord.

- Nordområdene er Norges viktigste

utenrikspolitiske interesseområde, fastslår

Solberg, som konstaterer at regjeringas videre

satsing bygger på tidligere regjeringers arbeid.

- Vi skal gå fra ord til handling i

nordområdepolitikken, fastslår Solberg.

Fem prioriterte områder

I sin ferske statusrapport for nordområdene lister

regjeringa opp fem prioriterte satsingsområder:

Internasjonalt samarbeid

Næringsliv

Kunnskap

Infrastruktur

Miljøvern, sikkerhet og beredskap

Internasjonalt samarbeid

Når det gjelder internasjonalt samarbeid fastslår

regjeringa at satsingen på Arktisk Råd og

Barentssekretariatet skal fortsette, og at

samarbeidet med Russland skal videreføres.

Regjeringa understreker samtidig at både norsk

og alliert militær tilstedeværelse er viktig i nord.

- Økt samarbeid mellom Forsvarets operative

hovedkvarter i Bodø og NATOs kommandostruktur

styrker alliansens evne til potensiell militær

krisehåndtering i nordområdene, heter det.

Regjeringa vil også trappe opp samarbeidet med
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USA om nordområdespørsmål.

Regjeringa vil også bidra til sterkere

næringssamarbeid mellom de nordiske landene.

En egen ekspertgruppe er dannet av de nordiske

statsministrene, og gruppas første anbefalinger

om styrking av næringssamarbeidet i nord skal

legges fram neste år.

Relasjonen til Finland styrkes særlig i tråd med

det etablerte partnerskapet for økonomisk og

vitenskapelig samarbeid.

"Grensehinderrådet" som ble etablert i år, skal

jobbe for å fjerne hindringer for

næringssamarbeid og bevegelse over grensene.

Regjeringa vil utvide grenseboerområdet i nord til

å omfatte innbyggerne i hele Neiden.

Næringstiltak

Regjeringa vil tilby nye leteområder for petroleum.

I 23. konsesjonsrunde vil det gis tilgang til nye

områder i Barentshavet sørøst.

Utenriksdepartementet har satt av 150 millioner kroner

til næringslivsprosjekter i nordområdesatsingen i

perioden 2014-2019.

Regjeringa vil videreføre mineralkartleggingen i Nord-

Norge Samtidiig åpner regjeringa for at avfallsmasse kan

deponeres i sjøen, men med strenge miljøkrav og

overvåking.

Regjeringa vil styrke den langsiktige næringsrettede

forskningen ved Nofima.

Ny stortingsmelding om bærekraftig vekst i

havbruksnæringen kommer i 2015. Høsten 2015

kommer stortingsmelding og lovforslag som skal sikre

økt verdiskaping i sjømatindustrien.

Regjeringa vil videreføre arbeid med ny struktur i

reiselmålsselskapene i nord.

© Nordlys

Se webartikkelen på http://ret.nu/smT28rq
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Pøser fisken inn på fryselageret
Kysten skriker etter mer råstoff:
Finnmarken. Publisert på trykk 10.11.2014. Profil: Konkurrenter, SINTEF.
Rune Endresen. Side: 4.

4 FinnmarkenMandag 10. november 2014nyheter

BERLEVÅG: Rådmannen vil ha nytt 
liv i administrasjonsutvalget, som hadde 
sitt siste møte så langt tilbake som i 
januar 2012. Heller ikke arbeidsmiljøut-
valget har hatt møter på lenge. Etter 
valget i 2011 ble det valgt personer til 
utvalgene, men de har altså fungert 
dårlig. Det mener rådmannen er uheldig 
med tanke på at det er saker som skal 
behandles der.

Får nytt liv

BÅTSFJORD: Septikanlegget for 
nedre Holmen skriker etter å bli fikset. 
Teknisk sjef anbefaler derfor at kommu-
nen går i gang med arbeidet snarest 
mulig, slik at situasjonen ikke får utvikle 
seg i negativ retning. Teknisk sjef 
antyder en årlig kostnad på 10.000 
kroner, til selvkostpris. Totalsummen for 
utbedringen antydes å være rundt 
200.000 kroner.

Fikser septik

GAMVIK: Torsdag 13. november 
inviterer Mehamn Folkeakademi til 
70-årsmarkering for tyskernes brann-
herjinger og tvangsevakueringen på 
samfunnshuset. Flere tidsvitner skal 
fortelle om sine opplevelser, og det blir 
vist bilder fra den dramatiske høsten.  I 
Mehamn var det mange som rømte til 
fjells. Videre blir det kulturinnslag. Salg 
av kaffe og kaker hører selvsagt med.  

markering

LEBESBY: Melkebonde Viggo 
Myhre på gården Karlmyr i bygda 
Lebesby har søkt om og fått innvilget 
9000 kroner i tilskudd til drenering av ni 
dekar jordbruksjord. Dette er statlige 
penger som tildeles av kommunen av 
kommunen og utbetales av Fylkesman-
nen. Støtten er ikke imponerende stor. 
Det tildeles 1000 kroner for hver dekar, 
altså 9000 for ni dekar.  

Får tilskudd

NESSEBY: Ibrahima Mboob 
overtar som rådmann, og økonomisjef-
stolen blir ledig. Kommunen har lyst ut 
stilling som sjef, rådgiver eller konsulent. 
Stillingstittelen avhenger av den 
tilsattes kvalifikasjoner. Kommunen 
minner om sitt gode rykte for solid 
økonomi, og ønsker seg særlig noen 
med høyere utdanning i faget.

sjeF søkes

TANA: Tana kommune er i gang 
med prosjektet Infrastruktur til nytt 
næringsområdet, og akkurat nå er det 
legging av ny vannledning det handler 
om. Dette skjer langs Per Fokstad 
geaidnu/Meieriveien og krysset ved 
Ringveien. Dette vil bety innsnevret vei 
og stengt fortau, men det vil bli lagt til 
rette for omkjøring. 

nytt vann

VADSØ: Kommunens gjeld 
kommer til å øke i den kommende 
fireårsperioden. Det tror Rådmannen, 
som nylig har lagt fram forslag til 
budsjett for neste år, og økonomiplan 
for årene fram til 2018. Økt lånegjeld 
betyr også en usikkerhet for kostnadene 
ved en eventuell renteøkning, skriver 
Rådmannen i innledningen til forslaget 
som nå er sendt politikerne.

øker gjelda

VARDØ: Vardø vannsportklubb 
har de siste årene forsøkt å mobilisere til 
mer aktivitet, og nå som kommunen 
igjen har fått et basseng, kan det vise 
seg enklere. Lørdag 29. november blir 
det i hvert fall klubbtreff i nevnte 
basseng, der alle som har gått med 
tanken om å prøve seg på dykking er 
invitert. I spissen står Arne Gustavsen og 
Kjell Ove Bakken. 

dykketreFFVA
RD
ØEN

SIS INSIGNIA URBIS

17 8 9

CEDANT TENEBRÆ
SOL

I

TROMSØ:Mens 
Havfisk-trålerne 
leverer frossenfisk, 
taper landanleggene 
penger på grunn av 
lite råstoff. 
RUNE ENDRESEN
desk@finnmarken.no

Dag etter dag har Norway Se-
afoods stortrålere – Kongs-
fjord, Gadus Poseidon, Gadus 
Neptun og Gadus Njord  – los-
set fryst fisk i Tromsø. Men 
langs hele kysten, også i sel-
skapets egne anlegg, skrikes  
det etter fersk råstoff, skriver 
Nordlys.

Samtidig sender Norway 
Seafoods ut pressemelding 
om at de taper penger på 
grunn av lite fisk og håper på 
bedre arbeidsbetingelser fra 
Tveterås-utvalget.

«alt» fryses
Selskapets egne trålere – i 
Havfisk – håver imidlertid inn 
store mengder fisk,  men den 
fryses og  sendes ut av landet, 
og kommer dermed ikke kys-
ten til gode.

Siste måned er det regis-
trert salg av 7-8 ganger mer 
frossen fisk av torsk, i forhold 
til fersk torsk – ifølge statistik-

kene fra Norges sjømatråd.
Det betyr stadig mindre 

fersk råstoff å kjempe om for 
fiskekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder 
i Fiskekjøpernes Forening, ir-
riterer seg grenseløst over 
dette.

– Når man får lov av myn-
dighetene å bare skumme flø-
ten, så gjør man det.  De tap-
per kysten for råstoff, så skal 
de konkurrere med oss andre 
om de få båtene som er igjen, 
sier han til Nordlys.

Det ligger dessuten inne et 
forslag som kan øke makten 
til fabrikktrålerne ytterligere:

– Kvotene til fabrikktråler-
ne er jo opprinnelig i tatt fra 
kystfiskerne og skulle sikre 
sysselsetting på kysten – det 
var jo hele vitsen med trålere. 
Resultatet blir at trålrederiet 
tjener penger, mens kysten 
legges øde. 

ler av rapporten
Nylig kom Sintef med en rap-
port som beskriver hvilken 
type teknologi som må utvi-
kles for at fiskeindustrien kan 
gå mot en fullautomatisert 
produksjon, med lavere 
lønnskostnader.

– Du kan nesten flire deg i 
hjel av rapporten. Her har alt-
så ørten forskere lagt en stor 

rapport som sier helt selvsag-
te ting. I tillegg har man ikke 
tatt med den potensielle inn-
tektssiden når man diskute-
rer lønnsomhet – det er helt 
håpløst, mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunika-
sjonssjef i Sintef Fiskeri og 
havbruk AS, avviser dette.

– Både inntektssiden og ut-
giftssiden er tatt med i lønn-
somhetsberegningene. Det er 
blant annet sett på hvordan 
man kan øke inntekten ved å 
få bedre utbytte av fisken og 
hvordan man kan øke ande-
len bedre betalte produkter, 
prisen på råvaren har vi ikke 
tatt stilling til. Et redusert be-
manningsbehov gir størst ut-
slag på lønnsomheten i for-
hold til dagens situasjon, og 
det er derfor dette som har 
fått mest oppmerksomhet, 
sier hun til Nordlys.

 enorme prisforskjeller
For siste tilgjengelige rapport 
fra Norges sjømatråd viser 
enorme forskjeller mellom 
fryst torsk og fersk torsk.

– Prisforskjellen er 7 kroner 
til fordel for fersk fisk. For 
fersk filet mot frossen filet er 
forskjellen absurd høy – 35 
kroner per kilo, sier Steinar 
Eliassen.

De siste årene har markedet 

druknet i torsk etter at kvote-
ne økte med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid pri-
sene vil øke ytterligere – fordi 
kvotene de neste årene nå går 
ned med 100.000 tonn.

– På sikt vil vi ha så lite torsk 
at vi kan selge det som narko-
tika. Jeg tror prisene vil løfte 
seg betydelig. På lang sikt er 
ikke salg til kinesere som fry-
ser og tiner opp som er det 
gode og betalende markedet, 
selv om det akkurat nå gir 
rask og enkel fortjeneste for 
trål-eierne.  Vi har selv betalt 
dobbel pris for den beste tor-
sken – og fortsatt tjent penger.  
Men det er forferdelig van-
skelig å investere stort i mas-
kiner og prosessering dersom 
du står uten råstoff, sier han. 

Eliassen mener det slett 
ikke er rart at kystfabrikkene 
fremstår som ulønnsomme, 
mens trålerne er lønnsom-
me:

– De har skiftet folk som an-
dre skifter skjorte. Ressurs-
bruken på land blir venstre-
håndsarbeid.

Norway Seafoods har fått 
saken til gjennomlesning. In-
formasjonsansvarlig May-
Kristin Vesteng sier at selska-
pet ikke har noen kommenta-
rer til saken.

Kysten skriker etter mer råstoff:

pøser fisken inn 
på fryselageret

lOsser FrOssenFisk: Røkke-tråleren Gadus Poseidon er en av dem som har losset frossenfisk i Tromsø. Dette bildet er tatt ved 
kai i Båtsfjord ved en tidligere anledning.  FOtO: inge Wahl 

TROMSØ:Mens Havfisktrålerne leverer

frossenfisk, taper landanleggene penger på grunn

av lite råstoff.

Dag etter dag har Norway Seafoods stortrålere -

Kongsfjord, Gadus Poseidon, Gadus Neptun og

Gadus Njord - losset fryst fisk i Tromsø. Men

langs hele kysten, også i selskapets egne

anlegg, skrikes det etter fersk råstoff, skriver

Nordlys.

Samtidig sender Norway Seafoods ut

pressemelding om at de taper penger på grunn

av lite fisk og håper på bedre arbeidsbetingelser

fra Tveteråsutvalget.

«Alt» fryses

Selskapets egne trålere - i Havfisk - håver

imidlertid inn store mengder fisk, men den fryses

og sendes ut av landet, og kommer dermed ikke

kysten til gode.

Siste måned er det registrert salg av 7-8 ganger

mer frossen fisk av torsk, i forhold til fersk torsk -

ifølge statistikkene fra Norges sjømatråd.

Det betyr stadig mindre fersk råstoff å kjempe

om for fiskekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder i Fiskekjøpernes

Forening, irriterer seg grenseløst over dette.

- Når man får lov av myndighetene å bare

skumme fløten, så gjør man det. De tapper

kysten for råstoff, så skal de konkurrere med oss

andre om de få båtene som er igjen, sier han til

Nordlys.

Det ligger dessuten inne et forslag som kan øke

makten til fabrikktrålerne ytterligere:

- Kvotene til fabrikktrålerne er jo opprinnelig i tatt

fra kystfiskerne og skulle sikre sysselsetting på

kysten - det var jo hele vitsen med trålere.

Resultatet blir at trålrederiet tjener penger, mens

kysten legges øde.

Ler av rapporten

Nylig kom Sintef med en rapport som beskriver hvilken

type teknologi som må utvikles for at fiskeindustrien kan

gå mot en fullautomatisert produksjon, med lavere

lønnskostnader.

- Du kan nesten flire deg i hjel av rapporten. Her har

altså ørten forskere lagt en stor rapport som sier helt

selvsagte ting. I tillegg har man ikke tatt med den

potensielle inntektssiden når man diskuterer

lønnsomhet - det er helt håpløst, mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunikasjonssjef i Sintef Fiskeri og

havbruk AS, avviser dette.

- Både inntektssiden og utgiftssiden er tatt med i

lønnsomhetsberegningene.

Det er blant annet sett på hvordan man kan øke

inntekten ved å få bedre utbytte av fisken og hvordan

man kan øke andelen bedre betalte produkter, prisen på
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råvaren har vi ikke tatt stilling til. Et redusert

bemanningsbehov gir størst utslag på

lønnsomheten i forhold til dagens situasjon, og

det er derfor dette som har fått mest

oppmerksomhet, sier hun til Nordlys.

Enorme prisforskjeller

For siste tilgjengelige rapport fra Norges

sjømatråd viser enorme forskjeller mellom fryst

torsk og fersk torsk.

- Prisforskjellen er 7 kroner til fordel for fersk fisk.

For fersk filet mot frossen filet er forskjellen

absurd høy - 35 kroner per kilo, sier Steinar

Eliassen.

De siste årene har markedet druknet i torsk etter

at kvotene økte med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid prisene vil øke ytterligere -

fordi kvotene de neste årene nå går ned med

100.000 tonn.

- På sikt vil vi ha så lite torsk at vi kan selge det

som narkotika.

Jeg tror prisene vil løfte seg betydelig. På lang

sikt er ikke salg til kinesere som fryser og tiner

opp som er det gode og betalende markedet,

selv om det akkurat nå gir rask og enkel

fortjeneste for tråleierne. Vi har selv betalt

dobbel pris for den beste torsken - og fortsatt

tjent penger.

Men det er forferdelig vanskelig å investere stort

i maskiner og prosessering dersom du står uten

råstoff, sier han.

Eliassen mener det slett ikke er rart at

kystfabrikkene fremstår som ulønnsomme, mens

trålerne er lønnsomme:

- De har skiftet folk som andre skifter skjorte.

Ressursbruken på land blir venstrehåndsarbeid.

Norway Seafoods har fått saken til

gjennomlesning. Informasjonsansvarlig May-

Kristin Vesteng sier at selskapet ikke har noen

kommentarer til saken.

FÅR NYTT LIV

BERLEVÅG: Rådmannen vil ha nytt liv i

administrasjonsutvalget, som hadde sitt siste møte så

langt tilbake som i januar 2012. Heller ikke

arbeidsmiljøutvalget har hatt møter på lenge. Etter valget

i 2011 ble det valgt personer til utvalgene, men de har

altså fungert dårlig. Det mener rådmannen er uheldig

med tanke på at det er saker som skal behandles der.

FIKSER SEPTIK

BÅTSFJORD: Septikanlegget for nedre Holmen skriker

etter å bli fikset. Teknisk sjef anbefaler derfor at

kommunen går i gang med arbeidet snarest mulig, slik

at situasjonen ikke får utvikle seg i negativ retning.

Teknisk sjef antyder en årlig kostnad på 10.000 kroner,

til selvkostpris. Totalsummen for utbedringen antydes å

være rundt 200.000 kroner.

MARKERING

GAMVIK: Torsdag 13. november inviterer Mehamn

Folkeakademi til 70-årsmarkering for tyskernes

brannherjinger og tvangsevakueringen på

samfunnshuset. Flere tidsvitner skal fortelle om sine

opplevelser, og det blir vist bilder fra den dramatiske

høsten. I Mehamn var det mange som rømte til fjells.

Videre blir det kulturinnslag. Salg av kaffe og kaker hører

selvsagt med.

FÅR TILSKUDD

LEBESBY: Melkebonde Viggo Myhre på gården Karlmyr i

bygda Lebesby har søkt om og fått innvilget 9000 kroner

i tilskudd til drenering av ni dekar jordbruksjord. Dette er

statlige penger som tildeles av kommunen av

kommunen og utbetales av Fylkesmannen. Støtten er

ikke imponerende stor. Det tildeles 1000 kroner for hver

dekar, altså 9000 for ni dekar.

SJEF SØKES

NESSEBY: Ibrahima Mboob overtar som rådmann, og

økonomisjefstolen blir ledig. Kommunen har lyst ut

stilling som sjef, rådgiver eller konsulent. Stillingstittelen

avhenger av den tilsattes kvalifikasjoner. Kommunen

minner om sitt gode rykte for solid økonomi, og ønsker

seg særlig noen med høyere utdanning i faget.

NYTT VANN

TANA: Tana kommune er i gang med prosjektet

Infrastruktur til nytt næringsområdet, og akkurat nå er

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 100 av 161



det legging av ny vannledning det handler om.

Dette skjer langs Per Fokstad

geaidnu/Meieriveien og krysset ved Ringveien.

Dette vil bety innsnevret vei og stengt fortau,

men det vil bli lagt til rette for omkjøring.

ØKER GJELDA

VADSØ: Kommunens gjeld kommer til å øke i den

kommende fireårsperioden. Det tror Rådmannen,

som nylig har lagt fram forslag til budsjett for

neste år, og økonomiplan for årene fram til 2018.

Økt lånegjeld betyr også en usikkerhet for

kostnadene ved en eventuell renteøkning, skriver

Rådmannen i innledningen til forslaget som nå er

sendt politikerne.

DYKKETREFF

VARDØ: Vardø vannsportklubb har de siste årene forsøkt

å mobilisere til mer aktivitet, og nå som kommunen igjen

har fått et basseng, kan det vise seg enklere. Lørdag

29. november blir det i hvert fall klubbtreff i nevnte

basseng, der alle som har gått med tanken om å prøve

seg på dykking er invitert. I spissen står Arne Gustavsen

og Kjell Ove Bakken.

Bildetekst: LOSSER FROSSENFISK: Røkketråleren Gadus

Poseidon er en av dem som har losset frossenfisk i

Tromsø. Dette bildet er tatt ved kai i Båtsfjord ved en

tidligere anledning.

© Finnmarken

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 101 av 161



Fiskeriene og distriktsutvikling
Nordlys. Publisert på trykk 10.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørnar Sellevold næringssjef Andøy kommune. Side: 5.

   | debatt |  | 5
Nordlys MANDAG  10. NOVEMBER 2014

                                                                                                                                                                                                                                                         

Sjakkunderskuddet
Etter å ha lest byråd Jonas Steins 
redegjørelse, slår det meg at her 
har man vært litt naiv. I et hvert 
arrangement av en viss størrel-
se, tegner man som regel en 
stevneforsikring. Eier har 
fremstått som selvassurandør 
da de har unnlatt  forsikringen.
En slik forsikring er dyr, men 
ansvaret er blitt dyrere og da 
tenker jeg ikke bare på pengene, 

men på byen renomme. 
Utstående fordringer i et hvert 
stevne som er forsikret, vil være 
assurandørens ansvar å kreve 
inn. Noe de har mer kompetan-
se en hva som nå er tilfelle. 
Ingen i sjakkstyret kan ha hatt 
stevnekompetanse, slik jeg har 
forstått.I etterpåklokskap ser 
man feilene, feil som kunne ha 
vært avvergen ved å ha gjøre de 
rette ting.         Bengt Erik Paulsen
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«De fleste samlivsbrudd innebærer  
økonomisk risiko, spesielt for kvinner.»

RammeR kvinneR: 95 prosent av alle som mottar overgangsstønad er kvinner. De fleste samlivsbrudd innebærer økonomisk risiko, spesielt for kvinner, skriver Kirsti Bergstø (SV).  
 Foto: IrIs EgIlsdattEr

utvikling: Det overordnede med all næringsaktivitet og politikk vi bedriver skal, så vidt jeg har for-
stått, bidra til bosetting her nord, skriver artikkelforfatter om Tveteråsutvalget ledet av Ragnar Tveterås 
(bildet), her med fiskeriminister Elisabeth Aspaker.  Foto: rEgjErIngEn

innlEgg

Bjørnar Sellevold
næringssjef Andøy kommune

■■■ Sjømatindustriutvalgets utredning 
(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan 
hindringer skal ryddes av veien for økt 
lønnsomhet og verdiskaping for sjømatin-
dustrien i Norge. Det er i grunnen merke-
lig at staten går i gang med dette arbeidet, 
all den stund eierne av den fiskeindus-
trien jeg kjenner, allerede er søkkrike. De 
er blitt rikere år etter år!

■■■ Jeg er for tiden mye mer interessert i 
praktisk politikk, som gir rettferdige skat-
teinntekter fra industrieierne og arbeider-
ne til den kommune der fisken landes og 
bearbeides. Ikke til by- og himmelstrøk 
langt fra Andøya. Men jeg lar det ligge nå.

■■■ Det er professorer og andre akademi-
kere som står fram med et utall av for-
slag, som vil gi eierne enda mer penger. 
Ingen tar til orde for hvilken fart det vil få 
for bosettingen, eller avfolkning, f.eks. i 
Nord-Norge, dersom de mange tiltak set-
tes ut i livet. Det er en som tydelig, og i et 
forståelig språk, har et innspill, og det er 
leder i Nordland Fylkes Fiskarlag Hilmar 
Olav Sivertsen. Han sier at dersom forsla-
gene i Tveteråsutvalget iverksettes, betyr 
det rasering av norsk fiskerinæring. Han 
mener det bør ligge distriktspolitikk i fis-
keriene. Forslagene går på å fjerne tråler-
nes leveringsplikt, bearbeidingsplikt og 
aktivitetsplikt. Forslagene går også på 
at Deltakerloven og Fiskesalgslagsloven 

skal fjernes. Forslagene er konstruert av 
professorer og akademikere som har sin 
lønn fra universitetsmiljø, fra NOFIMA, 
fra SINTEF og andre miljø stinn av aka-
demikere. Altså der det store vettet skal 
forefinnes.

■■■ Alle disse er jo forstandige mennesker. 
Jeg kan likevel ikke forstå at man ikke 
skjeler til de negative konsekvensene 
disse forslagene kan komme til å bety for 
fiskeridistriktene. Det overordnede med 
all næringsaktivitet og politikk vi bedriver 
skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bo-
setting og sikring av suverenitet her nord. 
Vil Tveteråsutvalgets forslag til tiltak bi-
dra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt 
råd: «Meld deg inn i Norges Fiskarlag og 
vær med på diskusjonen». En landkrab-
be som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar 
jeg. Noen er enige, mens enkelte makt-
havere vil nok riste på hodet. På nytt 
minnes jeg min gode bekjent, humorist 
og professor i fliring, Arthur Arntzen sine 
ord: «Det er viktig at det lille vettet styrer 
det store vettet».

■■■ Vi må ikke knekke kystsamfunnene. 
Vi må få en distriktspolitikk som bidrar 
til å styrke bosettingen. Hvordan fiskeri-
ene innrettes, må i sterkere grad ha bo-
settingsperspektivet i synet. Nå for ti-
den flommer nyhetsbildet over av gode 
eksport-tall. Det gode liv kan så absolutt 
leves i Distrikts-Norge! Men for oss, som 
bor som nabo til verdens rikeste fiskefelt, 
må fiskeripolitikken bidra til optimisme 
og synlige bedriftsetableringer og arbeids-
plasser å være stolt av.

Fiskeriene og  
distriktsutvikling

4H få mer enn hver fjerde til-
skuddskrone over organisa-
sjonsstøtten til Landbruks- og 
matdepartementet, dersom re-
gjeringens budsjett blir vedtatt. 
4H får også millioner av kroner 
i støtte over andre offentlige 

budsjetter. 
Det er også feil når Normann 

skriver at departementet avvi-
kler en samarbeidsavtale som 
de har hatt med 4H i ”mange 
tiår”. Departementet har aldri 
hatt en slik avtale med 4H. Der-

imot ble det i 2013, da Sp styrte 
departementet, inngått treårige 
samarbeidsavtaler mellom de-
partementet og 14 organisasjo-
ner, deriblant 4H. Ordningen 
med samarbeidsavtaler vil ikke 
bli forlenget etter 2015. Etter 

dette må 4H og andre organisa-
sjoner som har hatt samar-
beidsavtaler søke økonomisk 
støtte på lik linje med de andre 
frivillige organisasjonene. 

Jeg kaller ikke dette urettfer-
dig, men en likebehandling av 

alle frivillige organisasjoner. 
Øyvind Korsberg, stortingsrepre-

sentant FrP

INNLEGG

 Sjømatindustriutvalgets utredning

(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan hindringer

skal ryddes av veien for økt lønnsomhet og

verdiskaping for sjømatindustrien i Norge. Det er i

grunnen merkelig at staten går i gang med dette

arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

 Jeg er for tiden mye mer interessert i praktisk

politikk, som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommune der

fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya. Men jeg lar det

ligge nå.

 Det er professorer og andre akademikere som

står fram med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolkning, f.eks. i Nord-Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet. Det er en som tydelig, og i

et forståelig språk, har et innspill, og det er leder

i Nordland Fylkes Fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring. Han mener det bør ligge

distriktspolitikk i fiskeriene. Forslagene går på å

fjerne trålernes leveringsplikt, bearbeidingsplikt

og aktivitetsplikt. Forslagene går også på at

Deltakerloven og Fiskesalgslagsloven skal

fjernes. Forslagene er konstruert av professorer

og akademikere som har sin lønn fra

universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og

andre miljø stinn av akademikere. Altså der det

store vettet skal forefinnes.

 Alle disse er jo forstandige mennesker. Jeg kan

likevel ikke forstå at man ikke skjeler til de

negative konsekvensene disse forslagene kan

komme til å bety for fiskeridistriktene. Det

overordnede med all næringsaktivitet og politikk vi

bedriver skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bosetting

og sikring av suverenitet her nord. Vil Tveteråsutvalgets

forslag til tiltak bidra til dette? Leder Hilmar Olav

Sivertsen gir et godt råd: «Meld deg inn i Norges

Fiskarlag og vær med på diskusjonen». En landkrabbe

som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg. Noen er

enige, mens enkelte makthavere vil nok riste på hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring, Arthur Arntzen sine ord: «Det er viktig

at det lille vettet styrer det store vettet».

 Vi må ikke knekke kystsamfunnene. Vi må få en

distriktspolitikk som bidrar til å styrke bosettingen.

Hvordan fiskeriene innrettes, må i sterkere grad ha

bosettingsperspektivet i synet. Nå for tiden flommer

nyhetsbildet over av gode eksporttall. Det gode liv kan

så absolutt leves i Distrikts-Norge! Men for oss, som bor

som nabo til verdens rikeste fiskefelt, må
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fiskeripolitikken bidra til optimisme og synlige

bedriftsetableringer og arbeidsplasser å være

stolt av.

Bildetekst: UTVIKLING: Det overordnede med all

næringsaktivitet og politikk vi bedriver skal, så

vidt jeg har forstått, bidra til bosetting her nord,

skriver artikkelforfatter om Tveteråsutvalget ledet av

Ragnar Tveterås (bildet), her med fiskeriminister

Elisabeth Aspaker.

© Nordlys
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PØSER FISKEN INN PÅ FRYSELAGERET
Kysten skriker etter mer råstoff
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LOSSER FROS-
SENFISK: 
Røkke-tråleren 
Gadus Poseidon er 
en av dem som har 
losset frossen� sk i 
Tromsø. Dette bil-
det er tatt ved kai 
i Båts� ord ved en 
tidligere anledning. 
 FOTO: INGE WAHL 

Mens Hav� sk-trålerne 
leverer frossen� sk, taper 
landanleggene penger på 
grunn av lite råsto� . 

RUNE ENDRESEN
desk@fi nnmarken.no

Dag etter dag har Norway Seafoods stor-
trålere – Kongs� ord, Gadus Poseidon, 
Gadus Neptun og Gadus Njord – losset 
fryst � sk i Tromsø. Men langs hele kys-
ten, også i selskapets egne anlegg, skri-
kes det etter fersk råsto� , skriver Nord-
lys.

Samtidig sender Norway Seafoods ut 
pressemelding om at de taper penger på 
grunn av lite � sk og håper på bedre ar-
beidsbetingelser fra Tveterås-utvalget.

«Alt» fryses
Selskapets egne trålere – i Hav� sk – hå-
ver imidlertid inn store mengder � sk, 
men den fryses og sendes ut av landet, 
og kommer dermed ikke kysten til gode.

Siste måned er det registrert salg av 
7–8 ganger mer frossen � sk av torsk, i 
forhold til fersk torsk – ifølge statistik-

kene fra Norges sjømatråd.
Det betyr stadig mindre fersk råsto�  

å kjempe om for � skekjøperne.
Steinar Eliassen, styreleder i Fiskekjø-

pernes Forening, irriterer seg grenseløst 
over dette.

– Når man får lov av myndighetene å 
bare skumme � øten, så gjør man det. De 
tapper kysten for råsto� , så skal de kon-
kurrere med oss andre om de få båtene 
som er igjen, sier han til Nordlys.

Det ligger dessuten inne et forslag 
som kan øke makten til fabrikktrålerne 
ytterligere:

– Kvotene til fabrikktrålerne er jo opp-
rinnelig i tatt fra kyst� skerne og skulle 
sikre sysselsetting på kysten – det var jo 
hele vitsen med trålere. Resultatet blir 
at trålrederiet tjener penger, mens kys-
ten legges øde. 

Ler av rapporten
Nylig kom Sintef med en rapport som 
beskriver hvilken type teknologi som 
må utvikles for at � skeindustrien kan gå 
mot en fullautomatisert produksjon, 
med lavere lønnskostnader.

– Du kan nesten � ire deg i hjel av rap-
porten. Her har altså ørten forskere lagt 

en stor rapport som sier helt selvsagte 
ting. I tillegg har man ikke tatt med den 
potensielle inntektssiden når man dis-
kuterer lønnsomhet – det er helt håp-
løst, mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunikasjonssjef i 
Sintef Fiskeri og havbruk AS, avviser 
dette.

– Både inntektssiden og utgiftssiden 
er tatt med i lønnsomhetsberegningene. 
Det er blant annet sett på hvordan man 
kan øke inntekten ved å få bedre utbytte 
av � sken og hvordan man kan øke ande-
len bedre betalte produkter, prisen på 
råvaren har vi ikke tatt stilling til. Et re-
dusert bemanningsbehov gir størst ut-
slag på lønnsomheten i forhold til da-
gens situasjon, og det er derfor dette 
som har fått mest oppmerksomhet, sier 
hun til Nordlys.

 Enorme prisforskjeller
For siste tilgjengelige rapport fra Norges 
sjømatråd viser enorme forskjeller mel-
lom fryst torsk og fersk torsk.

– Prisforskjellen er 7 kroner til fordel 
for fersk � sk. For fersk � let mot frossen 
� let er forskjellen absurd høy – 35 kroner 
per kilo, sier Steinar Eliassen.

De siste årene har markedet druknet i 
torsk etter at kvotene økte med 250.000 
tonn.

Eliassen tror imidlertid prisene vil øke 
ytterligere – fordi kvotene de neste åre-
ne nå går ned med 100.000 tonn.

– På sikt vil vi ha så lite torsk at vi kan 
selge det som narkotika. Jeg tror prisene 
vil løfte seg betydelig. På lang sikt er 
ikke salg til kinesere som fryser og tiner 
opp som er det gode og betalende mar-
kedet, selv om det akkurat nå gir rask og 
enkel fortjeneste for trål-eierne. Vi har 
selv betalt dobbel pris for den beste tor-
sken – og fortsatt tjent penger. Men det 
er forferdelig vanskelig å investere stort 
i maskiner og prosessering dersom du 
står uten råsto� , sier han. 

Eliassen mener det slett ikke er rart at 
kystfabrikkene framstår som ulønn-
somme, mens trålerne er lønnsomme:

– De har skiftet folk som andre skifter 
skjorte. Ressursbruken på land blir ven-
strehåndsarbeid.

Norway Seafoods har fått saken til 
gjennomlesning. Informasjonsansvarlig 
May-Kristin Vesteng sier at selskapet 
ikke har noen kommentarer til saken.

  Kysten skriker etter mer råstoff:

PØSER FISKEN INN 
PÅ FRYSELAGERET

17.000 barn og unge sier de blir 
mobbet på skolen. Men fylkesmen-
nene som skal passe på at skolene 
tar sakene på alvor, mottok kun 
126 mobbeklager i fjor. 

– Vi mener det er for lavt og at 
det ikke gjenspeiler utfordringene i 
skolen, sier leder for Foreldreutval-
get for grunnopplæringen (FUG), 
Elisabeth Gundersen, til VG. 

Fylkesmennene skal behandle 
klager på skolens håndtering av 
mobbesaker. De siste årene har 
fylkene i gjennomsnitt mottatt 
mindre enn seks klager årlig, viser 
en gjennomgang avisen har gjort. 

Ifølge barneombud Anne 
Lindboe skyldes det at det norske 
klagesystemet for dårlig. 

– Det er ikke kjent at fylkesman-

nen er klageinstans. Skolene vet 
knapt om det, og som forelder skal 
du kjenne systemet ganske godt 
for å vite hva du har krav på. Det er 
for mye å forvente i en tøff 
situasjon, sier hun til avisen.      

I Elevundersøkelsen i fjor svarte 
omtrent 17.000 barn at de blir 
mobbet to til tre ganger i måneden 
eller mer. (ANB – NTB) 

FÅ KLAGER: 
17.000 sier de blir 
mobbet på skolen, 
men få klager på 
skolene.

Fylkesmennene mottok kun 126 mobbeklager i fjor

Mens Hav sktrålerne leverer frossen sk, taper

landanleggene penger på grunn av lite råsto .

Dag etter dag har Norway Seafoods stortrålere -

Kongs ord, Gadus Poseidon, Gadus Neptun og

Gadus Njord - losset fryst sk i Tromsø. Men langs

hele kysten, også i selskapets egne anlegg,

skrikes det etter fersk råsto , skriver Nordlys.

Samtidig sender Norway Seafoods ut

pressemelding om at de taper penger på grunn

av lite sk og håper på bedre arbeidsbetingelser

fra Tveteråsutvalget. «Alt» fryses Selskapets egne

trålere - i Hav sk - håver imidlertid inn store

mengder sk, men den fryses og sendes ut av

landet, og kommer dermed ikke kysten til gode.

Siste måned er det registrert salg av 7-8 ganger

mer frossen sk av torsk, i forhold til fersk torsk -

ifølge statistikkene fra Norges sjømatråd.

Det betyr stadig mindre fersk råsto å kjempe om

for skekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder i Fiskekjøpernes

Forening, irriterer seg grenseløst over dette.

- Når man år lov av myndighetene å bare skumme

øten, så gjør man det. De tapper kysten for råsto

, så skal de konkurrere med oss andre om de å

båtene som er igjen, sier han til Nordlys.

Det ligger dessuten inne et forslag som kan øke

makten til fabrikktrålerne ytterligere:

- Kvotene til fabrikktrålerne er jo opprinnelig i tatt

fra kyst skerne og skulle sikre sysselsetting på

kysten - det var jo hele vitsen med trålere.

Resultatet blir at trålrederiet tjener penger, mens

kysten legges øde.

Ler av rapporten Nylig kom Sintef med en rapport

som beskriver hvilken type teknologi som må

utvikles for at skeindustrien kan gå mot en

fullautomatisert produksjon, med lavere

lønnskostnader.

- Du kan nesten ire deg i hjel av rapporten.

Her har altså ørten forskere lagt en stor rapport som sier

helt selvsagte ting. I tillegg har man ikke tatt med den

potensielle inntektssiden når man diskuterer

lønnsomhet - det er helt håpløst, mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunikasjonssjef i Sintef Fiskeri og

havbruk AS, avviser dette.

- Både inntektssiden og utgiftssiden er tatt med i

lønnsomhetsberegningene.

Det er blant annet sett på hvordan man kan øke

inntekten ved å å bedre utbytte av sken og hvordan man

kan øke andelen bedre betalte produkter, prisen på

råvaren har vi ikke tatt stilling til. Et redusert

bemanningsbehov gir størst utslag på lønnsomheten i

forhold til dagens situasjon, og det er derfor dette som

har ått mest oppmerksomhet, sier hun til Nordlys.
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Enorme prisforskjeller For siste tilgjengelige

rapport fra Norges sjømatråd viser enorme

forskjeller mellom fryst torsk og fersk torsk.

- Prisforskjellen er 7 kroner til fordel for fersk sk.

For fersk let mot frossen let er forskjellen absurd

høy - 35 kroner per kilo, sier Steinar Eliassen.

De siste årene har markedet druknet i torsk etter

at kvotene økte med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid prisene vil øke ytterligere -

fordi kvotene de neste årene nå går ned med

100.000 tonn.

- På sikt vil vi ha så lite torsk at vi kan selge det

som narkotika. Jeg tror prisene vil løfte seg

betydelig. På lang sikt er ikke salg til kinesere

som fryser og tiner opp som er det gode og

betalende markedet, selv om det akkurat nå gir

rask og enkel fortjeneste for tråleierne. Vi har

selv betalt dobbel pris for den beste torsken - og

fortsatt tjent penger. Men det er forferdelig

vanskelig å investere stort i maskiner og

prosessering dersom du står uten råsto , sier han.

Eliassen mener det slett ikke er rart at kystfabrikkene

framstår som ulønnsomme, mens trålerne er

lønnsomme:

- De har skiftet folk som andre skifter skjorte.

Ressursbruken på land blir venstrehåndsarbeid.

Norway Seafoods har ått saken til gjennomlesning.

Informasjonsansvarlig May-Kristin Vesteng sier at

selskapet ikke har noen kommentarer til saken.

Bildetekst: LOSSER FROS SENFISK: Røkketråleren

Gadus Poseidon er en av dem som har losset frossen sk

i Tromsø. Dette bildet er tatt ved kai i Båts ord ved en

tidligere anledning.

© Finnmark Dagblad
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■■■ Enkelte veier her på Vestvåg-
øy er så glatte og sporete når det 
er sånt vær som vi har, at det er 
livsfarlig å kjøre på dem når de 
ikke er strødd, slik som veien fra 
Fygle til Mortsund, og veien ned 
i Haldsvågsvingen. 

■■■ Jeg ringte først til kommu-
nen, som sa det var meningen 
at publikum skulle kontakte de 
forskjellige entreprenørene som 
bestyrte strøing av de forskjelli-
ge veiene. Så jeg måtte kontakte 
de to forskjellige entreprenører 
for disse to veiene og bestille 
strøing hvis min venninne skul-
le tørre å komme seg hjem igjen. 

■■■ Er det virkelig publikums an-
svar å bestille strøing på veiene 
for at det skal være noenlunde 
trygt å kjøre på dem? 

■■■ I så fall burde det settes opp 
skilt til bilister: Advarsel: Sjekk 
om veien er strødd før du fort-
setter!

Å rane ei  
alenemor
Kirsti Bergstø 
Medlem av Stortingets 
arbeids- og sosialkomite, SV

■■■ Jeg spurte arbeidsministe-
ren i Stortingets spørretime 
om hvorfor regjeringa vil fjerne 
alenemødres mulighet for ut-
danning. De vil redusere over-
gangsstønaden fra tre til ett år. 
«Denne regjeringa fjerner ikke et 
godt tiltak, men gjør et godt til-
tak enda bedre» svarte ministe-
ren. Velferdsordninger blir altså 
bedre når de skjæres ned. Less 
is more. Logikken i H og Frp sin 
velferdspolitikk blir stadig mer 
tydelig. 

■■■ Overgangsstønaden er helt 
nødvendig for å takle det den er 
ment som, nemlig en overgang 
i livet. Overgangen fra å være to 
voksne til å bli aleine med barn 
eller overgangen fra å være en til 
å bli mor med ansvar for fler enn 
seg sjøl, kan for mange innebære 
tøffe tider.

■■■ Overgangsstønaden er nød-
vendig for å legge forholdene 
til rette for at barn kan vokse 
opp med en forelder med stabil 
og sjølstendig økonomi, i ste-
det for at det å være aleine med 

Livsfarlige 
veier

barn skal være ei fattigdoms-
felle. Sammenligna med an-
dre land har enslige forsørgere 
svært gode muligheter i Norge. 
Slik ønsker SV at det fortsatt skal 
være.

■■■ Arbeidsminister Eriksson 
(Frp) argumenterer med at «ved 
å kutte fra tre til ett år hjelper vi 
folk raskere tilbake til arbeidsli-
vet». Det er ingen tvil om at du 
må begynne i jobb raskere om 
stønad til utdanning forsvinner. 
Men sannsynligheten for å få en 
fast og full stilling om du verken 
har fullført utdanning eller noe 
særlig arbeidserfaring, er svært 
lav. Det er svært vanskelig å leve 
på støtte fra lånekassa, sjøl med 
foreldretillegg. Aleneforsørgere 
har heller ikke fleksibiliteten til 
å jobbe ved siden av studiene. 
Overgangsstønad over tre år er 
viktig for at aleneforsørgere skal 
kunne skaffe seg utdanning, ar-
beid og en sjølstendig økonomi.

■■■ 95 prosent av alle som mottar 
overgangsstønad er kvinner. De 
fleste samlivsbrudd innebæ-
rer økonomisk risiko, spesielt 
for kvinner. En stønad som gir 
trygghet og forutsigbarhet er 
til stor hjelp, både for å kunne 
ta nødvendig utdanning og for 
å etablere seg på nytt på egen 
hånd.

■■■ Frp feirer et slags 25 årsjubi-
leum i år. For 25 år siden gikk 
Frp-nestor Carl I. Hagen til an-
grep på alenemødre ved å si at 
«Alenemødre som ved uansvar-
lig livsførsel har seg selv å takke 
for at de har kommet i denne si-
tuasjonen, får i dag for mye hjelp 
fra det offentlige. En kvinne som 
for eksempel blir gravid i ung al-
der med flere menn og velger å 
bære fram barna, må selv ta kon-
sekvensene». Nå er Frp i regje-
ring, og fortsetter dette angre-

pet. Forskjellen er at nå har de 
makt til å frata kvinnene penge-
ne – og mulighetene. 

■■■ Regjeringa har sammen med 
KrF og Venstre to valg. Enten 
kan de parkere Frp-uttalelsen 
en gang for alle. Eller la Hagens 
harde utfall fra svunne tider få 
bli gjeldende politikk for lan-
dets aleneforsørgere. Skattelet-
te til de rikeste smaker beskt når 
pengene ranes fra alenemødre.

Fiskeriene 
og distrikts-
utvikling
Bjørnar Sellevold
Næringssjef Andøy kommune

■■■ Sjømatindustriutvalgets ut-
redning (Tveteråsutvalget) for-
teller om hvordan hindringer 
skal ryddes av veien for økt 
lønnsomhet og verdiskaping for 
sjømatindustrien i Norge. 

■■■ Det er i grunnen merkelig at 
staten går i gang med dette ar-
beidet, all den stund eierne av 
den fiskeindustrien jeg kjenner, 
allerede er søkkrike. De er blitt 
rikere år etter år!

■■■ Jeg er for tiden mye mer inter-
essert i praktisk politikk som gir 
rettferdige skatteinntekter fra 
industrieierne og arbeiderne til 
den kommune der fisken lan-
des og bearbeides. Ikke til by- og 
himmelstrøk langt fra Andøya. 
Men jeg lar det ligge nå.

■■■ Det er professorer og andre 
akademikere som står fram med 
et utall av forslag, som vil gi ei-
erne enda mer penger. Ingen tar 
til orde for hvilken fart det vil få 
for bosettingen, eller avfolking, 

:  illustrasjonsfoto: bjørnar larsen

f eks i Nord-Norge, dersom de 
mange tiltak settes ut i livet.

■■■ Dvs – det er en som tydelig, og 
i et forståelig språk, har et inn-
spill, og det er leder i Nordland 
Fylkes Fiskarlag Hilmar Olav Si-
vertsen.

■■■ Han sier at dersom forslage-
ne i Tveteråsutvalget iverkset-
tes, betyr det rasering av norsk 
fiskerinæring. Han mener det 
bør ligge distriktspolitikk i fis-
keriene.

■■■ Forslagene går på å fjerne trå-
lernes leveringsplikt, bearbei-
dingsplikt og aktivitetsplikt.

■■■ Forslagene går også på at Del-
takerloven og Fiskesalgslagslo-
ven skal fjernes.

■■■ Forslagene er konstruert av 
professorer og akademikere som 
har sin lønn fra universitetsmil-
jø, fra NOFIMA, fra SINTEF og 
andre miljø stinn av akademi-
kere. Altså der det store vettet 
skal forefinnes.

■■■ Alle disse er jo forstandige 
mennesker. Jeg kan likevel ikke 
forstå at man ikke skjeler til de 
negative konsekvensene disse 
forslagene kan komme til å bety 
for fiskeridistriktene.

■■■ Det overordnete med all næ-
ringsaktivitet og politikk vi 
bedriver skal, så vidt jeg har 
forstått, bidra til bosetting og 
sikring av suverenitet her nord. 
Vil Tveteråsutvalgets forslag til 
tiltak bidra til dette?

■■■ Leder Hilmar Olav Sivertsen 
gir et godt råd: «Meld deg inn i 
Norges Fiskarlag og vær med på 
diskusjonen». En landkrabbe 
som jeg er blitt medlem i år. Nå 
bidrar jeg. Noen er enige, mens 
enkelte makthavere vil nok riste 
på hodet.

■■■ På nytt minnes jeg min gode 
bekjent, humorist og professor 
i fliring Arthur Arntzen sine ord: 
«Det er viktig at det lille vettet 
styrer det store vettet.»

■■■ Vi må ikke knekke kystsam-
funnene. Vi må få en distrikts-
politikk som bidrar til å styrke 
bosettingen. Hvordan fiskeriene 
innrettes, må i sterkere grad ha 
bosettingsperspektivet i synet. 
Nå for tiden flommer nyhetsbil-
det over av gode export-tall. 

■■■ Det gode liv kan så absolutt 
leves i Distrikts-Norge!

■■■ Men for oss, som bor som 
nabo til verdens rikeste fiskefelt, 
må fiskeripolitikken bidra til 
optimisme og synlige bedrifts-
etableringer og arbeidsplasser å 
være stolt av.

Voksnes  
ansvar
Torbjørn Røe Isaksen
kunnskapsminister

■■■ Skal vi gjøre noe med de høye 
mobbetallene, må vi ha åpen-
het rundt hvilke skoler som sli-
ter mest.

■■■ De aller fleste barn liker seg i 
barnehage og skole, men det er 
fortsatt altfor mange som opp-
lever mobbing. Det er alle forel-
dres mareritt: at deres barn skal 
plages og utsettes for fysisk og 
psykiske mobbing. Man kan få 
vondt i magen bare av å tenke 
på det, og oppslag om hva slike 
krenkelser kan føre til vekker 
sterke følelser.  

■■■ Åpenhet rundt hvilke skoler 
som har problemer er en del av 
løsningen. Utdanningsdirekto-
ratet har laget en liste over sko-
ler som har slitt med mobbepro-
blemer, og som trenger ekstra 
hjelp for å få gjøre noe med læ-
ringsmiljøet. Det er bra – elever 
klarer ikke lære stort dersom de 
sitter med frykt i magen for hva 
som kan skje i friminuttet eller 
på skoleveien, og det er viktig at 
de skolene som sliter mest med 
dette får ekstra oppfølging. 

■■■ Skolene på lista jobber hardt 
for å få gjort noe med lærings-
miljøet og røsket opp i proble-
mene, og det har vært mange 
positive oppslag om skoler som 
har greid å snu utviklingen. 

■■■ Som kunnskapsminister har 
jeg snakket med mange som 
har opplevd mobbing. Det som 
kjennetegner deres opplevelse 
er to ting: De føler at de ikke bli 
trodd når de forteller om mob-
bingen til voksne, og at de ikke 
når fram. På tross av kampanjer 
og tiltak de siste 30 årene, er det 
tankevekkende at vi ikke har 
kommet lenger. 

■■■ Her har vi voksne et spesi-
elt ansvar for å bry oss og gjøre 
mer. For det er tydelige voksen-
personer i skole og barnehage 
som forstår hva mobbing hand-
ler om, som aktivt griper inn nå 
de ser det og som arbeider sys-
tematisk og langsiktig for å nå 
resultater som gir effekt. 

■■■ Vi foreldre har et ansvar for å 
gjøre noe og si ifra når vi ser at 
barn utestenges, vi må snakke 
med barna våre om dette, og vi 
må bry oss. Slik kan vi bidra til 
å gjøre en innsats for å nå målet 
om en nullvisjon i norske barne-
hager og skoler.  

 Sjømatindustriutvalgets utredning

(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan hindringer

skal ryddes av veien for økt lønnsomhet og

verdiskaping for sjømatindustrien i Norge.

 Det er i grunnen merkelig at staten går i gang

med dette arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

 Jeg er for tiden mye mer interessert i praktisk

politikk som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommune der

fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya.

Men jeg lar det ligge nå.

 Det er professorer og andre akademikere som

står fram med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolking, f eks i Nord-Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet.

 Dvs - det er en som tydelig, og i et forståelig

språk, har et innspill, og det er leder i Nordland

Fylkes Fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

 Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring. Han mener det bør ligge

distriktspolitikk i fiskeriene.

 Forslagene går på å fjerne trålernes

leveringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitetsplikt.

 Forslagene går også på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal fjernes.

 Forslagene er konstruert av professorer og

akademikere som har sin lønn fra

universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og

andre miljø stinn av akademikere. Altså der det

store vettet skal forefinnes.

 Alle disse er jo forstandige mennesker. Jeg kan

likevel ikke forstå at man ikke skjeler til de

negative konsekvensene disse forslagene kan komme til

å bety for fiskeridistriktene.

 Det overordnete med all næringsaktivitet og politikk vi

bedriver skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bosetting

og sikring av suverenitet her nord. Vil Tveteråsutvalgets

forslag til tiltak bidra til dette?

 Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt råd: «Meld deg

inn i Norges Fiskarlag og vær med på diskusjonen». En

landkrabbe som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg.

Noen er enige, mens enkelte makthavere vil nok riste på

hodet.

 På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring Arthur Arntzen sine ord: «Det er viktig

at det lille vettet styrer det store vettet. »

 Vi må ikke knekke kystsamfunnene. Vi må få en

distriktspolitikk som bidrar til å styrke bosettingen.

Hvordan fiskeriene innrettes, må i sterkere grad ha

bosettingsperspektivet i synet.
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Nå for tiden flommer nyhetsbildet over av gode

exporttall.

 Det gode liv kan så absolutt leves i Distrikts-

Norge!

 Men for oss, som bor som nabo til verdens

rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken bidra til

optimisme og synlige bedriftsetableringer og

arbeidsplasser å være stolt av.

© Lofotposten
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Rekordhøy torskeeksport
Lofotposten. Publisert på nett 09.11.2014 14:02. Profil: Diverse, Klippfisk.
Kai Nikolaisen.

Norge eksporterte torsk, sei og hyse for nær 1,2

milliarder kroner i oktober. Det er en økning på

358 millioner kroner, eller 43 prosent,

sammenlignet med oktober i fjor. Hittil i år er det

eksportert torsk, sei og hyse for 8,7 milliarder

kroner.

Det er en økning på 1,3 milliarder kroner, eller

18 prosent, sammenlignet med samme periode i

fjor. Det opplyser Norges Sjømatråd. -Målt i volum

gikk eksporten av torsk, sei og hyse opp med 14

prosent eller 4 403 tonn fra oktober i fjor. Det er

særlig eksport av torsk som står for økningen, da

i form av fryst hel og klippfisk. Verdien av norsk

klippfiskeksport kom på 508 millioner kroner i

oktober. Sammenlignet med samme måned i fjor

er det en økning på 163 millioner kroner eller 47

prosent. Det ble eksportert 12 436 tonn

klippfisk, som er 20 prosent mer enn for oktober

i fjor, heter det i pressemeldingen fra

sjømatrådet.

Klippfiskøkning

Norge eksporterte klippfisk av torsk for 301

millioner kroner i oktober, en økning på 109

millioner kroner fra oktober i fjor. Prisen øker

med 21 prosent, eller 8,14 kroner per kilo, i

samme periode til 46,44 kroner per kilo. Verdien

av klippfisk av sei kom på 157 millioner kroner,

som er 32 prosent mer enn for tilsvarende

måned i fjor. Prisen øker samtidig med 24

prosent til 34,06 kroner per kilo. - Målt i volum er

dette tidenes oktober måned for klippfisk til

Portugal. Vi ser at supermarkedkjedene nå øker

innkjøpet slik at de kan tilby tilstrekkelig med

klippfisk når julesalget starter. Fortsetter denne

trenden ligger det an til eksportrekord for året

under ett, sier Christian Nordahl, Fiskeriutsending

i Portugal hos Norges sjømatråd i

pressemeldingen.Portugal er det største

markedet for klippfisk i oktober, med 202

millioner kroner. Målt i volum er det en økning på

76 prosent. Norge eksporterte klippfisk for 114

millioner kroner til Brasil i samme periode.
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Vekst for saltfisk

Eksporten av saltfisk, hel og filet, kom på totalt

73 millioner kroner i oktober. Verdien økte med

20 millioner kroner eller 37 prosent fra oktober i

fjor. Eksportert volum endte på 2 212 tonn, som

er en økning på 314 tonn. Prisen økte med 18

prosent. Portugal var det største markedet for

saltfisk i oktober, med 29 millioner kroner. Dette

er en økning på 7 millioner kroner fra oktober i

fjor. Hellas, vårt nest største marked for saltfisk i

oktober, økte med 6 millioner kroner til 12

millioner kroner. Målt i volum er det en økning på

174 tonn eller 95 prosent, heter det fra

sjømatrådet.

Stor økning på fryst fisk

Eksporten av fryst torsk, sei og hyse kom på

totalt 421 millioner kroner i oktober, en økning

på 129 millioner kroner eller 44 prosent

sammenlignet med samme måned i fjor. Største

mottaker av fryst torskefisk i oktober er Kina.

Eksporten økte med 87 millioner kroner eller 78

prosent fra oktober i fjor.

Verdien av eksporten av fryst filet økte med 28 millioner

kroner til 70 millioner kroner. Fryst hel torsk, sei og hyse

øker med 101 millioner til totalt 351 millioner kroner.

Mer fersk fisk

Verdien av fersk torsk, sei og hyse fra fiskeri kom på

117 millioner kroner i oktober, en økning på 42,6

millioner kroner eller 57 prosent sammenlignet med

oktober i fjor.

Eksporten av ferske filetprodukter fra torsk, sei og hyse

kom på 40 millioner kroner, en økning på 20 millioner

kroner, eller 95 prosent, i forhold til samme periode i

fjor.

Fersk hel torsk økte i volum fra 1 177 tonn til 1 526

tonn, opp 30 prosent fra oktober i fjor. Målt i verdi er det

en økning på 15 millioner kroner eller 54 prosent.

Gjennomsnittsprisen økte med 19 prosent til 27,94

kroner per kilo.

© Lofotposten

Se webartikkelen på http://ret.nu/ESBl8yfQ
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Her pøser Røkkes stortrålere inn fisk på fryselager i Tromsø - mens

kysten skriker etter fersk fisk
Nord24. Publisert på nett 08.11.2014 20:47. Profil: Konkurrenter, SINTEF.
Rune Endresen.

Samtidig sender de ut pressemelding om at egne

landanlegg taper penger på grunn av lite fisk

Fotokollasje.

Foto: Privat/Nordlys/Stian Lysberg Solum,

Scanpix/Tom Benjaminsen

Dag etter dag har Norway Seafoods stortrålere -

Kongsfjord, Gadus Poseidon, Gadus Neptun og

Gadus Njord - losset fryst fisk i Tromsø. Men

langs hele kysten - også i selskapets egne anlegg

- skrikes det etter fersk råstoff.

Samtidig sender Norway Seafoods ut

pressemelding om at de taper penger på grunn

av lite fisk og håper på bedre arbeidsbetingelser

fra Tveterås-utvalget.

Alt fryses

Selskapets egne trålere - i Havfisk - håver

imidlertid inn store mengder fisk- men den fryses

og sendes ut av landet - og kommer dermed ikke

kysten til gode.

Siste måned er det registrert salg av 7-8 ganger

mer frossen fisk av torsk, i forhold til fersk torsk -

ifølge statistikkene fra Norges sjømatråd.

Det betyr stadig mindre fersk råstoff å kjempe

om for fiskekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder i Fiskekjøpernes

Forening, irriterer seg grenseløst over dette.

- Når man får lov av myndighetene å bare

skumme fløten, så gjør man det. De tapper

kysten for råstoff, så skal de konkurrere med oss

andre om de få båtene som er igjen.

Det ligger dessuten inne et forslag som kan øke

makten til fabrikktrålerne ytterligere:

- Kvotene til fabrikktrålerne er jo opprinnelig i tatt

fra kystfiskerne og skulle sikre sysselsetting på

kysten - det var jo hele vitsen med trålere.

Resultatet blir at trålrederiet tjener penger, mens
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kysten legges øde.

- Du kan nesten flire deg ihjel

Nylig kom Sintef med en rapport som beskriver

hvilken type teknologi som må utvikles for at

fiskeindustrien kan gå mot en fullautomatisert

produksjon, med lavere lønnskostnader.

- Du kan nesten flire deg i hjel av rapporten. Her

har altså ørten forskere lagt en stor rapport som

sier helt selvsagte ting. I tillegg har man ikke tatt

med den potensielle inntektssiden når man

diskuterer lønnsomhet - det er helt håpløst,

mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunikasjonssjef i SINTEF

Fiskeri og havbruk AS, avviser dette.

- Både inntektssiden og utgiftssiden er tatt med i

lønnsomhetsberegningene. Det er blant annet

sett på hvordan man kan øke inntekten ved å få

bedre utbytte av fisken og hvordan man kan øke

andelen bedre betalte produkter, prisen på

råvaren har vi ikke tatt stilling til. Et redusert

bemanningsbehov gir størst utslag på

lønnsomheten i forhold til dagens situasjon, og

det er derfor dette som har fått mest

oppmerksomhet, sier hun.

Enorme prisforskjeller

For siste tilgjengelige rapport fra Norges

sjømatråd viser enorme forskjeller mellom fryst

torsk og fersk torsk.

- Prisforskjellen er 7 kroner til fordel for fersk fisk.

For fersk filet mot frossen filet er forskjellen

absurd høy - 35 kroner per kilo, sier Eliassen.

- Kan selge det som narkotika

De siste årene har markedet druknet i torsk etter at

kvotene økte med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid prisene vil øke ytterligere - fordi

kvotene de neste årene nå går ned med 100.000 tonn.

- På sikt vil vi ha så lite torsk at vi kan selge det som

narkotika. Jeg tror prisene vil løfte seg betydelig. På lang

sikt er ikke salg til kinesere som fryser og tiner opp som

er det gode og betalende markedet, selv om det akkurat

nå gir rask og enkel fortjeneste for trål-eierne. Vi har selv

betalt dobbel pris for den beste torsken - og fortsatt tjent

penger. Men det er forferdelig vanskelig å investere stort

i maskiner og prosessering dersom du står uten råstoff.

Eliassen mener det slett ikke er rart at kystfabrikkene

fremstår som ulønnsomme, mens trålerne er

lønnsomme:

- De har skiftet folk som andre skifter skjorte.

Ressursbruken på land blir venstrehåndsarbeid.

Norway Seafoods har fått saken til gjennomlesning.

Informasjonsansvarlig May-Kristin Vesteng sier at

selskapet ikke har noen kommentarer til saken.

LOSSER FROSSENFISK: Røkke-tråleren losser

frossenfisk i Tromsø. Foto: Privat og Stian Lysberg

Solum, Scanpix

© Nord24

Se webartikkelen på http://ret.nu/2boMuMGA
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– Fjordlinjene er viktig for fisken
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 08.11.2014. Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet.
Mareno Leonhardsen. Side: 14.

14 Nyheter Bladet Vesterålen Lør 8. november 2014

Buss- og drosjesjåførar må ha budd fire år i Noreg
Dei som kjem frå land utanfor
EØS må ha budd fire år i Noreg
før dei kan få kjøresetel og lov
til å føre buss eller drosje. Det-
te går fram av forslaget til en-
dringar i yrkestransportlova
som vart lagt fram i statsråd
fredag.
– Alle som nyttar drosje eller

buss skal vere trygge på at poli-

tiet har vurdert vandelen til sjå-
føren. Sjåføren må vere skikka
til å ha det ansvaret som yrket
inneber. Det er særleg skule-
born og passasjerar med funk-
sjonshemmingar som er sår-
bare i denne samanheng, seier
samferdselsminister Ketil Sol-
vik-Olsen.
For å drive løyvepliktig per-

sontransport må sjåføren i til-
legg til førarkort ha kjøresetel
frå politiet. For å få kjøresetel
må vedkomande mellom anna
ha ein vandel som ikkje gjer
han uskikka.
Vandelsvurderinga blir gjort

på grunnlag av opplysningar i
det norske strafferegisteret. Ut-
lendingar som kjem til Noreg

må ha budd lenge nok her til at
norsk politi kan vurdere vande-
len deira.
Kravet om  butid før dei kan

få kjøresetel vert no sett til fire
år i forslaget. Krav om slik bu-
tid gjeld ikkje for EØS-borgarar
som legg fram politiattest frå
heimstaten sin.
Lovendringa har bakgrunn i

den nye politiregisterlova, som
set vilkår om at krav om butid
for vandelvurdering må ha hei-
mel i lov. Endringa inneber at
kravet til butid vert senka med
eitt år samanlikna med den tid-
legare forvaltingspraksisen på
området. (Pressemelding)

– Fjordlinjene er viktig for fisken
BERGEN: Mens effekten
av Henningsværboksen
trekkes i tvil, slår havfor-
sker Kjell Nedreaas fast
at fjordlinjene gjør nytte
for flere bestander enn
kysttorsken. Nå tar Ned-
reaas til orde for å regu-
lere med fjordlinjer på
flere deler av kysten.

MA R E N O L E O N H A R D S E N
m a r e n o @ b l v . n o

Fjordlinjer er et hensiktsmes-
sig reguleringsverktøy for hele
kysten, skriver Kjell Nedreaas i
en kronikk i FiskeribladetFis-
karen.

Fordel for flere
– Fjordlinjene, som beskytter
fjordtorsken fra for høy beskat-
ning, er også positivt for flere
andre bestander: Sild, kystbris-
ling, brosme, kveite og sei er

blant bestandene som på ulikt
vis drar fordel av beskyttelsen
fra fjordlinjene.
Fjordlinjene ble opprettet

for ti år sidenfor å verne kyst-
torsken nord for 62 grader
nord. Fjordlinjene markerer
hvor nært kysten fartøy over 15
meter kan fiske etter torsk. 
Havforskningsinstituttet

mente størrelsesgrensen burde
settes til 11 meter for å få en
raskere gjenoppbygging av
kysttorsken, og da særlig fjord-
torsken.

Større flåte
Havforskningsinstituttet fryk-
ter for stort fiskepress ersom
en ubegrenset flåte fartøy med
større maskinkraft og større
redskap får fiske i sårbare fjor-
dområder på arter som ikke er
kvoteregulert. Instituttet fore-
slår derfor at adgangen til å fis-
ke innenfor fjordlinjene styres

av antall fartøy, lengden på fart-
øyet, redskapsmengde og -stør-
relse.

Berge bestander
For sild, lange, brosme, blå-
lange og vanlig uer skiller ikke
dagens kvotesystem mellom
store havressurser og mye mer
begrensede og ukjente fjordpo-
pulasjoner. 
– Uten spesielle regulering-

er, risikerer vi at disse fjordbe-
standene fiskes helt ned. Fjord-
linjer blir derfor et nyttig verk-
tøy for å kunne skille mellom
ønsket fiskeinnsats i fjordene
og områdene utenfor, hvor man
oftest har mer kunnskap om
ressursene.

Skjerme småfisk
Fjordlinjene kan også begrense
beskatningen av småfisk som
vokser opp i fjordene. Årlig de-

les det ut kvoter på seibestan-
den. Det er dokumentert at
forekomstene av sei i fjordene,
langs kysten og ute i havet er
en og samme bestand. Dermed
er vern av yngel og ungfisk som
vokser opp inne i fjordene og
langs kysten den eneste biolo-

giske grunnen for å ha ulik for-
valtning og regulering av sei i
fjordene, langs kysten og ute i
havet. Dette kan også oppnås
ved bruk av selektive redska-
per, sier Nedreaas blant annet i
sin kronikk.

Norlab inn i Eurofins
Norlab AS er blitt en del av Eu-
rofins-gruppen, og det nye nav-
net på Vesterålens laborato-
rium er Eurofins Norlab AS, går
det fram av ei pressemelding
fra selskapene.
Eurofins i Norge består av

Eurofins Food & Agro Testing
Norway AS og Eurofins Envi-
ronment Testing Norway AS og
har laboratorier i Moss, Kris-
tiansand, Klepp, Bergen, Åle-
sund og Trondheim. 
– Eurofins er landets le-

dende laboratorium og utfører
alle typer laboratorietester for
næringsmiddelindustrien, hav-
bruksindustrien, fôr-industrien,
landbruk, offshoreindustrien,

offentlige myndigheter og kom-
muner, heter det i pressemel-
dinga.
Eurofins Norlab AS er lokali-

sert på Sortland og tilbyr
mikrobiologiske og kjemiske
analyser, skreddersydde kon-
sulenttjenester, prøvetakings-
planer og nå et enda bredere til-
bud av analyser og tjenester.

Voksende marked
– Vi har lenge ønsket oss en
etablering i nord, og oppkjøpet
av Norlab er i tråd med Euro-
fins sin langsiktige vekststrate-
gi. Vi ser et voksende marked i
havbrukssektoren og relaterte

næringer, og ser mange mulig-
heter. Norlab har et bredt lokalt
analysetilbud og tette regionale
kunderelasjoner. De har dykti-
ge medarbeidere og gir oss økt
geografisk tilstedeværelse og
tettere tilknytning til markedet
i de nordligste fylker, sier adm.
dir. Jon Røed i Eurofins Food.
– Med Eurofins som eiere

har vi nå mulighet til å tilby et
enda bredere spekter av analy-
ser og tjenester, sier daglig le-
der Beate Angell i Eurofins
Norlab AS.

Nord-Norge
Sammen med Eurofins vil Eu-

rofins Norlab videre fremover
utvikle og tilby nye kvalitets-
analyser som vil gi et bredt og
konkurransedyktig tjenestetil-
bud for markedet i Nord-Norge.
Som en del av Eurofins sitt

nettverk vil Eurofins Norlab
kunne tilby lokale analyser og
tjenester, avanserte kjemiske
analyser innen næringsdeklara-
sjoner, vann/jord, miljøgifter,
DNA-analyser og nye typer
mikrobiologiske analyser som
ESBL/ MRSA-påvisning og gen -
identifisering av bakterieisola-
ter, heter det til slutt i presse-
meldinga.

Millioner for å løse kreftgåten
SORTLAND: Biologi-pro-
fessor Terje Johansen fra
Sortland er blant dem
som har fått millionbeløp
til kreftforskning ved
Universitetet i Tromsø.  
MA R E N O L E O N H A R D S E N
m a r e n o @ b l v . n o

Terje Johansen driver grunn-
forskning på celler, og studerer
hvordan celler i kroppen reage-
rer på skader som kan føre til
kreft. Johansen fikk tildelt nes-
ten 2,1 millioner kroner av
Kreftforeningen, og er klar på
at pengene betyr mye for fram-
tida for prosjektet hans. Dette
skriver iTromsø, og forteller at

tre prosjekt i Tromsø fikk til-
sammen nesten 5 millioner.

Får gjort mer
– Nå får vi gjennomført flere og
større eksperimenter for finne
ut mer om hvordan cellene be-
arbeider skader. Med dette kan
vi lønne en dyktig ingeniør til
hjelp i tre år fremover.
Johansen roser Kreftfor-

eningens ordning med årlig til-
deling av forskningsmidler og
forteller at han har klokkertro
på at kreftgåten kan løses
gjennom forskning.
– Forskere over hele landet

arbeider hver dag for å komme
nærmere en løsning på kreftgå-

ten. Men penger vokser ikke på
trær. Dette er ikke første gang
vi har fått viktig støtte av Kreft-
foreningen, og jeg håper det
ikke blir siste, sier Johansen til
ITromsø.
Tre ulike forskningsprosjekt

ved Universitetet i Tromsø fikk
til sammen 4,9 millioner kroner
i støtte.  Totalt fordelte Kreft-
foreningen 173 millioner kro-
ner til 109 prosjekter for å løse
kreftgåten, kommet inn som
store og små bidrag til kreftsa-
ka.
– Bare de beste prosjektene

blant søkerne blir tildelt midler,
og de som mottar støtte fra oss
fortjener virkelig et klapp på
skuldra. Bare prosjekt som  er

gode nok til å bringe oss nær-
mere et svar på kreftgåta får
midler, sier generalsekretær i
Kreftforeningen Anne Lise
Ryel.

Små og store bidrag
Pengene som deles ut av for-
eningen er et resultat av små og
store bidrag og skiller seg iføl-
ge generalsekretæren ut fra an-
dre sponsorer.
Det finnes mange eksempler

på barn, unge og voksne som
har samlet inn masse penger på
kreative måter og som har hatt
et oppriktig ønske om å skape
en fremtid uten kreft for andre,
legger Anne Lise Ryel til.

Havfiskebåt fra Tromsø i fiske ved Skjervøyan. (Foto: Mareno
Leonhardsen)

– Med Eurofins som eiere har
vi nå mulighet til å tilby et
enda bredere spekter av analy-
ser og tjenester, sier daglig le-
der Beate Angell i Eurofins
Norlab AS.

Terje Johansen.
(Pressefoto, UiT)

BERGEN:Mens effekten av Henningsværboksen

trekkes i tvil, slår havforsker Kjell Nedreaas fast

at fjordlinjene gjør nytte for flere bestander enn

kysttorsken.

Nå tar Nedreaas til orde for å regulere med

fjordlinjer på flere deler av kysten.

Fjordlinjer er et hensiktsmessig

reguleringsverktøy for hele kysten, skriver Kjell

Nedreaas i en kronikk i FiskeribladetFiskaren.

Fordel for flere - Fjordlinjene, som beskytter

fjordtorsken fra for høy beskatning, er også

positivt for flere andre bestander: Sild,

kystbrisling, brosme, kveite og sei er

blant bestandene som på ulikt vis drar fordel av

beskyttelsen fra fjordlinjene.

Fjordlinjene ble opprettet for ti år sidenfor å verne

kysttorsken nord for 62 grader nord. Fjordlinjene

markerer hvor nært kysten fartøy over 15 meter

kan fiske etter torsk.

Havforskningsinstituttet mente størrelsesgrensen

burde settes til 11 meter for å få en raskere

gjenoppbygging av kysttorsken, og da særlig

fjordtorsken.

Større flåte Havforskningsinstituttet frykter for

stort fiskepress ersom en ubegrenset flåte fartøy

med større maskinkraft og større redskap får

fiske i sårbare fjordområder på arter som ikke er

kvoteregulert. Instituttet foreslår derfor at

adgangen til å fiske innenfor fjordlinjene styres

av antall fartøy, lengden på fartøyet,

redskapsmengde og -størrelse.

Berge bestander For sild, lange, brosme,

blålange og vanlig uer skiller ikke dagens

kvotesystem mellom store havressurser og mye

mer begrensede og ukjente fjordpopulasjoner.

- Uten spesielle reguleringer, risikerer vi at disse

fjordbestandene fiskes helt ned. Fjordlinjer blir

derfor et nyttig verktøy for å kunne skille mellom

ønsket fiskeinnsats i fjordene og områdene utenfor, hvor

man oftest har mer kunnskap om ressursene.

Skjerme småfisk Fjordlinjene kan også begrense

beskatningen av småfisk som vokser opp i fjordene.

Årlig deles

deles det ut kvoter på seibestanden.

Det er dokumentert at forekomstene av sei i fjordene,

langs kysten og ute i havet er en og samme bestand.

Dermed er vern av yngel og ungfisk som vokser opp inne

i fjordene og langs kysten den eneste biologiske

biologiske grunnen for å ha ulik forvaltning og regulering

av sei i fjordene, langs kysten og ute i havet. Dette kan

også oppnås ved bruk av selektive redskaper, sier

Nedreaas blant annet i sin kronikk.

Bildetekst: Havfiskebåt fra Tromsø i fiske ved

Skjervøyan.
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Sjømatindustriutvalgets
Harstad Tidende HTG. Publisert på trykk 08.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørnar Sellevold|Næringssjef Andøy kommune. Side: 12.

12 Harstad Tidende Lørdag 8. november 2014

helg Telefon: 77 01 80 00
E-post: redaksjonen@ht.no

SMS til: HT TIPS til 2399

Også i år har 9.klasse 
ved Ibestad ungdoms-
skole, jobbet med 
prosjektet «Ut på 
havet». 

IBESTAD: Under prosjektet 
som varer et par uker, får elev-
ene kjennskap til nærmiljøet 
og næringa knyttet til kysten 
og havet. 

Bedriftsbesøk
De startet med å besøke vis-
ningssenteret, Arctic Aqua på 
Andørja, som er Norges nord-
ligste visningssenter i Troms. 
Her fikk de informasjon om 
lakseoppdrett og hvordan det-
te foregår. Elevene fikk også 

dra ut og besøke oppdrettsan-
leggene. Her fikk de se hvor-
dan jobben med laksen fore-
går, som blant annet foring og 
overvåking av laksen. 

Breivollmarine fikk også 
besøk av elevene. Her fikk de 
sett på det videre arbeid med 
laksen etter at den var tatt ut 
av merdene.

Håvet i land
I løpet av de to ukene de jobbet 
med prosjektet, fikk elevene 
være med to lokale fiskere ut 
for å fiske. Der fikk de håvet i 
land flere forskjellige fiskear-
ter. Her fikk de også prøvd seg 
på både sløying og filetering av 
fisken.

Fisken ble så tatt med tilba-
ke til skolen, hvor de fikk lagd 

både fiskesuppe og andre gode 
retter. De prøvde seg også på 
dissekering av fisken. 

Fiskesuppe
En av dagene brukte de i fjæra, 
hvor de studerte både dyre og 
plantelivet der. Det de fant i 
fjæra, ble tatt med til Newton-
rommet i Harstad, og studert 
nærmere der. Under turen i 
fjæra ble det også kokt fiske-
suppe ute på bål.

Elevene syns det har vært et 
spennende prosjekt, hvor de 
har lært mye nytt. Det mest 
spennende var nok å få prøve 
overlevingsdraktene og å kjø-
re rib-båtene. 

Beate Kiil Karlsen
redaksjonen@ht.no -

Elever lærer om havet
VENTING: Litt venting før de kunne dra ut med båten. Ute på havet håvet de i land flere forskjellige fiskearter.      Alle foto: Ibestad ungdomsskole

GOD SMAK?: Miriam Kristiansen og Tonje Jensen smakte på 
fiskeforet.

NEWTON: Thor Are Johnsen og Miriam Kristiansen studerte fiske-
deler under mikroskop på Newtonrommet i Harstad.

SPENNENDE: Elevene syntes det var spennende å prøve flytedrak-
tene.

FISKETUR: Elevene fikk vært med lokale fiskere ut på havet. Her 
er de sammen med Oddbjørn Frantzen.

utredning (Tveteråsutvalget) forteller om hvordan

hindringer skal ryddes av veien for økt

lønnsomhet og verdiskaping for sjømatindustrien

i Norge.En til lørdag og meninger til mandag

Det er i grunnen merkelig at staten går i gang

med dette arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

Jeg er for tiden mye mer interessert i praktisk

politikk som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommune der

fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya. Men jeg lar det

ligge nå.

Det er professorer og andre akademikere som

står frem med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolking, f eks i Nord Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet.

Dvs - det er en som tydelig, og i et forståelig

språk, har et innspill, og det er leder i Nordland

fylkes fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring. Han mener det bør ligge

distriktspolitikk i fiskeriene.

Forslagene går på å fjerne trålernes

leveringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitetsplikt.

Forslagene går også på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal fjernes.

Forslagene er konstruert av professorer og

akademikere som har sin lønn fra

universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og

andre miljø stinn av akademikere. Altså der det

store vettet skal forefinnes.

Alle disse er jo forstandige mennesker. Jeg kan

likevel ikke forstå at man ikke skjeler til de negative

konsekvensene disse forslagene kan komme til å bety

for fiskeri-distriktene.

Det overordnede med all næringsaktivitet og politikk vi

bedriver skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bosetting

og sikring av suverenitet her nord. Vil Tveteråsutvalgets

forslag til tiltak bidra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt råd: «Meld deg

inn i Norges Fiskarlag og vær med på diskusjonen». En

landkrabbe som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg.

Noen er enige, mens enkelte makthavere vil nok riste på

hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring Arthur Arntsen sine ord: «Det er viktig

at det lille vettet styrer det store vettet.»

Vi må ikke knekke kystsamfunnene. Vi må få en

distriktspolitikk som bidrar til å styrke bosettingen.
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Hvordan fiskeriene innrettes, må i sterkere grad

ha bosettingsperspektivet i synet. Nå for tiden

flommer nyhetsbildet over av gode export-tall.

Det gode liv kan så absolutt leves i

distriktsNorge!

Men for oss, som bor som nabo til verdens

rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken bidra til

optimisme og synlige bedriftsetableringer og

arbeidsplasser å være stolt av.

© Harstad Tidende
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LOSSER FROSSENFISK: Røkke-tråleren losser frossen� sk i Tromsø.  FOTO: PRIVAT 

Samtidig sender de ut 
pressemelding om at 
egne landanlegg 
taper penger på grunn 
av lite � sk…

Dag etter dag har Norway Sea-
foods stortrålere – Kongs� ord, 
Gadus Poseidon, Gadus Neptun 
og Gadus Njord  - losset fryst 
� sk i Tromsø. Men langs hele 
kysten – også i selskapets egne 
anlegg - skrikes  det etter fersk 
råsto� .

Samtidig sender Norway Sea-
foods ut pressemelding om at 
de taper penger på grunn av lite 
� sk og håper på bedre arbeids-
betingelser fra Tveterås-utval-
get.

«Alt» fryses
Selskapets egne trålere – i Hav-

� sk – håver imidlertid inn store 
mengder � sk-  men den fryses 
og  sendes ut av landet – og 
kommer dermed ikke kysten til 
gode.

Siste måned er det registrert 
salg av 7-8 ganger mer frossen 
� sk av torsk, i forhold til fersk 
torsk – ifølge statistikkene fra 
Norges sjømatråd.

Det betyr stadig mindre 
fersk råsto�  å kjempe om for 
� skekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder i 
Fiskekjøpernes Forening, irrite-
rer seg grenseløst over dette.

- Når man får lov av myndig-
hetene å bare skumme � øten, 
så gjør man det.  De tapper kys-
ten for råsto� , så skal de kon-
kurrere med oss andre om de få 
båtene som er igjen.

Det ligger dessuten inne et 
forslag som kan øke makten til 
fabrikktrålerne ytterligere:

– Kvotene til fabrikktrålerne 
er jo opprinnelig i tatt fra kyst-
� skerne og skulle sikre syssel-
setting på kysten – det var jo 
hele vitsen med trålere. Resul-

tatet blir at trålrederiet tjener 
penger, mens kysten legges 
øde. 

- Du kan nesten
 flire deg ihjel
Nylig kom Sintef med en rap-
port som beskriver hvilken 
type teknologi som må utvikles 
for at � skeindustrien kan gå 
mot en fullautomatisert pro-
duksjon, med lavere lønnskost-
nader.

– Du kan nesten � ire deg i hjel 
av rapporten. Her har altså ør-
ten forskere lagt en stor rapport 
som sier helt selvsagte ting. I 
tillegg har man ikke tatt med 
den potensielle inntektssiden 
når man diskuterer lønnsom-
het – det er helt håpløst, mener 
Eliassen.

Karoline Ski, kommunika-
sjonssjef i SINTEF Fiskeri og 
havbruk AS, avviser dette.

- Både inntektssiden og ut-
giftssiden er tatt med i lønn-
somhetsberegningene. Det er 
blant annet sett på hvordan 
man kan øke inntekten ved å få 

bedre utbytte av � sken og hvor-
dan man kan øke andelen bedre 
betalte produkter, prisen på rå-
varen har vi ikke tatt stilling til. 
Et redusert bemanningsbehov 
gir størst utslag på lønnsomhe-
ten i forhold til dagens situa-
sjon, og det er derfor dette som 
har fått mest oppmerksomhet, 
sier hun.

 Enorme prisforskjeller
For siste tilgjengelige rapport 
fra Norges sjømatråd viser 
enorme forskjeller mellom 
fryst torsk og fersk torsk.

- Prisforskjellen er 7 kroner til 
fordel for fersk � sk. For fersk � -
let mot frossen � let er forskjel-
len absurd høy – 35 kroner per 
kilo, sier Eliassen.

 – Kan selge det
som narkotika
De siste årene har markedet 
druknet i torsk etter at kvotene 
økte med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid prise-
ne vil øke ytterligere – fordi 
kvotene de neste årene nå går 

ned med 100.000 tonn.
– På sikt vil vi ha så lite torsk 

at vi kan selge det som narkoti-
ka. Jeg tror prisene vil løfte seg 
betydelig. På lang sikt er ikke 
salg til kinesere som fryser og 
tiner opp som er det gode og be-
talende markedet, selv om det 
akkurat nå gir rask og enkel for-
tjeneste for trål-eierne.  Vi har 
selv betalt dobbel pris for den 
beste torsken – og fortsatt tjent 
penger.  Men det er forferdelig 
vanskelig å investere stort i 
maskiner og prosessering der-
som du står uten råsto� .

Eliassen mener det slett ikke 
er rart at kystfabrikkene frem-
står som ulønnsomme, mens 
trålerne er lønnsomme:

– De har skiftet folk som an-
dre skifter skjorte. Ressursbru-
ken på land blir venstrehånds-
arbeid.

Norway Seafoods har fått sa-
ken til gjennomlesning. Infor-
masjonsansvarlig May-Kristin 
Vesteng sier at selskapet ikke 
har noen kommentarer til sa-
ken.

Her pøser Røkkes 
stortråler inn fi sk
PÅ FRYSELAGER

� Kysten skriker etter fersk fi sk

RUNE
ENDRESEN
rune.endresen
@nordlys.no

Journalist

Samtidig sender de ut pressemelding om at egne

landanlegg taper penger på grunn av lite sk...

Dag etter dag har Norway Seafoods stortrålere -

Kongs ord, Gadus Poseidon, Gadus Neptun og

Gadus Njord - losset fryst sk i Tromsø. Men langs

hele kysten - også i selskapets egne anlegg -

skrikes det etter fersk råsto .

Samtidig sender Norway Seafoods ut

pressemelding om at de taper penger på grunn

av lite sk og håper på bedre arbeidsbetingelser

fra Tveteråsutvalget. «Alt» fryses Selskapets egne

trålere - i Hav- sk - håver imidlertid inn store

mengder skmen den fryses og sendes ut av

landet - og kommer dermed ikke kysten til gode.

Siste måned er det registrert salg av 7-8 ganger

mer frossen sk av torsk, i forhold til fersk torsk -

ifølge statistikkene fra Norges sjømatråd.

Det betyr stadig mindre fersk råsto å kjempe om

for skekjøperne.

Steinar Eliassen, styreleder i Fiskekjøpernes

Forening, irriterer seg grenseløst over dette.

- Når man år lov av myndighetene å bare skumme

øten, så gjør man det. De tapper kysten for råsto

, så skal de konkurrere med oss andre om de å

båtene som er igjen.

Det ligger dessuten inne et forslag som kan øke

makten til fabrikktrålerne ytterligere:

- Kvotene til fabrikktrålerne er jo opprinnelig i tatt

fra kyst- skerne og skulle sikre sysselsetting på

kysten - det var jo hele vitsen med trålere.

Resultatet blir at trålrederiet tjener penger, mens

kysten legges øde.

- Du kan nesten flire deg ihjel Nylig kom Sintef

med en rapport som beskriver hvilken type

teknologi som må utvikles for at skeindustrien

kan gå mot en fullautomatisert produksjon, med

lavere lønnskostnader.

- Du kan nesten ire deg i hjel av rapporten. Her har altså

ørten forskere lagt en stor rapport som sier helt

selvsagte ting. I tillegg har man ikke tatt med den

potensielle inntektssiden når man diskuterer

lønnsomhet - det er helt håpløst, mener Eliassen.

Karoline Ski, kommunikasjonssjef i SINTEF Fiskeri og

havbruk AS, avviser dette.

- Både inntektssiden og utgiftssiden er tatt med i

lønnsomhetsberegningene.

Det er blant annet sett på hvordan man kan øke

inntekten ved å å bedre utbytte av sken og hvordan man

kan øke andelen bedre betalte produkter, prisen på

råvaren har vi ikke tatt stilling til.
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Et redusert bemanningsbehov gir størst utslag på

lønnsomheten i forhold til dagens situasjon, og

det er derfor dette som har ått mest

oppmerksomhet, sier hun.

Enorme prisforskjeller For siste tilgjengelige

rapport fra Norges sjømatråd viser enorme

forskjeller mellom fryst torsk og fersk torsk.

- Prisforskjellen er 7 kroner til fordel for fersk sk.

For fersk let mot frossen let er forskjellen absurd

høy - 35 kroner per kilo, sier Eliassen.

- Kan selge det som narkotika De siste årene har

markedet druknet i torsk etter at kvotene økte

med 250.000 tonn.

Eliassen tror imidlertid prisene vil øke ytterligere -

fordi kvotene de neste årene nå går ned med

100.000 tonn.

- På sikt vil vi ha så lite torsk at vi kan selge det

som narkotika.

Jeg tror prisene vil løfte seg betydelig. På lang

sikt er ikke salg til kinesere som fryser og tiner

opp som er det gode og betalende markedet,

selv om det akkurat nå gir rask og enkel fortjeneste for

tråleierne. Vi har selv betalt dobbel pris for den beste

torsken - og fortsatt tjent penger. Men det er forferdelig

vanskelig å investere stort i maskiner og prosessering

dersom du står uten råsto .

Eliassen mener det slett ikke er rart at kystfabrikkene

fremstår som ulønnsomme, mens trålerne er

lønnsomme:

- De har skiftet folk som andre skifter skjorte.

Ressursbruken på land blir venstrehåndsarbeid.

Norway Seafoods har ått saken til gjennomlesning.

Informasjonsansvarlig May-Kristin Vesteng sier at

selskapet ikke har noen kommentarer til saken.

Bildetekst: LOSSER FROSSENFISK: Røkke-tråleren losser

frossen sk i Tromsø.

© Nordlys
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Verdens fremste sjømatnasjon?
Romsdals Budstikke. Publisert på trykk 08.11.2014. Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet.
- Pål Farstad, stortingsrepr. Venstre. Side: 42-43.
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Kronikker bør ikke overskride 8000 tegn. 

Oddbjørg Langset opplever at hun har sett lyset. I 
sitt innlegg med tittelen: «Nå har også jeg skjønt 
det», gir hun dagens regjering ansvaret for at det 
skal bygges et felles sykehus for Nordmøre og 
Romsdal på aksen mellom Hjelset og Frei. 

Denne beslutningen ble tatt under den rød-grønne 
regjeringen. Beslutningen om aksen mellom byene 
ble tatt med Jonas Gahr Støre som helseminister i 
2012. 

Som kjent var det Arbeiderpartistatsråden 
Anne-Grete Strøm-Erichsen som stoppet prosessen 
med bygging av nytt sykehus i Molde, og som 
bestemte at Helse Nordmøre og Romsdal og Helse 
Sunnmøre skulle sammenslås i juni 2011. Kristian-
sund og Nordmøre endret da strategi og valgte å 
arbeide for ett felles sykehus for Nordmøre og 
Romsdal på Frei. 

Håper disse faktaene kan gjøre det lettere å 
skjønne sammenhengene.

 Torgeir Dahl

Har du skjønt det, 
Oddbjørg Langset?

Mange hevder at vi er verdens fremste sjømatnasjon. At 
vi alltid har vært det. Tall og statistikk viser imidlertid 
at vi sliter med å fylle slike sko. Vi har langt igjen hvis 
dette skal ha reelt innhold og ikke 
bare være en selvtilfreds visjon 
eller formulering. Er det et 
munnhell uten innhold? Gjør vi 
det som skal til? Er det i det hele 
tatt mulig? Det henger naturligvis 
sammen med hva man legger i 
det. For meg står det klart at det  
er mye som må gjøres for at vi 
virkelig skal komme dit.

La det være sagt før jeg går videre 
- jeg bruker enigheten om at  
vi skal være verdens fremste 
sjømatnasjon for alt det er verd. 
Vi trenger et slikt mål eller en slik 
felles visjon. Men det som teller er 
hva vi hver på vår plass faktisk 
gjør – hva vi leverer. Næringa  
leverer, men gjør politikerne det? 

Det er mange forhold som skal virke sammen for å 
være fremst. To av de viktigste er forskning og rekrutte-
ring/utdanning.  
At ungdom tar utdanning i fiskeri- og sjømatfag.

På en forbilledlig måte hadde det nylig avholdte 
årsmøte i Møre og Romsdal Fiskarlag rekruttering og 
utdanning under lupen. Under møtet i Molde fikk vi 
høre hvordan Sett sjøbein og fylkets fiskerifaglige 
opplæringskontor (FiskOK) jobber for å få ungdom til å 
velge ei framtid i fiskeri og havbruk gjennom å ta rette 
utdanningsvalg. Eksempler og tiltak ble vist fram 
under møtet. Gode historier ble formidlet. Næringa  
– i dette tilfelle fiskerne – gjør jobben som premissgiver 
og forteller hvordan det bør være. Det er politikernes 
ansvar å sørge for at dette blir fulgt opp. At utdannings-
tilbudet står i stil med behov og krav. Da er kun det 
beste godt nok fra videregående skole til fagskole, 
høyskole og universitet. Det marint rettede utdannings-
tilbudet ved Fræna videregående skole er viktig i dette 
arbeidet.

FiskOK gjør åpenbart en god jobb. Beskjeden til så vel 
Nærings- og fiskeridepartementet som fylkeskommu-
nene og annet virkemiddelapparat må være: Ta godt 
imot de prosjekt og program som FiskOK og andre 
fiskerifaglige opplæringskontor jobber med for å øke 
kompetansen i det marine næringsliv. Ei krone 
investert i samarbeidsprosjekt mellom næring og 
utdanningsmiljø gir garantert avkastning. 

Hva med forskning? Det er store hull i bestandsfors-
kningen. Ikke bare i forskningen på marginale arter, 
men også i økonomisk helt sentrale ressurser som sild 
og makrell. Skal vi fylle de hullene må vi gjøre Havfors-
kningsinstituttet og andre i stand til å skaffe de som 
skal fastsette kvoter et presist beslutningsgrunnlag. Det 
er i neste omgang avgjørende for at fiskerinæringen 

både på sjø og land kan høste fiskeressursene på en 
måte som gir videre vekst og utvikling for næringen. 
Som gir arbeidsplasser både i fiskerinæringen og 

ringvirkninger for øvrig 
arbeidsliv. Det kan ikke 
herske tvil om at 
manglende viten om 
makrellbestanden de siste 
årene har hindret en 
betydelig verdiskaping 
basert på makrell. Verdi-
skaping både for flåte- og 
landsiden. 

Havforskningsinstituttet 
gjør en utmerket jobb med 
de ressursene de har. 
Poenget er at de skulle hatt 
større ressurser. Ikke først 
og fremst for sin egen del, 
men for næringslivet. Det 
næringslivet som skal 

bidra til vår framtidige velferd, og som skal basere sin 
virksomhet på bedre kunnskap om fiskebestandene. 

På Stortinget er det tid for statsbudsjett. Politikere fra 
de regjerende parti og tidligere regjeringsparti kappes 
om å fortelle hvor gode de er – for ikke å si hvor gode de 
var – på marin forskning. Jeg syns ingen av dem har så 
mye å slå i bordet med. Derfor vil Venstre gå betydelig 
lengre i satsingen på marin forskning enn det regje-
ringen viser i sitt forslag til budsjett for 2015. Blant 
annet legger vi inn en økning på 20 mill kroner til 
Havforskningsinstituttets forsking på fiskebestander.

Forskning er et særdeles viktig grunnlag for nærings-
utvikling. Ikke bare forskningen som utføres av 
Havforskningsinstituttet men også andre institusjoner 
og institutt. Når det meldes at Møreforsking har 
avsluttet et forskningsprosjekt som kan gi et løft i 
utnytting av restråstoff fra NVG-sild, så føyer det seg 
inn i rekken av forskningsarbeid som løfter kompe-
tansen i forskningsinstitusjonen. Men aller viktigst; det 
løfter næringsmulighetene. Møreforsking har en solid 
tradisjon for matnyttig samarbeid med marint 
næringsliv, der forskningsmiljø og næringslivet bryner 
seg på hverandre og trekker hverandre opp. Det liker vi. 
Det vil vi ha mer av. I vårt forslag til budsjett legger vi 
til rette for at det skal skje. Vi har lagt inn mer penger 
til næringsrettet forskning enn det Høyre og Frp vil ha. 

I Stortinget har Venstre ved gjentatte anledninger i 
løpet av det siste året advart om to-delingen i norsk 
økonomi. At det er behov for å stimulere til nyskaping 
og vekst i andre sektorer enn olje og gass. Ikke minst 
har vi pekt på at marin sektor bør vies langt større 
oppmerksomhet enn det vi har sett så langt. Dette er 
mer påtrengende enn noen gang. Det er på tide at 
behovet blir realisert gjennom større satsing på 
forskning og utdanning i næringer der Norge skal være 
fremst i verden. I de marine næringer. I sjømat.

Fiskerinæringen, havbruksnæringen og politikere er enig: 
Norge skal være verdens fremste sjømatnasjon. Hva er det? 
Hva betyr det?

Verdens fremste sjømatnasjon?

LØRDAGSKRONIKK

- Pål Farstad, 
stortingsrepr. 

Venstre

DEBATT

Fagsjef for skule i Molde–Ivar Vereide har ikkje 
nådd måla sine. Er det blitt stilt for store krav til 
han? Klarer han ikkje å strekkje seg så langt som 
politikarane vil? Eller er det hans eigne ambisjonar 
som er for høg? Det blir uansett heilt feil å klandre 
elevane for at dei ikkje når desse kunstige måla 
som er blitt formulert og nedskrevet på ein 
kontorpult i rådhuset. 

Det står i Romsdals Budstikke måndag 3. 
november at gutane i Molde ikkje når nokon av 
karaktermåla som er sett og at jentene berre når 
tre av sju mål. 

Kvar/kva er det som sviktar? Det er ei kjensgjer-
ning at skulen ikkje har klart å tilpasse seg til 
måten gutar (ein del av gutane) agerer og lærer på. 
Dette er gammalt nytt! At skulen er alt for teoreti-
sert og at det ikkje blir brukt adekvate metodar for 
å nå læringsmåla har vi diskutert, og delvis erkjent 
i alle fall dei siste 25 åra. Så ikkje skuld på elevane, 
det er ikkje dei som har sett måla. 

For om det er slik at fagsjefen går god for dei måla 
som er sett for elevane så må han vel ha tenkt 
igjennom om han har ressursar nok til å nå måla? 
Vereide må vel ha tenkt igjennom korleis han skal 
fordele ressursane for at motivere tilsette i skulen 
skal lykkast slik at han kan krysse av for 
målsemje? Men nei, det ser ikkje slik ut.

Som fagsjef ville det da kanskje vere lurt å sette 
seg ned å finne ut kva som må gjærast annleis. 
enda ein gong, det er ikkje elevane sin si skuld at 
måla ikkje blir nådd. Elevane gjør så godt dei kan 
ut frå sine føresetnader. Det er alltid vi vaksne 
rundt som har ansvaret, om vi er føresette, tilsett i 
skulen eller fagsjef for skulen.

 Janne Søvik Hovde

Forventningar, 
mål og krav
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HVA VI HAR MENT - FRA LEDERSPALTEN GJENNOM 50 ÅR

Vi tror også at det 
er god kriminali-
tetsbekjempelse at 

vi har et synlig politi i vårt 
samfunn. Den nye politire-
formen hadde akkurat det 
som mål - men blir det 
resultatet? 
(8. november 2004)

10Dersom dette skulle 
være opp til en eller 
annen lokal instans, 

blir sensursystemet umulig å 
praktisere. Det er mange som 
har gitt filmen «Natural Born 
Killers» ufortjent reklame, som 
filmselskapet bare kan takke og 
bukke for. (7. november 1994)

20 
Hvordan vil denne 
veldige stremnings-
bølgen for Reagan 

innvirke på hans politikk? Vil 
den føre til en mer markert, 
konservativ politikk, til en enda 
mer skarpkantet og truende 
holdning overfor Sovjetuni-
onen? (8. november 1984)

30Det endelege 
budsjettframlegget 
viser at det er 

undervisningstilbod, kraftforsy-
ning og samferdsel i distrikts-
kommunane som må ta den 
vesentlege økonomiske støyten 
ved reduksjonen i fylkesbud-
sjettet. (9. november 1974)

40Vi tillater oss derfor å 
anbefale at 
kommunen trykker 

opp et opplag av utredningen 
for salg hos byens bokhandlere. 
Tiden for julehilsener nærmer 
seg jo raskt og en bedre hilsen 
fra Molde enn denne utred-
ningen kan man neppe sende i 
år. (9. november 1964)

50

KORT SAGT

 FOTO: ERIK BIRKELAND

Verdens fremste sjømatnasjon? Til de rette.
Husker med glede cupfinale-

helga 1982, med streetparade 
ned Karl Johans gate. Anført av 
et svingende jazzorkester fra 
Molde. Der fikk alle være med 
på en fantastisk cupfest. Karl 
Johans gate var fylt med blå/
hvite festglade mennesker, og 
jeg hørte beundrende kommen-
tarer fra så vel Brann-supportere 
som nøytrale, for dette opptoget. 
Jazzbyen Molde burde få til dette 
også i år, så fikk alle delta på en 
felles fest, dagen før dagen

Festen i teltet er bare for noen, 
som er heldige å få kjøpt en dyr 
billett.
Dette er en oppfordring til MFK, 
Moldejazz, Molde kommune, 
Romsdals Budstikke, eller hvem 
det måtte være.
 
 
 «TORI» 

Streetparade 
før cupfinalen

UKAS MÅLING
Hver uke har Rbnett en uhøyti-
delig meningsmåling om 
aktuelle tema. Vi bringer 
resultatene hver lørdag i 
Ukeslutt.

LØRDAGSKRONIKK

Fiskerinæringen, havbruksnæringen og politikere

er enig: Norge skal være verdens fremste

sjømatnasjon. Hva er det? Hva betyr det?

Mange hevder at vi er verdens fremste

sjømatnasjon. At vi alltid har vært det. Tall og

statistikk viser imidlertid at vi sliter med å fylle

slike sko. Vi har langt igjen hvis dette skal ha

reelt innhold og ikke bare være en selvtilfreds

visjon eller formulering. Er det et munnhell uten

innhold? Gjør vi det som skal til? Er det i det hele

tatt mulig? Det henger naturligvis sammen med

hva man legger i det. For meg står det klart at

det er mye som må gjøres for at vi virkelig skal

komme dit.

La det være sagt før jeg går videre - jeg bruker

enigheten om at vi skal være verdens fremste

sjømatnasjon for alt det er verd. Vi trenger et

slikt mål eller en slik felles visjon. Men det som

teller er hva vi hver på vår plass faktisk gjør - hva

vi leverer. Næringa leverer, men gjør politikerne

det?

Det er mange forhold som skal virke sammen for

å være fremst. To av de viktigste er forskning og

rekruttering/utdanning. At ungdom tar utdanning i

fiskeri- og sjømatfag.

På en forbilledlig måte hadde det nylig avholdte

årsmøte i Møre og Romsdal Fiskarlag rekruttering

og utdanning under lupen. Under møtet i Molde

fikk vi høre hvordan Sett sjøbein og fylkets

fiskerifaglige opplæringskontor (FiskOK) jobber

for å få ungdom til å velge ei framtid i fiskeri og

havbruk gjennom å ta rette utdanningsvalg.

Eksempler og tiltak ble vist fram under møtet.

Gode historier ble formidlet. Næringa - i dette

tilfelle fiskerne - gjør jobben som premissgiver og

forteller hvordan det bør være. Det er politikernes

ansvar å sørge for at dette blir fulgt opp. At

utdanningstilbudet står i stil med behov og krav.

Da er kun det beste godt nok fra videregående

skole til fagskole, høyskole og universitet. Det

marint rettede utdanningstilbudet ved Fræna

videregående skole er viktig i dette arbeidet.

FiskOK gjør åpenbart en god jobb. Beskjeden til så vel

Nærings- og fiskeridepartementet som

fylkeskommunene og annet virkemiddelapparat må

være: Ta godt imot de prosjekt og program som FiskOK

og andre fiskerifaglige opplæringskontor jobber med for

å øke kompetansen i det marine næringsliv. Ei krone

investert i samarbeidsprosjekt mellom næring og

utdanningsmiljø gir garantert avkastning.

Hva med forskning? Det er store hull i

bestandsforskningen. Ikke bare i forskningen på

marginale arter, men også i økonomisk helt sentrale

ressurser som sild og makrell. Skal vi fylle de hullene

må vi gjøre Havforskningsinstituttet og andre i stand til å

skaffe de som skal fastsette kvoter et presist

beslutningsgrunnlag. Det er i neste omgang avgjørende

for at fiskerinæringen både på sjø og land kan høste

fiskeressursene på en måte som gir videre vekst og

utvikling for næringen. Som gir arbeidsplasser både i

fiskerinæringen og ringvirkninger for øvrig arbeidsliv. Det

kan ikke herske tvil om at manglende viten om

makrellbestanden de siste årene har hindret en

betydelig verdiskaping basert på makrell. Verdiskaping

både for flåte- og landsiden.

Havforskningsinstituttet gjør en utmerket jobb med de

ressursene de har. Poenget er at de skulle hatt større

ressurser. Ikke først og fremst for sin egen del, men for

næringslivet. Det næringslivet som skal bidra til vår

framtidige velferd, og som skal basere sin virksomhet på
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bedre kunnskap om fiskebestandene.

På Stortinget er det tid for statsbudsjett.

Politikere fra de regjerende parti og tidligere

regjeringsparti kappes om å fortelle hvor gode de

er - for ikke å si hvor gode de var - på marin

forskning. Jeg syns ingen av dem har så mye å

slå i bordet med. Derfor vil Venstre gå betydelig

lengre i satsingen på marin forskning enn det

regjeringen viser i sitt forslag til budsjett for

2015. Blant annet legger vi inn en økning på 20

mill kroner til Havforskningsinstituttets forsking

på fiskebestander.

Forskning er et særdeles viktig grunnlag for

næringsutvikling. Ikke bare forskningen som

utføres av Havforskningsinstituttet men også

andre institusjoner og institutt. Når det meldes at

Møreforsking har avsluttet et forskningsprosjekt

som kan gi et løfti utnytting av restråstoff fra

NVG-sild, så føyer det seg inn i rekken av

forskningsarbeid som løfter kompetansen i

forskningsinstitusjonen. Men aller viktigst; det

løfter næringsmulighetene. Møreforsking har en

solid tradisjon for matnyttig samarbeid med

marint næringsliv, der forskningsmiljø og næringslivet

bryner seg på hverandre og trekker hverandre opp. Det

liker vi. Det vil vi ha mer av. I vårt forslag til budsjett

legger vi til rette for at det skal skje. Vi har lagt inn mer

penger til næringsrettet forskning enn det Høyre og Frp

vil ha.

I Stortinget har Venstre ved gjentatte anledninger i løpet

av det siste året advart om todelingen i norsk økonomi.

At det er behov for å stimulere til nyskaping og vekst i

andre sektorer enn olje og gass. Ikke minst har vi pekt

på at marin sektor bør vies langt større oppmerksomhet

enn det vi har sett så langt. Dette er mer påtrengende

enn noen gang. Det er på tide at behovet blir realisert

gjennom større satsing på forskning og utdanning i

næringer der Norge skal være fremst i verden. I de

marine næringer. I sjømat.

© Romsdals Budstikke
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Fiskeriene og distriktsutvikling
Andøyposten. Publisert på trykk 08.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Bjørnar Sellevold, næringssjef Andøy kommune. Side: 14.

Andøyposten14 Lørdag 8. november 2014

Fiskeriene og 
distriktsutvikling
Sjømatindustriutvalgets utred-
ning (Tveteråsutvalget) fortel-
ler om hvordan hindringer skal 
ryddes av veien for økt lønnsom-
het og verdiskaping for sjømat-
industrien i Norge.

Det er i grunnen merkelig at 
staten går i gang med dette ar-
beidet, all den stund eierne av 
den fiskeindustrien jeg kjenner, 
allerede er søkkrike.  De er blitt 
rikere år etter år!

Jeg er for tiden mye mer inter-
essert i praktisk politikk som gir 
rettferdige skatteinntekter fra 
industrieierne og arbeiderne til 

den kommunen der fisken lan-
des og bearbeides. Ikke til by- og 
himmelstrøk langt fra Andøya. 
Men jeg lar det ligge nå.

Det er professorer og andre 
akademikere som står frem med 
et utall av forslag, som vil gi ei-
erne enda mer penger. Ingen tar 
til orde for hvilken fart det vil få 
for bosettingen, eller avfolking, 
f eks i Nord Norge, dersom de 
mange tiltak settes ut i livet.

Det vil si – det er en som ty-
delig, og i et forståelig språk, 
har et innspill, og det er leder 
i Nordland fylkes fiskarlag Hil-
mar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene 
i Tveteråsutvalget iverksettes, 
betyr det rasering av norsk fis-

kerinæring. Han mener det bør 
ligge distriktspolitikk i fiskeri-
ene.

Forslagene går på å fjerne 
trålernes leveringsplikt, bear-
beidingsplikt og aktivitetsplikt.

Forslagene går også på at Del-
takerloven og Fiskesalgslagslo-
ven skal fjernes.

Forslagene er konstruert av 
professorer og akademikere 
som har sin lønn fra univer-
sitetsmiljø, fra NOFIMA, fra 
SINTEF og andre miljø stinn av 
akademikere. Altså der det store 
vettet skal forefinnes.

Alle disse er jo forstandige 
mennesker.  Jeg kan likevel ikke 
forstå at man ikke skjeler til de 
negative konsekvensene disse 

forslagene kan komme til å bety 
for fiskeri-distriktene.

Det overordnede med all 
næringsaktivitet og politikk vi 
bedriver skal, så vidt jeg har 
forstått, bidra til bosetting og 
sikring av suverenitet her nord. 
Vil Tveteråsutvalgets forslag til 
tiltak bidra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen 
gir et godt råd: ‹Meld deg inn i 
Norges Fiskarlag og vær med på 
diskusjonen».  En landkrabbe 
som jeg er blitt medlem i år. Nå 
bidrar jeg. Noen er enige, mens 
enkelte makthavere vil nok riste 
på hodet.

På nytt minnes jeg min gode 
bekjent, humorist og professor 
i fliring Arthur Arntsen sine 

ord:  «Det er viktig at det lille 
vettet styrer det store vettet.»

Vi må ikke knekke kystsam-
funnene.  Vi må få en distrikts-
politikk som bidrar til å styrke 
bosettingen. Hvordan fiskeriene 
innrettes, må i sterkere grad ha 
bosettingsperspektivet i synet. 
Nå for tiden flommer nyhetsbil-
det over av gode export-tall.

Det gode liv kan så absolutt 
leves i distriktsnorge!

Men for oss, som bor som 
nabo til verdens rikeste fiskefelt, 
må fiskeripolitikken bidra til 
optimisme og synlige bedrifts-
etableringer og arbeidsplasser å 
være stolt av.

Bjørnar Sellevold,  
næringssjef Andøy kommune

Innlegg

– Glad for 
at vi ga 
ham en 
sjanse
Bjørnar Sivertsen har 
prøvd seg som vaktmes-
ter i Andøy kommune. 
– Det startet med at vi 
trodde vi skulle gjøre 
noe for ham, men det 
viste seg at det var vi 
som fikk mest igjen i 
form av utmerket ar-
beid, sier Silvia Jørgen-
sen.

Mette-H. Berger Amundsen
mette@andoyposten.no

Avdelingsleder Silvia Jørgensen 
på tekniske tjenester i Andøy 
kommune ønsker å dele de gode 
erfaringene hun har hatt som 
praksisvert for Bjørnar Sivert-
sen som trengte utplassering for 
å gjøre vaktmesterarbeid.

– Denne saken har vært veldig 
interessant for oss. Da jeg takket 
ja til henvendelsen fra Vesterål-
sprodukter om å ta imot en som 
trengte arbeidsavklaring, så 
tenkte jeg først og fremst at det 
kunne være greit å hjelpe ham. 
Men han har vært så flink at vi 
bare har fått positivt tilbake, 
sier Jørgensen.

Jørgensen sier at siden de vis-
ste lite om Sivertsen i utgangs-
punktet, så måtte de sakte 
prøve å finne ut hva han egnet 
seg til.

– Vi begynte med maling, si-
den det er noe mange kan gjøre. 
Det fungerte bra, og så begynte 
vi å tenke på de områder i vår 
enhet som vaktmestertjenes-
tene er mest fraværene på. De 
har store bygningsmasser over 
store områder. Barnehagene er 

de byggene som ikke blir prio-
ritert, og styrerne har kommet 
med ønsker i forhold til hva de 
ønsket å prioritere for sine bygg. 
Han har vært veldig flink. Fem 
av kommunens syv kommunale 
barnehager ga tilbakemelding 
om hva de ønsket, og det har 
fungert veldig bra. Barnehagene 
har gitt mye skryt til bake, sier 
Jørgensen.

Arbeidsrettede tiltak
Veileder Lise Sandvold i Vest-
erålsprodukter opplyser at 
hun har kontor på Sortland, 
og jobber med arbeidsrettede 
tiltak for de som har vært sy-
kemeldt.

– Sivertsen ble henvist til oss 
fra NAV Andøy, og vår oppgave 
er å hjelpe ham i forhold til ar-
beidsrettede tiltak, sier hun.

Sivertsen har jobbet i Andøy 
kommune i tre måneder.

Den første perioden jobbet 
han 50 prosent, for så å gå på en 
gradvis tilvenning opp til 100 
prosent.

Sivertsen selv synes det har 
væt veldig kjekt å prøve seg som 
vaktmester.

 – Vaktmesteren har en selv-
stendig hverdag. Det er snakk 
om å tilpasse jobben til tider da 
det er mest praktisk å å utføre 
for eksempel malingsarbeid. 
Siden det ikke er greit å ha bar-
nehagebarn rundt seg da, så er 
slikt tatt på kveldstid, sier han.

Jørgensen ramser opp noen 
av arbeidsoppgavene hans som 
har gått ut på å skifte gulvbe-
legg, montere panelovn, spikre 
opp bordkle, fikse en vask som 
var tett.

ordne rømningsvei. montere 
hyller etc.

Sandvold opplyser at målet er 
å få deltakerne ut i arbeid.

 - I dette eksempelet ser Jør-
gensen at han gjør en god jobb, 
og håpet er da at han har skapt 
et behov som de vil ha, sier hun.

Vinn-vinn situasjon
Jørgensen nikker bekreftende.

– Når Sandvold tok kontakt 
med oss, så trodde jeg at

vi skulle være så snill og ta 
imot noen som vi kunne hjelpe. 
Det viste seg at det var vi som 
fikk hjelp. Det er dette jeg øn-
sker å dele med andre bedrif-
ter. Jeg vet at mange bedrifter 
sier nei når de får forespørsel 
om å ta imot folk til arbeids-
praksis. Jeg vil anbefale dem 
å gi folk en sjanse. Ikke bare 
for å hjelpe, men også for at de 

får god hjelp selv. Det blir en 
vinn-vinn-situasjon for alle, 
sier Jørgensen.

Selv har hun svært lite hand-
lingsrom i Andøy kommune til 
nyansettelser.

– Vi skjærer ned, men der-
som vi hadde hatt ledige jobber, 
så har Sivertsen gjort en så god 
jobb, at jeg gjerne skulle ha an-
satt ham, sier hun.

Sivertsen sier at han tidligere 
var maskinist på fiskebåter, og at 
han skadet seg i forbindelse med 
et fall for noen år siden. Etter 
mange forsøk på å komme tilba-
ke som maskinist, innså han at 
det ikke gikk, og dermed måtte 
han se seg om etter andre yrker.

Kan anbefale ham
Sandvold opplyser at Sivertsen 
har vært sykemeldt et års tid, og 
at NAV har engasjert Vesteråls-

produkter om hjelp til å avklare 
hans arbeidskapasitet.

– Nå har vi prøvd han ut i 10 
uker som vaktmester, og funnet 
ut at det fungerer bra for ham. 
Nå må han ut og søke jobb. Vi 
har hjulpet ham med å lage CV 
og bli klar for å søke på jobber. 
Nå når han har fått så gode til-
bakemeldinger fra Andøy kom-
mune, så kan vi enkelt gå god for 
at han egner seg for arbeidslivet 
som vaktmester, sier Sandvold.

Sivertsen er spent på arbeids-
mulighetene.

– Det med å legge fram CV og 
søke på jobber her er en ny ver-
den for meg. Da jeg var båter på 
havet var det bare å ta en telefon 
og så var jobben min, avslutter 
han.

ANBEFALER: Silivia Jørgensen i midten sier at andøy kommune har bare god erfaring med å være 
arbeidsvert for bjørnar Sivertsen. Hun anbefaler varmt andre berdrifter om å ta imot folk som 
trenger arbeidsavklaring. avbildet sammen med Lise Sandvold i vesterålsprodukter som er enga-
sjert av nav for å hjelpe Sivertsen med arbeidsavklaring. (Foto: mette-H. berger amundsen)

Innlegg

Sjømatindustriutvalgets utredning

(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan hindringer

skal ryddes av veien for økt lønnsomhet og

verdiskaping for sjømatindustrien i Norge.

Det er i grunnen merkelig at staten går i gang

med dette arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

Jeg er for tiden mye mer interessert i praktisk

politikk som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommunen

der fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya.

Men jeg lar det ligge nå.

Det er professorer og andre akademikere som

står frem med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolking, f eks i Nord Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet.

Det vil si - det er en som tydelig, og i et forståelig

språk, har et innspill, og det er leder i Nordland

fylkes fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring.

Han mener det bør ligge distriktspolitikk i

fiskeriene.

Forslagene går på å fjerne trålernes

leveringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitetsplikt.

Forslagene går også på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal fjernes.

Forslagene er konstruert av professorer og

akademikere som har sin lønn fra

universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og

andre miljø stinn av akademikere. Altså der det

store vettet skal forefinnes. Alle disse er jo

forstandige mennesker. Jeg kan likevel ikke forstå at

man ikke skjeler til de negative konsekvensene disse

forslagene kan komme til å bety for fiskeridistriktene.

Det overordnede med all næringsaktivitet og politikk vi

bedriver skal, så vidt jeg har forstått, bidra til bosetting

og sikring av suverenitet her nord.

Vil Tveteråsutvalgets forslag til tiltak bidra til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt råd: ‹Meld deg

inn i Norges Fiskarlag og vær med på diskusjonen». En

landkrabbe som jeg er blitt medlem i år. Nå bidrar jeg.

Noen er enige, mens enkelte makthavere vil nok riste på

hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring Arthur Arntsen sine ord: «Det er viktig

at det lille vettet styrer det store vettet. » Vi må ikke

knekke kystsamfunnene.

Vi må få en distriktspolitikk som bidrar til å styrke

bosettingen. Hvordan fiskeriene innrettes, må i sterkere
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grad ha bosettingsperspektivet i synet.

Nå for tiden flommer nyhetsbildet over av gode

exporttall.

Det gode liv kan så absolutt leves i

distriktsnorge!

Men for oss, som bor som nabo til verdens

rikeste fiskefelt, må fiskeripolitikken bidra til optimisme

og synlige bedriftsetableringer og arbeidsplasser å være

stolt av.

© Andøyposten

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 120 av 161



Fiskeriene og distriktsutvikling
Vesterålen Online. Publisert på nett 07.11.2014 22:31. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Skrevet av Bjørnar Sellevold, næringssjef i Andøy kommune.

Næringssjef i Andøy kommune, Bjørnar Sellevold,

synes det er merkelig at staten har planer om å

rydde av veien hindringer for økt lønsomhet og

verdiskaping for den norske sjømøatindustrien.

Økonomisjef Sandra Sousa viser frem bachalao

av fisk fra verdens beste skrei - fra Andenes.

Næringssjef Bjørnar Sellevold ved siden.

Sjømatindustriutvalgets utredning

(Tveteråsutvalget) forteller om hvordan hindringer

skal ryddes av veien for økt lønnsomhet og

verdiskaping for sjømatindustrien i Norge.

Det er i grunnen merkelig at staten går i gang

med dette arbeidet, all den stund eierne av den

fiskeindustrien jeg kjenner, allerede er søkkrike.

De er blitt rikere år etter år!

Jeg er for tiden mye mer interessert i praktisk

politikk som gir rettferdige skatteinntekter fra

industrieierne og arbeiderne til den kommune der

fisken landes og bearbeides. Ikke til by- og

himmelstrøk langt fra Andøya. Men jeg lar det

ligge nå.

Det er professorer og andre akademikere som

står frem med et utall av forslag, som vil gi

eierne enda mer penger. Ingen tar til orde for

hvilken fart det vil få for bosettingen, eller

avfolking, f eks i Nord Norge, dersom de mange

tiltak settes ut i livet.

Dvs - det er en som tydelig, og i et forståelig

språk, har et innspill, og det er leder i Nordland

fylkes fiskarlag Hilmar Olav Sivertsen.

Han sier at dersom forslagene i Tveteråsutvalget

iverksettes, betyr det rasering av norsk

fiskerinæring. Han mener det bør ligge

distriktspolitikk i fiskeriene.

Forslagene går på å fjerne trålernes

leveringsplikt, bearbeidingsplikt og aktivitetsplikt.

Forslagene går også på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal fjernes.
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Forslagene er konstruert av professorer og

akademikere som har sin lønn fra

universitetsmiljø, fra NOFIMA, fra SINTEF og

andre miljø stinn av akademikere. Altså der det

store vettet skal forefinnes.

Alle disse er jo forstandige mennesker. Jeg kan

likevel ikke forstå at man ikke skjeler til de

negative konsekvensene disse forslagene kan

komme til å bety for fiskeri-distriktene.

Det overordnede med all næringsaktivitet og

politikk vi bedriver skal, så vidt jeg har forstått,

bidra til bosetting og sikring av suverenitet her

nord. Vil Tveteråsutvalgets forslag til tiltak bidra

til dette?

Leder Hilmar Olav Sivertsen gir et godt råd: "Meld

deg inn i Norges Fiskarlag og vær med på

diskusjonen". En landkrabbe som jeg er blitt

medlem i år. Nå bidrar jeg. Noen er enige, mens

enkelte makthavere vil nok riste på hodet.

På nytt minnes jeg min gode bekjent, humorist og

professor i fliring Arthur Arntsen sine ord: "Det er

viktig at det lille vettet styrer det store vettet."

Vi må ikke knekke kystsamfunnene. Vi må få en

distriktspolitikk som bidrar til å styrke bosettingen.

Hvordan fiskeriene innrettes, må i sterkere grad ha

bosettingsperspektivet i synet. Nå for tiden flommer

nyhetsbildet over av gode export-tall.

Det gode liv kan så absolutt leves i distriktsNorge!

Men for oss, som bor som nabo til verdens rikeste

fiskefelt, må fiskeripolitikken bidra til optimisme og

synlige bedriftsetableringer og arbeidsplasser å være

stolt av.

{{prefix}} {{item.title}}
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Duket for ny eksportrekord i år
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Foto: Norges Sjømatråd) Duket for ny

eksportrekord i år Klippfisk for en halv milliard

kroner er blant de viktigste bidragene til at

oktober 2014 har blitt tidenes eksportmåned for

sjømat.

Samlet sett har fiskeeksporten strak kurs mot

nye rekordhøyder.

- Målt i volum er det snakk om tidenes

oktobermåned for klippfisk til Portugal, forteller

Christian Nordahl, fiskeriutsending i Portugal for

Norges Sjømatråd

- Vi ser at supermarkedkjedene nå øker innkjøpet

slik at de kan tilby tilstrekkelig med klippfisk når

julesalget starter. Fortsetter denne trenden,

ligger det an til eksportrekord også for året under

ett, sier Nordahl.

Åtte kroner opp Verdien av norsk klippfiskeksport

kom altså opp i over en halv milliard kroner i

oktober. Sammenlignet med samme måned i fjor

er det en økning på 163 millioner kroner eller 47

prosent. Det ble eksportert 12 436 tonn klippfisk

i oktober, noe som er 20 prosent mer enn i

samme måned i fjor.

Veksten handler altså både om volumvekst og

prisvekst. Prisen øker med 21 prosent, eller 8,14

kroner per kilo, i samme periode - til 46,44

kroner per kilo i snitt.

Makrell Totalt ble det eksportert sjømatprodukter

for 7,6 milliarder kroner til sammen i oktober,

tilsvarende over en kvart milliard per dag. Fortsatt

er det laksen som drar det store lasset med en

oktober-eksport på fire milliarder kroner. Men

mens lakseveksten flater ut akkurat denne

måneden, så går eksporten av både hvitfisk og

pelagisk fisk rett til værs.

På pelagisk er det makrellen som bidrar til

rekordnoteringene. Bare denne ene måneden ble

det eksportert makrell for 1,6 milliarder kroner,

318 millioner mer enn i oktober i fjor. Så langt i

år er makrelleksporten økt med nesten en

milliard, og har så langt rundt 3,3 milliarder i
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løpet av 2014.

Rekordnoteringen på makrell kommer til tross for

at hovedmarkedene i Russland og Ukraina har

falt mer eller mindre i fisk det siste året på grunn

av den politiske uroen. I oktober er det Japan og

Kina som har tatt over butikken og bidrar til

eksportfesten.

Hvitfisk Når det gjelder hvitfisk, så er det altså

julesalget av klippfisk som gir det store bidraget

til eksportveksten. Samlet sett ble det eksportert

torsk, sei og hyse for nærmere 1,2 milliarder

kroner i oktober. Det er en økning på 358

millioner kroner, eller 43 prosent, sammenlignet

med oktober i fjor.

Rekordskjema Hittil i år er det eksportert torsk,

sei og hyse for 8,7 milliarder kroner. Det er en

økning på 1,3 milliarder kroner, eller 18 prosent,

sammenlignet med samme periode i fjor, viser tall fra

Norges Sjømatråd.

Samlet sett har fiskeeksporten strak kurs mot nye

rekordhøyder. Med 56 milliarder i boks pr. 1. november,

er man syv milliarder foran skjema i forhold til fjorårets

rekordnotering på 61 milliarder kroner. Ingen vil bli

forundret om man allerede inneværende år passerer ei

ny magisk grense på 70 milliarder kroner.

Da er kursen satt for framtidsvisjonen om å nå 500

milliarder i 2050.
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- Bør tjene penger uansett om prisen er lav eller høy
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drifter som hadde 551 ansatte.
Verdiskapningen i disse be-

driftene var på 611,9 millioner 
kroner. 

I Troms og Finnmark ble det 
tilsvarende produsert klippfisk 
til en verdi av henholdsvis 489 
millioner kroner og 255,1 mil-
lioner i 2011. Hvert av fylkene 

hadde to bedrifter, der det var 
131 ansatte i Troms, og 78 i 
Finnmark.

 
Treårs prosjekt
Prosjektet som analysen er 
utarbeidet for, er finansiert av 
Norges Forskningsråd og har 
som mål å kartlegge konkur-
ranse og markedene for klipp-
fisknæringen i Norge i perioden 
2014 til 2016.

Prosjektet er delt i fem områ-
der som skal analyseres. 

Analyse
Den første er en næringsanaly-
se. Seinere skal det utarbeides 
analyser for klynger, prosess- 
og produktutvikling, pris, og 
for konkurranse og marked.

Samlet budsjett for prosjektet 
er på 7,8 millioner kroner.

nils.torsvik@fbfi.no
Mobil: 932 56 325

handel, reparasjon og installa-
sjon av maskiner og utstyr og 
land- og lufttransport.

På spørsmål om resultatene 
av analysen er overraskende 
sier Bjørndal at resultatene 
viser hvor viktig denne næ-
ringa er, både for flåten og for 

foredling og eksport. 
– Så vidt jeg vet, er dette første 
analyse av verdiskaping og 
sysselsetting innen verdikjeda 
for klippfisk. Om resultatene 
overraskende er et spørsmål 
som kan stilles til represent-
anter for næringen, sier han.

Ikke nødvendig med mer fisk til klippfisk

Stor verdiskaping av klippfisk
VERDIER: Klippfiskproduksjonen i Norge gir mye igjen i verdiskaping. FOTO: JØRN MIKAEL HAGEN

”” Selv om samlet 
sysselsetting i bunn-
fiskeriene gikk ned 
fra 6100 til vel 5900 i 
2011, har sysselsettin-
gen knytt til leveranser 
av råstoff til klippfisk 
og saltfisk økt fra rundt 
2000 til 2600
Trond Bjørndalen, forsker

– Bør tjene penger uansett om 
prisen er lav eller høy
Jangaard 
Export AS 
i Ålesund 
er en av 
klippfisk-
bedriftene 
som bidrar 
til verdiska-
pingen. Pro-
duksjonsan-
svarlig Knut 
Haagensen 
forteller at de ser en kraftig 
oppgang i klippfiskmarkedet 
av sei i Afrika.

– Den store positive trenden 
i klippfiskmarkedet er det 
afrikanske markedet, som 
antakelig kommer til å ta 
igjen Brasil på klippfisk av sei. 
For fem år siden eksporterte 
Norge fem-seks tusen tonn, og 
nå nærmer det seg tyve tusen 

tonn klippfisk av sei til Afrika, 
forklarer han. 

Hovedgrunnen til dette 
er at mens frossen småsei 
tidligere stort sett ble ekspor-
tert ubearbeidet til Ukraina 
og andre østeuropeiske land, 
produseres den nå som klipp-
fisk i Norge. 

Ifølge Haagensen går nå 
nitti prosent av all sei som 
landes i Norge til innenlands 
klippfiskproduksjon, noe som 
kan være litt av forklaringen 
på den høye verdiskapingen.

– Det har jo vært en nedad-
gående trend siden finanskri-
sen, men nå er det i ferd med 
å snu. Det vi er usikre på 
fremover er hvordan marke-
det vil takle høyere priser, 
for det er relativt store volum 
som skal på land. Det er klart 

at prisøkningen på torsk har 
en betydning, særlig med 
fortsatt store kvoter. Jeg ser 
ikke for meg at vi kan legge på 
prisen og så skal markedet ta 
unna. Portugal er vårt største 
marked, og portugiserne er 
prissensitive. Haagensen 
viser til at det fortsatt er 
nedgangstider i store deler 
av Europa, og med større 
mengder fisk i markedet må 
man selge til hele befolknin-
gen, ikke bare middelklassen 
og oppover.

– Klippfisknæringen er 
mellomledd mellom fisker og 
konsument, så vi er ikke en 
næring som tar skyhøye mel-
lomlegg. Vi bør være i stand 
til å tjene penger uansett om 
prisen er lav eller ei, mener 
han.

Knut 
Haagensen

Klippfisknæringen sentral for 
både fiskere og kommune
I Ålesund 
og Møre og 
Romsdal er 
det mange 
som lever av 
klippfisknæ-
ringen. 
Daglig leder 
i Møre og 
Romsdal 
Fiskarlag, 
Ole Morten 
Sorthe, forklarer at mange fis-
kere ville fått problemer med 
å levere fangsten om ikke den 
kunne gått til klippfisk. Dette 
gjelder både ferskt og frossent 

råstoff. – Klippfisknæringen 
betyr veldig mye, fordi hoved-
delen av den fisken som er i 
klippfiskstørrelse havner til 
bearbeiding i Norge. Myten 
om at all frossenfisk går til 
utlandet er ikke sann. De store 
klippfiskprodusentene på 
Møre tar mye av råstoffet til 
klippfisk, sier han. Noe av det 
som gjør næringen så viktig 
er at den tar både ferskt og 
frossent råstoff, hovedsaklig 
torsk og sei. 

– Den er veldig viktig for 
kystflåten i sesongen, det 
er de som kjøper det meste, 

spesielt sei. Det er jo en global 
vare, mener Sorthe. I 2011 sto 
fangstleddet tilknyttet klipp-
fisknæringen for en verdiska-
ping på 2,8 milliarder kroner. 
Bysekretær i Ålesund kommu-
ne, Tore Hals, vektlegger også 
klippfisknæringen som viktig. 
– Det er klart at den maritime 
og marine næringen er helt 
sentral for vår kommune. Vi 
har mange bedrifter som lever 
direkte og indirekte av dette, 
både rederier, fiskere og fis-
kebedrifter. Vi er nok ganske 
avhengig av klippfisknæringen 
her, forteller han.

Ole Morten 
Sorthe

√ Forsikring av båt, mannskap, utstyr og fangst
√ Tilskudd til skadeforebyggende tiltak

Slik får du kontakt: 
Havtrygd 55 55 74 00 
havtrygd.no 

Bud og Hustad 71 26 67 00 
budoghustad.no 

Nordlys 75 54 40 88 
nordlysforsikring.no
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... og vi trygger deg og din familie

MS «With Harvest»

Sammen gir vi deg trygghet 
for båt og mannSkap
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Jangaard Export AS i Ålesund er en av

klippfiskbedriftene som bidrar til verdiskapingen.

Produksjonsansvarlig Knut Haagensen forteller at

de ser en kraftig oppgang i klippfiskmarkedet av

sei i Afrika.

- Den store positive trenden i klippfiskmarkedet

er det afrikanske markedet, som antakelig

kommer til å ta igjen Brasil på klippfisk av sei.

For fem år siden eksporterte Norge fem-seks

tusen tonn, og nå nærmer det seg tyve tusen

tonn klippfisk av sei til Afrika, forklarer han..

Hovedgrunnen til dette er at mens frossen

småsei tidligere stort sett ble eksportert

ubearbeidet til Ukraina og andre østeuropeiske

land, produseres den nå som klippfisk i Norge..

Ifølge Haagensen går nå nitti prosent av all sei

som landes i Norge til innenlands

klippfiskproduksjon, noe som kan være litt av

forklaringen på den høye verdiskapingen.

- Det har jo vært en nedadgående trend siden

finanskrisen, men nå er det i ferd med å snu. Det

vi er usikre på fremover er hvordan markedet vil

takle høyere priser, for det er relativt store volum

som skal på land. Det er klart at prisøkningen på

torsk har en betydning, særlig med fortsatt store

kvoter. Jeg ser ikke for meg at vi kan legge på

prisen og så skal markedet ta unna. Portugal er

vårt største marked, og portugiserne er

prissensitive. Haagensen viser til at det fortsatt

er nedgangstider i store deler av Europa, og med

større mengder fisk i markedet må man selge til

hele befolkningen, ikke bare middelklassen og

oppover.

- Klippfisknæringen er mellomledd mellom fisker

og konsument, så vi er ikke en næring som tar

skyhøye mellomlegg. Vi bør være i stand til å

tjene penger uansett om prisen er lav eller ei,

mener han.

@text2
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Stor verdiskaping av klippfisk
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Nils Torsvik og
Andreas Hjorth Røen
Bergen

Verdiskapingen var det året 
på over én million kroner per 
årsverk, som er 300.000 kro-
ner over øvrig fiskeforedling 
og 200.000 over annen industri. 

Fangst størst
Det viser en analyse utarbei-

det av forskere ved Høgskolen 
i Ålesund og ved Samfunns- og 
næringslivsforskning (SNF), 
ved Norges Handelshøgskole 
i Bergen. 

Verdiskapingen av klippfis-
ken var størst i fangstleddet, 
der det også var flest syssel-
satte. Her var samlet verdiskap-

ning på 2,8 milliarder kroner, 
der nær 2,2 milliarder var 
knytt til fisket direkte, mens 
648 millioner kroner var knytt 
til ringvirkninger av fangsten 
som gikk til klippfisk.

Sysselsetting
Antall fiskere knytt direkte til 
fangst for klippfiskproduksjon 
var 2607, mens ringvirkninger 
sysselsatte 782. I foredlingsled-
det var det flere sysselsatte i 
ringvirkningsvirksomheter, 
enn i produksjon. Mens 760 var 
sysselsatt i foredling, var nær 
tusen knytt til ringvirkningene.  
Totalt var det sysselsatt 1793 i 
ringvirkningsvirksomheter til 
klippfiskproduksjonen. 

Økt
I eksport var det bare 26 di-
rekte og 23 indirekte sysselsatt 
med klippfisk.

– Selv om samlet sysselset-

ting i bunn-
f i sker iene 
gikk ned fra 
6100 til vel 
5900 i 2011, 
har syssel-
s e t t i n g e n 
knyttet til 
leveranser 
av råstoff til 
klippfisk og 
saltfisk økt 
fra rundt 2000 til 2600, sier 
Trond Bjørndal, som sammen 
med forskerne Nils Arne Eker-
hovd og Marianne T. Bjørndal, 
har utarbeidet rapporten.

 
Møre størst
Størst verdiskaping og flest 
sysselsatte i foredlingen av 
klippfisk finner vi i Møre og 
Romsdal fylke. 

Her ble det produsert klipp-
fisk til en verdi av over 5,2 mil-
liarder kroner i 2011, i 30 be-

– At det er stor verdiskaping rundt 
klippfiskproduksjon, innebærer 
ikke nødvendigvis at mer fisk 
burde gå til slik produksjon. Dette 
vil avhenge både av råstofftilgang 
og utviklinga i markedene både 
for klippfisk og andre produkt, 
sier Trond Bjørndal.

Av analysen går det fram at 
fangst er den sektoren som 
bidrar mest til verdiskapnin-
gen i klippfiskproduksjonen. 
Dette vises også igjen i form 
av merpris til fiskerne, viser 
han til

– I den treårsperioden vi 

har sett på, har både verdiska-
ping og sysselseting i flåten 
som leverer til klippfisk økt. 
Pris til fisker vil speile den 
prisen markedet vil betale 
for klippfisk. Slik sett vil ei 
positiv utvikling i disse mar-
kedene kunne gi bedre pris til 

fiskarane, sier han. Den størst 
ringvirkninger av klippfisk-
produksjonen er knyttet til 
produksjon. De omfatter ifølge 
Bjørndal varehandel med salt, 
energi, finansiell tjenesteyting 
og forsikring, omsetning og 
drift av fast eigedom, detalj-

Ikke nødvendig med mer fisk til klippfisk

Stor verdiskaping av klippfisk
VERDIER: Klippfiskproduksjonen i Norge gir mye igjen i verdiskaping. FOTO: JØRN MIKAEL HAGEN

Fakta: klippFisk
QQ I mer enn 300 år har klippfisk 

vært en viktig næring i Norge. 
QQDen norske eksportverdien av 

klippfisk var i 2011 på ca. 3,8 mil-
liarder kroner.  Rundt 90 prosent 
ble utskipet fra Nordvestlandet. 
QQTas saltfisk med, øker eks-

portverdien til ca. 4,8 milliarder 
kroner.  Samlet utgjorde dermed 
eksporten av klippfisk og saltfisk 
ca. 9 prosent av total norsk fiske-
eksport som i 2011 var på ca. 53 
milliarder kroner.

Verdiskapingen av 
klippfiskproduksjonen i 
Norge var i 2011 på nær 
4,3 milliarder kroner. 
5186 personer var sys-
selsatt i produksjonen. 
Flest i fangstleddet.

z klippFisk

Trond 
Bjørndalen

Vil ta hele 
fangsten
F i s k e r i -
my nd i g-
h e t e n e 
står fast 
p å  a t 
brudd på 
p å l e g -
gene om 
posisjons-
r a p p o r -
tering og 
e le k t r o -
nisk fangstrapportering vil 
føre til inndragning av hele 
fangsten.

I sommer fikk hvalfanger 
Jan Kristiansen endelig av-
slag på sin anke i ei slik sak. 
Anken var støttet av Norges 
Fiskarlag som ønsker ei 
prinsipiell avklaring av om 
formalfeil virkelig kvalifise-
rer til ei så tøff straff.

Skjønnsmessig
Fiskarlaget hevder denne 
type feil ikke kan defineres 
som «ulovlig fiske», at de 
ikke innebærer brudd på 
havressursloven, og at de 
dermed må straffes gjennom 
det ordinære rettssystemet. 
Det innebærer blant annet ei 
skjønnsmesig straffeutmå-
ling og ikke nødvendigvis 
full inndragning av fangsten.

Dette mener myndighe-
tene er feil forståelse av 
regelverket. De viser til lov-
endringen i 2001 hvor det 
ble åpnet for administrativ 
inndragning av fangst. Der 
ble det uttrykt at hjemmelen 
for dette også skal omfatte 
brudd på plikter som kan 
skjule ulovlig høsting, ikke 
bare dokumentert ulovlig 
høsting.

Stadfester
«Elektronisk rapportering 
og posisjonsrapportering 
er på samme måte som de 
tidligere kravene til føring av 
fangstdagbok, helt sentrale 
i kontrollen av fartøyenes 
aktivitet. Og brudd på disse 
vil kunne bidra til å skjule 
ulovlig høsting», heter det i 
avslaget på anken fra Fis-
keridirektoratet som nå er 
stadfestet i Nærings- og Fis-
keridepartementet.

Vid ordlyd
Fiskarlags-advokat Ståle 
Hellesø mener ordlyden i 
den administrative bestem-
melsen er så vid at i teorien 
kan det meste av regelbrudd 
medføre administrativ inn-
dragning.

– Slik er bestemmelsen 
neppe ment å være. Jeg me-
ner at det er behov for å av-
klare hvilke typer av overtre-
delser som er straff, dersom 
inndragning finner sted, og 
hvilke som ikke er det. I følge 
Hellsø har man nå oppe til 
vurdering om, og eventuelt 
hvordan man skal håndtere 
denne saken videre. De to 
alternativene som eventu-
elt finnes, er enten rettslig 
stevning eller en klage til 
Sivilombudsmannen.

terje.jensen@fbfi,no
Telefon: 77 05 90 21

Jan Kristiansen
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Verdiskapingen av klippfiskproduksjonen i Norge

var i 2011 på nær 4,3 milliarder kroner. 5186

personer var sysselsatt i produksjonen. Flest i

fangstleddet.

Nils Torsvik og Andreas Hjorth Røen Bergen

Verdiskapingen var det året på over én million

kroner per årsverk, som er 300.000 kroner over

øvrig fiskeforedling og 200.000 over annen

industri.. Fangst størst Det viser en analyse

utarbeidet av forskere ved Høgskolen i Ålesund

og ved Samfunns- og næringslivsforskning (SNF),

ved Norges Handelshøgskole i Bergen..

Verdiskapingen av klippfisken var størst i

fangstleddet, der det også var flest sysselsatte.

Her var samlet verdiskapning på 2,8 milliarder

kroner, der nær 2,2 milliarder var knytt til fisket

direkte, mens 648 millioner kroner var knytt til

ringvirkninger av fangsten som gikk til klippfisk.

Sysselsetting Antall fiskere knytt direkte til fangst

for klippfiskproduksjon var 2607, mens

ringvirkninger sysselsatte 782. I foredlingsleddet

var det flere sysselsatte i

ringvirkningsvirksomheter, enn i produksjon.

Mens 760 var sysselsatt i foredling, var nær

tusen knytt til ringvirkningene. Totalt var det

sysselsatt 1793 i ringvirkningsvirksomheter til

klippfiskproduksjonen.. Økt I eksport var det bare

26 direkte og 23 indirekte sysselsatt med

klippfisk. - Selv om samlet sysselsetting i

bunnfiskeriene gikk ned fra 6100 til vel 5900 i

2011, har sysselsettingen knyttet til leveranser

av råstoff til klippfisk og saltfisk økt fra rundt

2000 til 2600, sier Trond Bjørndal, som sammen

med forskerne Nils Arne Ekerhovd og Marianne T.

Bjørndal, har utarbeidet rapporten.

. Møre størst Størst verdiskaping og flest

sysselsatte i foredlingen av klippfisk finner vi i

Møre og Romsdal fylke.. Her ble det produsert

klippfisk til en verdi av over 5,2 milliarder kroner i

2011, i 30 bedrifter som hadde 551 ansatte.

Verdiskapningen i disse bedriftene var på 611,9

millioner kroner..

I Troms og Finnmark ble det tilsvarende produsert

klippfisk til en verdi av henholdsvis 489 millioner kroner

og 255,1 millioner i 2011. Hvert av fylkene hadde to

bedrifter, der det var 131 ansatte i Troms, og 78 i

Finnmark.

. Treårs prosjekt Prosjektet som analysen er utarbeidet

for, er finansiert av Norges Forskningsråd og har som

mål å kartlegge konkurranse og markedene for

klippfisknæringen i Norge i perioden 2014 til 2016.

Prosjektet er delt i fem områder som skal analyseres..

Analyse Den første er en næringsanalyse. Seinere skal

det utarbeides analyser for klynger, prosess- og

produktutvikling, pris, og for konkurranse og marked.

Samlet budsjett for prosjektet er på 7,8 millioner kroner.

nils.torsvik@fbfi.no Mobil: 932 56 325

VERDIER: Klippfiskproduksjonen i Norge gir mye igjen i

verdiskaping. FOTO: JØRN MIKAEL HAGEN FBFI
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drifter som hadde 551 ansatte.
Verdiskapningen i disse be-

driftene var på 611,9 millioner 
kroner. 

I Troms og Finnmark ble det 
tilsvarende produsert klippfisk 
til en verdi av henholdsvis 489 
millioner kroner og 255,1 mil-
lioner i 2011. Hvert av fylkene 

hadde to bedrifter, der det var 
131 ansatte i Troms, og 78 i 
Finnmark.

 
Treårs prosjekt
Prosjektet som analysen er 
utarbeidet for, er finansiert av 
Norges Forskningsråd og har 
som mål å kartlegge konkur-
ranse og markedene for klipp-
fisknæringen i Norge i perioden 
2014 til 2016.

Prosjektet er delt i fem områ-
der som skal analyseres. 

Analyse
Den første er en næringsanaly-
se. Seinere skal det utarbeides 
analyser for klynger, prosess- 
og produktutvikling, pris, og 
for konkurranse og marked.

Samlet budsjett for prosjektet 
er på 7,8 millioner kroner.

nils.torsvik@fbfi.no
Mobil: 932 56 325

handel, reparasjon og installa-
sjon av maskiner og utstyr og 
land- og lufttransport.

På spørsmål om resultatene 
av analysen er overraskende 
sier Bjørndal at resultatene 
viser hvor viktig denne næ-
ringa er, både for flåten og for 

foredling og eksport. 
– Så vidt jeg vet, er dette første 
analyse av verdiskaping og 
sysselsetting innen verdikjeda 
for klippfisk. Om resultatene 
overraskende er et spørsmål 
som kan stilles til represent-
anter for næringen, sier han.

Ikke nødvendig med mer fisk til klippfisk

Stor verdiskaping av klippfisk
VERDIER: Klippfiskproduksjonen i Norge gir mye igjen i verdiskaping. FOTO: JØRN MIKAEL HAGEN

”” Selv om samlet 
sysselsetting i bunn-
fiskeriene gikk ned 
fra 6100 til vel 5900 i 
2011, har sysselsettin-
gen knytt til leveranser 
av råstoff til klippfisk 
og saltfisk økt fra rundt 
2000 til 2600
Trond Bjørndalen, forsker

– Bør tjene penger uansett om 
prisen er lav eller høy
Jangaard 
Export AS 
i Ålesund 
er en av 
klippfisk-
bedriftene 
som bidrar 
til verdiska-
pingen. Pro-
duksjonsan-
svarlig Knut 
Haagensen 
forteller at de ser en kraftig 
oppgang i klippfiskmarkedet 
av sei i Afrika.

– Den store positive trenden 
i klippfiskmarkedet er det 
afrikanske markedet, som 
antakelig kommer til å ta 
igjen Brasil på klippfisk av sei. 
For fem år siden eksporterte 
Norge fem-seks tusen tonn, og 
nå nærmer det seg tyve tusen 

tonn klippfisk av sei til Afrika, 
forklarer han. 

Hovedgrunnen til dette 
er at mens frossen småsei 
tidligere stort sett ble ekspor-
tert ubearbeidet til Ukraina 
og andre østeuropeiske land, 
produseres den nå som klipp-
fisk i Norge. 

Ifølge Haagensen går nå 
nitti prosent av all sei som 
landes i Norge til innenlands 
klippfiskproduksjon, noe som 
kan være litt av forklaringen 
på den høye verdiskapingen.

– Det har jo vært en nedad-
gående trend siden finanskri-
sen, men nå er det i ferd med 
å snu. Det vi er usikre på 
fremover er hvordan marke-
det vil takle høyere priser, 
for det er relativt store volum 
som skal på land. Det er klart 

at prisøkningen på torsk har 
en betydning, særlig med 
fortsatt store kvoter. Jeg ser 
ikke for meg at vi kan legge på 
prisen og så skal markedet ta 
unna. Portugal er vårt største 
marked, og portugiserne er 
prissensitive. Haagensen 
viser til at det fortsatt er 
nedgangstider i store deler 
av Europa, og med større 
mengder fisk i markedet må 
man selge til hele befolknin-
gen, ikke bare middelklassen 
og oppover.

– Klippfisknæringen er 
mellomledd mellom fisker og 
konsument, så vi er ikke en 
næring som tar skyhøye mel-
lomlegg. Vi bør være i stand 
til å tjene penger uansett om 
prisen er lav eller ei, mener 
han.

Knut 
Haagensen

Klippfisknæringen sentral for 
både fiskere og kommune
I Ålesund 
og Møre og 
Romsdal er 
det mange 
som lever av 
klippfisknæ-
ringen. 
Daglig leder 
i Møre og 
Romsdal 
Fiskarlag, 
Ole Morten 
Sorthe, forklarer at mange fis-
kere ville fått problemer med 
å levere fangsten om ikke den 
kunne gått til klippfisk. Dette 
gjelder både ferskt og frossent 

råstoff. – Klippfisknæringen 
betyr veldig mye, fordi hoved-
delen av den fisken som er i 
klippfiskstørrelse havner til 
bearbeiding i Norge. Myten 
om at all frossenfisk går til 
utlandet er ikke sann. De store 
klippfiskprodusentene på 
Møre tar mye av råstoffet til 
klippfisk, sier han. Noe av det 
som gjør næringen så viktig 
er at den tar både ferskt og 
frossent råstoff, hovedsaklig 
torsk og sei. 

– Den er veldig viktig for 
kystflåten i sesongen, det 
er de som kjøper det meste, 

spesielt sei. Det er jo en global 
vare, mener Sorthe. I 2011 sto 
fangstleddet tilknyttet klipp-
fisknæringen for en verdiska-
ping på 2,8 milliarder kroner. 
Bysekretær i Ålesund kommu-
ne, Tore Hals, vektlegger også 
klippfisknæringen som viktig. 
– Det er klart at den maritime 
og marine næringen er helt 
sentral for vår kommune. Vi 
har mange bedrifter som lever 
direkte og indirekte av dette, 
både rederier, fiskere og fis-
kebedrifter. Vi er nok ganske 
avhengig av klippfisknæringen 
her, forteller han.

Ole Morten 
Sorthe

√ Forsikring av båt, mannskap, utstyr og fangst
√ Tilskudd til skadeforebyggende tiltak

Slik får du kontakt: 
Havtrygd 55 55 74 00 
havtrygd.no 

Bud og Hustad 71 26 67 00 
budoghustad.no 

Nordlys 75 54 40 88 
nordlysforsikring.no
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... og vi trygger deg og din familie

MS «With Harvest»

Sammen gir vi deg trygghet 
for båt og mannSkap
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I Ålesund og Møre og Romsdal er det mange som

lever av klippfisknæringen. Daglig leder i Møre og

Romsdal Fiskarlag, Ole Morten Sorthe, forklarer

at mange fiskere ville fått problemer med å

levere fangsten om ikke den kunne gått til

klippfisk.

Dette gjelder både ferskt og frossent råstoff. -

Klippfisknæringen betyr veldig mye, fordi

hoveddelen av den fisken som er i

klippfiskstørrelse havner til bearbeiding i Norge.

Myten om at all frossenfisk går til utlandet er

ikke sann. De store klippfiskprodusentene på

Møre tar mye av råstoffet til klippfisk, sier han.

Noe av det som gjør næringen så viktig er at den

tar både ferskt og frossent råstoff, hovedsaklig

torsk og sei.. - Den er veldig viktig for kystflåten i

sesongen, det er de som kjøper det meste,

spesielt sei. Det er jo en global vare, mener

Sorthe. I 2011 sto fangstleddet tilknyttet

klippfisknæringen for en verdiskaping på 2,8

milliarder kroner. Bysekretær i Ålesund

kommune, Tore Hals, vektlegger også

klippfisknæringen som viktig. - Det er klart at den

maritime og marine næringen er helt sentral for

vår kommune. Vi har mange bedrifter som lever

direkte og indirekte av dette, både rederier,

fiskere og fiskebedrifter. Vi er nok ganske

avhengig av klippfisknæringen her, forteller han.
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Fortsatt drahjelp på makrell fra atomulykken i Japan 
Atomkraf-
tulykken i 
Japan i 2011 
er tragisk 
nok noe av 
bakteppet 
for tidenes 
makrel-
leksport i 
oktober. 

– Ulyk-
ken har nok til en viss grad 

ødelagt renommeet til den 
japanske makrellen, for ek-
sempel i Sør- Korea, forklarer 
markedssjef Jarle Hansen i 
Norges Sildesalgslag.

Japanerne klarer ikke å 
berolige kundene selv om 
makrellen de prøver å selge 
er fisket på vestkysten, mens 
ulykken var på østkysten. 
Dette i kombinasjon med 
at norsk makrell har godt 

renommè og høy standing 
historisk sett, har bidratt til 
det enorme salget av norsk 
makrell til det fjerne Østen 
i år. I oktober tok Japan 26 
prosent av volumet på 153.000 
tonn makrell. I tillegg går det 
aller meste av de 23 prosen-
tene som ble solgt til Kina 
denne måneden, videre til 
Japan, det også. Japanerne 
utnytter billig arbeidskraft i 

Kina til å få makrellen proses-
sert der.  Også en hel del av 
de ti prosentene som gikk 
til Sør-Korea kan tilskrives 
forholdene i Japan, både 
fordi det som spises i Japan 
er trendsettende for hva man 
spiser i Sør-Korea, men også 
fordi atomulykken i Japan har 
satt sine spor.

Til sammen går over halv-
parten av en norsk makrell-

eksport så langt i 2014 på over 
300.000 tonn, til landene i den 
fjerne østen.

– Vi fikk et morsomt brev 
fra Japan som fortalte om en 
undersøkelse blant skolebarn 
der borte. Etter å ha smakt 
norsk makrell, sa en av dem 
sa: Dette er den beste fisken 
jeg noen gang har smakt. Det 
lover godt, sier Jarle Hansen i 
sildesalgslaget.

Jarle Hansen

Duket for ny eksportrekord i år

Terje Jensen
Harstad

– Målt i volum er det snakk 
om tidenes oktobermåned for 
klippfisk til Portugal, forteller 
Christian Nordahl, fiskeriut-
sending i Portugal for Norges 
Sjømatråd

– Vi ser at supermarkedkje-
dene nå øker innkjøpet slik at 
de kan tilby tilstrekkelig med 
klippfisk når julesalget star-
ter. Fortsetter denne trenden, 
ligger det an til eksportrekord 
også for året under ett, sier 
Nordahl.

Åtte kroner opp
Verdien av norsk klippfiskek-
sport kom altså opp i over en 
halv milliard kroner i oktober. 
Sammenlignet med samme 
måned i fjor er det en økning 
på 163 millioner kroner eller 
47 prosent. Det ble eksportert 
12 436 tonn klippfisk i oktober, 
noe som er 20 prosent mer enn 
i samme måned i fjor.

Veksten handler altså både 
om volumvekst og prisvekst.  
Prisen øker med 21 prosent, 
eller 8,14 kroner per kilo, i 
samme periode - til 46,44 kro-
ner per kilo i snitt.

Makrell
Totalt ble det eksportert sjø-
matprodukter for 7,6 milliarder 
kroner til sammen i oktober, 
tilsvarende over en kvart mil-
liard per dag. Fortsatt er det 
laksen som drar det store lasset 
med en oktober-eksport på fire 
milliarder kroner. Men mens 
lakseveksten flater ut akkurat 
denne måneden, så går ekspor-
ten av både hvitfisk og pelagisk 
fisk rett til værs.

På pelagisk er det makrellen 
som bidrar til rekordnoterin-
gene. Bare denne ene måne-
den ble det eksportert makrell 
for 1,6 milliarder kroner, 318 

millioner mer enn i oktober i 
fjor. Så langt i år er makrel-
leksporten økt med nesten en 
milliard, og har så langt rundt 

3,3 milliarder i løpet av 2014. 
Rekordnoteringen på ma-

krell kommer til tross for at 
hovedmarkedene i Russland 
og Ukraina har falt mer eller 
mindre i fisk det siste året på 
grunn av den politiske uroen. 
I oktober er det Japan og Kina 

som «har tatt over butikken» og 
bidrar til eksportfesten.

Hvitfisk
Når det gjelder hvitfisk, så er 
det altså julesalget av klippfisk 
som gir det store bidraget til 
eksportveksten. Samlet sett ble 
det eksportert torsk, sei og hyse 
for nærmere 1,2 milliarder kro-
ner i oktober. Det er en økning 
på 358 millioner kroner, eller 
43 prosent, sammenlignet med 
oktober i fjor. 

Rekordskjema
Hittil i år er det eksportert 
torsk, sei og hyse for 8,7 mil-
liarder kroner. Det er en økning 
på 1,3 milliarder kroner, eller 

18 prosent, sammenlignet med 
samme periode i fjor, viser tall 
fra Norges Sjømatråd.  

Samlet sett har fiskeekspor-
ten strak kurs mot nye rekord-
høyder. Med 56 milliarder «i 
boks» pr. 1. november, er man 
syv milliarder foran skjema i 
forhold til fjorårets rekordno-
tering på 61 milliarder kroner. 
Ingen vil bli forundret om man 
allerede inneværende år pas-
serer ei ny magisk grense på 
70 milliarder kroner.

Da er kursen satt for fram-
tidsvisjonen om å nå 500 mil-
liarder i 2050.

terje.jensen@fbfi.no
Telefon: 77 05 90 21

TOK AV: Klippfiskeksporten «tok av» i oktober. Små restkvoter av torsk og den tilstundne julen er forklaringen på den beste oktober-
månedene noen sinne for norsk klippfisk til Portugal. Her ser vi Christian Nordahl, norsk sjømatutsending til Portugal sammen med 
sikkerhetssjef Leonardo Tenente ved Continente-butikken i kjøpesenteret Colombo i Losboa.  ARKIVFOTO: MIKAELA BERG

Fakta: oktobereksport
QQTotal fiskeeksport i oktober: 

7,6 milliarder kroner.
QQLakseeksport på fire milliarder 

kroner.
QQMakrelleksport på 1,6 milliar-

der kroner.
QQKlippfiskeksport på 500 mil-

lioner kroner.
QQTorskeeksport fersk og fryst 

på 360 millioner kroner.
QQØrreteksport på 250 millioner 

kroner.

Klippfisk for en halv 
milliard kroner er blant 
de viktigste bidragene 
til at oktober 2014 har 
blitt tidenes eksport-
måned for sjømat. 
Samlet sett har fiskeek-
sporten strak kurs mot 
nye rekordhøyder.

z eksport

”” Fortsetter denne 
trenden, ligger det an 
til eksportrekord på 
klippfisk til Portugal 
også for året under ett
Christian Nordahl, eksportutsen-
ding i Portugal

10 NYHETER fredag 7. november 2014 FISKERIBLADETFISKAREN

Klippfisk for en halv milliard kroner er blant de

viktigste bidragene til at oktober 2014 har blitt

tidenes eksportmåned for sjømat. Samlet sett

har fiskeeksporten strak kurs mot nye

rekordhøyder.

Terje Jensen Harstad - Målt i volum er det snakk

om tidenes oktobermåned for klippfisk til

Portugal, forteller Christian Nordahl,

fiskeriutsending i Portugal for Norges Sjømatråd -

Vi ser at supermarkedkjedene nå øker innkjøpet

slik at de kan tilby tilstrekkelig med klippfisk når

julesalget starter. Fortsetter denne trenden,

ligger det an til eksportrekord også for året under

ett, sier Nordahl. Åtte kroner opp Verdien av

norsk klippfiskeksport kom altså opp i over en

halv milliard kroner i oktober. Sammenlignet med

samme måned i fjor er det en økning på 163

millioner kroner eller 47 prosent. Det ble

eksportert 12 436 tonn klippfisk i oktober, noe

som er 20 prosent mer enn i samme måned i

fjor. Veksten handler altså både om volumvekst

og prisvekst. Prisen øker med 21 prosent, eller

8,14 kroner per kilo, i samme periode - til 46,44

kroner per kilo i snitt. Makrell Totalt ble det

eksportert sjømatprodukter for 7,6 milliarder

kroner til sammen i oktober, tilsvarende over en

kvart milliard per dag. Fortsatt er det laksen som

drar det store lasset med en oktober-eksport på

fire milliarder kroner. Men mens lakseveksten

flater ut akkurat denne måneden, så går

eksporten av både hvitfisk og pelagisk fisk rett til

værs. På pelagisk er det makrellen som bidrar til

rekordnoteringene. Bare denne ene måneden ble

det eksportert makrell for 1,6 milliarder kroner,

318 millioner mer enn i oktober i fjor. Så langt i

år er makrelleksporten økt med nesten en

milliard, og har så langt rundt 3,3 milliarder i

løpet av 2014. . Rekordnoteringen på makrell

kommer til tross for at hovedmarkedene i

Russland og Ukraina har falt mer eller mindre i

fisk det siste året på grunn av den politiske

uroen. I oktober er det Japan og Kina som «har

tatt over butikken» og bidrar til eksportfesten.

Hvitfisk Når det gjelder hvitfisk, så er det altså

julesalget av klippfisk som gir det store bidraget til

eksportveksten. Samlet sett ble det eksportert torsk, sei

og hyse for nærmere 1,2 milliarder kroner i oktober. Det

er en økning på 358 millioner kroner, eller 43 prosent,

sammenlignet med oktober i fjor.. Rekordskjema Hittil i

år er det eksportert torsk, sei og hyse for 8,7 milliarder

kroner. Det er en økning på 1,3 milliarder kroner, eller

18 prosent, sammenlignet med samme periode i fjor,

viser tall fra Norges Sjømatråd. . Samlet sett har

fiskeeksporten strak kurs mot nye rekordhøyder. Med 56

milliarder «i boks» pr. 1. november, er man syv milliarder

foran skjema i forhold til fjorårets rekordnotering på 61

milliarder kroner. Ingen vil bli forundret om man allerede

inneværende år passerer ei ny magisk grense på 70

milliarder kroner.

Da er kursen satt for framtidsvisjonen om å nå 500

milliarder i 2050. terje.jensen@fbfi.no Telefon: 77 05 90

21

TOK AV: Klippfiskeksporten «tok av» i oktober. Små

restkvoter av torsk og den tilstundne julen er
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forklaringen på den beste oktober-månedene

noen sinne for norsk klippfisk til Portugal. Her ser

vi Christian Nordahl, norsk sjømatutsending til

Portugal sammen med sikkerhetssjef Leonardo

Tenente ved Continente-butikken i kjøpesenteret

Colombo i Losboa. ARKIVFOTO: MIKAELA BERG

FBFI FiskeribladetFiskaren
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Klippfisk gir høy verdiskaping
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 06.11.2014 16:15. Profil: Diverse, Klippfisk.
Nils Torsvik og Andreas Hjorth Røen.

Klippfisknæringen tjener penger og bidrar til

verdiskaping for både fiskere og andre i

nærområdet. For Ålesund kommune er industrien

avgjørende. Verdiskapingen av

klippfiskproduksjonen i Norge var i 2011 på nær

4,3 milliarder kroner.

5186 personer var sysselsatt i produksjonen,

flest i fangstleddet.

Verdiskapingen var i 2011 på over én million

kroner per årsverk, som er 300.000 kroner over

øvrig fiskeforedling og 200.000 over annen

industri.

Fangst og Møre størst Det viser en analyse

utarbeidet av forskere ved Høgskolen i Ålesund

og ved Samfunns- og næringslivsforskning (SNF),

ved Norges Handelshøgskole i Bergen.

Verdiskapingen av klippfisken var størst i

fangstleddet, der det også var flest sysselsatte.

Her var samlet verdiskaping på 2,8 milliarder

kroner, der nær 2,2 milliarder var knyttet til fisket

direkte, mens 648 millioner kroner var knyttet til

ringvirkninger av fangsten som gikk til klippfisk. -

Selv om samlet sysselsetting i bunnfiskeriene

gikk ned fra 6100 til vel 5900 i 2011, har

sysselsettingen knyttet til leveranser av råstoff til

klippfisk og saltfisk økt fra rundt 2000 til 2600,

sier Trond Bjørndal, som sammen med forskerne

Nils Arne Ekerhovd og Marianne T. Bjørndal, har

utarbeidet rapporten.

Størst verdiskaping og flest sysselsatte i

foredlingen av klippfisk finner vi i Møre og

Romsdal fylke. Her ble det produsert klippfisk til

en verdi av over 5,2 milliarder kroner i 2011, i 30

bedrifter som hadde 551 ansatte.

Verdiskapingen i disse bedriftene var på 611,9

millioner kroner. I Troms og Finnmark ble det

tilsvarende produsert klippfisk til en verdi av

henholdsvis 489 millioner kroner og 255,1

millioner i 2011. Hvert av fylkene hadde to

bedrifter, der det var 131 ansatte i Troms, og 78

i Finnmark.
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Avgjørende Daglig leder i Møre og Romsdal

Fiskarlag, Ole Morten Sorthe, forklarer at mange

fiskere ville fått problemer med å levere fangsten

om ikke den kunne gått til klippfisk. Dette gjelder

både ferskt og frossent råstoff. -

Klippfisknæringen betyr veldig mye, fordi

hoveddelen av den fisken som er i

klippfiskstørrelse havner til bearbeiding i Norge.

Myten om at all frossenfisk går til utlandet er

ikke sann. De store klippfiskprodusentene på

Møre tar mye av råstoffet til klippfisk, sier han.

Ålesund kommune har også mye å takke

klippfisknæringen for. Bysekretær Tore Hals

forteller at mye av byens næringsliv dreier seg

om produktet. - Det er klart at den maritime og

marine næringen er helt sentral for vår

kommune. Vi har mange bedrifter som lever

direkte og indirekte av dette, både rederier,

fiskere og fiskebedrifter. Vi er nok ganske

avhengig av klippfisknæringen her, forteller han.

Bør kunne tjene penger Knut Haagensen,

produksjonsansvarlig i Jangaard Export AS,

beretter om optimisme i næringen, på tross av

noe økende råstoffpriser. - Det har jo vært en

nedadgående trend siden finanskrisen, men nå

er det i ferd med å snu. Det vi er usikre på

fremover er hvordan markedet vil takle høyere priser, for

det er relativt store volum som skal på land. Det er klart

at prisøkningen på torsk har en betydning, særlig med

fortsatt store kvoter. Jeg ser ikke for meg at vi kan legge

på prisen og så skal markedet ta unna. Portugal er vårt

største marked, og portugiserne er prissensitive, sier

han.

Haagensen viser til at det fortsatt er nedgangstider i

store deler av Europa, og med større mengder fisk i

markedet må man selge til hele befolkningen, ikke bare

middelklassen og oppover. - Klippfisknæringen er en

næring som er mellomledd mellom fisker og konsument,

så vi er ikke en næring som tar skyhøye mellomlegg. Vi

bør være i stand til å tjene penger uansett om prisen er

lav eller ei, mener han.

Les mer om verdiskapingen i klippfisknæringen i

fredagens papirutgave av FiskeribladetFiskaren!

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/4UfKA3EN
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Rekord i sjømateksporten
Brunsvika. Publisert på nett 05.11.2014 12:02. (Oppdatert 05.11.2014 12:45) Profil: Diverse, Klippfisk.

Hittil i år er det eksportert sjømat for 56

milliarder kroner. Dette er en økning på 7

milliarder kroner, eller 14 prosent, sammenlignet

med samme periode i fjor. (Oppdatert:

05.11.2014 12:45)

Det står altså br til i fioskerinæringene til tross

for at Russland ikke vil importere store mengder

fisk grunnet uenighet om sanksjoner ut fra

Ukraina krisen. - Veksten i sjømateksporten

fortsetter til tross for bortfallet av Russland, og

illustrerer Norges store fortrinn som

eksportnasjon med sjømat fra både fiskeri og

havbruk, sier Christian Chramer,

kommunikasjonsdirektør i Norges sjømatråd.

Det står bra til for fiskeriene. Verdien har aldri før

vært så stor. Verst er det for det ex

kristiansundske klippfisk. Les mer i NORGES

SJØMATRÅD Neste

© Brunsvika

Se webartikkelen på http://ret.nu/F4CAy3EG
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Vil utrede kvotefleksibilitet i torskefiskeriene
Norges Sildesalgslag. Publisert på nett 05.11.2014 07:49. (Oppdatert 05.11.2014 10:03) Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet.

Foto: Bilde: Havforskningsinstituttet

Fiskeridirektoratet ønsker å drøfte muligheten for

å innføre kvotefleksibilitet i torskefiskeriene, slik

det allerede er gjort innenfor deler av pelagiske

fiskerier. (Oppdatert: 05.11.2014 10:03)

Under sist møte i Den blandete norsk-russiske

fiskerikommisjon ble det blant annet inngått

avtale om å åpne for kvotefleksibilitet mellom

kvoteår i fisket etter torsk og hyse fra og med

2015.

Avtalen

Avtalen slår fast at partene kan overføre inntil ti

prosent av egne kvoter av torsk og hyse for 2015

til 2016. En slik overføring vil komme i tillegg til

vedkommende parts kvote for 2016.

Partene kan også gi egne fartøyer tillatelse til å

fiske inntil ti prosent over egne kvoter av torsk og

hyse i 2015. Ethvert kvantum fisket utover

vedkommende parts kvote for 2015 skal

imidlertid trekkes fra kvoten for 2016.

Mer komplekst

Fiskerimyndighetene har erfaring fra

kvotefleksibilitet mellom kvoteår innenfor

pelagiske fiskerier; norsk vårgytende sild, sild sør

for 62N, makrell og kolmule.

Innføring av kvotefleksibilitet mellom kvoteår i

torskefiskeriene vil imidlertid være adskillig mer

komplekst, og vil stille krav til en grundig

gjennomgang og et presist regelverk før innføring.

Arbeidsgruppe

Fiskeridirektøren tar opp spørsmålet ned

næringen i reguleringsmøtet i Bergen denne

uken. Hun vil der foreslå å sette ned en

arbeidsgruppe bestående av representanter fra

næringen, fiskesalgslagene og

Fiskeridirektoratet. Arbeidsgruppen skal

utarbeide forslag til hvordan kvotefleksibilitet

mellom kvoteår bør implementeres i

torskefiskeriene.

Forslaget skal etter planen legges frem for

reguleringsmøtet våren 2015.

ilde: Fiskeridirektoratet

© Norges Sildesalgslag

Se webartikkelen på http://ret.nu/KR6r6oVc
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Fjordlinjer er viktig for hele kysten Forsvarets båndlegging av arealer i
...kystsoneplanleggingen.
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 05.11.2014. Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet. Side: 44.

Innlegg sendes FiskeribladetFiskaren
E-post: redaksjonen@fbfi.no
Telefaks: 55 21 33 01
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Hovedinnlegg/kronikk: Maksimalt 5.000 tegn (ca. 750 ord).
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Fjordlinjer er et viktig 
biologisk regulerings-
verktøy for hele kysten. 

Fjordlinjene, som beskyt-
ter fjordtorsken fra for høy 
beskatning, spiller en positiv 
rolle for flere bestander. Sild, 
kystbrisling, brosme, kveite 
og sei er blant bestandene 
som på ulikt vis drar fordel av 
beskyttelsen fra fjordlinjene. 

For ti år siden ble det 
opprettet fjordlinjer som skal 
gi bedre vern av kysttorsken. 
Innføringen skjedde nord for 
62°N. Fjordlinjene markerer 
grenser for hvor nært kysten 
fartøy over 15 meter kan fiske 
etter torsk. Det hører med til 
historien at Havforsknings-
instituttet mente størrelses-
grensen burde settes til 11 
meter for å få en raskere gjen-
oppbygging av kysttorsken, 
og da særlig fjordtorsken. 

Bør styres av antall 
fartøy, fartøylengde, 
redskapsmengde og 
-størrelse
Havforskningsinstituttet 
ønsker først og fremst å gi 
høstingsråd i form av kon-
krete kvoter på de sårbare 
kyst- og fjordressursene, og 
overlate til forvaltning og 
næring å bestemme hvem og 
hvor mange som en totalkvo-
te skal fordeles på. Inntil vi 
har kunnskap nok til å gjøre 
det, må vi regulere fiske-
innsatsen. Vi trenger å lære 
mer om effektivitetsforholdet 
mellom store og små båter 
og mellom flåtegruppene. I 
dagens situasjon er derfor 
fjordlinjene et hensiktsmes-
sig reguleringsverktøy som 

bør vurderes innført også sør 
for 62°N. 

Dersom flere effektive far-
tøyer med større maskinkraft 
og større redskap får fiske på 
ikke-kvotebelagte arter, kan 
det føre til en uønsket økning 
av fiskeinnsatsen i sårbare 
fjordområder. Instituttet 
foreslår derfor at adgangen til 
å fiske innenfor fjordlinjene 
styres av antall fartøy, leng-
den på fartøyet, redskaps-
mengde og -størrelse. 

For bestander som lever 
både i fjord og hav 
Fjordlinjene gjør nytte for 
flere bestander enn kyst-
torsken. De gjør forvalterne i 
stand til å tilpasse innsatsen 
i fisket på bestander som har 
egne populasjoner i fjordene 
og som vi ikke kjenner til-

standen til. For eksempel kan 
ikke kysttorsken (inkludert 
fjordtorsk og vandrende kyst-
torsk) skilles fra nordøstark-
tisk torsk i kvotetildelingene. 
Et vern av kysttorsken må 
derfor først og fremst bli en 
område- og perioderegule-
ring, der fjordtorsken trenger 
et spesielt vern. 

For sild, lange, brosme, 
blålange og vanlig uer skiller 
ikke dagens kvotesystem 
mellom store havressurser 
og mye mer begrensede og 
ukjente fjordpopulasjoner. 
Uten spesielle reguleringer 
for fjordene, så risikerer vi 
at disse fjordpopulasjonene 
fiskes helt ned. En fjordlinje 
blir derfor et nyttig verktøy 
for å kunne skille mellom 
ønsket fiskeinnsats i fjordene 
og områdene utenfor, hvor 
man oftest har mer kunnskap 
om ressursene. 

For fjordbestander og 
småfisk
Med fjordlinjene kan vi let-
tere sette grenser for fiske 
på bestander som bare lever 
i fjordene samtidig som vi 
tilpasser innsatsen i fisket 
til ukjente populasjonsstør-
relser. Nyere forskning viser 
at kystbrislingen i stor grad 
består av slike lokale fjord-
bestander. Siden vi enda ikke 
kan sette biologisk funderte 
kvoter på kystbrislingen, må 
denne ressursen forvaltes 
med innsatsregulerende 
tiltak. 

Fjordlinjene kan også 
begrense beskatningen av 
småfisk som vokser opp i 
fjordene. Årlig deles det ut 
kvoter på seibestanden. Det 
er dokumentert at forekom-
stene av sei i fjordene, langs 
kysten og ute i havet er en og 
samme bestand. Dermed er 
størst mulig vern av yngel og 

ungfisk som vokser opp inne 
i fjordene og langs kysten den 
eneste biologiske grunnen for 
å ha ulik forvaltning og regu-
lering av sei i fjordene, langs 
kysten og ute i havet. Dette 
kan også oppnås ved bruk av 
selektive redskaper.

Spørsmål om bifangst og 
kostnader
Selv om noen arter (for ek-
sempel makrell) ikke trenger 
fjordlinjer for å forvaltes godt, 
så må forvaltningen vurdere 
risikoen for bifangst av andre 
arter, populasjoner og størrel-
sesgrupper uten fjordlinjene. 
Å overvåke fjordfiskeriene for 
uønsket bifangst er kostbart 

og ressurskrevende. Med 
fjordlinjer som bidrar til en 
fiskeinnsats som er tilpas-
set ressursene, reduserer vi 
disse kostnadene markant. 
Næringen selv har pekt på at 
bedre utnyttelse og forvalt-
ning av ressursene i fjordø-
kosystemene på sikt fører til 
større verdiskapning.

Forvaltningen strever med 
å nå de målene som er satt for 
flere av de nevnte artene, og 
bør sørge for bedre samsvar 
mellom ressursgrunnlaget 
og fiskeinnsatsen i fjordene. 
Her kan helt sikkert Havfors-
kningsinstituttet hjelpe til 
dersom det settes av ressur-
ser til det. 

Fjordlinjer er viktig 
for hele kysten

Forsvarets båndlegging av arealer i kystsoneplanleggingen

Det er nå igangsatt tre 
interkommunale kyst-
soneprosjekt i Troms for 

å planlegge bruken av kyst-
sonen. Disse prosjektene er 
strategisk viktige for å kunne 

legge til rette for langsiktig 
og bærekraftig forvaltning av 
ressursene i kystsonen. Uten 
gode kystsoneplaner vil fylket 
og kommunene mangle et 
viktig verktøy for en fornuftig 
utvikling av fremtidig sjø-
matbasert næringsaktivitet. 
Et godt tilgjengelig verktøy 
vil også bidra til at nærings-
aktører, friluftsinteresser og 
andre naturinteresser med 

ulike mål og strategier kan 
samarbeide på en god og posi-
tiv måte. Det er to forhold ved 
Forsvarets båndlegging som 
vi ønsker å sette fokus på. Det 
ene er at Forsvarets skyte- og 
øvingsfelter båndlegger store 
områder i kystsonen. Det 
andre er at vi ønsker å frigi 
undersjøiske kart fra blant 
annet Astafjordprosjektet. 
Dette er komplette marine 

grunnkart med biotoper for 
blant annet konsekvensutred-
ning. Grunnet regelverket får 
ikke planmyndighetene eller 
næringsaktører tilgang til 
kart med nødvendig oppløs-
ning (skarphet).

Fylkestinget ber om at:
1. Sentrale myndigheter er 

oppmerksomme på de utfor-
dringer som båndlegging av 
kystsonen skaper.

2. Frigiving av arealer og 
marine grunnkart må vurde-
res på nytt.

3. Det gjennomføres en pro-
sess mellom kystsoneprosjek-
tene, sentrale myndigheter og 
Forsvaret slik at minnelige 
løsninger kan finnes og sam-
bruk med viktige næringsin-
teresser sikres.

Troms Fylkesting

”” Uten 
spesielle 
reguleringer 
for fjordene, 
så risikerer vi 
at disse fjord-
populasjonene 
fiskes helt ned

Kjell Nedreaas 
er havforsker 
ved Hav
forsknings
instituttet.

Havforsker Kjell Nedreaas forklarer hvorfor det er 
flere arter enn kysttorsken som er tjent med innførin-
gen av fjordlinjer, og at reguleringen også er fornuftig 
økonomisk sett.

Innlegg

z kystsone

FJORDFISKE: Både større 
og mindre kystfiskebåter 
har tradisjonelt fisket 
i fjordområdene. Nye 
reguleringer i fjor stengte 
flåten over 15 meter ute fra 
mange av disse områdene, 
og saken har vært mye 
deabttert. 
ARKIVFOTO: JON EIRIK OLSEN

Innlegg

z fjordlinjer

Havforsker Kjell Nedreaas forklarer hvorfor det er

flere arter enn kysttorsken som er tjent med

innføringen av fjordlinjer, og at reguleringen også

er fornuftig økonomisk sett.

Fjordlinjer er et viktig biologisk reguleringsverktøy

for hele kysten. Fjordlinjene, som beskytter

fjordtorsken fra for høy beskatning, spiller en

positiv rolle for flere bestander. Sild, kystbrisling,

brosme, kveite og sei er blant bestandene som

på ulikt vis drar fordel av beskyttelsen fra

fjordlinjene.. For ti år siden ble det opprettet

fjordlinjer som skal gi bedre vern av kysttorsken.

Innføringen skjedde nord for 62°N. Fjordlinjene

markerer grenser for hvor nært kysten fartøy over

15 meter kan fiske etter torsk. Det hører med til

historien at Havforskningsinstituttet mente

størrelsesgrensen burde settes til 11 meter for å

få en raskere gjenoppbygging av kysttorsken, og

da særlig fjordtorsken.. Bør styres av antall

fartøy, fartøylengde, redskapsmengde og -

størrelse Havforskningsinstituttet ønsker først og

fremst å gi høstingsråd i form av konkrete kvoter

på de sårbare kyst- og fjordressursene, og

overlate til forvaltning og næring å bestemme

hvem og hvor mange som en totalkvote skal

fordeles på. Inntil vi har kunnskap nok til å gjøre

det, må vi regulere fiskeinnsatsen. Vi trenger å

lære mer om effektivitetsforholdet mellom store

og små båter og mellom flåtegruppene. I dagens

situasjon er derfor fjordlinjene et hensiktsmessig

reguleringsverktøy som bør vurderes innført også

sør for 62°N.. Dersom flere effektive fartøyer med

større maskinkraft og større redskap får fiske på

ikke-kvotebelagte arter, kan det føre til en

uønsket økning av fiskeinnsatsen i sårbare

fjordområder. Instituttet foreslår derfor at

adgangen til å fiske innenfor fjordlinjene styres av

antall fartøy, lengden på fartøyet,

redskapsmengde og -størrelse.. For bestander

som lever både i fjord og hav. Fjordlinjene gjør

nytte for flere bestander enn kysttorsken. De gjør

forvalterne i stand til å tilpasse innsatsen i fisket

på bestander som har egne populasjoner i fjordene og

som vi ikke kjenner tilstanden til. For eksempel kan ikke

kysttorsken (inkludert fjordtorsk og vandrende kysttorsk)

skilles fra nordøstarktisk torsk i kvotetildelingene. Et

vern av kysttorsken må derfor først og fremst bli en

område- og perioderegulering, der fjordtorsken trenger et

spesielt vern.. For sild, lange, brosme, blålange og vanlig

uer skiller ikke dagens kvotesystem mellom store

havressurser og mye mer begrensede og ukjente

fjordpopulasjoner. Uten spesielle reguleringer for

fjordene, så risikerer vi at disse fjordpopulasjonene

fiskes helt ned. En fjordlinje blir derfor et nyttig verktøy

for å kunne skille mellom ønsket fiskeinnsats i fjordene

og områdene utenfor, hvor man oftest har mer kunnskap

om ressursene.. For fjordbestander og småfisk Med

fjordlinjene kan vi lettere sette grenser for fiske på

bestander som bare lever i fjordene samtidig som vi

tilpasser innsatsen i fisket til ukjente

populasjonsstørrelser. Nyere forskning viser at

kystbrislingen i stor grad består av slike lokale
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fjordbestander. Siden vi enda ikke kan sette

biologisk funderte kvoter på kystbrislingen, må

denne ressursen forvaltes med

innsatsregulerende tiltak.. Fjordlinjene kan også

begrense beskatningen av småfisk som vokser

opp i fjordene. Årlig deles det ut kvoter på

seibestanden. Det er dokumentert at

forekomstene av sei i fjordene, langs kysten og

ute i havet er en og samme bestand. Dermed er

størst mulig vern av yngel og ungfisk som vokser

opp inne i fjordene og langs kysten den eneste

biologiske grunnen for å ha ulik forvaltning og

regulering av sei i fjordene, langs kysten og ute i

havet. Dette kan også oppnås ved bruk av

selektive redskaper. Spørsmål om bifangst og

kostnader Selv om noen arter (for eksempel

makrell) ikke trenger fjordlinjer for å forvaltes

godt, så må forvaltningen vurdere risikoen for

bifangst av andre arter, populasjoner og

størrelsesgrupper uten fjordlinjene. Å overvåke

fjordfiskeriene for uønsket bifangst er kostbart og

ressurskrevende. Med fjordlinjer som bidrar til en

fiskeinnsats som er tilpasset ressursene,

reduserer vi disse kostnadene markant.

Næringen selv har pekt på at bedre utnyttelse og

forvaltning av ressursene i fjordøkosystemene på

sikt fører til større verdiskapning. Forvaltningen

strever med å nå de målene som er satt for flere

av de nevnte artene, og bør sørge for bedre

samsvar mellom ressursgrunnlaget og

fiskeinnsatsen i fjordene. Her kan helt sikkert

Havforskningsinstituttet hjelpe til dersom det

settes av ressurser til det.. Det er nå igangsatt

tre interkommunale kystsoneprosjekt i Troms for

å planlegge bruken av kystsonen. Disse

prosjektene er strategisk viktige for å kunne

legge til rette for langsiktig og bærekraftig

forvaltning av ressursene i kystsonen. Uten gode

kystsoneplaner vil fylket og kommunene mangle

et viktig verktøy for en fornuftig utvikling av

fremtidig sjømatbasert næringsaktivitet. Et godt

tilgjengelig verktøy vil også bidra til at

næringsaktører, friluftsinteresser og andre

naturinteresser med ulike mål og strategier kan

samarbeide på en god og positiv måte. Det er to

forhold ved Forsvarets båndlegging som vi ønsker

å sette fokus på. Det ene er at Forsvarets skyte-

og øvingsfelter båndlegger store områder i kystsonen.

Det andre er at vi ønsker å frigi undersjøiske kart fra

blant annet Astafjordprosjektet. Dette er komplette

marine grunnkart med biotoper for blant annet

konsekvensutredning. Grunnet regelverket får ikke

planmyndighetene eller næringsaktører tilgang til kart

med nødvendig oppløsning (skarphet). Fylkestinget ber

om at: 1. Sentrale myndigheter er oppmerksomme på de

utfordringer som båndlegging av kystsonen skaper.

2. Frigiving av arealer og marine grunnkart må vurderes

på nytt.

3. Det gjennomføres en prosess mellom

kystsoneprosjektene, sentrale myndigheter og Forsvaret

slik at minnelige løsninger kan finnes og sambruk med

viktige næringsinteresser sikres. Troms Fylkesting

FJORDFISKE: Både større og mindre kystfiskebåter har

tradisjonelt fisket i fjordområdene. Nye reguleringer i fjor

stengte flåten over 15 meter ute fra mange av disse

områdene, og saken har vært mye deabttert..

ARKIVFOTO: JON EIRIK OLSEN

@text2
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Nybygg for over fem milliarder kroner
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 05.11.2014. Profil: Konkurrenter, Havforskningsinstituttet. Side: 22.

Nybygg for over fem milliarder kroner

Einar Lindbæk
Ålesund

I totaloversikten på nybygg 
som kommer, er det samlede 
verdien av de ni fiskefartøyene 
på 1,8 milliarder kroner. Fem av 
fartøyene bygges for ringnotflå-
ten. Dette betyr at hvert av de 
ni fiskefartøyene som bygges, 
har en gjennomsnittlig bygge-
verdi på 200 millioner kroner. 
Variasjonen strekker seg fra 
«Ballstadøy» til 60 millioner (se 
også egen sak på side 18) til den 
nye fabrikktråleren «Ramoen» 
til over 300 millioner.

Verdien av de nye fiskefar-
tøyene som bygges, overgår 
fortsatt verdien av nybygg til 
oppdrettsnæringen. 

Flest brønnbåter
Likevel: Det bygges flere brønn-
båter enn store fiskebåter. Seks 
brønnbåter er under bygging 
til en verdi på 1,25 milliarder 
kroner. Til sammenligningen 
er prisen på fem ringnotbåter 
under utbygging knapt en mil-
liard kroner.

Totalt verdi på seks brønnbå-
ter, en fôrbåt og en stor servi-
cebåt, er på om lag 1,5 milliard 
kroner i nyinvesteringer innen 
oppdrettsfartøy. I tillegg kom-
mer flere mindre fiskebåter og 
servicefartøy som ikke er tatt 

med i denne oversikten.
Syv av de 18 fartøyene bygges 

i Norge, fem i Tyrkia, tre i Spa-
nia, to i Danmark og ett fartøy i 
Italia/Norge (forskningsskipet 
«Kronprins Håkon»).

Oversikten viser at det er en 

viss nedgang i nybyggaktivite-
ten sammenlignet med den to-
taloversikten vi hadde for disse 
flåtegruppene i forbindelse med 
Nor Fishing sist sommer. Den 
gang var antallet 46 fartøy til 
en samlet verdi på 8,4 mil-

liarder kroner for alle fartøy 
levert eller under bygging ved 
årsskiftet 2013/2014. Ti måne-
der senere er antallet fartøy 
mer enn halvvert og verdien 
på gjenstående byggeprosjekt 
redusert med 40 prosent.

I tillegg til dette er norske 
skipsdesignere og utstyrle-
verandører aktive å forhold 
til leveranser til nybygg i 
samme sektorer utenlands, 
særlig brønnbåter og fiskebå-
ter. Skipsteknisk i Ålesund er 

SJØSETTES: Her løftes «Ballstadøy» på sjøen for første gang. Fra skrogverftet i Polen, er båten nå kommet til Vestværftet i Hvide Sand i Danmark for å utrustes. FOTO: VESTVÆRFTET.

Større fartøy til en 
verdi på om lag 5,2 
milliarder kroner er 
nå under bygging for 
norsk fiskeri, oppdrett 
og forskning. Til 
sammen dreier det seg 
om 18 fartøy, hvor to 
forskningsfartøy alene 
står for 1,85 milliarder i 
byggeverdi.

zbyggeaktivitet

Marine Harvest ASA er et av verdens ledende sjømatselskap og verdens største produsent av atlantisk laks. Selskapet har om lag 10 700 ansatte, 
virksomhet i 23 land og omsatte i 2013 for ca. 19,4 milliarder kroner. Marine Harvest er børsnotert ved Oslo Børs og på New York Stock Exchange. 
Selskapet har tre divisjoner – Salg/Marked, Oppdrett og Fiskefôr. Fôr utgjør omtrent halvparten av selskapets kostnader. For å redusere kostnadene og 
optimalisere konsernets resultat, har Marine Harvest nylig bygget sin første fiskefôrfabrikk i Bjugn – en topp moderne fabrikk med produksjonskapasitet 
på 220 tusen tonn i første fase. Den startet opp medio 2014 og har 50 ansatte. Produksjonen er allerede lønnsom, og kapasitetsutnyttelsen er på  
100 prosent. Etablering av flere produksjonsenheter vil bli vurdert også i oversjøiske markeder. Les mer om selskapet på www.marineharvest.com

Vi søker en erfaren og engasjert person til å ta ansvar for den daglige drif-
ten av produksjonen ved fiskefôrfabrikken på Valsneset. Hovedoppgaven 
er å sørge for at fabrikken ferdigstiller produkter i rett kvalitet og kvantitet, 
tilgjengelig til rett tid, produsert på en mest mulig kostnadseffektiv og 
bærekraftig måte. Stillingen rapporterer til Operations Director ved  
anlegget og fungerer som hans nestkommanderende.

Den ideelle kandidaten bør ha høyskoleutdanning innen prosess eller kjemi, 
og minst 3 års relevant erfaring med personalansvar fra industriproduksjon. 
Erfaring fra virksomhet innen ekstruderingsprosesser er ønskelig. Du har god 
teknisk prosessforståelse og fokus på kontinuerlige forbedringsprosesser.

Dette er en nøkkelrolle hvor du vil få en ledende stilling og jobbe nært med 
dyktige mennesker på tvers i selskapet. 

Production Manager – Bjugn

For ytterligere informasjon om stillingen, 
vennligst kontakt Mercuri Urval ved 
Ole Simensen, telefon 975 59 087  
eller Britt Røil, telefon 975 59 090.  
Vennligst meld din interesse ved å 
laste opp din CV og søknadsbrev  
via www.mercuriurval.no så snart 
som mulig og senest 18. november.  
Alle henvendelser til Mercuri Urval  
bli behandlet konfidensielt, også  
overfor oppdragsgiver om ønskelig.

Fremtidsrettet teknologi – Bærekraftig industri – Nyopprettet rolle
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Større fartøy til en verdi på om lag 5,2 milliarder

kroner er nå under bygging for norsk fiskeri,

oppdrett og forskning. Til sammen dreier det seg

om 18 fartøy, hvor to forskningsfartøy alene står

for 1,85 milliarder i byggeverdi.

Einar Lindbæk Ålesund I totaloversikten på

nybygg som kommer, er det samlede verdien av

de ni fiskefartøyene på 1,8 milliarder kroner. Fem

av fartøyene bygges for ringnotflåten. Dette betyr

at hvert av de ni fiskefartøyene som bygges, har

en gjennomsnittlig byggeverdi på 200 millioner

kroner. Variasjonen strekker seg fra «Ballstadøy»

til 60 millioner (se også egen sak på side 18) til

den nye fabrikktråleren «Ramoen» til over 300

millioner. Verdien av de nye fiskefartøyene som

bygges, overgår fortsatt verdien av nybygg til

oppdrettsnæringen.. Flest brønnbåter Likevel: Det

bygges flere brønnbåter enn store fiskebåter.

Seks brønnbåter er under bygging til en verdi på

1,25 milliarder kroner. Til sammenligningen er

prisen på fem ringnotbåter under utbygging knapt

en milliard kroner. Totalt verdi på seks

brønnbåter, en fôrbåt og en stor servicebåt, er på

om lag 1,5 milliard kroner i nyinvesteringer innen

oppdrettsfartøy. I tillegg kommer flere mindre

fiskebåter og servicefartøy som ikke er tatt med i

denne oversikten.

Syv av de 18 fartøyene bygges i Norge, fem i

Tyrkia, tre i Spania, to i Danmark og ett fartøy i

Italia/Norge (forskningsskipet «Kronprins

Håkon»).

Oversikten viser at det er en viss nedgang i

nybyggaktiviteten sammenlignet med den

totaloversikten vi hadde for disse flåtegruppene i

forbindelse med Nor Fishing sist sommer. Den

gang var antallet 46 fartøy til en samlet verdi på

8,4 milliarder kroner for alle fartøy levert eller

under bygging ved årsskiftet 2013/2014. Ti

måneder senere er antallet fartøy mer enn

halvvert og verdien på gjenstående byggeprosjekt

redusert med 40 prosent.

I tillegg til dette er norske skipsdesignere og

utstyrleverandører aktive å forhold til leveranser til

nybygg i samme sektorer utenlands, særlig brønnbåter

og fiskebåter. Skipsteknisk i Ålesund er alene involvert i

ti båter under bygging tilknyttet forskning, oppdrett og

fiskeri. Seks av disse er for utenlandsk rederi.

einar.lindbak@fbfi.no Mobil: 932 56323 Fartøy under

bygging for fiskeri-, sjømatnæringen og forvaltningen

Ringnot Navn Gruppe Rederi Skipsdesign Verft for

utrustning Skrog Mål meter Levering/dåp Pris «M

Ytterstad» Ringnot Ytterstad Fiskeriselskap Skipsteknisk

AS, Ålesund Besiktas Shipyard, Tyrkia Tyrkia 75x15,4

des.14 Anslag: 190 mill. «Torbas» Ringnot Lyng

Fiskebåtrederi Seacon, Måløy Stadyard,Raudeberg Polen

69,9 x 15 feb.15 180-190 mill. «Smaragd» Ringnot

Smaragd, Fosnavåg Havyard Design, Herøy Havyard Ship

Tech. i Leirvik Tyrkia 74x15,8 Sommer 2015 Anslag:

200 mill. «Haugagut» Ringnot Drønen Havf., Austevoll

Karstensen Skibsværft Karstensens Skibsværft Litauen

69,95x15 apr.15 Anslag: 190 mill. «Kvannøy» Ringnot

Nyhlmen AS, Bodø Karstensen Skibsværft Karstensens

Skibsværft Polen 77,25x15,5 jun.15 Anslag: 200 mill.
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Trålere hvitfisk «Langøy» Frysetråler Prestfjord

Havfiske Rolls Royce Marine AS Freire, Vigo

Spania Spania 69x16 2015/2016 250-300 mill.

«Ramoen» Fabrikktråler AS Ramoen, Ålesund

Rolls-Royce Marine AS Armon, Gijon Spania

Spania 75 x jul.16 over 300 mill. Autoline

«Leinebris» Autoline Leinebris/Urvåg, Herøy

Skipsteknisk, Ålesund Tersan Shipyard, Tyrkia

Tyrkia 58x13,4 mai/juni15 Anslag: 175 mill.

Kystfiskefartøy store «Ballstadøy» Snurrevad

Ballstadøy AS, Ballstad Vestværftet, Danmark

Vestverftet, Danmark Polen 34,85x9,6 mar.15

60 mill. Brønnbåter «Gåsø Viking» Brønnbåt Frøy

Sjøtransport AS Møre Maritime, Kr.sund Sefine

Shipyard i Tyrkia Tyrkia 78x16 meter

Des.14/tdlig15 ? Anslag: 240 «Ro Arctic»

Brønnbåt Rostein, Sandøy Skipskomp., Måløy

Larsnes Mek. Verk., Larsnes Polen 75,5x15,5

07.nov Anslag: 230 «Namsos» Brønnbåt Norsk

Fisketr., Nærøy Havyard Design, Herøy Havyard

Ship Tech. i Leirvik 84,6x16,9 sep.15 277 mill.

«Øyting» Brønnbåt Bømlo Brønnbåtservice Aas

Mek Verk., Vestnes Aas Mek Verksted, Vestnes

Tyrkia 69,86x12 sept. 2015 160 mill. «Inter

Caledonia» Brønnbåt Intership, Fosnavåg

Skipsteknisk, Ålesund Besiktes Shipy., Yalova,

Tyrkia. Tyrkia 69,8x17 2. kvartal2015 225 mill.

«Lilly Johanne» Brønnbåt Aqua Star, Austevoll

Sawicon, Bergen Celiktrans, Tyrkia Tyrkia

49,75x12,6 Havarert Tyrkia 115 mill. Fôrbåter

«With Marine» Fôrbåt Egil Ulvan Rederi Multi

Maritime, Førde Fiskerstrand BLRT 69,9x17,2

31.okt.14 225 mill. Servicefartøy Type Macho25

Servicefartøy Frøy Akvaservice Møre Maritime,

Kr.sund Sletta Verft 25x10,6 2014.. Anslag: 19

mill. Offentlig sektor Dr. Fridtjof Nansen»

Forsk.fartøy Havforskningsinst., Bergen

Skipsteknisk, Ålesund Gondan Shipyard, Spania

Spania 74,5x17,4 Sommer 2016 450 mill.

«Kronprins Håkon» Forsk.fartøy

Havforskningsinst., Bergen Rolls-Royce M.,

Ålesund Fincantieriver. Genova, Italia Vard,

Langstein, Tomrefjord 100x21 2016 1,4 mrd.

SJØSETTES: Her løftes «Ballstadøy» på sjøen for

første gang. Fra skrogverftet i Polen, er båten nå

kommet til Vestværftet i Hvide Sand i Danmark

for å utrustes. FOTO: VESTVÆRFTET. (M. ytterstad)

SNART FERDIG: «M Ytterstad» skal etter planen

overleveres fra det tyrkiske verftet i desember. Dermed

skal den kunne settes inn i fisket fra nyåret. (leinebris(

AUTOLINE: «Leinebris» blir en linebåt helt utenom det

vanlige når den står ferdig neste sommer fra verftet i

Tyrkia. (intership) BRØNNBÅT: Brønnbåten til nystartede

«Intership» i Fosnavåg, skal leveres høsten 2015.

FOTOTEGNING: SKIPSTEKNISK (fridtjof nansen) DYREST:

Med en prislapp på 1,4 milliarder blir «Dr. Fridtjof

Nansen» en tung investering for Havforskningsinstituttet.

ILL: SKIPSTEKNISK FBFI. FiskeribladetFiskaren SNART

FERDIG: «M Ytterstad» skal etter planen overleveres fra

det tyrkiske verftet i desember. Dermed skal den kunne

settes inn i fisket fra nyåret. AUTOLINE: «Leinebris» blir

en linebåt helt utenom det vanlige når den står ferdig

neste sommer fra verftet i Tyrkia. DYREST: Med en

prislapp på 1,4 milliarder blir «Dr. Fridtjof Nansen» en

tung investering for Havforskningsinstituttet..

FOTOTEGNING: SKIPSTEKNISK

@text2
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«Ballstadøy» gjøres festklar i Danmark
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 05.11.2014. Profil: Diverse, Fangstbasert akvakultur. Side: 24.

Einar Lindbæk
Ålesund

«Ballstadøy» 
er den eneste 
større kyst-
f iskebåten 
for norske 
rederi under 
bygging for 
tida. Det er 
danske Vest-
værftet som 
igjen har fått 
opp d r a get 
med å bygge en større norske 
kystfiskebåt. For det nystruk-
turerte kystfiskebåtrederiet på 
Ballstad, er det en stor begiven-
het å bygge sin første fiskebåt.

– Vi må være optimister for 
å kunne komme oss videre i 
denne næringen. 

Utsiktene i hvitfisk er lo-
vende, men vi er bekymret for 
pelagisk. Samtidig er det viktig 
at vi har en fot i begge leire, slik 
at vi samlet kan få en ansten-
dig helårsdrift, sier reder Arnt 
Helge Sørensen.

Flere kvoter
Han er en av seks eiere i kyst-
fiskebåten med en omsetning 
på 20 millioner og mer enn det 
årlig. 

Nylig med selskapet fusjoner 
med Lo-Fo Fisk AS og Skolpen 
AS. Sistnevnte fusjon sørger for 
at det kommer flere kvoter inn 
i den nye båten som er under 
bygging. «Skolpen» bygd i 1952 

og ombygd i 1990, som fulgte 
med inn i fusjonen, er allerede 
solgt og dagens «Ballstadøy» 
(12 år) er lagt ut for salg, men 
ikke solgt.

«Ballstadøy» er blant kystfis-
kebåtene som satser på leve-
ring av levende torsk for både 
å øke lønnsomheten i driften 
og for å oppnå bonuskvoter. 
Fartøyet står med en kvote på 
533 tonn torsk i år, men har 
allerede fisket 876 tonn takket 
være bonusordningene for le-
vende fangst og i det siste også 
for levering av fersk sløyd fisk.

– Prisene på levende fanget 
fisk må opp utenom torskese-
songen for at dette skal bli lønn-
somt i en tid på året hvor det er 
lite tilbud og stor etterspørsel 
etter torsk, sier Sørensen.

Arbeidsplasser
Det godt lokalt forankrede re-
deriet satser på å kunne tilby 
lønnsomme arbeidsplasser og 
1:1-skiftordninger for mannska-
pet, fire uker på og fire uker av, 

med god årslott. Nybåten byg-
ges først og fremst for å skape 
mer effektiv og lønnsom drift.

– Vi skal forsvare en investe-
ring på rundt 60 millioner. Vi 
tror vi skal greie det gjennom 

økte inntekter og fortsatt god 
helårsdrift, men vet også at vi 
er i en bransje med skiftende 
rammebetingelser, både poli-
tisk og markedsmessig, sier Sø-
rensen. Han lover likevel fest på 

Ballstad når det blir en sjelden 
båtdåp av en stor kystfiskebåt i 
fiskeværet i mars. 

Nybåten kommer 15 år etter 
den forrige store nye kystbå-
ten til Ballstad, nåværende 

Brønnbåten «Lilly Johanne» 
havarerte ved verftskaia i 
Tyrkia i sommer. Fortsatt 
lever det norske rederiet Aqua 
Star fra Torangsvåg i uvisshet 
om hva som skjer med saken.

– Vi vet ikke noe som helst 
og venter på en løsning fra 
verftet. Båten forliste på 
grunn av en menneskelig 
svikt fra verftets side, men 
det er i grunnen det eneste 
som er klart, sier reder Svein 
Martin Sæle i Aqua Star.

Sæle er bare glad for at 
det ikke gikk menneskeliv i 
havariet. 

Hans egen sønn var om 
bord da det nesten-fatale 
skjedde med brønnbåten som 
var inne i en fase for overleve-
ring til rederiet. Brønnbåten 
var 99 prosent ferdig.

– Havariet er trasig for alle, 
men vi må bare glede oss over 

at det ikke gikk liv tapt, sier 
Sæle.

«Lilly Johanne» var betyde-
lig forsinket da den havarerte 
og skulle inn i oppdrag for 
Grieg Seafood, som også er 
oppdragsgiver for rederiets 
nåværende båt i drift, «Gerda 
Sæle». Grieg Seafood har nå 
leid inn en annen brønnbåt 
til oppdraget som var tiltenkt 
nybåten.

Medregnet «Lilly Johanne», 
er seks brønnbåter nå under 
bygging for norske brønnbåt-
rederi. Den første av disse, 
«Ro Arctic» for Rosteinre-
deriet på Harøy i Romsdal, 
overleveres fra Larsnes Mek 
Verksted denne uka og skal 
døpes fredag på Finnøya, som 
huser et av verdens største 
brønnbåtrederi.

Tre av de seks brønnbåtene 
bygges i Tyrkia, mens tre 

ISLAND

BaLLstad, 
NordLaNd

Venter på havarert brønnbåt

«Ballstadøy» gjøres festklar i Danmark

FEst: det blir fest på Ballstad når «Ballstadøy» skal døpes i mars neste år. Her ser vi båten under utrusting i Danmark.  FOTO: VESTVÆRFTET.

For fire uker siden ble 
Ballstads nye snur-
revadbåt løftet på sjøen 
på skrogverftet i Polen. 
Nå er danskene i ferd 
med å utruste fartøyet, 
som koster 60 millioner 
og overleveres i mars 
neste år.

z nybygg

”” Vi skal forsvare en 
investering på rundt 60 
millioner. Vi tror vi skal 
greie det gjennom økte 
inntekter og fortsatt 
god helårsdrift
arnt Helge sørensen, reder

Arnt Helge 
Sørensen

Dualog Fisknett AS | Alkeveien 14 | N-9015 TROMSØ
Tlf +47 77 62 19 00    
www.efangst.no | post@fisknett.no  

“eFangst gjer min 
arbeidsdag mykje enklare”

Stein Magnar Mælingen, 
Skipper på Gerda Marie, 
Torangsvåg. 

Fornøyd bruker av elektronisk 
fangstdagbok siden 2010.
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For fire uker siden ble Ballstads nye snurrevadbåt

løftet på sjøen på skrogverftet i Polen. Nå er

danskene i ferd med å utruste fartøyet, som

koster 60 millioner og overleveres i mars neste

år.

Einar Lindbæk Ålesund «Ballstadøy» er den

eneste større kystfiskebåten for norske rederi

under bygging for tida. Det er danske Vestværftet

som igjen har fått oppdraget med å bygge en

større norske kystfiskebåt. For det nystrukturerte

kystfiskebåtrederiet på Ballstad, er det en stor

begivenhet å bygge sin første fiskebåt. - Vi må

være optimister for å kunne komme oss videre i

denne næringen..

Utsiktene i hvitfisk er lovende, men vi er

bekymret for pelagisk. Samtidig er det viktig at vi

har en fot i begge leire, slik at vi samlet kan få

en anstendig helårsdrift, sier reder Arnt Helge

Sørensen. Flere kvoter Han er en av seks eiere i

kystfiskebåten med en omsetning på 20 millioner

og mer enn det årlig.. Nylig med selskapet

fusjoner med Lo-Fo Fisk AS og Skolpen AS.

Sistnevnte fusjon sørger for at det kommer flere

kvoter inn i den nye båten som er under bygging.

«Skolpen» bygd i 1952 og ombygd i 1990, som

fulgte med inn i fusjonen, er allerede solgt og

dagens «Ballstadøy» (12 år) er lagt ut for salg,

men ikke solgt. «Ballstadøy» er blant

kystfiskebåtene som satser på levering av

levende torsk for både å øke lønnsomheten i

driften og for å oppnå bonuskvoter. Fartøyet står

med en kvote på 533 tonn torsk i år, men har

allerede fisket 876 tonn takket være

bonusordningene for levende fangst og i det siste

også for levering av fersk sløyd fisk.

- Prisene på levende fanget fisk må opp utenom

torskesesongen for at dette skal bli lønnsomt i

en tid på året hvor det er lite tilbud og stor

etterspørsel etter torsk, sier Sørensen.

Arbeidsplasser Det godt lokalt forankrede

rederiet satser på å kunne tilby lønnsomme

arbeidsplasser og 1:1-skiftordninger for

mannskapet, fire uker på og fire uker av, med

god årslott. Nybåten bygges først og fremst for å skape

mer effektiv og lønnsom drift. - Vi skal forsvare en

investering på rundt 60 millioner. Vi tror vi skal greie det

gjennom økte inntekter og fortsatt god helårsdrift, men

vet også at vi er i en bransje med skiftende

rammebetingelser, både politisk og markedsmessig, sier

Sørensen. Han lover likevel fest på Ballstad når det blir

en sjelden båtdåp av en stor kystfiskebåt i fiskeværet i

mars..

Nybåten kommer 15 år etter den forrige store nye

kystbåten til Ballstad, nåværende «Arnøyfjord», som er

solgt fra Ballstad. De to andre større kystfiskebåtene fra

Ballstad, er «Ballstadværing», bygd i 1971 og ombygd i

2000 og «Roholmen» bygd i 1979, på henholdsvis 24 og

22 meter. Det er hyppigere levering av mindre fiskefartøy

til Ballstad. einar.lindbak@fbfi.no Mobil: 932 56323

FEST: det blir fest på Ballstad når «Ballstadøy» skal

døpes i mars neste år. Her ser vi båten under utrusting i

Danmark. FOTO: VESTVÆRFTET. FBFI

FiskeribladetFiskaren Ballstad, Nordland M. Ytterstad,
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illustrasjon TYRKIA: Fra byggingen av «Lilly

Johanne». Båten havarerte senere ved verftskaia.

FOTO: PRIVAT

@text2

© Fiskeribladet Fiskaren

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 140 av 161



Verdikilden vår
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 05.11.2014. Profil: Diverse, Klippfisk. Side: 2.

Verdikilden vår

Havet er gjennomgangs-
tema for de nye norske 
pengesedlene som kom-

mer om tre år. Det gjenspeiler 
at den norske identiteten er 
knyttet til havet. Ressursene 
i havet er kilden til Norges 
rikdom. 

Målt i landareal er Norge 
liten i verdensmålestokk, 
helt nede på 62. plass av 238 
stater, der Vatikanstaten er 
minst. Men målt i kystlinje er 
Norge helt oppe på 8. plass, 
etter Canada, Indonesia, 
Grønland, Russland, Filip-
pinene, Japan og Australia. 
Norge forvalter et havområde 
som er seks til sju ganger 
større enn fastlands-Norge.

Norges rikdom og kultur 
synes uløselig knyttet til 
vann og hav. Norge største 
allmenning er på havet og 
ikke på land. Havet har vært 
og er fremdeles en viktig 
transportåre og bindeleddet 
for befolkningen langs den 
lange kysten. Havet brakte 
vikingene og ut verden og er 
grunnlaget for at Norge er 
verdens 5. største sjøfartsna-
sjon. Norges globale vinner-
næring er offshorenæringen 
basert på naturressursene på 
vår kontinentalsokkel.

Havet gir oss mat.  Daglig 
serveres det 31 millioner 
måltider med norsk sjømat 
til mennesker i mer enn 130 
land verden over. Tørrfisken 
er Norges lengst vedvarende 

eksportartikkel, helt fra år 
875 til nåtid. Tørrfisken er 
den samfunnsøkonomiske 
mest lønnsomme eksportva-
ren gjennom århundrene. På 
1300-tallet utgjorde tørr-
fisken alene 80 prosent av 
Norges totale eksport. Tørr-
fiskhandelen har vært viktig 
for både kultur og økonomi 
i Nord Norge opp igjennom 
historien. Fra 1700-tallet star-
tet produksjonen av klippfisk 
og senere også saltfisk, en 
produksjon som den dag i dag 
representerer 30 prosent av 
eksportverdien av all torske-
fisk. 

Norges naturlige fortrinn 
med en lang kystlinje, 
golfstrømmen og villaksen la 
grunnlaget for det moderne 

havbrukseventyret. Norge 
er nå størst i verden på 
produksjon av laks. Norsk 
havbruk er en moderne 

og internasjonalt konkur-
ransedyktig næring som 

produserer næringsrik 
mat på en effektiv måte. I 
verdi utgjør produktene 
fra havbruket omkring 60 

prosent av den samlede nor-
ske fiskeeksporten.

Det er stort behov 
for økt matproduk-
sjon globalt for å dekke 
ernæringsbehovet til en 
voksende verdensbefolk-
ning. Sjømat er en viktig 
del av løsningen. Dette 
er også konklusjonen til 
FNs matsikkerhetskomité 
som slår fast at fiskeri og 

akvakultur har en viktig rolle 
for matsikkerhet og ernæ-
ring. FN oppmuntrer folk til å 
spise mer fisk, særlig gravide, 
ammende og barn.

Havet bringer oss videre. 
Rapporten «Et kunnskapsba-
sert Norge» viser at Norge har 
utviklet tre kunnskapsnav, 
nemlig offshorenæringen, 
den maritime næringen og 
sjømat. Alle representerer 
globale næringer som har 
det som skal til for å lykkes 
internasjonalt.

Norges viktigste konkur-
ransefortrinn og fremtiden 
ligger i altså havet. Stikkordet 
for fremtiden er bærekraftig 
«blå vekst». Utfordringen for 
både politiker, forskere og 
næringslivet er å sørge for 
størst mulig verdiskaping 
basert på naturressursene. 
For å lykkes, trengs det både 
spisskompetanse og kunn-
skapsdeling mellom ulike 
næringer, forsknings- og 
innovasjonsaktører. 

Norge har mulighet til å 
øke sjømattilførselen og må 
ta ansvaret som følger med å 
være en viktig matproduse-
rende nasjon. Vi må ta vare 
på mulighetene som er der. 
Forskerne mener de marine 
næringene kan vokse til hele 
550 milliarder kroner i 2050. 
For å oppsummere med titte-
len: Havet er kilden til norske 
verdier.

”” Norge har 
mulighet til å øke 
sjømattilførselen 
og må ta ansvaret 
som følger 
med å være 
en viktig mat-
produserende 
nasjon

Havet er nøkkelen for fremtidens bærekraftige produksjon 
og verdiskapning som gir inntekter til det norske 
velferdssamfunnet. 

z biomening

GUNN HARRIET KNUTSEN

Knutsen er rådgiver for helse 
og kvalitet, Fiskeri– og hav-
bruksnæringas landsforening.

FiskeribladetFiskaren 
vil ukentlig ha en 
gjesteskribent knyttet 
opp mot det biomarine 
stoffområdet. 

Følgende institusjoner 
bidrar til spalten; FHF, 
FHL, Marelife, Maring, 
Nifes, Nofima, Norges 
Sjømatråd, Omegaland, 
Rubin, Universitetet 
i Bergen, Haukeland 
Universitetssjukehus, 
Sintef og Universitetet i 
Tromsø.

Biomarin gjestespalte

Norges Sjømatråd har planene klare for å 
selge store mengder med torsk i Kina, og 
går det som Sjømatrådet vil så skal det 

de neste årene selges torsk for mellom tre og 
fire milliarder kroner i verdens største marked. 
Visjonene er store og planene mange, men på 
oss kan det virke som om tallknekkerne og 
markedsførerne i Sjømatrådet har glemt den un-
derliggende konflikten med Kina. Før fredspris-
problemene er løst tviler vi på om norsk torsk 
vil få det innpasset i Kina som vi ønsker.

Denne og neste uke skal norsk fisk promote-
res i Kina. På en fiskekonferansen i Qingdao på 
østkysten av Kina presenterte Sjømatrådet en 
stor ny markedsundersøkelse på torsk i Kina. 
Analysen viser at norske leverandører kan 
eksportere torsk med en utsalgsverdi på mange 
milliarder kroner. Potensialet er gigantisk i den 
øvre middleklassen. Sjømatrådet har regnet ut 
at det er denne gruppen, bestående av 30 mil-
lioner kinesere, som vil være mest interessert i 
hvitfisken fra kalde nord. I tillegg pekes det ut et 
potensiale på 2500 restauranter i landet.

Vi tror analytikerne har helt rett i at potensia-
let er gigantisk. Flere tidligere analyser antyder 

at mer av fisken 
som eksporteres 
til Kina blir solgt 
på hjemmemarke-
det, og ikke lenger 
eksporteres 
tilbake til blant 
annet Europa. 
Det har vært 
både en kostnads- 

og lønnsutvikling i Kina de siste årene som 
medfører at det ikke lenger er like lønnsomt 
å kun reeksportere fisken som kommer fra 
blant annet Norge. Kineserne spiser stadig mer 
sjømat og får stadig bedre lønn. Dessuten har 
velstandsveksten i Kina skapt et marked for litt 
dyrere mat, noe nettopp fisk fra Vesten er.

Det er 667 byer i Kina og 13 millioner innbyg-
gere i topp ti-byene. Potensialet er enormt. 30 
millioner forbrukere er bare en begynnelse, tror 
analytikerne. Vi tror de har helt rett, og at ana-
lysen har mye for seg. Vi frykter likevel at det 
blir vanskelig å få til en så stor vekst som ønsket 
så lenge fredspris-konflikten setter sine be-
grensninger på handelen mellom Norge og Kina. 
Dette er også noe vi ser at setter en demper på 
optimismen på fiskerimessen i Kina. Inntil den 
diplomatiske krisen er løst, frykter vi dessverre 
at veksten for norsk fisk i Kina fortsatt bare vil 
bli en drøm.

Fornuften seiret
Miljødirektoratet veier fiskerihensynene høy-

est og går imot deponering av gruveavfall 
i Førdefjorden i Sogn og Fjordane. Det viser at 
fornuften og miljøinteressene har vunnet frem, 
og nå håper vi at politikerne tar et fremtidsrettet 
valg - og det er ikke å gjøre norske fjorder om til 
gruvedeponier.

Visjonært, men

Før kinabråket 
er løst vil det 
være vanske-
lig å selge fisk
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Havet er nøkkelen for fremtidens bærekraftige

produksjon og verdiskapning som gir inntekter til

det norske velferdssamfunnet.

Havet er gjennomgangstema for de nye norske

pengesedlene som kommer om tre år. Det

gjenspeiler at den norske identiteten er knyttet til

havet. Ressursene i havet er kilden til Norges

rikdom.. Målt i landareal er Norge liten i

verdensmålestokk, helt nede på 62. plass av

238 stater, der Vatikanstaten er minst. Men målt

i kystlinje er Norge helt oppe på 8. plass, etter

Canada, Indonesia, Grønland, Russland,

Filippinene, Japan og Australia. Norge forvalter et

havområde som er seks til sju ganger større enn

fastlands-Norge.

Norges rikdom og kultur synes uløselig knyttet til

vann og hav. Norge største allmenning er på

havet og ikke på land. Havet har vært og er

fremdeles en viktig transportåre og bindeleddet

for befolkningen langs den lange kysten. Havet

brakte vikingene og ut verden og er grunnlaget for

at Norge er verdens 5. største sjøfartsnasjon.

Norges globale vinnernæring er offshorenæringen

basert på naturressursene på vår

kontinentalsokkel.

Havet gir oss mat. Daglig serveres det 31

millioner måltider med norsk sjømat til

mennesker i mer enn 130 land verden over.

Tørrfisken er Norges lengst vedvarende

eksportartikkel, helt fra år 875 til nåtid.

Tørrfisken er den samfunnsøkonomiske mest

lønnsomme eksportvaren gjennom århundrene.

På 1300-tallet utgjorde tørrfisken alene 80

prosent av Norges totale eksport.

Tørrfiskhandelen har vært viktig for både kultur

og økonomi i Nord Norge opp igjennom historien.

Fra 1700-tallet startet produksjonen av klippfisk

og senere også saltfisk, en produksjon som den

dag i dag representerer 30 prosent av

eksportverdien av all torskefisk..

Norges naturlige fortrinn med en lang kystlinje,

golfstrømmen og villaksen la grunnlaget for det

moderne havbrukseventyret. Norge er nå størst i verden

på produksjon av laks. Norsk havbruk er en moderne og

internasjonalt konkurransedyktig næring som produserer

næringsrik mat på en effektiv måte. I verdi utgjør

produktene fra havbruket omkring 60 prosent av den

samlede norske fiskeeksporten.

Det er stort behov for økt matproduksjon globalt for å

dekke ernæringsbehovet til en voksende

verdensbefolkning. Sjømat er en viktig del av løsningen.

Dette er også konklusjonen til FNs matsikkerhetskomité

som slår fast at fiskeri og akvakultur har en viktig rolle

for matsikkerhet og ernæring. FN oppmuntrer folk til å

spise mer fisk, særlig gravide, ammende og barn.

Havet bringer oss videre. Rapporten «Et

kunnskapsbasert Norge» viser at Norge har utviklet tre

kunnskapsnav, nemlig offshorenæringen, den maritime

næringen og sjømat. Alle representerer globale næringer

som har det som skal til for å lykkes internasjonalt.

Norges viktigste konkurransefortrinn og fremtiden ligger i

altså havet. Stikkordet for fremtiden er bærekraftig «blå
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vekst». Utfordringen for både politiker, forskere

og næringslivet er å sørge for størst mulig

verdiskaping basert på naturressursene. For å

lykkes, trengs det både spisskompetanse og

kunnskapsdeling mellom ulike næringer,

forsknings- og innovasjonsaktører..

Norge har mulighet til å øke sjømattilførselen og

må ta ansvaret som følger med å være en viktig

matproduserende nasjon. Vi må ta vare på

mulighetene som er der. Forskerne mener de

marine næringene kan vokse til hele 550

milliarder kroner i 2050. For å oppsummere med

tittelen: Havet er kilden til norske verdier. TEMA: Havet

er gjennomgangstema for de nye norske pengesedlene

som kommer om tre år. Biomarin gjestespalte

@text2
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Kan spore fisken til kjøkkenet
Fiskeribladet Fiskaren. Publisert på trykk 05.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk. Side: 19.

Kan spore fisken til kjøkkenet

Torhild M. Martinussen
Bergen

I seks år har 
Nofima job-
bet med et 
prosjekt kalt 
markedsba-
sert sporing 
i fiskeri- og 
havbruksnæ-
ringen, slik 
at kundene 
kan følge 
fiskens ferd gjennom hele ver-
dikjeden; fra når og hvor den 
fanges, bearbeides, og til slutt 
når butikkhyllen.
 
Skyløsning
Prosjektet som ble iverksatt i 
2008 har tatt sikte på å fremme 
vareinformasjon og sporing i 
verdikjeden fra fangst på hvit-
fisk eller rogn når det gjelder 
laks, helt frem til marked og 
kunde.

 – Med det som utgangspunkt 
ønsket vi å utvikle en ny nettba-

sert skyløsning som gjorde slik 
informasjon digitalt tilgjenge-
lig.  Da kobler man seg opp via 
nettet og kan nå informasjon 
om hvor fisken kommer fra 24 
timer i døgnet, 365 dager i året, 
forteller prosjektkoordinator i 
Nofima, Roy Robertsen.

 Skytjenesten baserer seg på 
bedriftsinterne data.
 
Info koblet mot faktura
Prosjekt om markedsbasert 
sporing er gjennomført i sam-
arbeid med Innovasjon Norge, 
Norgesgruppen, Lerøy og Ma-
ritech. FHL arrangerer semi-
nar om markedsbasert sporing 
i fiskeri- og havbruksnæringa.

Foreløpig er løsningen det 
Robertsen kaller en buisness- 
til buisness-løsning, og vil 
kunne utvikles til konsument-
leddet siden.

– Man får informasjon om fis-
ken gjennom hele verdikjeden. 
Informasjonen blir koblet til 
salget mot den enkelte kunde 
på fakturaen, forteller Robert-
sen.

 
Fremtidsrettet løsning
– Hva betyr denne løsningen 
for næringen og markedene, 
som sådan?

– Jeg mener dette er frem-
tidens måte å kommunisere 
med kundene på. Med denne 
løsningen kan kundene slå opp 
og få informasjon om sine egne 
varekjøp og lese historikken til 
fisken - og se hvor den er pro-
dusert/fanget. Et mål er også å 
kunne gi informasjon om trans-
port og behandling av fisken 
underveis, og så videreutvikle 
dette mot de som mottar fisken, 
sier Robertsen.

 

Sporings-app
På sikt ser Robertsen seg at slik 
informasjon kan samles i en 
app rettet mot ”mannen i gata”.

– Det er populært med ap-
per og på sikt kan man sikkert 
utvikle en app for forbrukerne 
der de kan scanne en strekkode 
på varen - og dersom den er ko-
blet opp mot våre system, så får 
de historikken til fisken. Noen 
forbrukere er jo opptatt av å 

kunne spore fisken og få vite 
om den er bærekraftig høstet, 
sier Robertsen.

– Men dette blir nok sikkert 
mer aktuelt for enkeltbedrifter 
- å bruke slik informasjon mot 
sine konsumenter, men jeg vet 
om firma som driver med dette, 
tilføyer Robertsen.

torhild.martinussen@fbfi.no
Telefon: 98404287 

ny løsning: Nofima har utviklet en ny tekonologisk løsning 
som kommuniserer vare- og sporingsinformasjon fra rogn/
fangst til marked. Løsningen er en skytjeneste som er basert på 
bedriftsinterne data. FOTO: DN

Fakta: sporing
QQFHL og Nofima arrangerer 

seminar om markedsbasert 
sporing i fiskeri- og havbruksnæ-
ringa.
QQProsjekt om markedsbasert 

sporing er gjennomført i samar-
beid med Innovasjon Norge, Nor-
gesgruppen, Lerøy og Maritech. 
På seminaret vil resultatene fra 
dette prosjektet bli presentert.
QQ  Prosjektet har utviklet en 

ny tekonologisk løsning som 
kommuniserer vare- og spo-
ringsinformasjon fra rogn/
fangst til marked. Løsningen er 
en skytjeneste som er basert på 
bedriftsinterne data.

Teknologi åpner for 
at fisken kan spores 
fra den fanges i havet 
til den kommer på 
middagsbordet.

z teknologi

Roy Robertsen

Informasjonen blir 
koblet til salget mot 
den enkelte kunde på 
fakturaen.
Roy Robertsen, prosjektkoordina-
tor i nofima

det du ikke ser
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WASSP MULTIBEAM
// Revolusjonerende verktøy for fi skeri, bunnkartlegging og oppmåling.

WASSP gir et sanntidsbilde av fi sk, havbunn og objekter som befi nner seg i sjøen. Dette bidrar 
til effektive operasjoner og økt lønnsomhet. Integrert med MaxSea og andre Furuno-produkter 
er WASSP et overlegent verktøy som gjør at du kan fokusere på det som teller; å være på rett 
sted til rett tid!
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Teknologi åpner for at fisken kan spores fra den

fanges i havet til den kommer på middagsbordet.

Torhild M. Martinussen Bergen I seks år har

Nofima jobbet med et prosjekt kalt

markedsbasert sporing i fiskeri- og

havbruksnæringen, slik at kundene kan følge

fiskens ferd gjennom hele verdikjeden; fra når og

hvor den fanges, bearbeides, og til slutt når

butikkhyllen.

. Skyløsning Prosjektet som ble iverksatt i 2008

har tatt sikte på å fremme vareinformasjon og

sporing i verdikjeden fra fangst på hvitfisk eller

rogn når det gjelder laks, helt frem til marked og

kunde. - Med det som utgangspunkt ønsket vi å

utvikle en ny nettbasert skyløsning som gjorde

slik informasjon digitalt tilgjengelig. Da kobler

man seg opp via nettet og kan nå informasjon om

hvor fisken kommer fra 24 timer i døgnet, 365

dager i året, forteller prosjektkoordinator i

Nofima, Roy Robertsen.

Skytjenesten baserer seg på bedriftsinterne data.

. Info koblet mot faktura Prosjekt om

markedsbasert sporing er gjennomført i

samarbeid med Innovasjon Norge,

Norgesgruppen, Lerøy og Maritech. FHL

arrangerer seminar om markedsbasert sporing i

fiskeri- og havbruksnæringa. Foreløpig er

løsningen det Robertsen kaller en buisness- til

buisness-løsning, og vil kunne utvikles til

konsumentleddet siden.

- Man får informasjon om fisken gjennom hele

verdikjeden. Informasjonen blir koblet til salget

mot den enkelte kunde på fakturaen, forteller

Robertsen.

. Fremtidsrettet løsning - Hva betyr denne

løsningen for næringen og markedene, som

sådan? - Jeg mener dette er fremtidens måte å

kommunisere med kundene på. Med denne

løsningen kan kundene slå opp og få informasjon

om sine egne varekjøp og lese historikken til

fisken - og se hvor den er produsert/fanget. Et

mål er også å kunne gi informasjon om transport

og behandling av fisken underveis, og så videreutvikle

dette mot de som mottar fisken, sier Robertsen.

. Sporings-app På sikt ser Robertsen seg at slik

informasjon kan samles i en app rettet mot ”mannen i

gata”. - Det er populært med apper og på sikt kan man

sikkert utvikle en app for forbrukerne der de kan scanne

en strekkode på varen - og dersom den er koblet opp

mot våre system, så får de historikken til fisken. Noen

forbrukere er jo opptatt av å kunne spore fisken og få

vite om den er bærekraftig høstet, sier Robertsen.

- Men dette blir nok sikkert mer aktuelt for

enkeltbedrifter - å bruke slik informasjon mot sine

konsumenter, men jeg vet om firma som driver med

dette, tilføyer Robertsen. torhild.martinussen@fbfi.no

Telefon: 98404287.

ny løsning: Nofima har utviklet en ny tekonologisk

løsning som kommuniserer vare- og sporingsinformasjon

fra rogn/fangst til marked. Løsningen er en skytjeneste

som er basert på bedriftsinterne data. FOTO: DN
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Kan spore fisken fra havet til middagsbordet
Fiskeribladet Fiskaren - Login. Publisert på nett 03.11.2014 21:25. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Torhild Måkestad Martinussen.

Teknologi åpner for at fisken kan spores fra den

fanges i havet til den kommer på middagsbordet.

I seks år har Nofima jobbet med et prosjekt kalt

markedsbasert sporing i fiskeri- og

havbruksnæringen, slik at kundene kan følge

fiskens ferd gjennom hele verdikjeden; fra når og

hvor den fanges, bearbeides, og til slutt når

butikkhyllen. Skyløsning Prosjektet som ble

iverksatt i 2008 har tatt sikte på å fremme

vareinformasjon og sporing i verdikjeden fra

fangst på hvitfisk eller rogn når det gjelder laks,

helt frem til marked og kunde. - Med det som

utgangspunkt ønsket vi å utvikle en ny nettbasert

skyløsning som gjorde slik informasjon digitalt

tilgjengelig. Da kobler man seg opp via nettet og

kan nå informasjon om hvor fisken kommer fra

24 timer i døgnet, 365 dager i året, forteller

prosjektkoordinator i Nofima, Roy Robertsen.

Skytjenesten baserer seg på bedriftsinterne data.

Info koblet mot faktura Prosjekt om

markedsbasert sporing er gjennomført i

samarbeid med Innovasjon Norge,

Norgesgruppen, Lerøy og Maritech. FHL

arrangerer 6. november, med Nofima som

koordinator, seminar om markedsbasert sporing i

fiskeri- og havbruksnæringa. På seminaret som

har tittelen; Seafood with a story - Den digitale

sjømat, vil resultatene fra dette prosjektet bli

presentert. Foreløpig er løsningen det Robertsen

kaller en buisness- til buisness-løsning, og vil

kunne utvikles til konsumentleddet siden. - Man

får informasjon om fisken gjennom hele

verdikjeden. Informasjonen blir koblet til salget

mot den enkelte kunde på fakturaen, forteller

Robertsen. Fremtidsrettet løsning - Hva betyr

denne løsningen for næringen og markedene,

som sådan? - Jeg mener dette er fremtidens

måte å kommunisere med kundene på. Med

denne løsningen kan kundene slå opp og få

informasjon om sine egne varekjøp og lese

historikken til fisken - og se hvor den er

produsert/fanget. Et mål er også å kunne gi

informasjon om transport og behandling av fisken
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underveis, og så videreutvikle dette mot de som

mottar fisken, sier Robertsen. Sporings-app På

sikt ser Robertsen seg at slik informasjon kan

samles i en app rettet mot "mannen i gata". -

Det er populært med apper og på sikt kan man

sikkert utvikle en app for forbrukerne der de kan

scanne en strekkode på varen - og dersom den er

koblet opp mot våre system, så får de historikken

til fisken. Noen forbrukere er jo opptatt av å

kunne spore fisken og få vite om den er

bærekraftig høstet, sier Robertsen. - Men dette

blir nok sikkert mer aktuelt for enkeltbedrifter - å

bruke slik informasjon mot sine konsumenter, men jeg

vet om firma som driver med dette, tilføyer Robertsen.

Ønsker du mer informasjon om seminaret hvor sporings-

løsningen presenteres, les HER.

© Fiskeribladet Fiskaren - Login

Se webartikkelen på http://ret.nu/V4YIftTC
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Kurs i FoU og virkemiddelbruk
FHL. Publisert på nett 03.11.2014 16:48. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Karin Gammelsæter.

FHF arrangerer FoU-kurs for hvitfisknæringa med

første samling 12. - 13. november i Svolvær. Se

tid, sted og påmelding Dette kurset får et

spesielt fokus på levendelagring, levendefangst

og råstoffutnyttelse, og en stor del av 2.

samlinga i FoU-kurset blir Nofima sin

levendefangstworkshop i desember i Tromsø,

som vi forlenger med et par timer for å samle

trådene i FoU-kurset. Vi vil ha med både fiskere,

hvitfiskindustri og eventuelle torskehotellvertskap

eller leverandører med interesse for det.

Kurset er lagt ut på hva skjer på FHF sine

hjemmesider. Her kan dere melde dere på

kurset, og her ligger også program og

informasjonsbrosjyre.

Fiskeriparken AS i Vesterålen som lokal

samarbeidspartner, og de bidrar i planlegging,

rekruttering og gjennomføring av kurset.

Tweet

© FHL

Se webartikkelen på http://ret.nu/bA850x1G
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FoU-kurs hvitfisknæringen
FHL. Publisert på nett 03.11.2014 10:44. Profil: Nofima.
Øyvind André Haram.

FHF inviterer hvitfiskbransjen til FoU-kurs med

søkelys på levendelagring Se tid, sted og

påmelding FHF arrangerer FoU-kurs for

hvitfisknæringa med første samling 12. - 13.

november i Svolvær.

Vi har Fiskeriparken AS i Vesterålen som lokal

samarbeidspartner, og de bidrar i planlegging,

rekruttering og gjennomføring av kurset.

Dette kurset får et spesielt fokus på

levendelagring, levendefangst og

råstoffutnyttelse, og en stor del av 2. samlinga i

FoU-kurset blir Nofima sin

levendefangstworkshop i desember i Tromsø,

som vi forlenger med et par timer for å samle

trådene i FoU-kurset. Vi vil ha med både fiskere,

hvitfiskindustri og eventuelle torskehotellvertskap

eller leverandører med interesse for det.

Les mer og meld deg på her

Tweet

© FHL

Se webartikkelen på http://ret.nu/IyD8xxmJ
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Mener arbeidsplasser må bort
Agderposten. Publisert på trykk 03.11.2014. Profil: Konkurrenter, SINTEF. Side: 10.

10 Mandag 3. november 2014

Lærere som får videre- 
utdanning, er svært  
fornøyde. Men prisen  
for lærerløftet betaler 
dagens elever, mener 
elev- og lærerorganisa-
sjoner.

Å løfte kompetansen til dagens 
lærere er kunnskapsminister 
Torbjørn Røe Isaksens (H) store 
prosjekt for norsk skole.

Støtten til etter- og videreut-
danning er tredoblet de siste to 
årene, og i løpet av det neste tiå-
ret er målet at minst 5.000 læ-
rere årlig skal på kurs for å kun-
ne møte de nye minstekravene 
regjeringen har innført for nor-
ske lærere fra neste høst.

En ny kartlegging Nordisk in-
stitutt for studier av innovasjon, 
forskning og utdanning (NIFU) 
har gjort for Utdanningsdirek-
toratet, viser at lærerne som har 

videreutdannet seg, er meget 
fornøyd med studiet og mener 
det har gjort dem bedre til å un-
dervise.

– Det viser oss at det er viktig 
å investere i faglige gode lærere, 
så elevene skal lære enda mer, 
sier Isaksen til NTB.

Lærerløse timer
Norsk Lektorlag og Elevorgani-
sasjonen advarer imidlertid 
kunnskapsministeren mot å bli 
så opptatt av å skape fremtidens 
lærere at han glemmer elevene 
som går på skole i dag.

– Vi ser at kommunene ikke 
prioriterer penger til godt nok 
kvalifiserte vikarer når læreren 
deres sendes på kurs. Gjennom-
gående er det ufaglærte vikarer 
og dårlige opplegg. I mange til-
feller settes det heller ikke inn 
lærere, slik at elevene blir sit-
tende overlatt til seg selv i disse 
timene, sier leder for Elevorga-
nisasjonen, Benjamin Skiaker 
Myrstad, til NTB.

– Vi synes satsingen er nød-
vendig, men hvis man ikke er 
obs, så kommer den til å slå ne-
gativt ut for dagens elever, adva-
rer Myrstad.

Slitne lærere
Norsk Lektorlag mener regje-
ringens lærerløft er i ferd med å 
overanstrenge skolesystemet.

– Norsk skole har havnet i en 
ulykksalig situasjon. Skolen er 
forsømt over flere tiår, og nå 
ser man at man er nødt til å 
gjøre noe drastisk for å heve 
kompetansen for veldig mange 
lærere samtidig. Samtidig skal 
det daglige arbeidet gå som før. 
Det gjør at systemet blir over-
belastet, sier leder i Norsk Lek-
torlag, Gro Elisabeth Paulsen, 
til NTB.

Hun mener dagens elever og 
lærere betaler prisen.

– Elevene får en mer haltende 
og oppstykket undervisning enn 
nødvendig, fordi det blir vikar-
bruk. De får også mer slitne og 

overanstrengte lærere enn nød-
vendig, sier hun.

Hun kritiserer kommunene 
og skoleeierne for å spare penger 
ved å ansette rimelig, ufaglærte 
vikarer istedenfor kompetente 
vikarer som 
koster mer.

Forsvarlig
Kunnskapsmi-
nister sier de-
partementet 
har brukt mye 
tid på å finne 
fram til det de 
mener er en 
god nok balan-
se mellom be-
hovet for lærer-
løft og under-
visningstilbudet til dagens elev-
er.

– Jeg mener måten vi har lagt 
opp dette på er fullt ut forsvar-
lig. Både fordi det skal gjøres 
over en periode på ti år, og fordi 
vi har innført en stipendordnin-

gen som gjør at lærerne kan få 
betalt for å ta videreutdannin-
gen utenfor jobb, istedenfor å 
bruke av elevenes tid, sier Isak-
sen.

Han understreker at det er 
kommunenes 
ansvar å bygge 
opp et system 
for å sikre at 
elevene får un-
dervisning av 
kvalifiserte læ-
rere når de går 
på kurs.

Svaret beroli-
ger ikke Elevor-
ganisasjonen.

– Vi har så 
langt ikke sett 
noen ting som 

tilsier at kommunene prioriterer 
kvalifiserte vikarer. Vi mener at 
når staten kommer med tilbudet 
om kursing, så må de også ta 
ansvaret for at kvalifiserte vika-
rer er på plass, sier Myrstad. 
(©NTB)

- Elevene betaler prisen
BEKYMRET: Kunnskapsminister Torbjørn Røe Isaksen (H) satser stort for å skape superlærere i norsk skole i fremtiden. Elev- og lærerorganisasjonene ber han ikke glemme dagens 
elever midt i løftet.  FOTO: NTB SCANPIX

«Det viser oss at 
det er viktig å 
investere i faglig 
gode lærere, så 
elevene skal  
lære enda mer»

Dersom Norge skal ha en fiskefor-
edlingsindustri i framtida, må an-
leggene fullautomatisertes. Innen 
ti år må antall ansatte halveres, 
ifølge en ny rapport. På oppdrag 
fra Nærings- og fiskeridepartemen-

tet har Sintef analysert muligheten 
for lønnsom foredling av sjømat i 
Norge i framtida. Konklusjonen er 
at en langt større andel av arbeidet 
må utføres av maskiner, skriver 
Sysla. (©NTB)

Mener arbeidsplasser må bort
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Dersom Norge skal ha en fiskeforedlingsindustri i

framtida, må anleggene fullautomatisertes. Innen

ti år må antall ansatte halveres, ifølge en ny

rapport. På oppdrag fra Nærings- og

fiskeridepartementet har Sintef analysert

muligheten for lønnsom foredling av sjømat i

Norge i framtida. Konklusjonen er at en langt

større andel av arbeidet må utføres av maskiner,

skriver Sysla.

...(©NTB). - Slik situasjonen er i dag, må det skje

noe relativt raskt. Hovedårsaken er at vi i Norge

har et lønnsnivå som er langt høyere enn

konkurrerende land, forklarer forskningsleder

Hanne Digre ved Sintefs avdeling for fiskeri og

havbruk.

I Polen, som har blitt store på foredling, er

lønnsnivået per arbeidet time bare 13,5 prosent

av nivået i Norge.

Ifølge Sintefs analyse må antall ansatte

reduseres med 35 prosent innen fire år og med

50 prosent innen ti år sammenlignet med dagens

nivå. (©NTB)

© Agderposten
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Ikke bare brød som blir bedre når det ristes
Bedre kvalitet: Forsker Dagbjørn Skipnes håper at forbrukerne i framtiden vil nyte godt av ristede matprodukter med høy kvalitet.  FOTO: kjEll mErOk/NOFImA

lig produksjon og mer intensiv 
arealutnyttelse, sier Skipnes.

Med store fordeler både i kvali-
tet og produksjon, er det dermed 
et betimelig spørsmål hvorfor 
ingen norske matproduksjons-
bedrifter foreløpig har tatt i bruk 
Shaka-teknologien.

Dokumentert sikkerhet
Flere bedrifter har ventet på do-
kumentasjon på hvor sikker me-
toden er med tanke på å eliminere 
farlige bakterier.

Stipendiat Baris Ates har gjen-
nom sitt doktorgradsarbeid job-
bet med saken de siste årene. 
Gjennom flere eksperiment til-
satte han Listeria og andre farlige 
bakterier i fiskesuppe. Etter Sha-
ka-behandlingen var suppen like 
trygg som supper som ikke hadde 
fått disse bakteriene tilsatt.

Hans arbeid har nå dokumen-

tert at de samme metodene for å 
beregne hvordan matvarer blir 
trygge i vanlig autoklav også fun-
gerer for Shaka-autoklaven.

Fortsatt på gjerdet
En Shaka-autoklav er en stor in-
vestering som vil være krevende 
og til dels uaktuelt for små mat-
produsenter. Større matprodu-
senter har andre hensyn å ta.

Smaken av Grimstad var en av 
bedriftene som testet produktene 
sine hos Nofima. Innkjøpsleder 
Ole Bjerkås er usikker på om det-
te er framtidens teknologi.

– Shaka-autoklavene er mindre 
enn de vanlige, så vi får tatt unna 
færre produkter om gangen. Og 
det er selvsagt også et prisspørs-
mål. Våre nye eiere har bestemt at 
vi skal satse på vanlige autoklaver. 
Og ettersom våre produkter fikk 
middels gode resultater etter lag-

ring, ser vi ikke den helt store for-
delen, sier Bjerkås.

Orkla Foods Norge opplevde at 
Shaka-behandling minimerer eller 
helt unngår den brune brennekan-
ten som ofte kan sees i bunnen av 
hermetikkbokser. Andre produk-
ter som lett klumper seg sammen, 
fikk en jevnere konsistens.

– Flere av produktene som ble 
testet fikk tydelig mer ferskhets-

preg med bevegelse inne i auto-
klaven. Men siden noen råvarer 
ikke tåler så godt bevegelsen, kan 
vi ikke bruke en slik autoklav på 
alle produktene våre. Da bør vi i 
tilfelle ha flere autoklavteknolo-
gier for å kunne produsere et vidt 
spekter av produkter, sier Mona 
Storødegård, produktutvikler i 
Orkla Foods.
Selv om produksjon av mange 
forskjellige produkter kan være 
til hinder for å investere i utsty-
ret, er Storødegård optimistisk på 
vegne av Shaka-teknologien.

– Jeg tror at en mer skånsom 
behandling av matvarer blir be-
tydelig viktigere for forbrukerne 
i framtiden. Shaka-behandling av 
produkter kan være en metode 
for å imøtekomme dette, sier hun.

LiDunn MoSaker Boge 
nettredaktør ved nofima

FrIskere og FInere
«Metoden er uover-
truffen på grønnsaker. 
Etter risteprosessen  
får vi ut faste biter med 
en frisk farge og fin  
konsistens.»
dAgbjørN skIpNEs
NOFImA-FOrskEr 
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kLiMa. I år er det sett stadig nye 
varmerekordar, og 2014 ligg an 
til å sette ein solid temperaturre-
kord. I Bergen meiner ein klima-
professor at det ikkje har vore 
varmare sidan vikingtida. Profes-
sor Helge Drange ved Bjerknes-
senteret for klimaforsking har 

analysert temperaturutviklinga 
basert på målingar Meteorolo-
gisk institutt har registrert ved 
sine stasjonar. 

– Gjennomsnittstemperaturen 
i Bergen i år har ikkje vore høgare 
sidan vikingtida, seier Drange til 
Bergens Tidende.  ©NPK

Bergen tilbake til vikingtida
FiSkeForeDLing. Dersom No-
reg skal ha ein fiskeforedlings-
industri i framtida, må anlegga 
fullautomatiserast. Innan ti år 
må talet på tilsette halverast, 
ifølgje ein ny rapport. På opp-
drag frå Nærings- og fiskeride-
partementet har Sintef analy-

sert moglegheita for lønnsam 
foredling av sjømat i Noreg.

– Hovudårsaka er at vi i Noreg 
har eit lønnsnivå som er my-
kje høgare enn konkurrerande 
land, seier Hanne Digre ved Sin-
tefs avdeling for fiskeri og hav-
bruk.  ©NPK
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Stoff i ereksjonspillene kan 
brukes i behandling av hjer-
tesykdom, skriver forskning.
no.

I tillegg til å hjelpe menn med 
potensproblemer, har virke-
stoffet sildenafil i Viagra, flere 
lovende takter på andre områ-
der.

Nå har forskere kommet 
frem til at Viagra kan brukes 
som en trygg behandling for 
hjertesykdom. Den nye ana-
lysen viser at ereksjonspillen 
kan gis til menn med hjertefeil 
på tidlige stadier og til menn 
som lider av fortykning i hjer-
temuskelen.

Studien er publisert i tid-
skriftet BMC Medicine. 

Forskerne fant ut at Viagra 
hindrer hjertet i å øke i stør-
relse. Den kunne også endre 
form på hjertet hos pasienter 
som led av venstre ventrikkel 
hypertrofi, en hjertesykdom 
som fører til fortykkelse av 
musklene i venstre hjertekam-
mer. 

I tillegg ble hjerteytelsen 
forbedret hos de som tok Via-
gra. Det var heller ingen ne-
gative effekter på pasientenes 
blodtrykk. Rødme, hodepine, 
neseblødning og magesymp-
tomer var de vanligste bivirk-
ningene etter behandlingen. 
Under behandlingen tok pasi-
enten Viagra hver dag over en 
lengre periode. 

Fosfodiesterase 5-hemmere 
(PDE5) er den viktigste in-
grediensen i Viagra og andre 
legemidler som vanligvis bru-
kes til å behandle impotens. 
Sildenafil hemmer enzymet 
PDE5, hindrer avslapping av 
glatt muskelvev og gir dermed 
ereksjon.

Men enzymet PDE5 finnes 
også i hjertet. . 

Dette er første gang det har 
blitt gjennomført en parallell 
analyse av virkningen av sil-
denafil på hjertets form, dets 
ytelse og størrelse.

Studien ble bare gjort på 
menn, men forskerne planleg-
ger også å undersøke kvinner.

eva Beate StrøMSteD      
journalistpraktikant

viagra for 
hjertet  
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Låvene i landskapet
P

raktboka «Norges 
låver» fikk bred og 
velfortjent omtale i 
Nationen 29. oktober. 
Forfatter Eva Røyrane 

og fotograf Oddleiv Apneseth har 
gjennom dette verket gitt oss en 
imponerende dokumentasjon av 
låvebygningens kulturhistorie og 
dens ikoniske plass i jordbrukets 
kulturlandskap. Det kan komme 
godt med, om vi ønsker å ta med 
oss kunnskapen og minnene om 
disse bygningene inn i framtida. 
Alt har sin tid, og mye tyder på at 
de tradisjonelle låvene har hatt 
sin. 

Det eldre jordbruket hadde mange 
bygninger, en for hver funksjon 
på gården. Det var den store mo-
derniseringen gjennom siste 
halvdel av 1800-tallet som også 
skapte den nye driftsbygningen 
der alle funksjoner ble samlet i ett 
stort hus. I 150 år har disse monu-
mentale bygningene, gjerne med 
sin karakteristiske røde farge, 
vært med å sette sitt særpreg på 
det norske jordbrukslandskapet.    

Nationen skriver i sin reportasje at 
«Låven har vore ein viktig vegg i 
gardstunet. Så når dette huset 
forsvinn, er ikkje tunet det same 

lenger». Dette gjelder ikke bare 
gardstunet, men hele kulturland-
skapet hvor låvene har fungert 
som landemerker. Det fører til 
merkbare endringer i landskapet 
når de store bygningene forsvin-
ner. 

Norsk institutt for skog og land-
skap har ansvaret for kartlegging 
og overvåking av jordbrukets 
kulturlandskap. Vi kan bekrefte 
at det er store variasjoner i bygge-
skikk mellom landsdelene. Dette 
mangfoldet er en rikdom som 
utarmes i takt med at eldre hus 
forsvinner. Nye driftsbygninger 
representerer ofte en nasjonal 
eller internasjonal byggeskikk, 
mens det tradisjonelle lokale el-
ler regionale preget gradvis blir 
svakere.

I Norge er det i dag om lag 170.000 
landbrukseiendommer men bare 
40.000 aktive bruk. Disse tallene 
viser oss at selv om jordbruksa-
realene selges eller er i drift 
som leiejord vil det være mange 
gårdstun som ikke er involvert i 
landbruksdrift, og dermed også 
mange overflødige bygninger. 
Ikke minst representerer låvene 
på inaktive landbrukseiendom-
mer en bygningsmasse med liten 
eller ingen funksjon kombinert 
med store vedlikeholdskostna-
der. Forfall etterfulgt av rivning 
blir en naturlig og forståelig følge 
av dette.

I våre kulturlandskapsunder-
søkelser har vi sett på drøyt 700 

store driftsbygninger. Denne 
undersøkelsen av bygninger er 
ikke statistisk forventningsrett, 
men gir likevel en indikasjon 
på typefordeling og tilstand. To 
tredjedeler av driftsbygningene 
er låver- eller løer, som de heter 
over store deler av Vestlandet. 
Maskinhaller, redskapshus og 
spesialiserte fjøsbygg utgjør den 
siste tredjedelen. 77 prosent av 
alle driftsbygningene har den tra-
disjonelle røde fargen. I gruppen 
maskinhall, redskapshus og fjøs 
er 96 prosent av bygningene i god 
tilstand. Tilsvarende andel for lå-
vene er 81 prosent. 

Vi har også registrert at 58 pro-
sent av låvene er i bruk på en el-
ler annen måte. Vi har da tatt med 
låver der bare deler av bygget er i 
bruk. Det ser altså ut til at en ikke 
ubetydelig andel av eierne finner 
en anvendelse for låven selv om 
jordbruksdrifta er opphørt. 

Våre resultater viser med tydelig-
het at det er aktiv bruk som hol-
der låvene ved like. Av de låvebyg-
ningene som brukes, eller hvor vi 
er usikre på bruken, er ca. 90 pro-
sent i god tilstand. Denne andelen 
faller drastisk når låven er ute av 
bruk. Av låver som er helt ute av 
bruk er bare halvparten i god til-
stand. Resultatene underbygger 
en undersøkelse rapportert i Na-
tionen 9. august 2013. I denne un-
dersøkelsen svarte 80 prosent av 
landbrukstakstmennene i Norges 
Takseringsforbund at de mener 
tilstanden for landbruksbygnin-

gene i Norge er svekket i løpet av 
de siste 10 årene.

Også på landbrukseiendommer 
som er i drift går låvene ei usik-
ker framtid i møte. Låven som 
bygning og kulturminne har et 
grunnleggende problem. Den har 
gått ut på dato. De tradisjonelle 
låvene er gamle og nedslitte. Som 
oftest har de en tungvint innred-
ning etter dagens krav og behov. 
Byggeteknisk er ikke låvebruer, 
gulv og døråpninger dimensjo-
nert for moderne, tung og bred 
redskap. Nye driftsformer, hvor 
fôring med høy er erstattet av 
kraftfôr og siloballer, har gjort 
høyloftet overflødig. Allsidig 
drift er avløst av spesialisering. 
Det moderne landbruket trenger 
bygninger bygget etter helt andre 
spesifikasjoner enn de gamle lå-
vene. 

De gamle landbruksbygningene er 
både næringsbygg og kulturmin-
ner og det ligger opplagt utfor-
dringer i dette. Ved siden av do-
kumentasjonen av mangfoldet i 
låvebestanden gir boka «Norges 
låver» mange eksempler på im-
ponerende engasjement og krea-
tivitet for å ruste opp og gi nytt liv 
til gamle låver. Dette kan kanskje 
inspirere til nytenkning som ska-
per løsninger og sikrer ei bedre 
framtid for de gamle låvene. 

Geir-Harald Strand
Kari Stensgaard
Norsk institutt for skog  
og landskap 

ProblemeT
«Låven som bygning  
og kulturminne har et 
grunnleggende problem. 
Den har gått ut på dato.»

Låve: Våre resultater viser med tydelighet at det er aktiv bruk som holder låvene ved like, skriver kronikkforfatterne.  FOTO: SIrI JuEll rASMuSSEN

OL-tid igjen: Ikke alle ble 
like beistret da de hørte  
at Trondheim og Åre vil  
arrangere OL.  
 FOTO: HEIKO JuNgE / NTb ScANPIx

Jerve-yngling
Noen må snakke med 
jerven. Kina hadde 

ettbarnspolitikken.
 Bjarne Brubak

Utsettelse av 
rovdyrjakt

Dette er bare rett og 
rimlig. Jeg skjøn-

ner at noen ønsker å sette 
forvaltningsloven til side, 
men bare når det rammer 
dem selv. Når det er snakk 
om vedtak som har irrever-
sible konsekvenser, så er 
oppsettende virkning vik-
tig og nødvendig for at den 
rettmessige klageadgangen 
skal ha en hensikt.
 Geir Langlo

Flomskader
Bare ta fra Børge 
Brende sjekkheftet 

så har vi vel råd til å rydde 
opp etter denne flommen. 
Men å bruke penger på byg-
desamfunn i vårt eget land 
er vel farlig det ?!?
 Paul O. Myhrås 

«For prisen av en OL-
søknad kunne man 

holdt liv i den kulturelle spa-
serstokken i ti år» #kultur-
riket

@HANSOlErIAN

Norge (200) trodde 
de var ferdig med OL-

debatten. Så kom Trøndelag. 
http://goo.gl/Wsjzh9  #Fjøs-
buzz

@FJOSbuzz

Du veit du jobbar i 
Landbruks- og matde-

partementet når det luktar 
fjøs av breva du får i posten.

@blAAFJElldAl

Fant ut at det var kjøtt 
i ribbe og nå er jeg litt 

usikker på om jeg vil feire jul

@ANONyMEKAJ

Fiskeforedling. Dersom Noreg skal ha ein

fiskeforedlingsindustri i framtida, må anlegga

fullautomatiserast. Innan ti år må talet på tilsette

halverast, ifølgje ein ny rapport.

På oppdrag frå Nærings- og fiskeridepartementet

har Sintef analysert moglegheita for lønnsam

foredling av sjømat i Noreg.

- Hovudårsaka er at vi i Noreg har eit lønnsnivå

som er mykje høgare enn konkurrerande land,

seier Hanne Digre ved Sintefs avdeling for fiskeri

og havbruk. ©NPK

Artikkel:

Bergen tilbake til vikingtida

Klima. I år er det sett stadig nye varmerekordar,

og 2014 ligg an til å sette ein solid

temperaturrekord. I Bergen meiner ein

klimaprofessor at det ikkje har vore varmare

sidan vikingtida. Professor Helge Drange ved

Bjerknessenteret for klimaforsking har analysert

temperaturutviklinga basert på målingar

Meteorologisk institutt har registrert ved sine

stasjonar.

- Gjennomsnittstemperaturen i Bergen i år har

ikkje vore høgare sidan vikingtida, seier Drange til

Bergens Tidende. ©NPK

Bildetekst: Foto: NTB Scanpix
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styrkes, og bruke virkemidler 
på samme måte som de en gang 
gjorde med oljeindustrien, sier 
hun.

En annen type ungdom
For næringa kommer ikke 
konklusjonene som en stor 
overraskelse. Norway Seafoods 
har lenge slitt med store under-
skudd, og produksjonsdirektør 
Per Gunnar Hansen sier de al-
lerede er igang med å erstatte 

mennesker med maskiner. 
Selskapet har som mål å få til 
endringer de neste to årene.

– Det er alt for tidlig å si hvor 
mange ansatte vi kommer til 
å ha. Men vi trenger en annen 
type ansatte - en annen type 
ungdom, sier han og sier seg 
samtidig enig i at flere av punk-
tene i rapporten.

– Mange deler av rapporten 
kan man si seg enig i. Vi har 
også lagt merke til at kvaliteten 
på råstoffet blir nevnt, og der 
tror jeg vi har en vei å gå.

Kan bearbeide mer
Spesielt for mindre foredlings-
bedrifter kan det bli et problem 
å endre produksjonen. Digre 
mener større bedrifter med 
mer kapital til å gjøre store 
investeringer, er framtiden. 

Frank Kristiansen er daglig 
leder i Båtsfjordbruket. Han 
sier at de ikke har råd til å kjøpe 
inn nye maskiner på stående 

fot, men at de ser for seg en 
gradvis overgang. Spådom-
mene om hvor mange årsverk 
som må kuttes, tar ha med en 
klype salt. Han er optimistisk 
på vegne av næringa.

– Man kan også snu på det og 
si at når lønnsomheten øker så 

kan vi bearbeide mer av fisken 
som i dag sendes ubearbeidet 
ut av landet. Dermed kan vi ta 
mer av industrien tilbake til 
Norge, sier Kristiansen.

Fortsatt en vei å gå
Maskinene som skal ta over 
arbeidet fra mennesker kutter 
fileter og fjerner bein automa-
tisk. I dag er teknologien tatt i 
bruk i stor grad i laksenæringa, 

men i hvitfisknæringa, der fis-
ken har forskjellig størrelse, er 
ikke maskinene tilstede i like 
stor grad. Spesielt en tysk og 
en islandsk produsent er langt 
framme i å utvikle maskiner 
for hvitfisknæringa. Men ifølge 
forskerne er det fortsatt en vei å 
gå før teknologien er klar. 

arne.fenstad@fbfi.no
Telefon: 77665687

tøffe tider: På oppdrag fra Nærings- og fiskeridepartementet har Sintef analysert muligheten for en lønnsom foredling av sjømat i Norge i framtiden. Bransjen har i mange år slitt med lav lønnsomhet.
ALLE FOTO: dn

Må et nasjonalt løft til for filetindustrien

”” Gjennomgående 
er lønnsomheten for 
svak. Også tilgangen til 
kapital har vært utfor-
drende, spesielt i hvit-
fisknæringa.
Sverre Johansen,    
industridirektør i fHL

fakta: sintef-rapport
QQPå oppdrag fra Nærings- og 

fiskeridepartementet har Sintef 
analysert muligheten for en lønn-
som foredling av sjømat i Norge i 
framtiden. Bransjen har i mange 
år slitt med lav lønnsomhet.
QQ  Rapporten skal bruke som en 

del av grunnlagsmaterialet til 
Tveiterås-utvalget.
QQHovedkonklusjonene er at Der-

som Norge skal ha en fiskefor-
edlingsindustri i framtiden, må 
anleggene bli fullautomatisert, 
viser en fersk rapport. Innen ti år 
må antallet ansatte halveres.

z hvitfisk Sintef-forskere med ny rapport: – Industrien klarer ikke omstillingen på egen hånd

nytt beHov: Ny teknologi vil redusere bemanningsbehovet, 
men kreve annen type kompetanse. Eksempelvis vil kompetanse 
innen automasjon og prosesstyring bli viktig i framtiden.

Varsler industrislakt
Innen fire 
år må antall 
ansatte 
reduseres 
med 35 
prosent og 
innen ti år 
med 50 pro-
sent sam-
menlignet 
med dagens 
nivå.

Konklusjonen er tydelig: 
Dersom Norge skal ha en slik 
industri, må en langt større 
del av arbeidet utføres av 
maskiner.

Her er konklusjonene:
Q Fiskeindustrien har for 

liten kontroll med kvaliteten 
på fisken som leveres. Det vil 
være mye å hente på forbedret 
fangstbehandling, ettersom 
tapt kvalitet i fangstleddet 
ikke kan kompenseres i et-
terfølgende ledd.
Q Lav grad av automatise-

ring i foredlingsleddet. Det 
har skjedd svært lite innen 
teknologiutviklingen de 
siste 30 årene når det gjelder 
foredlingen av hvitfisk. Dette 
forklares til en viss grad av at 
markedet for slik teknologi 
har skrumpet inn. Spesielt 
er det behov for automati-
sering av arbeidsintensive 
operasjoner som trimming og 
beinfjerning for å redusere 
lønnskostnadene.
Q Innenfor deler av dagens 

sjømatindustri består over 50 
prosent av arbeidsstokken av 
ufaglært arbeidskraft. Med 
den forventede framtidige 
utviklingen innenfor sjømat-
industrien, med blant annet 
økt automatisering og behov 
for mer innovasjon innenfor 
produkt, marked og strategi 
vil det kreve økt etter- og 
videreutdanning av dagens 
arbeidskraft og økt kompe-
tanse for nyansatte
Q Foredlede norske sjø-

matprodukter møter han-
delshindringer i form av høye 
tollsatser i viktige markeder 
for norske fiskeprodukter. 
Norske fiskeprodukter blir 
utsatt for sanksjoner i ulike 
typer internasjonale konflik-
ter.
Q  Dagens regelverk gir 

sjømatindustrien mindre 
mulighet til å kontrollere 
verdikjeden, slik tilfellet er i 
havbruksnæringen. En viktig 
konsekvens er at fiskerleddet 
ikke får tilbakeført viktig 
markedskunnskap.

– Slik situasjonen er i dag, 
må det skje noe relativt raskt, 
forteller forskningsleder 
Hanne Digre ved Sintef 
Fiskeri og havbruk.

I Polen, som har blitt store 
på foredling, er lønnsnivået 
per arbeidet time 13,5 prosent 
av nivået i Norge. For Dan-
mark er tilsvarende tall 76,9 
prosent.

Hanne Digre

Vil oppheve  
fartøygrupper og 
strukturbindinger

Øystein Hage,
Nils Torsvik og
Kjersti Sandvik
Bergen

– Jeg er ikke redd for at opp-
hevelse av strukturbindingene 
vil føre til kvote- og båtflukt 
sørover. Jeg tror det derimot 
vil kunne bidra til fremveksten 
av flere sterke sjømatklynger 
på kysten. Det tror jeg må til 
dersom fiskernæringen skal bli 
lønnsom, sier Frank Asche, pro-
sjektansvarlig for den siste del-
rapporten til Tveterås-utvalget.

Båtendring
Rapporten ser blant annet på 
fartøygruppene i kystflåten. Det 
må bli slutt å dele inn flåten i 
ulike flåtegrupper og det må 
bli fritt redskapsvalg for flåten. 
Asche mener dagens ordning 
har overlevd seg selv, og selv 
om det var gode grunner til å 
innføre dem, så har alle struk-
tureringsordningene uthult 
denne delen av kvotesystemet.

– Ser vi på fartøyregisteret 
nå så ser at det finnes svært 
mange store kystfartøy på 40-
50 meter, og mange av dem har 
strukturert seg opp til høyere 
grupper, slik at det opprinne-
lige regelverket er helt uthult. 
Hele ordningen har gjort det 
mye vanskeligere å drive næ-
ring, sier Asche videre. 

Dårlige egenskaper
Skribentene ser at forskjellige 
typer fartøy og redskap har be-
dre og dårligere egenskaper i 
forhold til forskjellige fiskeri 
og kvaliteter, men de er litt 
undrende til at forvaltnings-
systemet skal bestemme hva 
som er en god struktur. 

– Dette blir enda mer overras-
kende når en vet at markeder 
og fangstteknologi er i stadig 
endring, fordi det innebærer at 
innovasjon bare skal ha konse-
kvenser innad i en fartøygrup-
pe. Dette gir en del paradoksale 
situasjoner, som for eksempel at 

autolinebå-
ter som øn-
sker å fiske 
med annen 
redskap og 
som der-
med mener 
de ville opp-
nådd bedre 
l ø n n s o m -
het, ikke får 
lov til det.

– Flåtestrukturen, og spesielt 
inndelingen av kystflåten i 11-15, 
15-21 og 21-28 meter blir enda 
vanskeligere å forstå etter at 
en innførte individuelle fartøy-
skvoter, legger Asche til.

Bindinger
Asche og Co tror ikke opphe-
ving av geografiske bindinger 
vil føre til noe flåteflukt mot 
sør. Han ser heller ikke noe 
problem i at det skjer en end-
ring, for dagens regelverk vil 
uansett ikke gjøre næringen 
mer lønnsom. Han setter også 
spørsmålstegn ved om det er 
riktig at det er fiskeripolitiken 
som skal ha ansvar for dis-
triktspolitikken. Han mener det 
er mye viktigere at næringen 
bidrar til fellesskapet gjennom 

sine skatteinnbetalinger, og at 
det er felleskapet som igjen har 
ansvaret for distriktspolitik-
ken og dermed hvordan disse 
midlene forvaltes.

– Vi ser at lønnsnivået i an-
dre yrker på land bare øker 
og øker, og nettopp derfor er 
det viktig at lønnsomheten i 
flåten blir bedre. Det blir stadig 
færre fiskere i Norge og denne 

utviklingen vil bare gå fortere 
og fortere dersom næringen 
ikke klarer å bli mer lønnsom 
og holde tritt med den generelle 
lønnsutviklingen, sier han.

– Så du er ikke redd alle 
kvotene forsvinner til Herøy 
og Austevoll?

– Nei, på ingen måte. Jeg tror 
derimot vi vil kunne skape langt 
mer økonomisk vekst i enkelte 
klynger på kysten. Egentlig er 
det ganske fascinerende at de-
ler av fiskeripolitikken er lagt 
opp i redsel for de to miljøene 
på Vestlandet, fortsetter han, 
fortsetter han.

Færre trålere
Asche tror heller ikke en opp-
mykning av regelverket vil 
føre til flere trålere og færre 
mindre båter. Heller tvert imot, 
tror han. På sikt tror han en 
oppmykning heller vil lede til 
at trålerne enn kystfartøyene 
forsvinner. 

Fakta: utvalget
QQSjømatindustriutvalget er 

populært kaldt Tveterås-utvalget 
etter utvalgets leder, professor 
Ragnar Tveterås ved Universite-
tet i Stavanger.
QQTveterås-utvalget skal gjen-

nomgå rammebetingelsene i 
sjømatindustrien og komme med 
forslag til tiltak for økt lønnsom-
het og verdiskaping.
QQHer er utvalgets mandat:
QQGjennomgå mulighetene for 

en konkurransedyktig sjømat-
industri i Norge, både innenfor 
bearbeiding og salg.
QQSe på særlige utfordringer eller 

hindringer for økt lønnsomhet og 
verdiskaping i sjømatindustrien 
i Norge, både næringsspesifikke 
og generelle.
QQForeslå tiltak for sjømatin-

dustrien som kan bidra til at 
fiskeressursene anvendes på 
en måte som bidrar til høyest 
mulig verdiskaping gjennom hele 
verdikjeden.
QQForeta en vurdering av regio-

nale virkninger.

Den nye Asche-
rapporten vil oppheve 
fartøygruppene i kyst-
flåten og fjerne alle de 
geografiske struktur-
bindingene. Næringen 
må få lov å utvikle 
sterke næringsklynger, 
mener professor Frank 
Asche.

z Fiskeri

”” Egentlig er det 
ganske fascinerende at 
hele fiskeripolitikken er 
lagt opp i redsel for de 
to miljøene på Vestlan-
det
Frank Asche, prosjektansvarlig 
for den siste delrapporten til 
Tveterås-utvalget

Øystein Hage 
Bergen

Prosjektleder for rapporten 
er Frank Asche, professor i 
økonomi ved Universitet i Sta-
vanger. Flere andre skribenter 
har også deltatt. Rapporten ble 
behandlet i Tveterås-utvalget 

forrige mandag. Den er nå over-
sendt departementet, og vil bli 
offentliggjort etter at fiskeri-
minister Elisabeth Aspaker 
har fått den på sitt bord, i dag 
mandag. FiskeribladetFiskaren 
kjenner til at rapporten inne-
holder svært mye sprengstoff, 
mye av samme kaliber som 
kom frem i rapporten laget av 
Petter Holm ved Universitetet i 
Tromsø. Den ble offentliggjort 
i august i år.

God debatt
Asche-rapporten diskuterer 

flere av de viktigste lovene i da-
gens fiskerinæring, og hoved-
konklusjonen er at det må mer 
deregulering til. Politikerne må 
ta et steg til tilbake, og overlate 
mer til næringen. Det gjelder 
både flåtestruktur, eierskap og 
leveringsplikt. 

Etter hva FiskeribladetFiska-
ren kjenne til førte rapporten 
til en god debatt rundt disse 
emnene på mandagens møte. 
Utvalget vil nå jobbe frem mot 
midten av desember med å 
komme med sin endelige NOU-
rapport. 

Utgått på dato
Deltakerloven er trolig den lo-
ven som står mest utsatt. Asche 
setter spørsmålstegn ved om lo-
ven har overlevd seg selv, og om 
den er egnet å benytte i 2014. 
Den var viktig i 1974, men har 
nå utspilt sin rolle. Det betyr at 
Asche mener det bør åpnes opp 
for vertikal integrering. Det må 
bli slutt på at fiskerne har ene-

rett i å eie fiskeflåten. Det må 
åpnes opp for at også industrien 
kan få en aktiv eierposisjon i 
flåteleddet, men Asche tar også 
til orde for at Hvermansen skal 
få mulighet til å eie i fiskeflåten.

– Blant annet blir det påpekt 
at flere av dagens redere knapt 
har vært på havet, og at en del 
aktører i flåten skyver den 

minste flåten foran seg som et 
argument for å opprettholde 
dagens eierskapskrav, får vi 
opplyst.

Strukturering
Struktureringsspørsmålet har 

ridd næringen som en mare 
de siste årene, seinest med 
sturktur-nei for den minste 
flåten i Norges Fiskarlaget nå 
i september. 

Asche-rapporten har også be-
handlet dette temaet og profes-
soren mener lønnsomhetsper-
spektivet må gjelde også her. 

Dersom det er færre bå-
ter som er riktig for å få opp 
lønnsomheten, så må det bli 
en fremtidig politikk, mener 
gruppen.

– Det ligger nok mye dyna-
mitt i raporten i forhold til flå-
testrukturen. 

Den vektlegger andre meka-
nismer enn dagens realpoltikk. 
Det er markedet og globalise-
ringen som styrer, og det må 
ses igjen i fiskeripolitikken, får 
FiskeribladetFiskaren opplyst. 

Spørsmålet er om Norge har 
for mange små båter er også 
sentralt, og konklusjonen er 
at mer av disse vurderingene 
må overlates til næringen selv 

enn bestemmes av politikerne. 
Dette vil på nytt aktualisere 
strukturdebatten.

– Strukturforslagene er ikke 
spesielt ulik de Norges fiskar-
lag har jobbet etter de siste 20 
årene. 

Spørsmålet er hvor fort flåte-
reduksjonen skal gå, får avisen 
opplyst.

Ser mot lakseverden
Også denne rapporten viser 
til den vellykkede deregule-
ringen av laksenæringen, og 
påpeker at fiskerinæringen 
er den eneste «ikke-normale» 
næringen som er igjen i Norge. 
Den styres av alt annet enn næ-
ringsøkonomiske vurderinger. 
Nettopp derfor må politikerne 
ta et steg tilbake, regulere og 
myke opp regelverket, kommer 
det frem i rapporten. 

FiskeribladetFiskaren vet at 
en rekke av deltakerne i utval-
get synes rapporten er en godt 
gjennomarbeidet rapport, som 

Bort med leveringsplikt, deltakerlov og færre fartøy
I dag får fiskeriminister 
Elisabeth Aspaker over-
levert siste delrapport 
til Tveterås-utvalget. 
Bort med deltakerlo-
ven, leveringsplikten 
og åpning for økt 
strukturering i flåten er 
noen av konklusjonene.

z lønnsomhet

”” Økt mulighet til 
vertikal intergrasjon 
kan være et steg på 
riktig vei
Frank Asche, prosjektleder for 
rapporten

Frank Asche Ragnar 
Tveterås
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ridd næringen som en mare 
de siste årene, seinest med 
sturktur-nei for den minste 
flåten i Norges Fiskarlaget nå 
i september. 

Asche-rapporten har også be-
handlet dette temaet og profes-
soren mener lønnsomhetsper-
spektivet må gjelde også her. 

Dersom det er færre bå-
ter som er riktig for å få opp 
lønnsomheten, så må det bli 
en fremtidig politikk, mener 
gruppen.

– Det ligger nok mye dyna-
mitt i raporten i forhold til flå-
testrukturen. 

Den vektlegger andre meka-
nismer enn dagens realpoltikk. 
Det er markedet og globalise-
ringen som styrer, og det må 
ses igjen i fiskeripolitikken, får 
FiskeribladetFiskaren opplyst. 

Spørsmålet er om Norge har 
for mange små båter er også 
sentralt, og konklusjonen er 
at mer av disse vurderingene 
må overlates til næringen selv 

enn bestemmes av politikerne. 
Dette vil på nytt aktualisere 
strukturdebatten.

– Strukturforslagene er ikke 
spesielt ulik de Norges fiskar-
lag har jobbet etter de siste 20 
årene. 

Spørsmålet er hvor fort flåte-
reduksjonen skal gå, får avisen 
opplyst.

Ser mot lakseverden
Også denne rapporten viser 
til den vellykkede deregule-
ringen av laksenæringen, og 
påpeker at fiskerinæringen 
er den eneste «ikke-normale» 
næringen som er igjen i Norge. 
Den styres av alt annet enn næ-
ringsøkonomiske vurderinger. 
Nettopp derfor må politikerne 
ta et steg tilbake, regulere og 
myke opp regelverket, kommer 
det frem i rapporten. 

FiskeribladetFiskaren vet at 
en rekke av deltakerne i utval-
get synes rapporten er en godt 
gjennomarbeidet rapport, som 

nettopp belyser problemene in-
dustrien har. 

– Økt mulighet til vertikal 
intergrasjon kan være et steg 
på riktig vei, mener flere av 
kommisjonsmedlemmene og 
sier seg enig med Asches vur-
deringer.

– Jeg synes rapporten er god 
og gir en grei gjennomgang av 
situasjonen i næringen. 

Den er balansert, og tar for 
seg blant annet fiskesalgslags-
loven og deltakerloven på en 

skikkelig måte, får Fiskeribla-
detFiskaren opplyst.

Bort med leveringsplikt
Leveringsplikten har vært et 
omdiskutert tema lenge både i 
næringen og utvalget, og også 
denne rapporten ser på det. 

Slik FiskeribladetFiskaren 
forstår så mener Asche-rappor-
ten at dette hører fortiden til 
og at reglene her må endres. 
Leveringsplikten slik vi kjen-
ner den i dag kan ikke brukes 

i fremtiden, mener skribentene.
En sentral diskusjon i utval-

get er hvordan aktørene som 
har fått kvoter og leveringsplikt 
skal kjøpes ut, og dette mener 
utvalget må løses juridisk. Det-
te er også noe Tveterås-utvalget 
vil ta mer nøye for seg i NOU-
rapporten i desember. 

Etter hva vi forstår er Asche 
langt snillere med fiskesalgs-
lagsloven, men det vurderes 
alternative auksjoner som 
blant annet hollandsk auksjon. 

Rapporten konkluderer på det 
nærmeste med at dagens fiske-
salgslagslov bør bestå. Et gjen-
nomgående trekk i rapporten er 
at næringen i dag må forholde 
seg til et kompleks og globalt 
marked. 

Anbefalinger
Myndighetene har i dag dår-
lige forutsetninger for å hånd-
tere disse forholdene, så der-
for er det viktig at politikerne 
overfører mer av ansvaret til 
næringen. Nettopp derfor bør 
politikerne ta et skritt tilbake.

Rapporten har en rekke store 
og mindre konklusjoner, totalt 
16 anbefalinger

De andre som har bistått til 
rapporten er professor Atle 
Guttormsen (UMB), førstea-
manuensis Linda Nøstbakken 
(NHH), professor Kristin Helen 
Roll (UiS) og førsteamanuensis 
Atle Øglend (UiS)

Holder kjeft
FiskeribladetFiskaren har 
vært i kontakt med rapport-
ansvarlig Frank Asche, men 
han ønsker ikke å kommentere 
innholdet i rapporten før den 
offentliggjøres i dag, mandag. 

Heller ikke utvalgsleder Rag-
nar Tveterås vil uttale seg om 
vurderingen kollega Asche gjør. 
Professor Frode Steen ved Nor-
ges Handelshøyskole vil heller 
ikke uttale seg om innholdet i 
rapporten.

Utvalget har nå fått de fem 
rapportene de skal ha, og vil 
behandle dem frem til måneds-
skiftet november/desember. 
Endelig NOU-rapport er klar 
16.desember.

oystein.hage@fbfi.no
Mobil: 932 56317

Bort med leveringsplikt, deltakerlov og færre fartøy

OVER OG UT: Deltakerloven 
kan snart være over og ut. 
Professor Frank Asche vil 
deregulere fiskerinæringen og 
gi aktørene langt mer makt 
enn det de har i dag. Blant 
annet bør leveringsplikten 
ryke, mener Asche og de 
andre skribentene. 
 ILL.FOTO: DN

Fakta: utvalget
QQSjømatindustriutvalget er 

populært kaldt Tveterås-utvalget 
etter utvalgets leder, professor 
Ragnar Tveterås ved Universite-
tet i Stavanger.QQTveterås-utvalget skal gjen-
nomgå rammebetingelsene i 
sjømatindustrien og komme med 
forslag til tiltak for økt lønnsom-
het og verdiskaping.QQHer er utvalgets mandat:QQGjennomgå mulighetene for 
en konkurransedyktig sjømat-
industri i Norge, både innenfor 
bearbeiding og salg.QQSe på særlige utfordringer eller 
hindringer for økt lønnsomhet og 
verdiskaping i sjømatindustrien 
i Norge, både næringsspesifikke 
og generelle.QQForeslå tiltak for sjømatin-
dustrien som kan bidra til at 
fiskeressursene anvendes på 
en måte som bidrar til høyest 
mulig verdiskaping gjennom hele 
verdikjeden.QQForeta en vurdering av regio-
nale virkninger.

Fiskeindustrien i Norge sliter med et dårlig om-dømme. I en stadig bedre ressurssituasjon, konkur-rerer industrien i elendighet. Det fuskes med leveranser og arbeidstidsbestemmelser omgås, der de verste set-ter standard for resten av industrien.Målet er å få ned kostnade-

ne og skaffe seg en fortrinn i forhold til andre i industrien. Den som kan tilby laveste pris i markedet, er vin-nerne. Det har drevet prisene nedover, godt stimulert av et reguleringsregime som er innrettet på å bryte mest mu-lig fisk i land på kortest mulig tid. I en tid med rekordstor torskekvote velger regule-ringsmyndighetene å slippe fisket fritt, slik at enda mer fisk kan brytes i land i disse hektiske vintermånedene. Den rekordstore torske-bestanden det fiskes på nå burde vært et løft for kysten. Det var i perioder som dette at lokalsamfunn ble bygget i tidligere tider. Nå konkur-reres det i å gjøre margi-nene lavest mulig. Prisene er lavere enn de har vært på 20 år, sjøl om torskeprisene i år har krøpet over det de var i 

fjor. Men fjoråret var ingen god målestokk.Det lave prisnivået i Norge påvirker også prisene island-ske fiskere får for sine fang-ster. Disse har til tider vært betydelig over de norske, og ligger nå fortsatt 20 prosent høyere for torsk i første-håndsomsetning. En dobling i norske torskefangster får naturligvis innvirkning på prisene, men vårt inntrykk er at prisene er presset unød-vendig ned i markedene. Et press som også kommer av at fisk omsettes uten å være registrert landet. Laveste pris vinner i markedet, men det er ikke sikkert at de som selger har lavest fortjeneste.For også denne vinteren har ryktene om «storhundre» og unødvendig nedskriving av kvalitet florert. En glede-lig oppsving i omsetningen 

av fersk torsk på 60 prosent dempes av at prisene i eksport ikke er høyere enn vel 18 kroner kiloen. Det ser ikke noe bedre ut for den frosne fisken, der kiloprisen i følge oversikten til Norges Sjømatråd er 15,43 kroner, noe som likevel er én krone bedre enn året før. Og vi er og blir en råvare-leverandør. To tredjedeler av torskeproduktet går ut som fersk eller fryst, mens under ti prosent er filet. Dette i motsetning til Island som nesten ikke lar noe torsk gå ut uten at den er bearbeidet. Hadde vi bearbeidet torsken like mye som på Island ville vi fått 2,5 milliarder kroner mer i eksportverdi, og 0,7 milliarder kroner mer i førstehåndsverdi. Slike beløp burde fått industrien i Norge til å stopp opp og tenke gjen-

nom hva de holder på med. For norske myndigheter må det også være et tankekors at fiskerinæringen her til lands, taper milliarder i verdiskap-ning i en næring som skriker etter fornyelse. Heller enn å tilpasse produksjon til markedene, brukes fiskeri-ene til å holde virksomheter gående noen få vintermåned. Vi oppnår riktig nok at res-sursene spres på flere hender, men vi må spørre oss om det er verd prisen. Det må komme et skifte i politikken. Lederen i det regjeringsoppnevnte sjø-matindustriutvalget, Ragnar Tveterås, sier fiskeripolitik-ken må endres fra fordelings-politikk til innovasjonspoli-tikk. Et slikt skifte vil koste politisk, men for landet som helhet er det verdt å ta denne politiske kostnaden.

Norsk fiskeindustri er en konkurranse i elendighet

NILS TORSVIK, REDAKTØR

z KOmmENTAR

– Må endre fiskeripolitikken

Nils TorsvikBergen– Fiskeripo-litikken må endres til en innovasjonspo-litikk, og ikke en fordelings-politikk, sier Tveterås som mener artik-kelserien i Fis-keribladetFiskaren om Islands utvikling av sin fiskeindustri, sett i forhold til den norske, har vist at industrien må inn på et annet utviklingsspor. I sanden– Vi kan ikke stikke hodet i sanden og si at vi ikke kan sam-menligne oss med Island, sier han og vet at motforestillingene vil være mange.– I diskusjonen blir det vist til at det er «annerledes» på Island. At biologien er annerledes og at strukturen er annerledes. Dette er en for lett argumentasjon som en ikke bør slippe unna med, sier økonomiprofessoren ved Universitetet i Stavanger, som er satt til å lede utvalget som skal utrede fiskeindustri-ens rammebetingelser.Lære av IslandTveterås mener det viktigste norsk fiskerinæring kan lære av Island, er at det er en næring som kan bidra vesentlig til brut-to nasjonalprodukt, dersom den utvikles i rett lei. – Island kan ikke «kødde med» fiskerinæringen sin. De 

er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å fordeling, slik vi gjør i Norge, sier han og mener dette er den fundamen-tale forskjellen mellom Norge og Island. Gode marginerIsland er også et eksempel på at det er mulig å skape lønnsom-het i alle ledd, mener han og viser til gode driftsmarginer i islandsk fiskeindustri.– Dette er driftsmarginer som vi ellers bare finner i næ-ringsmiddelindustri som selger merkevarer, som Coca Cola og Unilever, eller innenfor spesia-lisert kjøttproduksjon, sier han og viser til en studie han gjorde for ti år siden der slike mar-giner var forbeholdt de beste merkevareprodusentene.Utviklingen på Island kom-

mer etter at industri og flåte har fått mulighet til å utvikle seg i en samkjørt struktur, på egne vilkår, mener Tveterås. – Island har utviklet en god forvaltning av fiskebestandene og en vertikal koordinering mellom land og sjø, sier han og mener at samhandlingen i næringen, og med teknologi-bedrifter, har resultert i bedre lønnsomhet for industrien der. – Island har vist at det går an å skape lønnsomhet i en sektor som ikke brukes til fordelings-politikk, sier han.InnovasjonFor at Norge skal komme ut av råvareklemma, må politikken endres fra å dreie seg om for-delingspolitikk til å dreie seg om innovasjonspolitikk.– Vi må begynne med et poli-tisk skifte. Norsk fiskeripolitikk 

virker anti innovasjon i dag. Vi lager restriksjoner for utø-vernes muligheter til å fornye seg, drive i større skala og ta i bruk ny teknologi, sier han og vil gjenta dette i sin tale til fis-keindustrien, når han skal for-telle om arbeidet så langt med fiskeindustriutredningen.– Næringsstrukturen i Norge hindrer utviklingen. Vi finner nok ingen fasit for hvordan ut-viklingen skal styres. Det beste vil være å la næringen finne ut av det sjøl, og at myndighetene fokuserer på god miljø- og be-standsforvaltning.– I fiskerinæringen er det lagt lag på lag med fordelingspoli-tikk.  Torsdag vil jeg snakke om innovasjonspolitikk, sier Tveterås.nils.torsvik@fbfi.noMobil:  932 56 325

LÆRE: Norsk fiskeindustri kan lære av den islandske, men først og fremst må fiskeripolitikken endres, mener lederen for fiskeindustriutvalget.  ILL.FOTO: ARE KVISTAD FAKTA: SjØmATuTVALgFor å styrke lønnsomheten og QQkonkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.Utvalget skal se på særlige QQutfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle. Utvalget skal foreslå tiltak for QQsjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden. Og de skal foreta en vurdering QQav regionale virkninger.

Leder Ragnar Tveterås i fiskeindustriutvalget mener fiskeripolitikken må endres, for å kunne gjøre noe med fiskein-dustrien her til lands. 

z FISKEINDuSTRI

Ragnar Tveterås Island kan ikke «kødde  ”med» fiskerinæringen sin. De er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å forde-ling, slik vi gjør i NorgeRagnar Tveterås
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Som musikk i FHLs ørerAdminis-trerende direktør i Fiskeri- og havbruksnæ-ringens landsforening (FHL), Geir-Ove Ystmark, er svært fornøyd med innholdet i den nye Nofima-rapporten.Ikke uventet– Rapporten peker i en ret-ning som etter vår mening ikke er uventet. Det er for mye politisk styring av fiskerinæ-ringen, noe som ikke gjør oss konkurransedyktig. 

Geir Ove Ystmark

– Hvordan ser du endring?– Jo fortere, jo bedre. Fiskerinæringen har alltid levd under endring, og det er bedre den skjer raskt og ikke blir trukket ut i tid, sier han.Han vil ikke stille noen av lovene opp mot hverandre, men registrerer med glede at det virker å være politisk vilje til endring.1930– Fiskeripolitikken må være fremtidsrettet og ikke basert på hvordan det var på 1930-tallet, sier Ystmark.oystein.hage@fbfi.noMobil: 932 56317

Lover store endringer fra 2016Fiskeriminis-ter Elisabeth Aspaker varsler store endringer for fiskerinærin-gen fra 2016.Basert på konklusjo-nene i den nye Nofima-rapporten, samt innstillingen til Tveterås-utvalget, satser hun på å reformere fiskerinæringen.Gjennomregulert– Norsk fiskerinæring er for gjennomregulert. Det er livets harde realiteter. Dagens gjennomregulerte næring 

setter en demper på utviklin-gen, så status quo er ikke noe alternativ, sier hun til Fiskeri-bladetFiskaren.I går ble innholdet i den ferske Nofima-rapporten kjent, der tre ulike scenarier blir skissert. Et som i dag, en dramatisk omlegging og en mer moderat som skiller mel-lom hav- og kystflåten.– Tankene om å behandle de store og små ulikt er interes-sant, sier hun.Aspaker sier videre til Fis-keribladetFiskaren at regje-ringen tar sikte på stortings-behandling før jul 2015. I løpet av neste høst vil det komme både en stortingsmelding 

og en stortingsproposisjon på saken. – Vår oppgave er å vente på den endelige innstil-lingen til Tveterås-utvalget. De skal få jobbe i fred, og ikke ta politiske hensyn. Deretter skal vi gjøre jobben vår, sier fiskeriministeren.Ønsker endringFor dagens regjering er det li-kevel helt klart at regjeringen ønsker endring. Det bør alle som er opptatt av næringen innse, sier Aspaker.– Vi ønsker en næring som er lønnsom og som har helårige arbeidsplasser der ungdommen tør å satse. Vi har verdens flotteste ressurs 

rett utenfor dørene som vi må benytte oss av.– Er det noe i forslagene som er viktigere for deg?– Nei, jeg ønsker ikke å drive taktikkeri. Vi vil ha en skikkelig gjennomgang av næringen. Målet er økt lønnsomhet i alle ledd, svarer Aspaker.– Hva sier du til kritikerne av endring?– De som er imot endring bør begynne å leve i nåtiden, og ikke i fortiden.  Vi vil alle ha innovasjon og nyskapning, sier hun.oystein.hage@fbfi.noMobil: 932 56318

Elisabeth Aspaker

Sterk misnøye innad i Tveteråsutvalget

Terje Jensen ogØystein HageHarstad/Trondheim– Jeg føler meg direkte over-kjørt, sier Jonny Berfjord som er Fiskarlagets mann i utvalget.De to rapportene fra hen-holdsvis Nofima og Sintef, har ikke vært behandlet og disku-tert i utvalget før de ble offent-liggjort på messa i går. Utvalget skal møtes i morgen. Da ligger det an til oppvask.– Jeg reagerer sterkt på frem-gangsmåten, det at rapportene blir offentliggjort før vi har fått diskutere dem i utvalget. Det vitner om manglende respekt for utvalget og for utvalgets arbeid, mener Berfjord som er nestleder i Norges Fiskarlag og utvalgsmedlem.OppvaskOgså andre medlemmer i utvalget mis-liker sterkt måten ut-valgslederen har gått fram på. De varsler også at saken vil bli tatt opp når utvalget møtes på torsdag, og kanskje til og med før den tid. Men da internt.– Jeg ønsker ikke å legge meg på den samme linja som utvalgslederen her har valgt. Det gjelder også i forhold til å kommentere innholdet i del-rapportene, sier en betuttet Berfjord i Fiskarlaget.FrisleppSpesielt Nofima-rapporten er fiskeripolitisk kontroversiell. Den skisserer tre alternativer 

for å få sjømatindustrien og vill-fisknæringa som sådan på rett kjøl.Det mest ytterliggående alternativet er til forveksling lik de tankene handelshøgsko-leprofessor Ragnvaldur Han-nesson i Bergen presenterte for 25 år siden om total libe-ralisering av fiskerinæringa, basert på optimal effektivitet og færrest mulig fiskebåter og fiskeindustribedrifter.LovmassakreForslaget innebærer en regu-

lær lovmassakre i næringa:n Bort med deltakerloven og fiskesalgslagsloven.n Fritt fram for fiskeindustrien til å eie fiskefartøy.n Fri omsettelighet av fiske-kvotern Ei høy ressursrente for fis-keflåtenMellomløsningDet andre alternativer er, et-ter hva FiskeribladetFiskaren kjenner til, ei slags mellomløs-ning hvor det blir kraftig libera-

lisering i havfiskeflåten, mens kystflåten fortsatt underlegges et tradisjonelt regelsett.Det siste alternativet inne-bærer mer eller mindre ei vi-dereføring av status quo. Fiske-riminister Elisabeth Aspaker uttaler i dagens Næringsliv i går at ei videreføring av status quo ikke lenger er noe alterna-tiv, og at det trengs færre lover i næringa, ikke flere (se også egen sak på siden). Hun vil imidlertid vente til ut-valget er ferdig med sitt arbeide 

før hun tar stilling til hvilke konkrete grep som skal gjøres. – Det drøftes i delrapportene om det er mulig å skille små-skala og store bedrifter. Det kan kanskje være en vei å gå. Jeg har bedt utvalget være mo-dig i sine anbefalinger til meg. Vi er nødt til å gjøre noe, sier Aspaker til avisen med henvis-ning til de dystre lønnsomhets-tallene fra fiskeindustrien.terje.jensen@fbfi.noTelefon: 77 05 90 21

MISFORNØYD: Jonny Berfjord i Norges Fiskarlag er svært misfornøyd med at utvalgsleder Ragnar Tveterås i går la fram delrapporter fra utvalget uten at de er diskutert i utvalget. ARKIVFOTO: TERJE JENSEN 

Fakta: Sjømatutvalget n For å styrke lønnsomheten og konkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår. n Utvalget skal se på særlige utfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle. n Utvalget skal foreslå tiltak for sjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden. n Og de skal foreta en vurdering av regionale virkninger. n Sjømatindustriutvalget ledes av professor Ragnar Tveterås, Stavanger.

Offentliggjøringen av to delrapporter fra Tveteråsutvalget på fiskerimessa i Trond-heim i går, har skapt sterk misnøye blant medlemmer i utvalget. 

zFiSkeripolitikk

NYHETER Kysfiskekvote: Fartøy i åpen gruppe som fisker innenfor kystfiskekvoten får mer torsk å fiske på. Kvotetillegget gis som maksimalkvote med umiddel-bar virkning, melder Fiskeridirektøren.

Industrien må sjøl få bestemmeLeder i Fiskeprodusentenes Forening og Norfra-direktør Steinar Eliassen betegnet i siste utgave av Fiskeribla-detFiskarens Sjømatindus-triutvalgets leder Ragnar Tveterås sine utsagn om mer innovasjonspolitikk og mindre fordelingspolitikk i fiskeripolitikken som ulne og tåkete. Tveterås mener det er greit å få slike karakteristik-ker, bare slike som Eliassen gis sjanse til å oppnå bedre lønnsomhet.– Mine utsagn må gjerne betegnes som ulne og tåkete, men det som er helt kritisk i fremtiden, er at Steinar Elias-sens og andre bedrifter får anledning til å prøve ut det de mener kan gi best lønnsom-het, sier Tveterås.– Og det uten at det er for mange lag med politikk og virkemidler som lager skjær i sjøen, sier han. Om «ferske delikatesser» er veien til vekst og lønnsomhet, må Eliassen sjøl få avgjøre, mener han.– Jeg tenker at den norske staten ikke skal fortelle hva som er den rette strategien når det gjelder produksjon, produkter og markeder, men la bedriftene konkurrere om å finne de beste løsningene. – Den norske staten skal være forsiktig med å si at f.eks. ferske delikatesser eller frosne produkter er den rette strategien, og så pøse på med en haug med virkemidler i forhold til dette, sier profes-soren, som understreker dette er hans meninger og ikke utvalgets.– Vi får se hva som kommer fra utvalget utpå høsten, og om vi klarer å bidra i forhold til de utfordringer som Elias-sen har, sier han.

Utilfreds med utvalgsframdriftNils TorsvikBergenFiskeriminister Elisabeth Aspaker har tidligere bebudet utredninger fra Sjømatindustri-utvalget i første halvår 2014,  og en endelig offentlig utredning (NOU) innen utgangen av året. Hun har også antydet at de før-ste ville komme til årsmøtet i fiskeri- og havbruksnæringens landsforening. Det skjedde ikke.Brukt tidDa fiskerriministeren var på tur med statsminister Erna Solberg til Øygarden i forrige uke, ble hun spurt om det ville komme noe nytt fra sjømatindustriut-valget på FHL-årsmøtet. Hun sa da at det ikke ville komme noe og ga uttrykk for at hun var utilfreds med framdriften i arbeidet. Når vi ber henne presisere hva hun mener, sier hun nå at;– Utvalget har brukt noe tid innledningsvis til egne drøf-tinger, før de gjorde sine bestil-linger av eksterne analyser til bruk i sitt videre arbeid. Det betyr at utvalgets arbeid vil bli presentert i en samlet innstil-ling innen utgangen av året, sier ministeren. Hun viser også til at et par av de bestillingene utvalget har gjort skal være ferdig i juni og de neste i august/september.UtilfredsAspaker sier at hennes uttalelse er først og fremst et uttrykk for at hun er utålmodig etter å få resultatene fra utvalget. – Utvalget vil legge viktige premisser for den helt nødven-dige omstillingen vi må gjen-nom i sjømatindustrien. Jeg har derfor ønsket å forsere det tidsløpet den forrige regjerin- gen la opp for utvalgets arbeid, sier hun men legger til at hun har stor respekt for at utvalget må gis nødvendig tid til at de kan levere resultater av god kvalitet. Tatt tidLederen for Sjømatindustri-utvalget, økonomiprofessor Ragnar Tveterås, innrømmer at det har tatt tid å få satt ut bestillingene for delutrednin-gene, men mener at det er viktig at utvalget tar den tid som er nødvendig for å få en mest mu-lig enstemmig innstilling. – Vi disku-terer viktig og krevende spørsmål i utvalget, og vi må bruke den tid vi trenger for ikke å øde-legge proses-sene med å finne fram til gode løsninger, sier han.– Jeg er opptatt av at dette blir gjort skikkelig og faglig. Dess mer faglig analysene er, dess lettere er det å komme med en samlet innstilling, sier han.– Vi vil ikke la oss presse til kjappe svar, sier økonomi-professoren ved Universitetet i Stavanger som leder fiskein-dustriutvalget.nils.torsvik@fbfi.noTlf. 932 56 325MISFORNØYD: Fiskeriminister Elisabeth Aspaker er ikke tilfreds med framdriften i Sjømatindustriutvalget. Foto: Nils torsvik

Fakta: sjømatutvalgetFor å styrke lønnsomheten og QQkonkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.Utvalget skal se på særlige QQutfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle.Utvalget skal foreslå tiltak for QQsjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden.Og de skal foreta en vurdering QQav regionale virkninger.Sjømatindustriutvalget ledes QQav professor Ragnar Tveterås, Stavanger, og har i tillegg som medlemmer forskningssjef Marit Aursand, Trondheim, daglig leder Jonny Berfjord, Dønna, dekan/professor Edel Elvevoll, Tromsø, avdelingsleder Grethe Fossli, Oslo, adm. dir. Arne Karlsen, Tromsø, adm. dir. Trygve Myr-vang, Tromsø, adm. dir. Arne Møgster, Austevoll, bedriftsut-vikler Aino Olaisen, Lovund, og professor Frode Steen, Bergen.

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker er ikke tilfreds med fram-driften i fiskeindus-triutvalget. – Det har tatt litt tid, innrømmer utvalgslederen.zFiskeindustri

Ragnar Tveterås Utvalget vil legge  ”viktige premisser for en helt nødvendig omstil-ling [...] Jeg har derfor ønsket å forsere det tidsløpet den forrige regjeringen la opp[...]Elisabeth Aspaker, fiskeriministerKan vi bli verdens beste?FBFI 4.april 2014 
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Fiskeindustrien i Norge sliter med et dårlig om-dømme. I en stadig bedre ressurssituasjon, konkur-rerer industrien i elendighet. Det fuskes med leveranser og arbeidstidsbestemmelser omgås, der de verste set-ter standard for resten av industrien.Målet er å få ned kostnade- ne og skaffe seg en fortrinn i forhold til andre i industrien. Den som kan tilby laveste pris i markedet, er vin-nerne. Det har drevet prisene nedover, godt stimulert av et reguleringsregime som er innrettet på å bryte mest mu-lig fisk i land på kortest mulig tid. I en tid med rekordstor torskekvote velger regule-ringsmyndighetene å slippe fisket fritt, slik at enda mer fisk kan brytes i land i disse hektiske vintermånedene. Den rekordstore torske-bestanden det fiskes på nå burde vært et løft for kysten. Det var i perioder som dette at lokalsamfunn ble bygget i tidligere tider. Nå konkur-reres det i å gjøre margi-nene lavest mulig. Prisene er lavere enn de har vært på 20 år, sjøl om torskeprisene i år har krøpet over det de var i fjor. Men fjoråret var ingen god målestokk.Det lave prisnivået i Norge påvirker også prisene island-ske fiskere får for sine fang-ster. Disse har til tider vært betydelig over de norske, og ligger nå fortsatt 20 prosent høyere for torsk i første-håndsomsetning. En dobling i norske torskefangster får naturligvis innvirkning på prisene, men vårt inntrykk er at prisene er presset unød-vendig ned i markedene. Et press som også kommer av at fisk omsettes uten å være registrert landet. Laveste pris vinner i markedet, men det er ikke sikkert at de som selger har lavest fortjeneste.For også denne vinteren har ryktene om «storhundre» og unødvendig nedskriving av kvalitet florert. En glede-lig oppsving i omsetningen av fersk torsk på 60 prosent dempes av at prisene i eksport ikke er høyere enn vel 18 kroner kiloen. Det ser ikke noe bedre ut for den frosne fisken, der kiloprisen i følge oversikten til Norges Sjømatråd er 15,43 kroner, noe som likevel er én krone bedre enn året før. Og vi er og blir en råvare-leverandør. To tredjedeler av torskeproduktet går ut som fersk eller fryst, mens under ti prosent er filet. Dette i motsetning til Island som nesten ikke lar noe torsk gå ut uten at den er bearbeidet. Hadde vi bearbeidet torsken like mye som på Island ville vi fått 2,5 milliarder kroner mer i eksportverdi, og 0,7 milliarder kroner mer i førstehåndsverdi. Slike beløp burde fått industrien i Norge til å stopp opp og tenke gjen- nom hva de holder på med. For norske myndigheter må det også være et tankekors at fiskerinæringen her til lands, taper milliarder i verdiskap-ning i en næring som skriker etter fornyelse. Heller enn å tilpasse produksjon til markedene, brukes fiskeri-ene til å holde virksomheter gående noen få vintermåned. Vi oppnår riktig nok at res-sursene spres på flere hender, men vi må spørre oss om det er verd prisen. Det må komme et skifte i politikken. Lederen i det regjeringsoppnevnte sjø-matindustriutvalget, Ragnar Tveterås, sier fiskeripolitik-ken må endres fra fordelings-politikk til innovasjonspoli-tikk. Et slikt skifte vil koste politisk, men for landet som helhet er det verdt å ta denne politiske kostnaden.Norsk fiskeindustri er en konkurranse i elendighetNILS TORSVIK, REDAKTØRz KOmmENTAR

– Må endre fiskeripolitikkenNils TorsvikBergen– Fiskeripo-litikken må endres til en innovasjonspo-litikk, og ikke en fordelings-politikk, sier Tveterås som mener artik-kelserien i Fis-keribladetFiskaren om Islands utvikling av sin fiskeindustri, sett i forhold til den norske, har vist at industrien må inn på et annet utviklingsspor. I sanden– Vi kan ikke stikke hodet i sanden og si at vi ikke kan sam-menligne oss med Island, sier han og vet at motforestillingene vil være mange.– I diskusjonen blir det vist til at det er «annerledes» på Island. At biologien er annerledes og at strukturen er annerledes. Dette er en for lett argumentasjon som en ikke bør slippe unna med, sier økonomiprofessoren ved Universitetet i Stavanger, som er satt til å lede utvalget som skal utrede fiskeindustri-ens rammebetingelser.Lære av IslandTveterås mener det viktigste norsk fiskerinæring kan lære av Island, er at det er en næring som kan bidra vesentlig til brut-to nasjonalprodukt, dersom den utvikles i rett lei. – Island kan ikke «kødde med» fiskerinæringen sin. De er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å fordeling, slik vi gjør i Norge, sier han og mener dette er den fundamen-tale forskjellen mellom Norge og Island. Gode marginerIsland er også et eksempel på at det er mulig å skape lønnsom-het i alle ledd, mener han og viser til gode driftsmarginer i islandsk fiskeindustri.– Dette er driftsmarginer som vi ellers bare finner i næ-ringsmiddelindustri som selger merkevarer, som Coca Cola og Unilever, eller innenfor spesia-lisert kjøttproduksjon, sier han og viser til en studie han gjorde for ti år siden der slike mar-giner var forbeholdt de beste merkevareprodusentene.Utviklingen på Island kom- mer etter at industri og flåte har fått mulighet til å utvikle seg i en samkjørt struktur, på egne vilkår, mener Tveterås. – Island har utviklet en god forvaltning av fiskebestandene og en vertikal koordinering mellom land og sjø, sier han og mener at samhandlingen i næringen, og med teknologi-bedrifter, har resultert i bedre lønnsomhet for industrien der. – Island har vist at det går an å skape lønnsomhet i en sektor som ikke brukes til fordelings-politikk, sier han.InnovasjonFor at Norge skal komme ut av råvareklemma, må politikken endres fra å dreie seg om for-delingspolitikk til å dreie seg om innovasjonspolitikk.– Vi må begynne med et poli-tisk skifte. Norsk fiskeripolitikk virker anti innovasjon i dag. Vi lager restriksjoner for utø-vernes muligheter til å fornye seg, drive i større skala og ta i bruk ny teknologi, sier han og vil gjenta dette i sin tale til fis-keindustrien, når han skal for-telle om arbeidet så langt med fiskeindustriutredningen.– Næringsstrukturen i Norge hindrer utviklingen. Vi finner nok ingen fasit for hvordan ut-viklingen skal styres. Det beste vil være å la næringen finne ut av det sjøl, og at myndighetene fokuserer på god miljø- og be-standsforvaltning.– I fiskerinæringen er det lagt lag på lag med fordelingspoli-tikk.  Torsdag vil jeg snakke om innovasjonspolitikk, sier Tveterås.nils.torsvik@fbfi.noMobil:  932 56 325

LÆRE: Norsk fiskeindustri kan lære av den islandske, men først og fremst må fiskeripolitikken endres, mener lederen for fiskeindustriutvalget.  ILL.FOTO: ARE KVISTAD FAKTA: SjØmATuTVALgFor å styrke lønnsomheten og QQkonkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.Utvalget skal se på særlige QQutfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle. Utvalget skal foreslå tiltak for QQsjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden. Og de skal foreta en vurdering QQav regionale virkninger.

Leder Ragnar Tveterås i fiskeindustriutvalget mener fiskeripolitikken må endres, for å kunne gjøre noe med fiskein-dustrien her til lands. z FISKEINDuSTRIRagnar Tveterås Island kan ikke «kødde  ”med» fiskerinæringen sin. De er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å forde-ling, slik vi gjør i NorgeRagnar Tveterås
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Ragnar Tveterås

JONNY BeRFJORD
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Som musikk i FHLs ørerAdminis-trerende direktør i Fiskeri- og havbruksnæ-ringens landsforening (FHL), Geir-Ove Ystmark, er svært fornøyd med innholdet i den nye Nofima-rapporten.Ikke uventet– Rapporten peker i en ret-ning som etter vår mening ikke er uventet. Det er for mye politisk styring av fiskerinæ-ringen, noe som ikke gjør oss konkurransedyktig. 

Geir Ove Ystmark

– Hvordan ser du endring?– Jo fortere, jo bedre. Fiskerinæringen har alltid levd under endring, og det er bedre den skjer raskt og ikke blir trukket ut i tid, sier han.Han vil ikke stille noen av lovene opp mot hverandre, men registrerer med glede at det virker å være politisk vilje til endring.1930– Fiskeripolitikken må være fremtidsrettet og ikke basert på hvordan det var på 1930-tallet, sier Ystmark.oystein.hage@fbfi.noMobil: 932 56317

Ap avviser all endringArbeiderpar-tiet vil ikke være med på en politikk som endrer rammevilkå-rene for norsk fiskerinæring.Ingrid Heggø (Ap) 

sier at hun vil kjempe for både deltakerloven og fiskesalgslo-ven. – Det er ikke mer enn litt over et år siden fiskesalgslo-ven ble endret, så det er altfor tidlig å gjøre noe med den nå, sier hun til fbfi.no. Heggø er også svært opptatt av delta-kerloven, som hun vil kjempe innbitt for å opprettholde.

– Jeg mener det er svært viktig å opprettholde en fiskereid flåte. Heggø er også svært kritisk til hvordan Elisabeth Aspaker nå går frem. Det går alt for fort, og hun synes alt bærer preg av profittmaksimering.– Det eneste de er opptatt av er profitt og lønnsomhet. 

Vi ønsker en næring som holder liv i kysten. Vi ønsker oss et mangfold og et levende kystsamfunn. Vi tror en slik politikk som dette vil få store konsekvenser for mange mindre samfunn, sier hun.oystein.hage@fbfi.noMobil: 932 56317Ingrid Heggø

Sterk misnøye innad i Tveteråsutvalget

før hun tar stilling til hvilke konkrete grep som skal gjøres. – Det drøftes i delrapportene om det er mulig å skille små-skala og store bedrifter. Det kan kanskje være en vei å gå. Jeg har bedt utvalget være mo-dig i sine anbefalinger til meg. Vi er nødt til å gjøre noe, sier Aspaker til avisen med henvis-ning til de dystre lønnsomhets-tallene fra fiskeindustrien.terje.jensen@fbfi.noTelefon: 77 05 90 21

MISFORNØYD: Jonny Berfjord i Norges Fiskarlag er svært misfornøyd med at utvalgsleder Ragnar Tveterås i går la fram delrapporter fra utvalget uten at de er diskutert i utvalget. ARKIVFOTO: TERJE JENSEN 

Fakta: SjømatutvalgetQQ For å styrke lønnsomheten og konkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.QQ Utvalget skal se på særlige utfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle.QQ Utvalget skal foreslå tiltak for sjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden.QQ Og de skal foreta en vurdering av regionale virkninger.QQ Sjømatindustriutvalget ledes av professor Ragnar Tveterås, Stavanger.

NYHETER Kysfiskekvote: Fartøy i åpen gruppe som fisker innenfor kystfiskekvoten får mer torsk å fiske på. Kvotetillegget gis som maksimalkvote med umiddel-bar virkning, melder Fiskeridirektøren.
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Fakta: sjømatutvalgetFor å styrke lønnsomheten og QQkonkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.Utvalget skal se på særlige QQutfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle.Utvalget skal foreslå tiltak for QQsjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden.Og de skal foreta en vurdering QQav regionale virkninger.Sjømatindustriutvalget ledes QQav professor Ragnar Tveterås, Stavanger, og har i tillegg som medlemmer forskningssjef Marit Aursand, Trondheim, daglig leder Jonny Berfjord, Dønna, dekan/professor Edel Elvevoll, Tromsø, avdelingsleder Grethe Fossli, Oslo, adm. dir. Arne Karlsen, Tromsø, adm. dir. Trygve Myr-vang, Tromsø, adm. dir. Arne Møgster, Austevoll, bedriftsut-vikler Aino Olaisen, Lovund, og professor Frode Steen, Bergen.

Fiskeriminister Elisabeth Aspaker er ikke tilfreds med fram-driften i fiskeindus-triutvalget. – Det har tatt litt tid, innrømmer utvalgslederen.zFiskeindustri

Ragnar Tveterås Utvalget vil legge  ”viktige premisser for en helt nødvendig omstil-ling [...] Jeg har derfor ønsket å forsere det tidsløpet den forrige regjeringen la opp[...]Elisabeth Aspaker, fiskeriministerKan vi bli verdens beste?FBFI 4.april 2014 

 3FISKERIBLADETFISKAREN  mandag 7. april 2014

FBFI 7. april 2014 

Fiskeindustrien i Norge sliter med et dårlig om-dømme. I en stadig bedre ressurssituasjon, konkur-rerer industrien i elendighet. Det fuskes med leveranser og arbeidstidsbestemmelser omgås, der de verste set-ter standard for resten av industrien.Målet er å få ned kostnade- ne og skaffe seg en fortrinn i forhold til andre i industrien. Den som kan tilby laveste pris i markedet, er vin-nerne. Det har drevet prisene nedover, godt stimulert av et reguleringsregime som er innrettet på å bryte mest mu-lig fisk i land på kortest mulig tid. I en tid med rekordstor torskekvote velger regule-ringsmyndighetene å slippe fisket fritt, slik at enda mer fisk kan brytes i land i disse hektiske vintermånedene. Den rekordstore torske-bestanden det fiskes på nå burde vært et løft for kysten. Det var i perioder som dette at lokalsamfunn ble bygget i tidligere tider. Nå konkur-reres det i å gjøre margi-nene lavest mulig. Prisene er lavere enn de har vært på 20 år, sjøl om torskeprisene i år har krøpet over det de var i fjor. Men fjoråret var ingen god målestokk.Det lave prisnivået i Norge påvirker også prisene island-ske fiskere får for sine fang-ster. Disse har til tider vært betydelig over de norske, og ligger nå fortsatt 20 prosent høyere for torsk i første-håndsomsetning. En dobling i norske torskefangster får naturligvis innvirkning på prisene, men vårt inntrykk er at prisene er presset unød-vendig ned i markedene. Et press som også kommer av at fisk omsettes uten å være registrert landet. Laveste pris vinner i markedet, men det er ikke sikkert at de som selger har lavest fortjeneste.For også denne vinteren har ryktene om «storhundre» og unødvendig nedskriving av kvalitet florert. En glede-lig oppsving i omsetningen av fersk torsk på 60 prosent dempes av at prisene i eksport ikke er høyere enn vel 18 kroner kiloen. Det ser ikke noe bedre ut for den frosne fisken, der kiloprisen i følge oversikten til Norges Sjømatråd er 15,43 kroner, noe som likevel er én krone bedre enn året før. Og vi er og blir en råvare-leverandør. To tredjedeler av torskeproduktet går ut som fersk eller fryst, mens under ti prosent er filet. Dette i motsetning til Island som nesten ikke lar noe torsk gå ut uten at den er bearbeidet. Hadde vi bearbeidet torsken like mye som på Island ville vi fått 2,5 milliarder kroner mer i eksportverdi, og 0,7 milliarder kroner mer i førstehåndsverdi. Slike beløp burde fått industrien i Norge til å stopp opp og tenke gjen- nom hva de holder på med. For norske myndigheter må det også være et tankekors at fiskerinæringen her til lands, taper milliarder i verdiskap-ning i en næring som skriker etter fornyelse. Heller enn å tilpasse produksjon til markedene, brukes fiskeri-ene til å holde virksomheter gående noen få vintermåned. Vi oppnår riktig nok at res-sursene spres på flere hender, men vi må spørre oss om det er verd prisen. Det må komme et skifte i politikken. Lederen i det regjeringsoppnevnte sjø-matindustriutvalget, Ragnar Tveterås, sier fiskeripolitik-ken må endres fra fordelings-politikk til innovasjonspoli-tikk. Et slikt skifte vil koste politisk, men for landet som helhet er det verdt å ta denne politiske kostnaden.Norsk fiskeindustri er en konkurranse i elendighetNILS TORSVIK, REDAKTØRz KOmmENTAR

– Må endre fiskeripolitikkenNils TorsvikBergen– Fiskeripo-litikken må endres til en innovasjonspo-litikk, og ikke en fordelings-politikk, sier Tveterås som mener artik-kelserien i Fis-keribladetFiskaren om Islands utvikling av sin fiskeindustri, sett i forhold til den norske, har vist at industrien må inn på et annet utviklingsspor. I sanden– Vi kan ikke stikke hodet i sanden og si at vi ikke kan sam-menligne oss med Island, sier han og vet at motforestillingene vil være mange.– I diskusjonen blir det vist til at det er «annerledes» på Island. At biologien er annerledes og at strukturen er annerledes. Dette er en for lett argumentasjon som en ikke bør slippe unna med, sier økonomiprofessoren ved Universitetet i Stavanger, som er satt til å lede utvalget som skal utrede fiskeindustri-ens rammebetingelser.Lære av IslandTveterås mener det viktigste norsk fiskerinæring kan lære av Island, er at det er en næring som kan bidra vesentlig til brut-to nasjonalprodukt, dersom den utvikles i rett lei. – Island kan ikke «kødde med» fiskerinæringen sin. De er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å fordeling, slik vi gjør i Norge, sier han og mener dette er den fundamen-tale forskjellen mellom Norge og Island. Gode marginerIsland er også et eksempel på at det er mulig å skape lønnsom-het i alle ledd, mener han og viser til gode driftsmarginer i islandsk fiskeindustri.– Dette er driftsmarginer som vi ellers bare finner i næ-ringsmiddelindustri som selger merkevarer, som Coca Cola og Unilever, eller innenfor spesia-lisert kjøttproduksjon, sier han og viser til en studie han gjorde for ti år siden der slike mar-giner var forbeholdt de beste merkevareprodusentene.Utviklingen på Island kom- mer etter at industri og flåte har fått mulighet til å utvikle seg i en samkjørt struktur, på egne vilkår, mener Tveterås. – Island har utviklet en god forvaltning av fiskebestandene og en vertikal koordinering mellom land og sjø, sier han og mener at samhandlingen i næringen, og med teknologi-bedrifter, har resultert i bedre lønnsomhet for industrien der. – Island har vist at det går an å skape lønnsomhet i en sektor som ikke brukes til fordelings-politikk, sier han.InnovasjonFor at Norge skal komme ut av råvareklemma, må politikken endres fra å dreie seg om for-delingspolitikk til å dreie seg om innovasjonspolitikk.– Vi må begynne med et poli-tisk skifte. Norsk fiskeripolitikk virker anti innovasjon i dag. Vi lager restriksjoner for utø-vernes muligheter til å fornye seg, drive i større skala og ta i bruk ny teknologi, sier han og vil gjenta dette i sin tale til fis-keindustrien, når han skal for-telle om arbeidet så langt med fiskeindustriutredningen.– Næringsstrukturen i Norge hindrer utviklingen. Vi finner nok ingen fasit for hvordan ut-viklingen skal styres. Det beste vil være å la næringen finne ut av det sjøl, og at myndighetene fokuserer på god miljø- og be-standsforvaltning.– I fiskerinæringen er det lagt lag på lag med fordelingspoli-tikk.  Torsdag vil jeg snakke om innovasjonspolitikk, sier Tveterås.nils.torsvik@fbfi.noMobil:  932 56 325

LÆRE: Norsk fiskeindustri kan lære av den islandske, men først og fremst må fiskeripolitikken endres, mener lederen for fiskeindustriutvalget.  ILL.FOTO: ARE KVISTAD FAKTA: SjØmATuTVALgFor å styrke lønnsomheten og QQkonkurransekraften i sjømat-industrien ble det satt ned et NOU-utvalg i mars 2013 som skal gjennomgå industriens ramme-vilkår.Utvalget skal se på særlige QQutfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i Norge, både næringsspesifikke og generelle. Utvalget skal foreslå tiltak for QQsjømatindustrien som kan bidra til at fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar til høyest mulig verdiskaping gjennom hele verdikjeden. Og de skal foreta en vurdering QQav regionale virkninger.

Leder Ragnar Tveterås i fiskeindustriutvalget mener fiskeripolitikken må endres, for å kunne gjøre noe med fiskein-dustrien her til lands. z FISKEINDuSTRIRagnar Tveterås Island kan ikke «kødde  ”med» fiskerinæringen sin. De er nødt til å øke verdiskapnin-gen fra denne næringen og kan ikke bruke den til å forde-ling, slik vi gjør i NorgeRagnar Tveterås
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Et uidentifisert fartøy er på  vei mot  plattformen

Åtte–ti nautiske mil der framme kan alarmen alt ha gått... •	 60	minutter	før	en	mulig	kollisjon	blir	fartøyet	forsøkt	kalt	opp	•	 50	minutter	før	går	alarmen	•	 33	minutter	før	går	mannskapet	i	stuplivbåtene	•	 7	minutter	før	stenges	produksjonen	og	livbåtene	slippes	på	vannetDet er dette som kan skje hvis ikke vi greier å identifisere ditt fartøy.  Kanskje syns du vi overreager, at vi ser fartøyer på kollisjonskurs «over-alt». Men se det fra en plattforms side: Et fartøy er på vei. Du vet ikke hvem de er. Det kan være sykdom på broen. Du er nødt til å gå ut fra at det er et fartøy ute av kontroll.Konsekvensene av en kollisjon mellom et fartøy og en oljeinstallasjon er rett og slett så store at vi ikke kan ta noen sjanser. Og det tar tid å stenge ned en plattform. Derfor begynner beredskapstiltakene såpass lenge før. Dersom du holder kurs mot sikkerhetssonen til en plattform ber vi deg derfor informere Statoil Marin 60 minutter før for å slippe unødvendige beredskapstiltak og nødssituasjoner.Vi ønsker ikke å skape unødige problemer for arbeidet ditt. Når vi får  beskjed kan du fiske i fred, så lenge du holder deg klar av sikker-hetssonen.Og ikke minst skal du slippe stadige oppkallinger på kanal 16.Oljevirksomhet og fiske er Norges viktigste næringer. Vi håper vi kan ha en god dialog, slik at begge næringer kan få best mulig arbeidsvilkår.

Kurs mot sikkerhetssonen  til en oljeinstallasjon? Ring  Statoil Marin 60 minutter før: Telefon +47 55 14 32 78 eller feltkanaleneHeidrun 09Åsgard/Kristin 06Statfjord/Gullfaks/Heimdal 09Visund/Snorre 10Veslefrikk 10Osebergfeltet 10Trollfeltet 10/68Draugen/Njord 68Grane 15Sleipner/Glitne/Draupner 14
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Frank Asche

– Det er den minste flåten som 
driver mest lønnsomt, ikke trå-
lerne. Jeg tror verken flåten i 
stor grad vil flytte seg sørover 
eller at kystflåten forsvinner. 
Noen små landingsanlegg vil 
forsvinne på grunn av en slik 
omlegging, men det er anlegg 
som den dag i dag ikke er vel-
dig lønnsomme og som ikke 
vil klare å opprettholde det 
lønnsnivået resten av Norge 
har, sier han.

oystein.hage@fbfi.no
Mobil: 932 56317

Les mer

fbfi.no

Vil ha minst mulig restriksjoner
Delrapporten i Tveterås-
utvalget tar til orde for minst 
mulig restriksjoner på struk-
tur og produksjon i fiskeri, 
oppdrett og fiskeindustri.

– En politikk som legger 
minst mulig restriksjoner på 
struktur og produksjon i fis-
keri, oppdrett og fiskeindustri 
vil være mest effektiv over 
tid. Da gjør man det mulig for 
næringsaktørene selv, som er 
de som har mest kunnskap 
om endringer i markeder, 
teknologier, fiskebestander 
og priser, å tilpasse seg ny 
muligheter og utfordringer, 
heter det i delrapporten som 
er utarbeidet av Frank Asche, 

Atle Guttormsen, Linda 
Nøstbakken, Kristin Roll og 
Atle Øglend.

De har fått hjelp fra Nofima, 
Kontali Analyse og Norges 
Sjømatråd til å utarbeide 
rapporten, men sier at 
konklusjonene er forfatternes 
eget ansvar. Forfatterne, som 
er tilknyttet universitetene 
i Stavanger og Ås, peker på 
forvaltningen av fiskeri og 
havbruksnæringen og viser 
til at de er svært forskjellige 
for de tre hovedsektorene, 
fiske, industri og havbruk.

– Forvaltningen begrenser 
næringsutøvelsen og påvirker 
strukturen sterkest i hvitfisk-
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ENDRINGER: I den ny 
Asche-rapporten freslås det 
store endringer i forhold til 
geografiske begrensninger 
og flåtestruktur. Dereguler 
og bort med kravene, er 
hovedkonklusjonen  ILL.FOTO

Flest begrensninger
Hvitfisknæringen er den dele 
av fiskeindustrien som har 
flest begrensninger. Det over-
rasket Frank Asche, forfatter 
av delrapporten «Organise-
ring av verdikjeden i norsk 
sjømatnæring».

Asche er professor i øko-
nomi ved Norges Handelshøy-
skole, avdeling Stavanger. 

– Hvorfor akkurat denne 
delen av sjømatnæringen 
har flere begrensninger enn 
for eksempel pelagisk og 
havbruk, overrasket meg, sier 
Asche.

Han viser til strukturkvo-
teordningen, leveringsplikt, 
bearbeidingsplikt og aktivi-
tetsplikten, som han mener 
gjør denne delen av næringen 

mer fragmentert enn pelagisk 
og laksenæringen.

Mandatet arbeidsgruppen 
har fått er å utrede tiltak for å 
gjøre norske sjømatnæring og 
verdikjeder mer lønnsom.

– Hva som skjedde med 
hermetikkindustrien er et 
godt eksempel på hvor ille det 
går når politikerne tvinger 
fram løsninger som ikke er 
lønnsomme. Særlig hvit-
fisknæringen har noen lenker 
som gjør at de er på samme 
vei som hermetikkindustrien. 
De kan ende i samme retning, 
dersom det ikke skjer endrin-
ger, sier Asche.

 
kjersti.sandvik@fbfi.no
Mobil: 932 56326

BEGRENSES: Hvitfisknæringen er den dele av fiskeindustrien 
som har flest begrensninger. Dette stilles det spørsmålstegn ved 
i Asche-rapporten. ARKIVFOTO

Vil ha minst mulig restriksjoner
Delrapporten i Tveterås-
utvalget tar til orde for minst 
mulig restriksjoner på struk-
tur og produksjon i fiskeri, 
oppdrett og fiskeindustri.

– En politikk som legger 
minst mulig restriksjoner på 
struktur og produksjon i fis-
keri, oppdrett og fiskeindustri 
vil være mest effektiv over 
tid. Da gjør man det mulig for 
næringsaktørene selv, som er 
de som har mest kunnskap 
om endringer i markeder, 
teknologier, fiskebestander 
og priser, å tilpasse seg ny 
muligheter og utfordringer, 
heter det i delrapporten som 
er utarbeidet av Frank Asche, 

Atle Guttormsen, Linda 
Nøstbakken, Kristin Roll og 
Atle Øglend.

De har fått hjelp fra Nofima, 
Kontali Analyse og Norges 
Sjømatråd til å utarbeide 
rapporten, men sier at 
konklusjonene er forfatternes 
eget ansvar. Forfatterne, som 
er tilknyttet universitetene 
i Stavanger og Ås, peker på 
forvaltningen av fiskeri og 
havbruksnæringen og viser 
til at de er svært forskjellige 
for de tre hovedsektorene, 
fiske, industri og havbruk.

– Forvaltningen begrenser 
næringsutøvelsen og påvirker 
strukturen sterkest i hvitfisk-

sektoren. Her er mobliteten 
til en stor del av flåten be-
grenset, sier de i rapporten og 
viser til at for de mest moblie, 
trålerne, legger forvaltningen 
betydelige begrensninger 
gjennom leverings- og akti-
vitetsplikt. Flåtestrukturen 
bidrar til et sesongbasert 
landingsmønster, og anven-
delsesmulighetene for landet 
fisk begrenses. Systemet øker 
kostnadene i verdikjeden og 
gjør norsk hvitfisk mindre 
konkurransedyktig, viser 
forskerne til.
 
nils.torsvik@fbfi.no
Mobil: 932 56325

– Mye bra i deltagerloven
Professor Frank Asche mener 
det er mye fornuftig i dagens 
deltagerlov, men mener like-
vel at spørsmålet om hvem 
som skal eie flåten er noe som 
bør diskuteres. 

– Vilkårene er helt annerle-
des i dag enn i 1972, sier han.

– Litt av utfordringen er 
at dagens deltakerlov ser 
på fiskerne som noe midt 
mellom næringsdrivende og 

arbeidstakere. Endringene i 
flåten har gjort at fiskerne i 
realiteten driver betydelige 
bedrifter med mye kapital. 
Vilkårene har endret seg, 
og det er ikke behov for den 
samme beskyttelsen av 
fiskeryrket.

– Men det betyr at du åpner 
opp for storkapitalen skal eie 
flåten?

– Jeg tror ikke at det blir en 

realitet. Det er deler av den 
mindre flåten som drives best, 
og den vil fortsatt bli drevet 
og eid av fiskerne. 

Trålerne er på ingen måte 
noen økonomisk suksess. 
Dessuten er jeg ikke redd 
storkapitalen. 

Vi har store og små enheter 
i alle deler av næringslivet, 
og det er naturlig å ha det i 
fiskerinæringen også.

Positiv til 
fiskesalgslagsloven
Asche-rAport: Frank Asche 
og Co. ser ikke noe galt med 
fiskesalgslagsloven. Han mener 
den fungerer greit, og at det er 
helt naturlig at salgslagene har 
siste ordet i prissettingen. Slik 
salgslagene forvalter sitt ansvar 
har det ikke vært noe vesentlig 
problem at de har siste ordet i 
prissettingen. Han viser også til 
forskning som viser at prisene 
som settes harmonerer med hva 
markedet mener er fornuftig. 

– Det er også fornuftig at 
omsetningen av fisken går gjen-
nom organiserte markedkanaler, 
og salgslagene skjøtter denne 
rollen. Slike prismekanismer 
finner vi i mange verdikjeder, sier 
Asche, som samtidig mener det 
er på tide å slå sammen salgsla-
gene til færre enheter for å skape 
et mer enhetlig omsetningssys-
tem for hvitfisk.
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SAMMEN GIR VI DEG TRYGGHET 
FOR BÅT OG MANNSKAP

Gjensidige samarbeider med Havtrygd, Nordlys,  
Bud og Hustad om salg av forsikringer.  
Samarbeidspartnerne skal i tillegg til å levere forsikring, 
ha hovedfokus på skadeforebyggende arbeid. 
 
Sammen gir vi deg trygghet for båt og mannskap.

SLIK FÅR DU KONTAKT:
Havtrygd 55 55 74 00
Bud og Hustad  71 26 67 00
Nordlys 75 54 40 88
Gjensidige  03100

.... og vi trygger deg og din familie

Vi har de forsikringsdekningene som sikrer deg og dine og fartøyet best mulig 
om noe uforutsett skulle skje. 
Har du behov for å forsikre båt, mannskap, fangst eller fiskeutstyr, ta kontakt 
med oss. I tillegg har vi fokus på å redusere risikoen for uhell. 
Vi gir hvert år betydelige tilskudd til skadeforebyggende arbeid. 
Se våre hjemmesider for en fullstendig oversikt.

havtrygd.no
budoghustad.no
nordlysforsikring.no

Slik får du kontakt:
Havtrygd 55 55 74 00
Bud og Hustad 71 26 67 00
Nordlys 75 54 40 88
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... og vi trygger deg og din familie MS «Østerbris»
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Folk må byttes ut med maskiner innen ti år om

filetindustrien i Norge skal overleve, ifølge Sintef.

Men det har ikke næringa råd til.

Arne Fenstadog Øystein Hage Tromsø/Bergen

Halvparten av de av 9600 arbeidsplassene i

foredlingsindustrien må bort innen ti år for at

næringa skal bli lønnsom og kunne konkurrere

med andre lands industri, der timelønna er 55

prosent lavere. Det slår en ny Sintef-rapport fast.

Og det er den tradisjonelle hvitfiskforedlingen

som sliter mest. Store utfordringer -

Fiskeindustrien har hatt store utfordringer over

tid. Det må skje et stort teknologisk løft der, sier

Hanne Digre, hovedforfatter bak rapporten, til

fbfi. Problemet er at lønnsomheten i

fiskeindustrien ikke holder tritt med den

generelle lønnsveksten i Norge. Mennesker må

byttes ut med maskiner, er beskjeden fra

forskerne. Men etter mange år med røde tall har

ikke foredlingsindustrien nok penger til å kjøpe

nye maskiner.

- Det er et viktig spørsmål. Det må et nasjonalt

løft til for å få til omstillingen. Næringa selv har

for lite penger, sier hun. Offentlige penger Sverre

Johansen, industridirektør i FHL, bekrefter at

filetindustrien ikke har nok penger. -

Gjennomgående er lønnsomheten for svak. Også

tilgangen til kapital har vært utfordrende, spesielt

i hvitfisknæringa..

Det blir et sentralt spørsmål om de har nok

penger. Sånn som lønnsomheten har vært, blir

det en utfordring å løfte næringa, sier han.

Offentlige penger må til Rapporten tar ikke stilling

til hvordan fiskeribedriftene skal få råd til å kjøpe

maskinene, men Digre legger ikke skjul på at det

offentlige må skyte inn penger for å endre

næringa, om ikke direkte kjøpe maskinene, så i

hvert for å utvikle teknologien. - Myndighetene

må styrke den marine sektoren, og de har flere

program de kan styrke den gjennom. De må gi et

tydelig signal om at industrien skal styrkes, og

bruke virkemidler på samme måte som de en

gang gjorde med oljeindustrien, sier hun. En

annen type ungdom For næringa kommer ikke

konklusjonene som en stor overraskelse. Norway

Seafoods har lenge slitt med store underskudd, og

produksjonsdirektør Per Gunnar Hansen sier de allerede

er igang med å erstatte mennesker med maskiner.

Selskapet har som mål å få til endringer de neste to

årene. - Det er alt for tidlig å si hvor mange ansatte vi

kommer til å ha. Men vi trenger en annen type ansatte -

en annen type ungdom, sier han og sier seg samtidig

enig i at flere av punktene i rapporten.

- Mange deler av rapporten kan man si seg enig i. Vi har

også lagt merke til at kvaliteten på råstoffet blir nevnt,

og der tror jeg vi har en vei å gå. Kan bearbeide mer

Spesielt for mindre foredlingsbedrifter kan det bli et

problem å endre produksjonen. Digre mener større

bedrifter med mer kapital til å gjøre store investeringer,

er framtiden.. Frank Kristiansen er daglig leder i

Båtsfjordbruket. Han sier at de ikke har råd til å kjøpe

inn nye maskiner på stående fot, men at de ser for seg

en gradvis overgang. Spådommene om hvor mange

årsverk som må kuttes, tar ha med en klype salt. Han er
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optimistisk på vegne av næringa.

- Man kan også snu på det og si at når

lønnsomheten øker så kan vi bearbeide mer av

fisken som i dag sendes ubearbeidet ut av

landet. Dermed kan vi ta mer av industrien

tilbake til Norge, sier Kristiansen. Fortsatt en vei

å gå Maskinene som skal ta over arbeidet fra

mennesker kutter fileter og fjerner bein

automatisk. I dag er teknologien tatt i bruk i stor

grad i laksenæringa, men i hvitfisknæringa, der

fisken har forskjellig størrelse, er ikke maskinene

tilstede i like stor grad. Spesielt en tysk og en

islandsk produsent er langt framme i å utvikle

maskiner for hvitfisknæringa. Men ifølge

forskerne er det fortsatt en vei å gå før

teknologien er klar.. arne.fenstad@fbfi.no

Telefon: 77665687 Innen fire år må antall

ansatte reduseres med 35 prosent og innen ti år

med 50 prosent sammenlignet med dagens nivå.

Konklusjonen er tydelig: Dersom Norge skal ha

en slik industri, må en langt større del av

arbeidet utføres av maskiner.

Her er konklusjonene: n Fiskeindustrien har for

liten kontroll med kvaliteten på fisken som

leveres. Det vil være mye å hente på forbedret

fangstbehandling, ettersom tapt kvalitet i

fangstleddet ikke kan kompenseres i

etterfølgende ledd. n Lav grad av automatisering i

foredlingsleddet. Det har skjedd svært lite innen

teknologiutviklingen de siste 30 årene når det

gjelder foredlingen av hvitfisk. Dette forklares til

en viss grad av at markedet for slik teknologi har

skrumpet inn. Spesielt er det behov for

automatisering av arbeidsintensive operasjoner

som trimming og beinfjerning for å redusere

lønnskostnadene. n Innenfor deler av dagens

sjømatindustri består over 50 prosent av

arbeidsstokken av ufaglært arbeidskraft. Med den

forventede framtidige utviklingen innenfor

sjømatindustrien, med blant annet økt automatisering og

behov for mer innovasjon innenfor produkt, marked og

strategi vil det kreve økt etter- og videreutdanning av

dagens arbeidskraft og økt kompetanse for nyansatte n

Foredlede norske sjømatprodukter møter

handelshindringer i form av høye tollsatser i viktige

markeder for norske fiskeprodukter. Norske

fiskeprodukter blir utsatt for sanksjoner i ulike typer

internasjonale konflikter. n Dagens regelverk gir

sjømatindustrien mindre mulighet til å kontrollere

verdikjeden, slik tilfellet er i havbruksnæringen. En viktig

konsekvens er at fiskerleddet ikke får tilbakeført viktig

markedskunnskap.

- Slik situasjonen er i dag, må det skje noe relativt raskt,

forteller forskningsleder Hanne Digre ved Sintef Fiskeri

og havbruk.

I Polen, som har blitt store på foredling, er lønnsnivået

per arbeidet time 13,5 prosent av nivået i Norge. For

Danmark er tilsvarende tall 76,9 prosent.

tøffe tider: På oppdrag fra Nærings- og

fiskeridepartementet har Sintef analysert muligheten for

en lønnsom foredling av sjømat i Norge i framtiden.

Bransjen har i mange år slitt med lav lønnsomhet. ALLE

FOTO: dn Sverre Johansen nytt behov: Ny teknologi vil

redusere bemanningsbehovet, men kreve annen type

kompetanse. Eksempelvis vil kompetanse innen

automasjon og prosesstyring bli viktig i framtiden. FBFI

FiskeribladetFiskaren 27.oktober
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Dårlig 
kvalitet

Mitt bidrag til denne 
debatten er å stille 
spørsmål ved om de 

reguleringsordninger myn-
dighetene de siste par år har 
benyttet for å bidra til å løse 
problemene har hatt tilstrek-
kelig kvalitet. Min påstand er 
at reguleringstiltakene ville 
hatt en langt bedre effekt om 
de hadde vært bedre gjen-
nomarbeidet og gjennomført. 
Det gjelder både den grønne 
konsesjonsrunden og ordnin-
gen med utvidet produksjons-
volum mot ekstra strenge 
lusevilkår.

Før jeg kommenterer disse 
tiltakene er det imidlertid 
på sin plass å presisere hva 
som er den overordnede 
målsetningen i arbeidet for 
å redusere luseproblemet – 
og andre miljøproblemer - i 
oppdrettsnæringen. Målet er 
ikke å redusere problemet for 
enhver pris. Målet er å redu-
sere problemet samtidig som 
man opprettholder – og øker 
– produksjonen. Løsningen 
må derfor finnes gjennom 
teknologisk eller driftsmes-
sig forbedring av næringens 
produksjonsmetoder.

Med en slik målsetning 
var det i utgangspunktet en 
god ide å utlyse en konkur-
ranse om grønne konsesjoner 
der de beste teknologiske 
løsningene skulle få uttelling 
ved konsesjonstildelingen.  
Konkurransen var også en 
suksess i den forstand at 
oppdretterne har presentert 
meget gode løsninger som 

kan inneholde de teknolo-
giske løsninger som trenges 
for å løse utfordringene med 
lus og rømming. Foreløpig 
har myndighetene imidlertid 
gjort to feilgrep ved utfor-
ming av regelverk og behand-
lingen av søknadene.

Det ene feilgrepet er at 
myndighetene gjennom regel-
verket ikke har gitt seg selv 
et spillerom med hensyn til å 
kunne tildele konsesjoner til-
passet de søknadene som har 
kommet til. I søknadsmassen 
kan det finnes både søknader 
som bør tildeles de grønne 
konsesjonene, FOU-konsesjo-
ner eller andre typer tillatel-
ser. Myndighetene burde hatt 
et mye bedre spillerom ved 
denne konsesjonstildelingen 
slik at man kunne tildele de 
konsesjoner som det er hen-
siktsmessig å tildele basert 
på de søknadene og teknolo-
giske utviklingsprosjektene 
som faktisk er presentert.

Det andre feilgrepet er at 

saksbehandlingen er tilført 
alt for få ressurser. Fag-
gruppa som har behandlet 
søknadene har åpenbart hatt 
alt for liten tidsramme i for-
hold til den enorme oppgaven 
som det er å gjennomgå en 
så omfattende søknadsbunke 
på en forsvarlig måte. Som en 
konsekvens av dette er ved-
takene av dårlig kvalitet og 
en rekke søknader med gode 
teknologiske løsninger er 
avfeid med korte og menings-
løse kommentarer.

Resultatet vil sannsyn-
ligvis bli at den grønne 
konsesjonsrunden får langt 
mindre betydning for den 
positive teknologiutviklingen 
i oppdrettsnæringen enn det 
som kunne vært tilfelle ved 
et bedre regelverk og bedre 
kvalitet i saksbehandlingen.

Som et neste regulerings-
tiltak for å oppnå teknologiut-
vikling har Nærings- og Fis-
keridepartementet foreslått 
at lakseoppdretterne skal få 
adgang til å øke oppdrettsvo-
lumet med fem prosent mot 
å underlegge seg et strengt 
luseregime. 

Det som etter min oppfat-
ning er særlig uheldig ved 
dette forslaget er at det er gitt 
et regelverk som innebærer 
at oppdrettere som driver 
økonomisk forsvarlig ikke 
kan gå inn på ordningen. 
Poenget er da ikke at målet 
om 0,1 lus pr fisk i anleggene 
er for ambisiøst, men at det er 
omtrent umulig, og i reali-
teten utenfor oppdretterens 
kontroll, å unngå at lusetal-
lene bikker over 0,1 i noen av 
de ukentlige målingene som 
skal foretas på anleggene. Og 
om tallet en uke er over 0,1 
utløses automatisk strenge 
økonomiske sanksjonene. 
Sanksjonene er videre så 
strenge at det blir bedriftsø-
konomisk uansvarlig å 
akseptere utvidelsen og legge 
seg inn under regelverket.

Jeg mener det er uheldig at 
Nærings- og Fiskerideparte-
mentet har foreslått et frivil-
lig reguleringstiltak som man 
burde visst at oppdrettsnæ-
ringen i realiteten er nødt til 
å si nei til, særlig i og med at 
dette avslaget fra næringen, 
som vi ser, kan oppfattes som 
uttrykk for at næringen ikke 
tar miljøproblemene på alvor.

”” Regulerings-
tiltakene ville 
hatt en langt 
bedre effekt 
om de hadde 
vært bedre 
gjennomarbeidet 
og gjennomført

Vi har den siste tiden fått en 
ny debatt om laksenæringens 
evne og vilje til å løse miljø-
problemer generelt og luse-
problemene spesielt.
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Ikke før den såkalte Asche-rapporten om 
deltakerlov, flåtestruktur og leveringsplikt har 
slått ned som en bombe i fiskerinæringen, er 

det klart for nye rystelser. Denne gangen er det 
Sintef som slår fast at norsk fiskeindustri knapt 
er levedyktig. Dersom hvitfiskbedriftene skal 
overleve må de gjennom en hestekur. Hoved-
konklusjonen er at industrien må fullautomati-
seres og antall arbeidstakere må halveres. 

Vi tror Sintef-forskerne har mye rett i sine 
konklusjoner. Med det norske lønnsnivået vil det 
være svært vanskelig å ha konkurransedyktige 
lønninger i denne næringen i årene som kom-
mer. Dermed blir norske bedrifter utkonkur-
rert, enten de vil eller ei. Eneste farbare vei er 
økt bruk av maskiner og roboter, mener for-
skerne. Dessverre har de nok rett.

Tveterås-utvalget er i innspurten med ar-
beidet med den nye NOU-rapporten, som skal 
ta for seg rammevilkårene for å gjøre norsk 
sjømatnæring mer lønnsom. Mye av det som har 
kommet frem hittil har dreid seg om flåteleddet, 
med unntak av Asche- og Holm-rapportene som 
begge konkluderer med at dagens leveringsplikt 
har overlevd seg selv. Den nye Sintef-rapporten 

bare underbygger 
problemene norsk 
hvitfiskindustri 
har. Dersom 
Norge skal ha en 
slik industri, må 
en langt større del 
av arbeidet utfø-
res av maskiner. 
Slik situasjonen er 

i dag, må det skje noe relativt raskt.
Hovedårsaken er at vi i Norge har et lønnsnivå 

som er langt høyere enn konkurrerende land, 
mener forskerne. Innen fire år må antall ansatte 
reduseres med 35 prosent og innen ti år med 
50 prosent sammenlignet med dagens nivå. I 
2012 var knapt 10.000 mennesker sysselsatt i 
næringen. Hvis det ikke skjer store omveltnin-
ger innen fem år, ser det ganske dårlig ut. Da vil 
hele den norske foredlingsindustrien stå i fare 
for å dø ut.

Rapporten peker på et reelt problem. Norge 
blir utkonkurrert av lavkostland som for eksem-
pel Polen og de andre landene i Baltikum. Men 
problemet er også at norsk foredlingsindustri 
knapt har penger til å fornye seg. Skal end-
ringene gjennomføres må det, som forskerne 
påpeker, gjennomføres et nasjonalt løft for 
industrien. Norsk hvitfiskindustri skriker etter 
frisk kapital og storsamfunnet må være villig til 
å bruke penger. Spørsmålet er om Norge vil det? 

Vi er enig med forskerne som mener myndig-
hetene må gi klar beskjed om dette er en næring 
vi ønsker å ha. Med dagens rammevilkår er det 
ikke mulig å drive fiskeforedling. Dette er noe 
hele det politiske Norge må ta innover seg. Vi 
kan ikke regulere industrien til lønnsomhet. Da 
tror vi industrien vil dø av seg selv - og det er det 
siste vi ønsker. Det er etter vår mening bedre 
med noen få teknologiske bedrifter, enn ingen 
arbeidsplasser i det hele tatt.

Industrikutt

Det er bedre 
med noen få 
bedrifter, enn 
ingen jobber...
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Ikke før den såkalte Asche-rapporten om

deltakerlov, flåtestruktur og leveringsplikt har

slått ned som en bombe i fiskerinæringen, er det

klart for nye rystelser. Denne gangen er det

Sintef som slår fast at norsk fiskeindustri knapt

er levedyktig.

Dersom hvitfiskbedriftene skal overleve må de

gjennom en hestekur. Hovedkonklusjonen er at

industrien må fullautomatiseres og antall

arbeidstakere må halveres.. Vi tror Sintef-

forskerne har mye rett i sine konklusjoner. Med

det norske lønnsnivået vil det være svært

vanskelig å ha konkurransedyktige lønninger i

denne næringen i årene som kommer. Dermed

blir norske bedrifter utkonkurrert, enten de vil

eller ei. Eneste farbare vei er økt bruk av

maskiner og roboter, mener forskerne. Dessverre

har de nok rett.

Tveterås-utvalget er i innspurten med arbeidet

med den nye NOU-rapporten, som skal ta for seg

rammevilkårene for å gjøre norsk sjømatnæring

mer lønnsom. Mye av det som har kommet frem

hittil har dreid seg om flåteleddet, med unntak av

Asche- og Holm-rapportene som begge

konkluderer med at dagens leveringsplikt har

overlevd seg selv. Den nye Sintef-rapporten bare

underbygger problemene norsk hvitfiskindustri

har. Dersom Norge skal ha en slik industri, må

en langt større del av arbeidet utføres av

maskiner. Slik situasjonen er i dag, må det skje

noe relativt raskt.

Hovedårsaken er at vi i Norge har et lønnsnivå

som er langt høyere enn konkurrerende land,

mener forskerne. Innen fire år må antall ansatte

reduseres med 35 prosent og innen ti år med 50

prosent sammenlignet med dagens nivå. I 2012

var knapt 10.000 mennesker sysselsatt i

næringen. Hvis det ikke skjer store omveltninger

innen fem år, ser det ganske dårlig ut. Da vil hele

den norske foredlingsindustrien stå i fare for å dø

ut.

Rapporten peker på et reelt problem. Norge blir

utkonkurrert av lavkostland som for eksempel Polen og

de andre landene i Baltikum. Men problemet er også at

norsk foredlingsindustri knapt har penger til å fornye

seg. Skal endringene gjennomføres må det, som

forskerne påpeker, gjennomføres et nasjonalt løft for

industrien. Norsk hvitfiskindustri skriker etter frisk

kapital og storsamfunnet må være villig til å bruke

penger. Spørsmålet er om Norge vil det?.

Vi er enig med forskerne som mener myndighetene må

gi klar beskjed om dette er en næring vi ønsker å ha.

Med dagens rammevilkår er det ikke mulig å drive

fiskeforedling. Dette er noe hele det politiske Norge må

ta innover seg. Vi kan ikke regulere industrien til

lønnsomhet. Da tror vi industrien vil dø av seg selv - og

det er det siste vi ønsker. Det er etter vår mening bedre

med noen få teknologiske bedrifter, enn ingen

arbeidsplasser i det hele tatt. Det er bedre med noen få

bedrifter, enn ingen jobber...
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MeRkevAReR. Orkla har til nå av-
vist å produsere de norske daglig-
varekjedenes egne merkevarer. 
Men Orkla-sjef Peter A. Ruzicka 
åpner for å produsere for kjedene 
– hvis de har ledig kapasitet, skri-
ver Handelsbladet.

– Vi har i liten grad produsert 

kjedenes egne merker i Norge, 
men vi ønsker et tettere samar-
beid med kjedene. Derfor vil vi 
samarbeide med utvalgte gode 
kunder og påta oss produksjon 
for dem hvis vi har ledig kapasi-
tet, sier Ruzicka til Dagens Næ-
ringsliv.

Orkla kan produsere eMv
MATINDUSTRI. Dersom Norge 
skal ha en fiskeforedlingsindus-
tri i framtida, må anleggene full-
automatisertes. Innen ti år må 
antall ansatte halveres, ifølge en 
ny rapport. På oppdrag fra Næ-
rings- og fiskeridepartementet 
har Sintef analysert muligheten 

for lønnsom foredling av sjømat 
i Norge. Konklusjonen er at en 
langt større andel av arbeidet 
må utføres av maskiner, skriver 
Sysla. Hovedårsaken er at vi i 
Norge har et lønnsnivå som er 
langt høyere enn konkurreren-
de land.  ©NTB

vil automatisere fiskeforedling

– Jeg tror at bønder skal få 
være bønder, og så skal vi fort-
sette å kjøpe fra dem, sier Rema 
1000-sjef Ole Robert Reitan.

Bagrunnen for uttalelsen er at 
Landbruks- og matdepartemen-
tet foreslår at aksjeeide gårder 
også skal kunne få utbetalt pro-
duksjonstilskudd. Bondelagene 
reagerer kraftig og frykter en om-
veltning hvor matkjedene vil eie 
hele verdikjeden.

– Forslaget åpner for at Rema-
Reitan og Rimi-Hagen kan kjøpe 
aksjer og ta over eierskapet i pro-
duksjonen. Det vil føre oss tilbake 
til leilendingsjordbruket, sa Me-
rete Furuberg i Norsk Bonde- og 
Småbrukarlag i Nationen onsdag.

Reitan avviser skrekkscenarioet.

– Kommer du til å gjøre liveg-
ne bønder om til leilendinger, 
Ole Robert Reitan?

– Det er bare tull. Vi skal aldri 
bli bønder. Hvis vi får muligheten 
til å kjøpe en gård en gang, så er 
det godt mulig vi kjøper en gård. 
Men det tror jeg skal sees på mer 
som en kuriositet enn en strate-
gisk retning, sier Reitan.

– Ikke min skyld
Torsdag var det fagdag om norsk 
mat, arrangert av Innovasjon 
Norge, Landbruks- og matdepar-
tementet og Matmerk. I sitt inn-
legg bemerket Reitan at han har 
fått mye pepper i Nationen og er 
en av de mest nevnte personene i 
avisen.

– Mange spør meg om hvorfor 
jeg engasjerer meg i landbruks-
debatten når folk bare ender med 
å tro at du ikke liker bønder. Jeg 
har fått råd om å «virke uten å sy-
nes». Men det ligger ikke i slekta 
for å si det sånn, det er det ene, sa 
han.

– Den andre grunnen er at jeg 
bryr meg virkelig. Jeg ønsker å 
få til noe bra med norsk matpro-
duksjon. Vi må spille på lag og 
lage effektive, rasjonelle og gode 
strukturer som lar oss produsere 
mat til en pris folk har lyst til å 
betale. Det må vi gjøre på en måte 
som gjør det lønnsomt for produ-
senten.

– Det er ikke at vi har effekti-
visert våre deler av verdikjeden 

som er årsaken at det ikke lønner 
seg å drive gård. Bønder må starte 
med seg selv og starte med sam-
virkene og det som er imellom, la 
han til.

Uaktuelt for Norgesgruppen
Reitan sier at det viktigste opp-
draget for Rema er å sørge for la-
vest mulig priser, men det gjør de 
gjennom logistikk.

– Vi må sørge for at vi har så 
strømlinjeformet logistikk som 
overhodet mulig, som gir oss et 
så forutsigbart kostnadsnivå som 
mulig. Da skaper vi gode rasjonel-
le verdikjeder som holder kostna-
dene nede. Så slipper vi å ta mer 
betalt enn det vi må.

Norgesgruppen har tidligere 

opplyst at de er tilbakeholdne 
med å gå inn på eiersiden i mat-
industrien og ville ha sett på som 
uheldig dersom deres konkur-
renter hadde kjøpt seg inn bak-
over i verdikjeden.

– Det strider mot vårt verdisyn. 
Det beste er om bøndene selv eier 
og tjener penger på drifta, sier di-

Nyheter · LaNdbruk 

BøNder?
«Bønder skal få lov til 
å være bønder, så skal 
vi fortsette å kjøpe fra 
dem.»

OlE rObErT rEITAN
STyrElEdEr I rEITANgruPPEN

Ingen store planer: Styreleder i Reitangruppen, Ole Robert Reitan, har ingen planer om storoppkjøp av norske gårder. Men han åpner døren for gløtt for å kjøpe en gård som en gimmick.  FOTO: mArTIN JACOb KrISTOFFErSEN

 ✱ eIeRSkAP

– Vi skal  
aldri bli bønder

Ole Robert Reitan avviser storoppkjøp av 
gårder. Samtidig mener han at mye av  
kritikken han har fått er urettferdig.
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bondebørs

1) Storfe er tatt ut  av målprissystemet. Prisen er derfor en planlagt gjennomsnittlig engros-
pris for 1. halvår 2012. 
2) Engrosprisene er knyttet til overskuddsområder på samme måte som målprisen for lam 
og gris, og planlagt engrospris for storfe. Imidlertid gjelder målprisene flere klasse og vekt-
grupper for de aktuelle dyreslag, slik at enrospris i tabellen ikke er direkte sammenlignbare 
med de aktuelle målprisene. I underskuddsområdene kan engrosprisen være inntil kr 1,00 
høyere.
3) Smågrisprisen er en salgspris for helsegris. 
 Kilde: SlF, Seksjon markeds- og prisutvikling 

Poteter 350 
mandelpotet 660 
Agurker, stk.  810 -202
Urter, potte, 12 cm 1 220 
Tomater 1 129 
Tomater, klase, kg 1 218 
Tomater, klase, 500 g 1 251 
Tomater, plomme, 500 g 1 146 
Tomater, cherry, 250 g 942 
Tomater, cocktail, 500 g 1607 
Paprika, spiss, 2 stk. pakke 1136 
rapidsalat, stk.  706 
Crispy/vestfoldsalat, stk. 847 
Kepaløk, kg > 65 mm 620 
Kepaløk, kg 50-65 mm 466 
rødløk, kg 832 
vårløk, bunt 855 
Purre 1407 
Pastinakk 1594 
rødbeter, kg 967 
Spinat, 250 g 916 
Hvitkål 459 
rødkål 715 
rosenkål, 0,4 kg flowpk. 1434 
blomkål, stk. 770 +255
Kinakål, stk. 859 
Kålrot 587 
gulrot, bunt 827 
gulrot, 1 kg flowpk. 725 
gulrot, 10 kg vasket 626 
Knollselleri, stk. 957 
Knollselleri, kg 1521 
Stilkselleri, stk. 1139 
Persillerot, bunt (5) 2033 
Persillerot, stk. 473 
bladpersille, storbunt 1101 
Kruspersille, storbunt 1432 
Fennikel 1353 
lollo, spesialpk., stk. 1012 
Hjertesalat, 2 stk. (pk) 1192 
ruccola, 70 gram (pk) 749 
Isbergsalat, stk.  891 
Epler, kg > 70 mm, brett 1497

	 NoteriNgs-	 			ForveNtet
vareslag	 pris	 			eNdriNg	i
	 produseNt	 						produseNtpris
	 uke	44	 			uke	45

Produsentprisene registreres på tirsdager, men kan ved spesielle forhold endres gjennom 
uka. Prisen gjelder partivis levering av kl. 1 inkl. emballasje, fritt levert engrosforhandler 
på vedkommende sted om intet annet er nevnt. 
For de enkelte produkter og steder oppgis en produsentpris som er et avrundet middel 
av oppgaver fra flere engrosforhandlere på hvert sted. 
Alle priser oppgis i øre per kg eller anført enhet og er eksklusive merverdiavgift.
 Landbruksdirektoratet

Ung okse, 250 - 325 kg kl. O2) 55,50 55,50 - +0,40 44,82 +0,70
Ung ku, 200 - 225 kg kl. P - 52,70 - +0,40 40,46 +0,70
Kalv, 90 - 140 kg kl. O- - 55,60 - -1,60 42,45 +0,70
lam, 16,1 - 23,0 kg kl. O 68,70 67,50 - +2,90 45,11 -
Slaktegris, gruppe 8 kl. E 31,64 31,10 - +2,90 22,80 -
Smågris, 25 kg per stk3) - 860,00 - +190,00 - -

kr	per	kg eNdriNg	Fra	
uke	44

uke	45
2014

eNdriNg	
Fra	

uke	44

eNdriNg	Fra	
uke	45	2013

1.	halvår
2014–2015

uke	45
2014

veil.	produsentpriser
Målpris/
planlagt	

engrospris	1)

engrospriser	2)

topp pris for gris
det er nedgang i etterspørsel 
av lam. nå tar gris over.

Hovedtyngden av slaktingen av 
lam er gjennomført og denne 
uka er det planlagt slaktet vel 
28.400 lam. Dette er betyde-
lig ned i forhold til forrige ukes 
slakting på ca. 50.000 dyr. Sam-

tidig er det betydelig nedgang i 
etterspørselen av lam.

Det er nå toppris for gris inn 
mot jul. Slaktingen av gris er på 
nær 21.200 dyr, og det er betyde-
lig opp fra forrige uke. Det er like-
vel noe underdekning i markedet.

nortura

rektør for næringspolitikk Bård 
Gultvedt.

– Bra for økobruk
Norsk Gartnerforbund har deri-
mot uttalt seg positive til for-
slaget, det har også Debio, som 
godkjenner økologiske matvarer 
i Norge, sammen med Oikos, fel-
lesorganisasjonen for økologiske 
bruk. 

Debio og Oikos mener at da-
gens system skaper ulemper 
for bønder som driver både 
konvensjonelt og økologisk på 
samme gård. I dag får ikke sam-
menblandede produksjoner til-
skudd.

«Foretak med kun økologisk 
produksjon vil gjøre kontroll og 

registreringsarbeid betydelig 
mer oversiktlig og kontrollerbart, 
samtidig vil det for produsenten 
gi frihet til å opprettholde kon-
vensjonell produksjon der dette 
er ønskelig eller nødvendig», 
skriver Debio i høringssvaret, og 
får støtte av Oikos. 

Oikos er likevel bekymret for at 
et aksjeselskap kan få eierinteres-
ser i flere landbrukseiendommer.

«Dette kan bety en radikal 
endring i eierstrukturen i norsk 
landbruk i en retning som ikke 
er ønskelig for å bevare en fami-
liebasert og bærekraftig eier- og 
driftsstruktur», skriver Oikos.

Martin Jacob kristoffersen
martin.kristoffersen@nationen.no

ingen store planer: styreleder i reitangruppen, ole robert reitan, har ingen planer om storoppkjøp av norske gårder. Men han åpner døren for gløtt for å kjøpe en gård som en gimmick.  FOTO: mArTIN JACOb KrISTOFFErSEN
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91.000
daglige lesere 

demokrati
«Er mange 

nok enige 
med oss, 
 kan vi gi 

makt- 
haverne

 en på 
 trynet. 

 Uten
 å ty til 
vold.»

KOMMENTAR · 3

Michael Brøndbo
er kommentator i Nationen.

regjeringen vil gi landbruksstøtte til driftsselskaper som eies 
av aksjeselskaper. – Forslaget åpner for at Rema-Reitan og Rimi-
Hagen kan ta over eierskapet i matproduksjonen. Det vil føre oss 
tilbake til leilendingsjordbruket, advarer Småbrukarlaget.
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matkjedene kan 
kjøpe opp gårder

✱✱ regjeringen foreslår regelendring · 4–5

✱✱ laNdBRuk · 6

Færre har lagt 
ned gårdsdrifta

✱✱ NæRiNgsliv · 7

Camping er ny
kampsak for NHO

DisTRiKT · 14

Fraråder gamle  
råd om sopp
– Ikke bruk gamle soppbøker, 
sier biolog.

✱✱ NæRiNgsliv · 8–9

Co2-strid i myra
Forsker er ikke enig i at 
torv til gjødsel er en klima-
versting, slik som Miljø-
direktoratet har uttalt.

✱✱ iNteRNasJoNalt · 10–11

Usa får Wto-refs
Verdens handelsorganisa-
sjon mener USA bryter 
internasjonale regler for 
merking av kjøtt.

Merete Furuberg, 
Småbrukarlaget

nationen 29. oktober.

 ✱ eierskap

– Vi skal  
aldri bli bønder
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skoG. Skogeigarane selde nesten 
8.9 millionar kubikkmeter tøm-
mer til industrien i 2013. Det var 
100.000 kubikkmeter meir enn 
året før, viser tal frå Statistisk sen-
tralbyrå.

Prisane låg 6 prosent under ni-
vået i 2012, og hogsten var på det 

jamne samanlikna med andre år. 
Prisfallet var størst for massevir-
ke. Tre firedelar av det selde tøm-
meret i fjor var gran, mens resten 
var furu og noko lauvskog. Vel 
halvparten gjekk som sagtøm-
mer, resten som massevirke eller 
sams virke.  ©NPK

ssb-tal: stabil hogst i fjor
HandeL. EU klager nok en gang 
Russland inn for Verdens han-
delsorganisasjon (WTO), opp-
lyser organisasjonen selv. Den-
ne gang handler det om russisk 
importtoll.

Det er femte gang siden Russ-
land sluttet seg til WTO for to år 

siden at EU mener russerne har 
begått så alvorlige brudd på re-
glene at Unionen mener det bør 
åpnes sak. Denne gang dreier 
det seg om russisk toll på en rek-
ke importvarer, blant annet pa-
pir, papp, palmeolje, kjøleskap 
og frysere.  ©NTB

klager russland inn for Wto

 Fakta
 Eierskapsregler

✱✱ i et forslag til ny 
forskrift om produksjons-
tilskudd i jordbruket, tar 
regjeringen til orde for at 
AS-eide driftsselskap skal 
kunne få tilskudd.

✱✱ aksjeselskap kan i 
dag få tilskudd om de har 
personlige eiere, men AS-
eide selskap får det ikke.

✱✱ reglene er laget for å 
unngå at bønder oppret-
ter flere selskap for å få 
utbetalt mer i strukturdif-
ferensierte tilskudd og for 
å ha en klar avgrensing 
mot reglene for driftsfel-
lesskap.

✱✱ Håndhevingen av re-
glene for driftsfellesskap 
blir i forslaget omtalt som 
av «avgjørende betydning 
for legitimiteten til hele 
tilskuddssystemet».

MATINDUSTRI. Dersom Norge skal ha en

fiskeforedlingsindustri i framtida, må anleggene

fullautomatisertes. Innen ti år må antall ansatte

halveres, ifølge en ny rapport.

På oppdrag fra Nærings- og fiskeridepartementet

har Sintef analysert muligheten for lønnsom

foredling av sjømat i Norge. Konklusjonen er at

en langt større andel av arbeidet må utføres av

maskiner, skriver Sysla. Hovedårsaken er at vi i

Norge har et lønnsnivå som er langt høyere enn

konkurrerende land. ©NTB

Artikkel:

Orkla kan produsere EMV

Merkevarer. Orkla har til nå avvist å produsere de

norske dagligvarekjedenes egne merkevarer. Men

Orkla-sjef Peter A. Ruzicka åpner for å produsere

for kjedene - hvis de har ledig kapasitet, skriver

Handelsbladet.

- Vi har i liten grad produsert kjedenes egne

merker i Norge, men vi ønsker et tettere

samarbeid med kjedene. Derfor vil vi samarbeide

med utvalgte gode kunder og påta oss

produksjon for dem hvis vi har ledig kapasitet,

sier Ruzicka til Dagens Næringsliv.

Bildetekst: Peter A. Ruzicka FOTO: NTB SCANPIX

© Nationen
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Professor-forslag vil knekke kystsamfunn
Bladet Vesterålen. Publisert på trykk 01.11.2014. Profil: Nofima/Akvaforsk/Fiskeriforsk.
Hilmar Olav Sivertsen, Fylkes Fiskarlag. Side: 3.

3NyheterBladet Vesterålen Lør 1. november 2014

Bøhallen, lørdag 22. nov. kl. 18:00
Kafé fra kl. 16:00

Bill.: bohallen.no Mix-kiosken, Vinje og Shell, Straume
Arr.: Bø Musikkforening 2014

Sammenslåing som gjettekonkurranse
Aktuell kommentar: Karl Glad Nordahl
«Den Gud gir et embete gir han
og forstand.» Det er et gammelt
ord som man kan lure på fort-
satt har full gyldighet. – Det
burde kanskje vært en form for
eksamen også for politikere,
spesielt rikspolitikere, før de
blir sluppet løs på sitt stem-
mekveg med sine mer eller
mindre glupe idéer om hva som
tjener oss best.
Ta nå for eksempel kommu-

nesammenslåing. – Kommunal-
minister Jan Tore Sanner, med
sitt ståsted i folketette øst-
landsområdet, har fått for seg
at det vil være best med flest
mulig mennesker i hver kom-
mune – helt uten tanke på geo-

grafi. Når han lar sine rådgivere
hente ekspertertfaring fra lille-
puttland som Danmark og
Sveits, kan man lure på om han
egentlig vet hvordan landet ser
ut… Dessuten – ikke alle er like
begeistret i disse landene.

Begynne i feil ende
Sanner vil at formannskap og
kommunestyrer rundt om i
hele kongeriket skal diskutere
kommunesammenslåing, finne
ut hvem det ville være best
tjenlig å slå seg sammen med. –
Det faktisk før befolkning har
fått vite hva som i realiteten
skal diskuteres. Det eneste

man har fått greie på er at kom-
munene må bli «robuste» for å
møte de kravene som vil kom-
me! – Men kravene som Sanner
ser for seg, de får man først vite
om i løpet av 2015!
For ikke å bruke stygge ord,

dette må vel være kroneksem-
plet på å begynne i feil ende. –
Svært mange antatt tenkende
lokalpolitikere har steilet på
nettopp dette: Hvilke krav er
det Sanner snakker om? –
Imens lover kommunalministe-
ren store premier og gode
penger til alle kommuner som
tar fatt på den gedigne gjette-
konkurransen.

Stor uenighet
Noen glupe lokalpolitikerne,
for eksempel i byen Harstad,
har tatt i enden de mener å ha
fått tak i, og har allerede på det
nærmeste innlemmet alle nabo-
kommunene, deriblant Kvæ-
fjord og Lødingen i Stor-Har-
stad, mens krefter i Hadsel
også vil ha samme Lødingen i
sin portefølje i sammenslåing
med Vågan! I lofot-kommunen
sier ledende politikere rett ut at
man vil være i fred for vesterå-
linger.
Det kan godt være at noen

sentrums-kommuner ville kun-

ne ha visse fordeler av
sammenslåing, men det er ikke
like sikkert at «ofrene» – de
mindre naboene – varig ville
kunne glede seg over redusert
mulighet til å fremme og løse
viktige oppgaver i nærområdet.
I stedet for å premiere de sam-
arbeidsvillige, kunne det kan-
skje være en tanke å sørge for
at kommunene slik de nå er,
blir tilbakeført statlige midler,
slik at man blir i stand til å løse
de oppgavene man allerede har.
Det er ikke vanskelig å være

enig med tidligere mangeårig
ordfører i Andøy, Leif A. Iver-
sen, i at det er viktig at flest mu-
lig engasjerer seg. Han har en
del erfaring, og mener bestemt
at sammenslåing vil svekke de-
mokratiet, og da mener han
nok demokratiet, både lokalt
og som tydeliggjort – rekrutte-
ring til rikspolitikken. –Iversen
har ellers ingen tro på påstan-
den om at sammenslåing vil
bedre arbeidsvilkårene for næ-
ringslivet. Aktive Andøy vil
greie seg best ved at grensene
blir som de er, mener den erfar-
ne lokalpolitikeren.

Robuste kommuner?
For sentralmyndighetene er det
sikkert enklest, å forholde seg

til færrest mulig kommunale
enheter. Men det kan neppe
godtas  som et legitimt behov
for den enkelte kommune. –
Folk har fått med seg at – vil
man ikke spise gulrota, så får
man smake pisken. Hvem har
gitt Jan Tore Sanner rett til å
bruke statens midler og byrå-
krater i dette presset? – Det
minner mer om en annen tid vi
nødig vil tilbake til! – Kommu-
nalministeren burde, ikke
minst for sin egen troverdig-
hets skyld, snarest mulig gå til-
bake på, eller avsanne dette
udemokratiske knepet.
Først av alt – folk flest, og

kommunepolitikerne spesielt,
må få vite hva Sanner mener
med begrepet «robuste kom-
muner». Hvilke tunge, nye opp-
gaver er det kommunalministe-
ren sikter til, ut over det man
allerede sliter med under sta-
tens sulteforing av kommune-
ne? – Først da er tiden inne for
meningsfylt debatt. – Siden må
menneskene i de samme kom-
munene selv få gjøre seg opp
sin mening i folkeavstemning,
og uten noen form for tvang.
Eventuell kommunesammen-
slåing må bare komme som et
resultat på en nødvendig en-
dring.

Professor-forslag vil
knekke kystsamfunn
Det såkalte Sjømatindustriut-
valget ledet av professor Rag-
nar Tveterås har i mandat å
foreta en gjennomgang av sjø-
matindustriens rammevilkår.
Herunder er utvalget bedt om å
se på særlige utfordringer eller
hindringer for økt lønnsomhet
og verdiskaping i sjømatindus-
trien i Norge. Utvalget er bl. a
også bedt om å foreslå tiltak for
sjømatindustrien som kan bi-
dra til at fiskeressursene an-
vendes på en måte som bidrar
til høyest mulig verdiskaping
gjennom hele verdikjeden. 
Som en del av utvalgets ar-

beid er flere arbeidsgrupper
med utspring i ulike forsknings-
miljø bedt om å komme med
innspill og sist ut er en gruppe
ledet av professor Frank Asche
som har lagt frem en rapport
om organisering av verdikjeder
i norsk fiskerinæring. I denne
rapporten foreslås det bl. a å
fjerne leverings-, bearbeidings-
og aktivitetsplikten. I tillegg
foreslås det å tillate vertikal in-
tegrasjon mellom fiskeri og be-
arbeiding på land på generell
basis, og ikke bare unntaksvis
slik som man har i dag.
Forslaget til Asche-gruppen

innebærer bl. a at det ikke leng-
er skal være et krav til at fiskef-
låten skal være eid av aktive fis-
kere, men at hvem som helst
skal kunne kjøpe seg en fiske-
båt og enten drive den selv eller
leie den ut til den som måtte
være interessert.
Min mening er at dersom

dette forslaget blir realisert
innebærer det en rasering av
norsk fiskerinæring slik vi kjen-
ner den i dag. Ved å følge forsla-
get vil en med andre ord si ja til
at ressursene tas fra kystbe-
folkningen og overlates til de
som kun ønsker å se rent be-
driftsøkonomisk på næringen.
Tross alt mener jeg at det også i
fortsettelsen må ligge en viss
grad av distriktspolitikk i næ-
ringen. 
Forslaget om å fjerne leve-

ringsplikten for de trålerne som
påtok seg et slikt ansvar da de-
ler av fiskeindustrien fikk dis-
pensasjon fra Deltakerloven vil
føre til at mange anlegg som i
dag mottar slikt råstoff for be-
arbeiding vil bli lagt ned, med
tap av lokale arbeidsplasser og
verdiskaping som et resultat. Et
annet resultat blir stadig mer
eksport av ubearbeidet frosset
råstoff som bl. a norske forbru-

kere blir nødt til å kjøpe tilbake
fra bl. a Kina etter bearbeiding. 
Allerede i august ble det of-

fentliggjort 2 ulike rapporter
som også inngår i grunnlaget
for Sjømatindustriutvalgets ar-
beid. Særlig en rapport fra Nofi-
ma skisserer noen "løsninger"
for utfordringene i sjømatnæ-
ringen. I korthet går disse ut på
at Deltakerloven og Fiskesalg-
slagsloven skal bort, det skal
være fritt frem for fiskeindus-
trien å eie fiskefartøy, fri om-
settelighet av fiskekvoter og
fiskerne skal pålegges å betale
en høy ressursrente. 
For meg synes det som om

en del personer under dekke av
å være forskere og som repre-
senterer ulike institusjoner så
som Nofima, Sintef, og profes-
sorer fra ulike universiteter
presenterer private fiskeripoli-
tiske synspunkter.
Det er ikke forskning å pre-

sentere fiskeripolitiske syns-
punkter, men under dekke av
sine posisjoner forventer de li-
kevel å bli hørt. Jeg mener der-
for at det forfatterne av delrap-
portene holder på med ikke er
forskning, men synsing. Det
kan vi alle gjøre i større eller
mindre grad. Vi trenger i alle
fall ikke professorer og for-
skere for å drive med det.
Året 2015 kommer til å bli et

avgjørende år for norsk fiskeri-
næring slik vi kjenner den i dag.
Stort sett går næringen godt.
En del utfordringer er det på
veien, men vi må huske på at
svært mange av de som arbei-
der i næringen har satset mye
på å bygge seg en tilværelse på
kysten nettopp fordi det er det
de ønsker.
La oss ikke akseptere at pro-

fessorer og synsere forsøker å
rive næringen opp fra den
grunnmuren den er tuftet på i
dag. I den politiske kampen
som må føres, er det ekstremt
viktig at næringen, og ikke
minst flåteleddet står samlet.
Det skal vi gjøre gjennom Nor-
ges Fiskarlag og jo flere som er
med jo sterkere står en. For
igjen; 2015 kommer til å bli et
utrolig viktig år der fremtiden
til næringen avgjøres. Vil du
være med på diskusjonene er et
medlemskap i Norges Fiskarlag
et svært viktig skritt å ta.  

Hilmar Olav Sivertsen,
styreleder

Nordland Fylkes Fiskarlag

Det såkalte Sjømatindustriutvalget ledet av

professor Ragnar Tveterås har i mandat å foreta

en gjennomgang av sjømatindustriens

rammevilkår.

Herunder er utvalget bedt om å se på særlige

utfordringer eller hindringer for økt lønnsomhet og

verdiskaping i sjømatindustrien i Norge. Utvalget

er bl. a også bedt om å foreslå tiltak for

sjømatindustrien som kan bidra til at

fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar

til høyest mulig verdiskaping gjennom hele

verdikjeden.

Som en del av utvalgets arbeid er flere

arbeidsgrupper med utspring i ulike

forskningsmiljø bedt om å komme med innspill

og sist ut er en gruppe ledet av professor Frank

Asche som har lagt frem en rapport om

organisering av verdikjeder i norsk fiskerinæring.

I denne rapporten foreslås det bl. a å fjerne

leverings-, bearbeidingsog aktivitetsplikten. I

tillegg foreslås det å tillate vertikal integrasjon

mellom fiskeri og bearbeiding på land på generell

basis, og ikke bare unntaksvis slik som man har i

dag.

Forslaget til Asche-gruppen innebærer bl. a at det

ikke lenger skal være et krav til at fiskeflåten

skal være eid av aktive fiskere, men at hvem

som helst skal kunne kjøpe seg en fiskebåt og

enten drive den selv eller leie den ut til den som

måtte være interessert.

Min mening er at dersom dette forslaget blir

realisert innebærer det en rasering av norsk

fiskerinæring slik vi kjenner den i dag. Ved å

følge forslaget vil en med andre ord si ja til at

ressursene tas fra kystbefolkningen og overlates

til de som kun ønsker å se rent

bedriftsøkonomisk på næringen.

Tross alt mener jeg at det også i fortsettelsen må

ligge en viss grad av distriktspolitikk i næringen.

Forslaget om å fjerne leveringsplikten for de

trålerne som påtok seg et slikt ansvar da deler av

fiskeindustrien fikk dispensasjon fra Deltakerloven vil

føre til at mange anlegg som i dag mottar slikt råstoff for

bearbeiding vil bli lagt ned, med tap av lokale

arbeidsplasser og verdiskaping som et resultat. Et annet

resultat blir stadig mer eksport av ubearbeidet frosset

råstoff som bl. a norske forbrukere

forbrukere blir nødt til å kjøpe tilbake fra bl. a Kina etter

bearbeiding.

Allerede i august ble det offentliggjort 2 ulike rapporter

som også inngår i grunnlaget for Sjømatindustriutvalgets

arbeid.

Særlig en rapport fra Nofima skisserer noen "løsninger"

for utfordringene i sjømatnæringen.

I korthet går disse ut på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal bort, det skal være fritt frem for

fiskeindustrien å eie fiskefartøy, fri omsettelighet av

fiskekvoter og fiskerne skal pålegges å betale en høy

ressursrente.
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For meg synes det som om en del personer

under dekke av å være forskere og som

representerer ulike institusjoner så som Nofima,

Sintef, og professorer fra ulike universiteter

presenterer private fiskeripolitiske synspunkter.

Det er ikke forskning å presentere fiskeripolitiske

synspunkter, men under dekke av sine posisjoner

forventer de likevel å bli hørt. Jeg mener derfor at

det forfatterne av delrapportene holder på med

ikke er forskning, men synsing. Det kan vi alle

gjøre i større eller mindre grad. Vi trenger i alle

fall ikke professorer og forskere for å drive med

det.

Året 2015 kommer til å bli et avgjørende år for

norsk fiskerinæring slik vi kjenner den i dag.

Stort sett går næringen godt.

En del utfordringer er det på veien, men vi må

huske på at svært mange av de som arbeider i

næringen har satset mye på å bygge seg en tilværelse

på kysten nettopp fordi det er det de ønsker.

La oss ikke akseptere at professorer og synsere

forsøker å rive næringen opp fra den grunnmuren den er

tuftet på i dag. I den politiske kampen som må føres, er

det ekstremt viktig at næringen, og ikke minst

flåteleddet står samlet.

Det skal vi gjøre gjennom Norges Fiskarlag og jo flere

som er med jo sterkere står en. For igjen; 2015 kommer

til å bli et utrolig viktig år der fremtiden til næringen

avgjøres. Vil du være med på diskusjonene er et

medlemskap i Norges Fiskarlag et svært viktig skritt å

ta.

© Bladet Vesterålen
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Leserbrev

Hilmar Olav Sivertsen  
Styreleder i
Nordland Fylkes Fiskarlag

■■■ Det såkalte Sjømatindustriut-
valget ledet av professor Ragnar 
Tveterås har i mandat å foreta en 
gjennomgang av sjømatindus-
triens rammevilkår. Herunder 
er utvalget bedt om å se på sær-
lige utfordringer eller hindringer 
for økt lønnsomhet og verdiska-
ping i sjømatindustrien i Norge. 
Utvalget er bl.a. også bedt om å 
foreslå tiltak for sjømatindus-
trien som kan bidra til at fiske-
ressursene anvendes på en måte 
som bidrar til høyest mulig ver-
diskaping gjennom hele verdi-
kjeden. 

■■■ Som en del av utvalgets ar-
beid er flere arbeidsgrupper med 
utspring i ulike forskningsmiljø 
bedt om å komme med innspill 
og sist ut er en gruppe ledet av 
professor Frank Asche som har 
lagt fram en rapport om orga-
nisering av verdikjeder i norsk 
fiskerinæring. I denne rappor-
ten foreslås det bl. a å fjerne le-
verings-, bearbeidings- og akti-
vitetsplikten. I tillegg foreslås 
det å tillate vertikal integrasjon 
mellom fiskeri og bearbeiding på 
land på generell basis, og ikke 
bare unntaksvis slik som man 
har i dag.

■■■ Forslaget til Asche – gruppen 
innebærer bl. a at det ikke lenger 
skal være et krav til at fiskeflåten 
skal være eid av aktive fiskere, 
men at hvem som helst skal kun-

ne kjøpe seg en fiskebåt og enten 
drive den selv eller leie den ut til 
den som måtte være interessert. 
Min mening er at dersom dette 
forslaget blir realisert innebæ-
rer det en rasering av norsk fis-
kerinæring slik vi kjenner den i 
dag. Ved å følge forslaget vil en 
med andre ord si ja til at ressur-
sene tas fra kystbefolkningen og 
overlates til de som kun ønsker 
å se rent bedriftsøkonomisk på 
næringen. Tross alt mener jeg at 
det også i fortsettelsen må ligge 
en viss grad av distriktspolitikk 
i næringen. 

■■■ Forslaget om å fjerne leve-
ringsplikten for de trålerne som 
påtok seg et slikt ansvar da deler 
av fiskeindustrien fikk dispensa-
sjon fra Deltakerloven vil føre til 
at mange anlegg som i dag mot-
tar slikt råstoff for bearbeiding 
vil bli lagt ned, med tap av lokale 
arbeidsplasser og verdiskaping 
som et resultat. Et annet resultat 
blir stadig mer eksport av ube-
arbeidet frosset råstoff som bl. 
a norske forbrukere blir nødt til 
å kjøpe tilbake fra bl. a Kina etter 
bearbeiding. 

■■■ Allerede i august ble det of-
fentliggjort 2 ulike rapporter 
som også inngår i grunnlaget 
for Sjømatindustriutvalgets ar-
beid. Særlig en rapport fra No-
fima skisserer noen «løsninger» 
for utfordringene i sjømatnærin-
gen. I korthet går disse ut på at 
Deltakerloven og Fiskesalgslags-
loven skal bort, det skal være 
fritt fram for fiskeindustrien å 
eie fiskefartøy, fri omsettelig-
het av fiskekvoter og fiskerne 
skal pålegges å betale en høy 
ressursrente. 

■■■ For meg synes det som om 
en del personer under dekke av 
å være forskere og som repre-
senterer ulike institusjoner så 
som Nofima, Sintef, og profes-
sorer fra ulike universiteter pre-
senterer private fiskeripolitiske 
synspunkter. Det er ikke fors-
kning å presentere fiskeripoli-
tiske synspunkter, men under 
dekke av sine posisjoner for-
venter de likevel å bli hørt. Jeg 
mener derfor at det forfatterne 
av delrapportene holder på med 
ikke er forskning, men synsing. 
Det kan vi alle gjøre i større eller 
mindre grad. Vi trenger i alle fall 
ikke professorer og forskere for 
å drive med det.

■■■ Året 2015 kommer til å bli et 
avgjørende år for norsk fiskeri-
næring slik vi kjenner den i dag. 
Stort sett går næringen godt. En 
del utfordringer er det på veien, 
men vi må huske på at svært 
mange av dem som arbeider i 
næringen har satset mye på å 
bygge seg en tilværelse på kys-
ten nettopp fordi det er det de 
ønsker. La oss ikke akseptere at 
professorer og synsere forsø-
ker å rive næringen opp fra den 
grunnmuren den er tuftet på i 
dag. I den politiske kampen som 
må føres, er det ekstremt viktig 
at næringen, og ikke minst flå-
teleddet står samlet. Det skal vi 
gjøre gjennom Norges Fiskarlag 
og jo flere som er med jo sterke-
re står en. For igjen; 2015 kom-
mer til å bli et utrolig viktig år 
der framtiden til næringen av-
gjøres. Vil du være med på dis-
kusjonene er et medlemskap i 
Norges Fiskarlag et svært viktig 
skritt å ta.  

Forslag fra professorgruppe vil knekke 
mange kystsamfunn

debatt
telefon: 76 06 78 00 e-post: red@lofotposten.no Nettavis: lofotposten.no

Leder
Å få status som omstillingskommune er ikke noen trylle-
formel for å lykkes med å skape mange flere arbeidsplasser 
og tiltrekke seg flere innbyggere. Forutsetningen for å lyk-
kes er et næringsliv som gjør jobben med å skape nye ar-
beidsplasser. Men statusen er til god hjelp. Ikke minst øko-
nomisk og praktisk. 

Det har Flakstad fått erfare. 1. januar 2012 fikk kommunen 
omstillingsstatus av Nordland fylkeskommune, og ni milli-
oner kroner til å drive næringsutvikling for. Samtidig gikk 
kommunen inn med tre millioner over tre år. 

Nå er tiden kommet for fylkeskommunen til å beslutte om 
kommunen med 1368 innbyggere skal få tre nye år. Baktep-
pet er en fylkeskommune 
som skal kutte minimum 
375 millioner kroner over 
fire år. Av dette skal flere ti-
talls millioner hentes fra 
næringsavdelingens bud-
sjett. 

Samtidig foreligger rappor-
ten fylkeskommunen be-
stilte fra analyseselskapet 
Oxford Research. Rappor-
ten mener omstillingsar-
beidet så langt har vært 
vellykket. Konklusjonen er 
derfor at å stanse etter tre 
år, vil gi et halvgodt resul-
tat og bremse en positiv ut-
vikling.

Konklusjonen er innlysen-
de. Tre år er kort tid når en 
langvarig nedadgående utvikling innenfor spesielt fiskeri-
næringen skal snus.   Flakstads svar er å satse på flere næ-
ringer, og spesielt løfte fram reiselivet som et satsingsom-
råde sammen med marin sektor.  

Da omstillingsstatusen var et faktum gikk kommunen høyt 
ut. Antall arbeidsplasser skulle øke med 80 fram til utgan-
gen av 2017. Innbyggertallet med 140 til 1500 i samme peri-
ode.

Målene framstår som for ambisiøse, og urealistiske, til å 
måle den reelle effekten av omstillingsstatusen. Så langt 
har Flakstad Utvikling rapportert om 14 nye arbeidsplasser 
direkte eller indirekte gjennom hjelp fra utviklingsselska-
pet. Ved utgangen av andre kvartal i år var innbyggertallet 
åtte flere enn da omstillingsarbeidet startet.

I 2010 ble det lagt fram en rapport om effekten av omstil-
lingsstatusen i ti kommuner fram til 2009. Totalt ble det 
brukt 388 millioner kroner, og skapt 1565 nye arbeidsplas-
ser. Kommunene hadde likevel befolkningsnedgang, men 
den ville vært større uten omstillingsstatusen, konkluderer 
rapporten. 

En annen interessant konklusjon i undersøkelsen er at næ-
ringslivet i omstillingskommunene gjennomgående er blitt 
mer robust. Avhengigheten til en hjørnesteinsbedrift eller 
-bransje er blitt mindre, og evnen til å arbeide målrettet og 
systematisk med næringsutvikling i kommunene er styr-
ket. Det er dette resultatet Oxford Research ser kimen til. Vi 
håper Flakstad får muligheten til å bevise at det er mulig de 
neste tre årene. 

Trenger 
mer tid

Målene framstår 
som for ambisiø-
se, og urealistiske, 
til å måle den 
reelle effekten av 
omstillings- 
statusen. 

LESERBREV

 Det såkalte Sjømatindustriutvalget ledet av

professor Ragnar Tveterås har i mandat å foreta

en gjennomgang av sjømatindustriens

rammevilkår. Herunder er utvalget bedt om å se

på særlige utfordringer eller hindringer for økt

lønnsomhet og verdiskaping i sjømatindustrien i

Norge.

Utvalget er bl.a. også bedt om å foreslå tiltak for

sjømatindustrien som kan bidra til at

fiskeressursene anvendes på en måte som bidrar

til høyest mulig verdiskaping gjennom hele

verdikjeden.

 Som en del av utvalgets arbeid er flere

arbeidsgrupper med utspring i ulike

forskningsmiljø bedt om å komme med innspill

og sist ut er en gruppe ledet av professor Frank

Asche som har lagt fram en rapport om

organisering av verdikjeder i norsk fiskerinæring.

I denne rapporten foreslås det bl. a å fjerne

leverings-, bearbeidings- og aktivitetsplikten.

I tillegg foreslås det å tillate vertikal integrasjon

mellom fiskeri og bearbeiding på land på generell

basis, og ikke bare unntaksvis slik som man har i

dag.

 Forslaget til Asche - gruppen innebærer bl. a at

det ikke lenger skal være et krav til at fiskeflåten

skal være eid av aktive fiskere, men at hvem

som helst skal kunne kjøpe seg en fiskebåt og

enten drive den selv eller leie den ut til den som

måtte være interessert.

Min mening er at dersom dette forslaget blir

realisert innebærer det en rasering av norsk

fiskerinæring slik vi kjenner den i dag. Ved å

følge forslaget vil en med andre ord si ja til at

ressursene tas fra kystbefolkningen og overlates

til de som kun ønsker å se rent

bedriftsøkonomisk på næringen. Tross alt mener

jeg at det også i fortsettelsen må ligge en viss

grad av distriktspolitikk i næringen.

 Forslaget om å fjerne leveringsplikten for de trålerne

som påtok seg et slikt ansvar da deler av fiskeindustrien

fikk dispensasjon fra Deltakerloven vil føre til at mange

anlegg som i dag mottar slikt råstoff for bearbeiding vil

bli lagt ned, med tap av lokale arbeidsplasser og

verdiskaping som et resultat. Et annet resultat blir stadig

mer eksport av ubearbeidet frosset råstoff som bl. a

norske forbrukere blir nødt til å kjøpe tilbake fra bl. a

Kina etter bearbeiding.

 Allerede i august ble det offentliggjort 2 ulike rapporter

som også inngår i grunnlaget for Sjømatindustriutvalgets

arbeid.

Særlig en rapport fra Nofima skisserer noen «løsninger»

for utfordringene i sjømatnæringen.

I korthet går disse ut på at Deltakerloven og

Fiskesalgslagsloven skal bort, det skal være fritt fram for

fiskeindustrien å eie fiskefartøy, fri omsettelighet av

fiskekvoter og fiskerne skal pålegges å betale en høy

ressursrente.
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 For meg synes det som om en del personer

under dekke av å være forskere og som

representerer ulike institusjoner så som Nofima,

Sintef, og professorer fra ulike universiteter

presenterer private fiskeripolitiske synspunkter.

Det er ikke forskning å presentere fiskeripolitiske

synspunkter, men under dekke av sine posisjoner

forventer de likevel å bli hørt. Jeg mener derfor at

det forfatterne av delrapportene holder på med

ikke er forskning, men synsing.

Det kan vi alle gjøre i større eller mindre grad. Vi

trenger i alle fall ikke professorer og forskere for

å drive med det.

 Året 2015 kommer til å bli et avgjørende år for

norsk fiskerinæring slik vi kjenner den i dag.

Stort sett går næringen godt. En del utfordringer

er det på veien, men vi må huske på at svært

mange av dem som arbeider i næringen har

satset mye på å bygge seg en tilværelse på kysten

nettopp fordi det er det de ønsker. La oss ikke

akseptere at professorer og synsere forsøker å rive

næringen opp fra den grunnmuren den er tuftet på i dag.

I den politiske kampen som må føres, er det ekstremt

viktig at næringen, og ikke minst flåteleddet står samlet.

Det skal vi gjøre gjennom Norges Fiskarlag og jo flere

som er med jo sterkere står en. For igjen; 2015 kommer

til å bli et utrolig viktig år der framtiden til næringen

avgjøres.

Vil du være med på diskusjonene er et medlemskap i

Norges Fiskarlag et svært viktig skritt å ta.

© Lofotposten
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Ordfører: - Katastrofalt om arbeidsplasser forsvinner
NRK Troms og Finnmark. Publisert på nett 31.10.2014 17:58. (Oppdatert 31.10.2014 20:00) Profil: Konkurrenter, SINTEF.
Trine Vidunsdatter.

Båtsfjord lever av fiskerinæring. Derfor bekymrer

ordføreren seg over forskning som sier at antall

ansatte i bransjen må halveres. (Oppdatert:

31.10.2014 20:00)

+1

Antallet ansatte i norsk fiskeforedlingsindustri

må halveres og erstattes av maskiner for at

Norge skal ha en lønnsom foredling av sjømat i

fremtiden.

Det konkluderer forskningsinstitusjonen Sintef i

en rapport de har gjort for Nærings- og

fiskeridepartementet.

Lever av fisken

I Båtsfjord kommer store deler av kommunens

inntekter fra fiskerinæringen. Derfor bekymrer

konklusjonene til Sintef ordføreren.

- Der er klart om dette slår til, så vil det jo være

katastrofalt for et samfunn som Båtsfjord. Jeg

tror jo ikke det vil slå så hardt ut. Men vi ser

innenfor alle næringer så kommer teknologien

inn og overtar, i og med at det hele tiden er

snakk om lønnsomhet, sier ordfører Geir Knutsen

fra Arbeiderpartiet.

Mener tiltak haster

Og ifølge Sintef må Båtsfjord og andre

fiskerikommuner innrette seg raskt til disse

realitetene. Forskningsleder Hanne Digre mener

at det haster med å sette inn tiltak.

- Det har vært lav lønnsomhet i den sektoren og

det her skyldes jo det høye lønns og

kostnadsnivået i Norge. Sammenlignet med land

som for eksempel Polen og Kina som har langt

lavere produksjonskostnader, uttaler Digre og

legger til:

- Så det er et spørsmål om å være eller ikke

være. Skal vi ha en fiskeforedlingsindustri eller
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ikke, og da må det gjøres noen ting.

Tror industrien kan forsvinne

Forskningslederen sier at det er helt nødvendig å

gjøre tiltak fordi fiskeindustrien har hatt store

utfordringer med lav lønnsomhet i mange år.

Forslaget er økt automatisering.

- Vi foreslår økt automatisering og økt

teknologiutvikling i foredlingsindustrien, og det vil

føre til i løpet av fem år så kjører vi på en 35

prosent reduksjon av arbeidsplasser. I et lengre

perspektiv er det en halvering av

arbeidsplassene. Det må skje raskt, spesielt er

det kritisk for kvitfisknæringen. Her snakker vi

om at skjer det ingenting de neste 5 årene, så er

jeg redd vi ikke har noe industri i Norge, sier

Digre.

Antallet arbeidsplasser i fiskerinæringen må halveres i

fremtiden. Det blir en katastrofe for Båtsfjord, mener

ordføreren.

Foto: Bård Wormdal / NRK

Ordfører Geir Knutsen bekymrer seg over at

fiskeriarbeidsplasser kan forsvinne.

Foto: Arnstein Jensen / NRK

© NRK Troms og Finnmark

Se webartikkelen på http://ret.nu/NSmo12hW
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SINTEF ønsker økt automatisering i laksenæringen.
NRK P1 Troms 16:03. Sendt på radio/tv 31.10.2014 16:03. Profil: Konkurrenter, SINTEF.

sintef er nevnt en gang

fiskeridepartementet er nevnt en gang

SINTEF ønsker økt automatisering i laksenæringen. ---

....Hanne Digre, forskningsleder, SINTEF; Nærings-og

fiskeridepartementet; Polen; Kina; Geir Knutsen, ordfører i Båtsfjord

kommune. .

© NRK P1 Troms

Se/hør nyheten på http://ret.nu/oLB1Dq8

Nyhetsklipp - Nofima AS Uttak 02.12.2014 Kilde: Retriever

Side 161 av 161


